
39ste vergadering 

Voorzitter: Wessel-Tuinstra 

Tegenwoordig zijn 117 leden, te 
weten: 

Alders, Andela-Baur, Van Baars, 
Beinema, J. D. Blaauw, De Boer, De 
Boois, Borgman, Braams, Brouwer, 
Van der Burg, Castricum, Cornelissen, 
Couprie, Dales, G. C. van Dam, M. P. 
A. van Dam, Dees, Dijkman, Dijkstal, 
Van Dis, Van der Doef, Dolman, 
Engwirda, Ernsting, Van Erp, Van Es, 
Eshuis, Evenhuis, Evenhuis-van 
Essen, Faber, Franssen, Frinking, 
Gerritse, Groenman, Gualthérie van 
Weezel, Haas-Berger, Van Heemskerck 
Pillis-Duvekot, Hennekam, Herfkens, 
Hermans, Hermes, Van lersel, Jacobse, 
Janmaat, Jorritsma-Lebbink, Kamp, 
Keja, Knol, De Kok, Kombrink, Konings, 
Van der Kooij, De Korte, Korthals, 
Kosto, Kraaijeveld-Wouters, Krajen-
brink, Laning-Boersema, Lankhorst, 
Lansink, Lauxtermann, Leerling, Van 
der Linden, Linschoten, Lucassen-
Stauttener, Meijer, Metz, Mik, Moor, 
Müller-van Ast, Niessen, Nijhuis, 
Nijland, Van Noord, Nypels, Van 
Ooijen, Oomen-Ruijten, Den Ouden-
Dekkers, Patijn, Paulis, Poppe, De 
Pree, Rempt-Halmmans de Jongh, 
Van Rey, Rienks, Van der Sanden, 
Schartman, Scholten, Schutte, Van 
der Spek, Spieker, Stemerdink, 
Stoffelen, Tommei, Van den Toorn, 
Tripels, Ubels-Veen, Ter Veld, Veld-
hoen, Te Veldhuis, De Visser, Van der 
Vlies, Van Vlijmen, Voorhoeve, Vos, K. 
G. de Vries, De Waart, Wagenaar, 
Wallage, Weijers, Weisglas, Wessel-
Tuinstra, Willems, Wolters, Worrell en 
Zijlstra, 

en de heren Deetman, minister van 
Onderwijs en Wetenschappen, De 
Koning, minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid, Van Leijenhorst, 
staatssecretaris van Onderwijs en 
Wetenschappen, mevrouw Ginjaar-
Maas, staatssecretaris van Onderwijs 
en Wetenschappen, de heer De Graaf, 
staatssecretaris van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid, en mevrouw 
Kappeyne van de Coppello, staatsse-
cretaris van Sociale Zaken en Werkge-
legenheid. 
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De Voorzitter: Ik deel aan de Kamer 
mee, dat zijn ingekomen berichten 
van verhindering van de leden: 

De Boois, alleen voor het eerste deel 
van de vergadering; 

Den Uyl, wegens andere verplichtin-
gen; 

Joekes, wegens ziekte; 

Ter Beek, wegens verblijf buitenslands, 
ook morgen. 

Deze berichten worden voor kennisge-
ving aangenomen. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling van hoofdstuk XV 
(Sociale Zaken en Werkgelegenheid) 
van de rijksbegroting voor 1984 
(18100-XV). 

Hierbij zijn tevens aan de orde de 
stukken over het regeringsstandpunt 
inzake vernieuwingen in het arbeids-
bestel (17 954). 

De algemene beraadslaging wordt 
hervat. 

D 
Mevrouw Groenman (D'66): Mevrouw 
de Voorzitter! Nu een aantal onderde-
len van de plannen van deze bewinds-
lieden in ander verband aan de orde 
is geweest - ik doel op de werkge-
legenheidsnota - , of nog zal komen 
- daarbij denk ik aan de echte-minima-
nota, de inkomensnotitie en de 
stelselherziening - voeren wij hier een 
vrij uitgekleed debat, dat overigens 
niemand te verwijten is. Ik zal toch 
proberen, een aantal voor mijn fractie 
cruciale onderwerpen wat uit te 
diepen. 

Ik begin met het beleid ter bestrijding 
van de werkloosheid. De fractie van 
D'66 blijft het betreuren dat het 
kabinet het proces van werkverdeling 
door middel van arbeidsduurverkor-
'ing zo weinig bevordert en lijdzaam 
afwacht wat de sociale partners 
overeenkomen. De minister heeft 
onlangs in de vergadering van de 
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nieuwe vereniging van aannemers 
grootbedrijf gesteld dat voorkomen 
moet worden dat werknemers het 
gevoel hebben dat zij voor niets 
inleveren en dat het een misverstand 
is, te denken dat arbeidsduurverkorting 
het herstel van het bedrijfsrendement 
in de weg staat. 

Alle effecten van arbeidsduurverkor-
ting op de werkgelegenheid zouden 
wat de minister betreft in kaart 
moeten worden gebracht. Kan hij dat 
op korte termijn bevorderen? De 
minister sprak op diverse bijeenkom-
sten over beren en leeuwen die men 
ziet op de weg naar arbeidsduurver-
korting. Wat doet de minister zelf 
tegen die beren en leeuwen? 

D'66 bepleit een actiever beleid met 
betrekking tot arbeidsduurverkorting, 
met flexibiliteit naar bedrijfstakken en 
sectoren en zo mogelijk naar individu-
en. Bij de flexibiliteit moet zeker 
arbeidsduurverkorting in de vorm van 
langdurige verlofperioden aan de 
orde komen. De heer Weijers en ik 
moeten daarover beslist eens praten, 
nu ik gisteren zijn betoog heb gehoord 
over betaald educatief verlof. 

Wat de flexibiliteit betreft zou de 
norm van de 40-urige werkweek 
moeten worden verlaten. Zolang wij 
die norm vasthouden komt er van 
arbeidsduurverkorting niet veel 
terecht en blijven werknemers zich 
zorgen maken over het effect van 
inleveren van loon. 

Wij hebben al eerder bepleit dat de 
norm voor jongeren verlaagd zou 
moeten worden, in combinatie met 
loonsverlaging. Ook het CDA vindt dit 
een goede gedachte, zonder dat men 
daar de minister op wil vastpinnen. 
De varianten die nu circuleren over de 
jeugdlonen zijn, zeker zolang er geen 
36- of 32-urige werkweek tegenover 
staat, voor ons niet bespreekbaar. Om 
met het Utrechts Nieuwsblad te 
spreken: er is geen keus bij! De 
jeugdlonen zijn de laatste jaren al met 
meer dan 25% verlaagd. 

Ook bij eerdere gelegenheden heb 
ik gezegd, dat jeugdloonverlaging de 
werkgelegenheid voor jongeren niet 
aantoonbaar verbetert, dat het recht 
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van jongeren op zelfstandigheid en 
onafhankelijkheid beperkt in plaats 
van vergroot wordt en dat bovendien 
de belofte van de minister-president 
om verder van de jeugdlonen af te 
bli jven, ernstig geschonden wordt. 
Bovendien begrijp ik niet, waarom 
wel met varianten ter beperking van 
de jeugdlonen kan worden gestrooid, 
terwijl een adviesaanvrage aan de 
Raad voor het jeugdbeleid over een 
samenhangend inkomensbeleid voor 
jongeren nog steeds niet klaar is. Dat 
betekent dat het kabinet maar wat 
aanrommelt. 

Mijn fractie maakt zich niet alleen 
zorgen over het beleid met betrekking 
tot de algemene arbeidsduurverkor-
t ing, maar ook over het beleid met 
betrekking tot deelti jdarbeid, waarop 
ik wat dieper in wil gaan. Het komt 
ons voor dat deeltijdarbeid in het 
verdomhoekje terecht is gekomen, 
terwijl toch het vri jwi l l ig korter gaan 
werken dan de thans geldende 
arbeidsduur een aanzet is tot de 
verdeling van betaald en onbetaald 
werk, welke verdeling de regering 
zegt te wil len bevorderen. Er zijn 
duidelijke aanwijzingen dat de 
regering willens en wetens deeltijd-
werken benadeelt. 

Ik zal in dit debat de positie van 
ambtelijke deeltijdwerkers buiten 
beschouwing laten, al hebben wij ook 
wat hen betreft enige zaken op een 
rijtje gezet in een recent uitgebrachte 
notitie met aanbevelingen. Wat zien 
wi j namelijk gebeuren in het algemeen 
beleid? Arbeidsduurverkorting met 
inleveren van loon wordt toegejuicht. 
Voor werknemers in overheidsdienst 
geldt dit ook, waarbij de regering stelt 
dat deeltijdwerkers niet worden 
uitgesloten van looninlevering, 
ondanks een aangenomen motie die 
het tegendeel beoogt. 

Als dit het voorbeeld is voor de 
marktsector is het beslist een voor 
deeltijdwerkers slecht uitwerkend 
voorbeeld. Ook slecht voor de 
motivatie van deeltijdwerkers is het 
wetsontwerp tweeverdieners, terwijl 
ook het voorstel om de grens voor het 
minimumjeugdloon op te trekken tot 
28 of 30 jaar negatief werkt voor in 
deeltijd werkende tweeverdieners. 
Jongeren die vri jwi l l ig korter werken 
en zodoende een begin maken met de 
verdeling van betaald en onbetaald 
werk zien hun gezamenlijk inkomen 
dalen door de wet tweeverdieners en 
door de verlaging van hun min imum-
jeugdloon. 

Bovendien zouden zij dan nog eens 
moeten inleveren ten behoeve van 
algemene arbeidsduurverkorting! 

Dergelijke algemene beleidseffecten 
staan dan nog los van de verschillen 
in rechtspositie voor deeltijdwerkers. 
Ook hierbij wi l ik de werknemers in 
overheidsdienst buiten beschouwing 
laten, hoewel ik mij kan voorstellen, 
dat de minister van Sociale Zaken zijn 
collega van Binnenlandse Zaken 
attendeert op de voorbeeldrol van de 
overheid als werkgever. Ik noem 
enkele voorbeelden. 

Om in aanmerking te komen voor 
een WW-uitkering moet zijn voldaan 
aan de 'gewerkte-dageneis'. Deze 
houdt in, dat in het jaar voorafgaande 
aan de werkloosheid tenminste 130 
dagen moet zijn gewerkt, in een 
aaneengesloten periode of met 
onderbreking. Voor deeltijdwerkers 
wordt deze norm evenredig verlaagd, 
maar met een min imum van 65 
dagen. Voor deeltijdwerkers met een 
vijfdaagse werkweek is er niets aan de 
hand, want de regel gaat uit van het 
aantal dagen. Mensen die twee dagen 
per week werken kunnen echter 
moeilijker aan de referte-eis voldoen 
en degenen die slechts op één dag 
werken kunnen nooit in aanmerking 
komen voor een WW-uitkering. 

De regering constateert laconiek dat 
het zo is in haar bijlage bij de werk-
gelegenheidsnota die over deeltijd 
gaat, maar doet niets. Dezelfde 
laconieke constatering valt op als het 
de WAO-premie betreft, die per dag 
wordt berekend en onvoordelig is als 
je als deeltijder twee hele dagen werkt 
en voordelig als je op vier halve 
dagen werkt. 

Een storend knelpunt zit ook bij de 
sollicitatieplicht voor werklozen. Het 
kan voorkomen, dat gedurende de 
WWV-periode een werkloze deeltijder 
wordt gedwongen om volleti jdwerk te 
accepteren, op straffe van verlies of 
vermindering van de uitkering. Wordt 
een deeltijder op die manier gedwon-
gen een volledige dagtaak te aanvaar-
den, dan kan dat haaks staan op de 
afgesproken rolverdeling binnen een 
samenlevingsverband. 

Een ander voorbeeld betreft de 
pensioenrechten. Naast andere 
knelpunten is er een die betrekking 
heeft op de door D'66 een en ander-
maal verfoeide pensioenbreuk. Wie 
vri jwil l ig de werktijd vermindert, ziet 
het opgebouwde pensioen over de 
werktijd waarin voorheen wel maar 
na werkti jdvermindering niet meer 
wordt gewerkt, veelal bevroren. Deze 
vier voorbeelden zouden tot vier 
actiepunten moeten leiden. Ik recapi-
tuleer ze nog even: 

evenredige verlaging van de 
gewerkte-dageneis; 

berekening van de WAO-premie per 
week of per maand en niet langer per 
dag; 

voorkoming van, ook gedeeltelijke, 
pensioenbreuk; 

afschaffing van de verplichting te 
solliciteren naar een volletijdbaan 
voor degenen die na een deeltijdbaan 
een WW- of WWV-uitkering ontvan-
gen. 

In ons actieprogramma noem ik 
nog twint ig andere punten, die deels 
betrekking hebben op werknemers in 
overheidsdienst. 

D'66 heeft eerder gehamerd op het 
stimuleren van deeltijdwerk. Ook 
collega Weijers van het CDA had in 
1981 nog de illusie dat in vier jaar 
tijds een half miljoen deeltijdbanen 
kon worden geschapen. Hij erkent nu 
in het weekblad De Tijd dat deeltijdba-
nen in een te traag tempo ontstaan. 
Hij wi l desnoods een wettelijke 
regeling om deeltijd min of meer af te 
dwingen maar oordeelt er de ti jd niet 
rijp voor. D'66 vraagt een concreet 
plan van de regering. 

Het gaat mijn fractie er vooral om, 
dat deeltijdwerk ook voor full-t ime 
werkenden aantrekkelijk wordt 
gemaakt. Onderzoek wijst uit, dat men 
wel wil maar dat men het risico te 
groot vindt. Dat risico moet je als 
overheid verkleinen. Daarom zou er 
een concreet actieprogramma moeten 
komen om de belemmeringen die nu 
voor deeltijdwerk bestaan op te 
heffen. Verdeling dus van betaald en 
onbetaald werk door zowel algemene 
arbeidsduurverkorting als door het 
bevorderen van het op individuele, 
vri jwil l ige basis korter gaan werken. Ik 
heb de eer hierover een motie in te 
dienen. 

Motie 

De Voorzitter: Door de leden Groen-
man, Weijers, Spieker en Nypels 
wordt de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

van mening, dat naast een beleid 
gericht op het totstandkomen van 
algemene arbeidsduurverkorting, 
tevens een stimulerend beleid 
gevoerd moet worden ten aanzien 
van deeltijdarbeid, mede gezien de 
bestaande wens daartoe bij een 
toenemend aantal werknemers; 

voorts van mening, dat hiertoe wetten 
en regelingen die de individuele keuze 
om in deeltijd te gaan werken belenv 
meren of bemoeilijken, dienen te 
worden aangepast; 
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verzoekt de regering, op korte termijn 
een programma ter bevordering van 
deeltijdarbeid op te stellen en dit, 
voor zover het de marktsector betreft, 
te betrekken in het overleg met de 
sociale partners, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 35(18100-XV). 

Mevrouw Groenman (D'66): Mevrouw 
de Voorzitter. Een volgend punt 
betreft de AOW. Wie schetst mijn 
grote verbazing, dat de heer Weijers 
over reservering van de AOW praat. 
D'66 sprak er twee jaar geleden al 
over en kreeg toen nul op rekest. Wel 
verschenen er toen veel onrustzaaien-
de opmerkingen van de staatssecreta-
ris in de pers. Verleden jaar maart heb 
ik in een UCV gezegd, dat de progres-
siviteit van regering en politieke 
partijen kan worden afgemeten aan 
de mate waarin er belangstelling 
bestaat voor het pensioenvraagstuk. 

CDA en VVD zijn nu opeens ongerust 
over de AOW-premie na het jaar 2000. 
Regeringspartijen luiden de noodklok. 
Verleden jaar stemden ze nog tegen 
een motie van D'66 over een project-
groep terzake die al in 1981 was 
aangekondigd. D'66 pleit al tijden 
voor het reserveren van gelden nu om 
straks aan de AOW-verplichtingen te 
kunnen voldoen. Het kan verkeren 
met de regeringspartijen, maar ik wil 
toch gebruik ervan maken, dat de 
regeringspartijen tot inkeer zijn 
gekomen en dat ook even vastleggen. 

Motie 

De Voorzitter: Door de leden Groen-
man en Nypels wordt de volgende 
motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

constaterende, dat demografische 
ontwikkelingen ertoe leiden dat 
tussen nu en het jaar 2010 het aantal 
AOW-gerechtigden zich zal verdubbe-
len en zich tussen nu en het jaar 2040 
zal verdrievoudigen; 

verzoekt de regering, op korte termijn 
met voorstellen te komen omtrent de 
financiering van de AOW, die op deze 
vergrijzing anticiperen, en daarbij de 
vorming van een reservefonds te 
overwegen, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 36 (18100-XV). 

Mevrouw Groenman (D'66): Mevrouw 
de Voorzitter! Zonder 'vloeken' is het 
experiment met het terugploegen van 
uitkeringsgelden in de bouw begon-
nen. Dit is verheugend. Wij vinden 
echter, dat het experiment uitgebreid 
moet worden door ook de fiscale 
inverdieneffecten daarbij te betrekken 
en in beginsel tewerkstelling van alle 
werklozen daarbij mogelijk te maken. 
De eis van een werkloosheid van 
langer dan één jaar behoort dan ook 
afgeschaft of versoepeld te worden. 
Hierdoor zullen meer extra projecten 
uitgevoerd kunnen worden en wordt 
het verlies aan vakkennis en ervaring 
beperkt. 

Te zamen met verschillende andere 
fracties heeft D'66 twee jaar geleden 
gewezen op het feit, dat bestuurders 
van zelfbesturende bedrijven in de 
vorm van coöperaties in een aantal 
gevallen niet tot de sociale verzekerin-
gen kunnen toetreden. Ondertussen 
is een SVR-advies uitgebracht om 
hierin verandering te brengen. Kan 
worden toegezegd, dat spoedig een 
wetsvoorstel zal worden ingediend? 

Al verschillende jaren bestaan er 
problemen met de pensioenvoorzie-
ning van artsen die werken in een 
arbeidscollectief en als zodanig 
verbonden zijn aan dienstencentra. 
Van hen werd een veel te hoge 
pensioenpremie gevraagd, omdat 
geen rekening werd gehouden met 
het feit, dat zij hun inkomen inbrengen 
in het arbeidscollectief. Door invoering 
van een premie afhankelijk van het 
inkomen wordt hieraan enigszins 
tegemoet gekomen, maar er blijft wel 
een verplichting tot toetreding tot het 
artsenpensioenfonds bestaan. Artsen 
in gewone loondienst kunnen kiezen 
voor de pensioenregeling van de 
instelling waar zij werken, maar zijn 
daartoe niet verplicht. Wij willen ook 
voor artsen die in een arbeidscollectief 
werken, zoals antroposofische artsen, 
dezelfde keuzemogelijkheid. 

Verder zou ik het op prijs stellen te 
vernemen, wanneer de reparatienota 
inzake de wetgeving gelijke behande-
ling mannen en vrouwen aan de 
Kamer zal worden toegezonden. Zal 
de algemene maatregel van bestuur 
over de richtlijnen voor personeelsad-
vertenties, die naar ik aanneem als 
gevolg van mijn verleden jaar aange-
nomen motie gemaakt is, ons samen 
met die reparatienota bereiken? 
Wordt in de reparatienota ook 
ingegaan op het specifieke punt, dat 
zwangerschap weliswaar geen reden 
is om sollicitanten niet aan te nemen, 
maar dat in de praktijk blijkt, dat 
zwangere sollicitanten die bij indienst-
neming verzekerd moeten worden bij 
een bedrijfsvereniging die bevalling 

gelijkstelt aan ziek zijn, toch op grond 
van daardoor vergroot risico voor de 
werkgever niet worden aangenomen? 

Staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello kan mij nu verwijzen naar de 
adviezen van de ER en de SER over 
het ouderschapsverlof, maar dan rijst 
de vraag, wanneer zij op deze 
adviezen gaat reageren, en of dan over-
wogen wordt het door mij genoemde 
specifieke punt nader te bestuderen 
en wellicht zodanig, dat een dergelijke 
vorm van indirecte discriminatie bij 
de wetsvoorstellen gelijke behandeling 
wordt gecorrigeerd. 

Mijn laatste punt betreft het beroeps-
keuzeadvieswerk. Ook verleden jaar 
heb ik daarvoor bij de begrotingsbe-
handeling aandacht gevraagd. In het 
kader van de 2%-operatie moet dit 
beroepskeuzewerk, waarin de GAB's 
overigens een wettelijk vastgelegde 
taak hebben, een belangrijke veer 
laten, zo lezen we in het antwoord 
op vraag 40, terwijl de behoefte aan 
beroepskeuzeadviezen in de laatste 
jaren steeds is gegroeid. Dat is niet zo 
verwonderlijk gezien alleen al de 
geringe mogelijkheden voor jongeren 
om aan werk te komen. 

Uit een onderzoek van de Vereniging 
van beroepskeuzeadviseurs is geble-
ken dat tussen augustus 1981 en 
augustus 1983 de bezetting van het 
aantal formatieplaatsen voor beroeps-
keuzeadviseurs stilzwijgend al met 
9,5% is verminderd, terwijl te verwach-
ten is dat inmiddels nog eens 3% is 
verdwenen. Daar bovenop zou dan 
nog eens de vermindering in het 
kader van de 2%-operatie komen. Het 
enige wat de regering ertegenover 
weet te stellen is een verschuiving 
van persoonlijke voorlichting naar 
attributieve, dus door middel van 
folders. 

Bij de particuliere beroepskeuzebu-
reaus wordt bovendien ook bezuinigd 
en stijgen de tarieven voor adviezen. 
Ik zou daarom willen bepleiten dat het 
beroepskeuzeadvieswerk in de 
komende jaren, gezien de verminde-
ring van de bezetting en de verlaging 
van de subsidie in voorgaande jaren, 
enigszins werd ontzien. 

D 
De heer Nijhuis (VVD): Mevrouw de 
Voorzitter! Hoofdstuk 1 van de 
toelichting op deze begroting behan-
delt de hoofdlijnen van beleid. Daarbij 
wordt tevens ingegaan op de macro-
economische aspecten. De minister 
constateert in dit verband het beleids-
dilemma 'dat de structurele oneven-
wichtigheden een snelle aansluiting 
van Nederland bij het economisch 
herstel zullen bemoeilijken, terwijl 
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anderzijds het wegnemen van die 
onevenwichtigheden evenzeer het 
gevaar meebrengt, dat het conjunctu-
reel herstel in ons land slechts in 
geringe mate merkbaar zal zijn. Dit 
beleidsdilemma maakt het beleid 
gericht op het bestrijden van de 
werkloosheid tot een uiterst moeilijke 
opgave'. 

Met deze, wat cryptische passage 
wordt, naar ik moet aannemen, 
bedoeld te zeggen dat het beleid, 
zoals het in het regeerakkoord is 
verwoord, nadelige effecten kan 
opleveren, namelijk het risico van 
verlies aan arbeidsplaatsen als gevolg 
van de bezuinigingen en het risico 
van vraaguitval als gevolg van 
aantasting van koopkracht. De VVD 
erkent en aanvaardt deze risico's. Het 
door ons bij de algemene beschouwin-
gen ingenomen standpunt van 'meer 
markt en minder overheid' houdt in 
het overhevelen van werkgelegenheid 
van de collectieve sector naar de 
private sector. Daarbij zal helaas een 
fors time-lag optreden, met als gevolg 
een extra toename van de werkloos-
heid op korte termijn. 

Hoe pijnlijk dit ook is, wij accepteren 
het en lopen er niet voor weg. Wij 
willen immers een beleid, dat is 
gericht op duurzaam herstel. Wij 
hebben geen behoefte aan korte-ter-
mijnsuccessen, waardoor de structure-
le onevenwichtigheden alleen maar 
zullen toenemen en de problemen 
worden doorgeschoven naar de 
toekomst, waardoor de dan te nemen 
maatregelen nog pijnlijker zouden 
worden. Dat zou verre van een sociaal 
beleid zijn. 

Meermalen is door de Partij van de 
Arbeid de stelling geponeerd dat het 
beleid van dit kabinet dramatisch is, 
omdat het zou leiden tot ernstige 
vraaguitval. Men roept daarbij dan het 
schrikbeeld op van de neerwaartse 
spiraal en de deflatoire tendensen. De 
werkelijkheid blijkt heel anders te zijn. 
De relatief sterke daling van de 
particuliere consumptie, waarover de 
minister in de toelichting op zijn 
begroting spreekt, spoort niet met de 
feiten en spoort bovendien niet met 
de uitlatingen van minister Ruding. 

Desalniettemin blijven de leden van 
de Partij van de Arbeid supporters 
van de vraageconomen, die van de 
verkeerde veronderstelling uitgaan 
dat de huidige werkloosheid een 
Keynesiaanse zou zijn. De huidige 
werkloosheid is daarentegen het 
gevolg van de vele en zeer ernstige 
onevenwichtigheden aan de aanbods-
zijde. Om die reden blijft de VVD het 

beleid, dat thans wordt gevoerd, 
onderschrijven. 

Indien de minister daarbij, zoals 
gezegd, constateert dat het bestrijden 
van de werkloosheid een uiterst 
moeilijke opgave is, dan zij hem tot 
troost dat een ander beleid het 
bestrijden van de werkloosheid op 
den duur nog veel moeilijker zou 
maken. 

Ik kom tot de arbeidsvoorziening en 
daarbij in de eerste plaats tot de 
beleidsinformatie. Voor het voeren en 
beoordelen van het beleid is adequate 
informatie nodig. De huidigewerkloos-
heidscijfers voldoen daar niet aan. Dit 
zijn namelijk standcijfers, dat wil 
zeggen maandelijkse momentopna-
men. De dynamiek achter deze cijfers, 
de talrijke mutaties, die ook in de 
huidige economische situatie zich nog 
altijd voordoen binnen het werkloos-
heidscijfer worden, anders dan bij 
standcijfers, wel zichtbaar bij zoge-
naamde stroomcijfers. Hoewel daar 
reeds enkele jaren voor gepleit wordt, 
worden stroomcijfers niet bekend 
gemaakt, omdat deze per saldo 
zouden afwijken van de standcijfers. 
Dit is mijns inziens onvoldoende 
reden, niet tot publikatie over te gaan. 
Bovendien hadden de technische 
problemen, die zich blijkbaar voordoen, 
allang opgelost moeten zijn. Ik vraag 
de minister met nadruk, ervoor te 
zorgen dat op korte termijn ook de 
stroomcijfers gepubliceerd kunnen 
worden. Stroomcijfers hebben 
bovendien het voordeel dat zij een 
ander licht werpen op de vele bemid-
delingsactiviteiten van de gewestelijke 
arbeidsbureaus. 

Ik kom hiermee, mevrouw de 
Voorzitter, op het functioneren van de 
GAB's, waarover je helaas ook thans 
nog tal van klachten hoort. 

Wanneer wij vooral de grote 
GAB-kantoren vergelijken met de 
kleinschaligheid en de moderne 
outlook en outfit van bij voorbeeld 
uitzendbureaus, zit er een wereld van 
verschil tussen. Uiteraard heb ik als 
liberaal geen enkele moeite met de 
enorme groei van het uitzendwezen 
maar deze ontwikkeling moet wèl 
verklaard worden aan de hand van 
het feit dat de GAB's in het verleden 
een gat hebben laten vallen. Weliswaar 
is de wachtkamer- en lokettensfeer 
van de GAB-kantoren, mede door de 
ANS-conceptie, verdwenen maar ook 
deze conceptie borduurt voort op een 
feitelijk achterhaalde aanpak. 

De economische situatie en de 
2%-operatie hebben dearbeidsbemid-
deling er bepaald niet gemakkelijker 
op gemaakt. Deze ontwikkelingen 

hebben echter ook hun positieve 
kanten. Zij dwingen immers tot 
herbezinning op taken, tot efficiency-
verbetering en tot meer planmatig 
werken. Kortom, het omgooien van 
het roer in de richting van een andere 
bedrijfsvoering, waarbij de aanbodge-
richte aanpak thans wordt vervangen 
door een vraaggerichte arbeidsmidde-
ling. 

De fractie van de VVD juicht deze 
nieuwe aanpak van harte toe. Wij zijn 
ervan overtuigd, dat hierdoor ook het 
imago van de GAB's beduidend kan 
worden verbeterd. Bepalend voor het 
succes van de arbeidsbemiddeling is 
immers het vertrouwen dat de 
vragende partij, de ondernemer, 
daarin heeft. Uiteindelijk is de aanbod-
zijde daarmee het meest gediend. Dit 
is overigens een heel andere benade-
ring dan de heer Spieker hier gisteren 
koos. 

Het is duidelijk dat de ommezwaai 
van aanbodsgericht naar vraaggericht 
bemiddelen niet van de ene dag op de 
andere kan worden gerealiseerd. Dit 
vraagt de nodige aanpassingen en het 
vervullen van een aantal voorwaarden, 
zoals gerichte activiteitenplannen, 
goede contacten met ondernemersor-
ganisaties, het naar bedrijven toe 
gaan in plaats van achter het bureau 
blijven zitten. Er zullen daarbij óók 
prioriteiten gesteld moeten worden. 
Zo is bijzondere aandacht geboden 
voor het midden- en kleinbedrijf. 
Grote bedrijven met een personeels-
afdeling redden zichzelf nu eenmaal 
wat gemakkelijker dan de kleinere 
ondernemer, die niet over deze luxe 
kan beschikken. 

Een vraaggerichte bemiddeling 
betekent natuurlijk niet, dat er geen 
ruimte zou moeten zijn voor aandacht 
voor en prioriteiten aan de aanbodzij-
de. Ik denk hierbij aan de prioriteit, die 
wij aan jongeren hebben gegeven, en 
aan bij voorbeeld de werving van 
stage- en PEP-plaatsen. 

Voor twee samenhangende voor-
waarden vraag ik nog de bijzondere 
aandacht. Ik doel op de verbetering 
van de voorselectie en het verbeteren 
van de automatisering. Alleen bij deze 
maatregelen zullen vraag en aanbod 
snel en adequaat kortgesloten kunnen 
worden. Met name de automatisering 
vormt een bron van zorg en geeft 
aanleiding tot veel klachten, niet in 
het minst binnen de GAB's zelf. Ik 
vrees dat met betrekking tot de 
automatisering een drietal elementaire 
fouten zijn gemaakt. 

Arbvo heeft alles in eigen beheer 
willen doen in plaats van externe 
deskundigheid in te huren; men heeft 

Tweede Kamer 
25 januari 1984 Sociale Zaken en Werkgelegenheid 2428 



Nijhuis 

opnieuw het wiel willen uitvinden in 
plaats van leren van anderen, zoals bij 
voorbeeld van een land als Zweden; 
men heeft gekozen voor een centrale 
aanpak door middel van een computer 
met een zeer groot geheugen, terwijl 
de computertechnologie inmiddels 
een heel andere weg was ingeslagen, 
namelijk die van de kleinschalige, 
decentrale systemen voor zowel de 
in- als de output, met regionale en 
landelijke koppeling. 

Het is opvallend hoezeer deze 
kritiek op de Arbvo-aanpak parallel 
loopt met mijn kritiek op het wets-
ontwerp inzake de centrale persoons-
administratie, waarnaar ik hier 
verwijs. Ik vraag de minister met de 
grootst mogelijke klem, de zaak 
anders te laten aanpakken, te beginnen 
met het vragen van een extern 
deskundig advies. Graag verkrijg ik op 
dit punt een duidelijke toezegging. 

De structuur van de arbeidsbemid-
deling wordt gekenmerkt door het 
overheidsmonopolie en het sterk 
centralistische karakter. In dit opzicht 
wijkt de Nederlandse aanpak nogal af 
van die in de ons omringende landen. 
Reeds jaren wordt er nagedacht over 
een andere structuur. Vanaf begin 
1980 is de SER bezig met het adviseren 
omtrent een nieuwe arbeidsvoorzie-
ningswet. Ik denk dat hier nu toch 
enige vaart achter moet worden 
gezet. Naar het oordeel van de fractie 
van de VVD zullen bij de herstructure-
ring van de arbeidsvoorziening de 
volgende trefwoorden een rol moeten 
spelen: budgetfinanciering, tripartite 
bestuursstructuur en vooral ook 
decentralisatie en deregulering. 

Een tripartite bestuursstructuur van 
vakbeweging, werkgeversorganisaties 
en overheid, gecombineerd met 
budgetfinanciering, zouden wij zeer 
toejuichen. Het gaat hier om een 
vorm van privatiseren, die in elk geval 
demonopoliseren inhoudt. In de 
nieuwe structuur zal er naar ons 
oordeel ook ruimte moeten zijn voor 
decentralisatie en deregulering. Het 
wordt de hoogste tijd dat de rijstebrij 
van gedetailleerde voorschriften van 
bovenaf verdwijnt en plaats maakt 
voor een eigen beleidsvrijheid en 
verantwoordelijkheid op provinciaal 
en lokaal niveau. 

Het kabinet zal, aldus zijn recente 
decentralisatienotitie, de SER vragen 
om bij het opstellen van zijn advies 
over de arbeidsvoorzieningswet 
expliciet aandacht te schenken aan de 
rol van de lagere publiekrechtelijke 
lichamen. 

Dat is een duidelijke vooruitgang, 
want in vorige decentralisatienota's 
kwam het woord 'arbeidsvoorziening' 
niet of nauwelijks voor. 

De arbeidsbemiddeling is een 
onderdeel van het arbeidsmarktbeleid 
en het arbeidsmarktbeleid is een 
onderdeel van het totale regionale 
sociaal-economische beleid en als 
zodanig weer een onderdeel van het 
totale integrale beleid zoals dat door 
de provincies op meso-niveau wordt 
gevoerd. Dus zal naar ons oordeel het 
provinciaal bestuur anders dan nu het 
geval is duidelijker betrokken moeten 
worden bij het taakstellend beleid. 

In het recente verleden is de 
scholingscapaciteit onder meer op 
aandrang van de VVD aanmerkelijk 
vergroot. Deze scholing is vooral 
aanbod-gericht. Vooral voor het 
creëren van gelijke kansen voor 
langdurig werklozen is dit nog steeds 
een goede zaak. Het is echter de vraag 
of ook hier niet meer vraag-gericht 
geopereerd kan worden. Bij analyse 
van de vraag blijkt namelijk, dat het 
doorgaans gaat om zeer hoog 
gekwalificeerd personeel. 

In de kaartenbakken van de GAB's 
blijkt dan doorgaans geen aanbod 
aanwezig te zijn, dat naar dat zeer 
hoge niveau bij- of omgeschoold kan 
worden. In dit verband pleit ik voor 
het voeren van een 'doorstroomscho-
lingsbeleid', dat wil zeggen het 
scholen van gekwalificeerde medewer-
kers naar het gevraagde hogere 
niveau, om hen te laten doorstromen 
en hun 'oude plek' te laten innemen 
door een, wellicht eveneens om- of 
bijgeschoolde, werkloze. 

Start is destijds als bijzonder 
uitzendbureau opgericht ten behoeve 
van een bijzondere doelgroep, 
namelijk langdurig werklozen. 
Langdurig was destijds drie maanden, 
maar dat is nog steeds zo, met als 
gevolg dat zo ongeveer iedere 
werkloze onder de doelgroep van 
Start valt. Er zijn naar mijn oordeel 
twee mogelijkheden: ofwel Start 
privatiseren, ofwel de doelstelling 
conform de oorspronkelijke bedoeling 
bijstellen. 

Afgelopen vrijdag ontvingen wij het 
persbericht van het ministerie over 
het rapport inzake de werkloosheid in 
de grote steden. Als gevolg hiervan 
heb ik mijn oorspronkelijke tekst 
nogal moeten bijstellen, maar het is 
er bepaald niet vriendelijker op 
geworden. Kort gezegd is de voorge-
st )lde aanpak een schoolvoorbeeld 
hoe het niet moet. Reeds vanaf 
1977/1978 hebben de randstadprovin-
cies en de grotere steden noodkreten 

aan het ministerie gericht over de 
steeds nijpender wordende problema-
tiek van de werkloosheid in de oude 
stadswijken, die vooral vanwege de 
sociale componenten die daarbij een 
rol spelen met het normale vraag- en 
aanbodinstrumentarium niet meer op 
te lossen is. De toenmalige minister, 
de heer Albeda, heeft de problematiek, 
helaas, door middel van onderzoek 
voor zich uit geschoven. Afgaande op 
het persbericht zijn wij ten opzichte 
van 1977/1978 geen stap verder, want 
wat in de beleidsaanbevelingen staat 
of schijnt te staan, wisten wij toen ook 
al. Er zijn dus zes kostbare jaren 
verloren gegaan. Kortom, een buiten-
gewoon treurige gang van zaken, 
waarover wat betreft de verdere 
procedure de vaste commissie zal 
moeten oordelen. 

Mijnheer de Voorzitter! De antwoor-
den op de vragen over het bezitsvor-
mingsfonds hebben de fractie van de 
VVD bepaald niet erg overtuigd. Wat 
ons betreft, is dit fonds toch rijp voor 
heroverweging. Het lijkt mij dan ook 
goed en nuttig dat de minister in het 
kader van de volgende begroting er 
toch wat serieuzer naar kijkt. Zoals 
bekend heeft de VVD reeds twee 
alternatieve aanwendingsmogelijkhe-
den voorgesteld, namelijk een 
hergarantiefonds ten behoeve van de 
gemeenten in het kader van de 
bevordering van het eigen woning-be-
zit en een overheveling naar de 
jeugdspaarregeling in verband met 
het betreffende wetsontwerp. 

Bij deze begrotingsbehandeling is 
tevens geagendeerd het regerings-
standpunt inzake het WRR-rapport 
'Vernieuwingen in het arbeidsbestel'. 
De VVD onderschrijft het standpunt 
van de regering. Een aantal 'leuke 
dingen voor de mensen' zijn terecht 
door het kabinet in de koelkast 
geplaatst. 

Ik stel tot slot een aantal concrete 
vragen. 

Wat is de reactie van staatssecretaris 
De Graaf op de negatieve advisering 
vanuit de SER en de SVR over de 
invoering van een generieke eigen 
bijdrage van f 162 aan AAW-voorzie-
ningen voor gehandicapten? Vindt de 
staatssecretaris dat het afschaffen van 
de telefoonvoorziening ook voor 
visueel gehandicapten gerechtvaar-
digd is? 

Wat is er wel of niet gedaan - ik 
vrees voor het laatste - aan de 
uitvoering van de motie van collega 
Rempt over de Stichting Inzet? 

Kan de minister aangeven waarom 
met de middelen voor de regionale 
arbeidsmarkt die hij onder de nodige 
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kritiek heeft vrijgemaakt, onder meer 
ten behoeve van Twente en Nijmegen 
en vooral ook de grote steden, vooral 
zijn geëntameerd in de sfeer van 
Economische Zaken? Zij zijn als het 
ware toegevoegd aan hetvoorwaarden-
scheppende beleid in het kader van de 
Nota RSEB, in plaats van aan projecten 
in de arbeidsvoorzieningensfeer. Dat 
laatste had toch meer voor de hand 
gelegen. 

D 
De heer Linschoten (VVD): Mevrouw 
de Voorzitter! Van het einde van de 
jaren vijftig tot het midden van de 
jaren zeventig is in ons land het 
stelsel van sociale-zekerheidsregelin-
gen aanzienlijk uitgebreid en verbe-
terd. De ruime economische groei 
maakte dat mogelijk. Aandacht voor 
de financiële aspecten van de geïniti-
eerde regelingen was beperkt; sommige 
sociale-zekerheidswetten zijn zelfs 
zonder noemenswaardige financiële 
onderbouwing ingevoerd. Expliciete 
beheersingsmechanismen om 
eventuele tegenvallende kostenont-
wikkelingen op te vangen, zijn nooit 
geformuleerd. Aldus het begin van de 
inleiding van de Financiële nota 
sociale zekerheid 1984. 

De VVD-fractie is er een groot 
voorstander van, toe te werken naar 
de formulering van een breder 
financieel kader voor het sociale-zeker-
heidsbeleid. Indien wij ons stelsel van 
sociale zekerheid veilig willen stellen 
voor de toekomst, zal niet voorbij 
kunnen worden gegaan aan het 
financieel beheersingsaspect. De 
aantekeningen die ten aanzien van 
deze materie zijn gemaakt in het 
laatste rapport van de Studiegroep 
Begrotingsruimte en in het laatste 
rapport van de commissie-Vonhoff, 
worden door de VVD-fractie onder-
schreven. Bij de opbouw van ons 
stelsel van sociale zekerheid heeft 
niemand voorzien dat het aantal 
uitkeringsgerechtigden zou oplopen 
van 1,3 miljoen in 1960 tot bijna 3,5 
miljoen op dit moment. 

Vooral de afgelopen jaren is het 
beslag van de sociale-zekerheidsrege-
lingen op de nationaal beschikbare 
middelen jaarlijks sneller opgelopen, 
een acceleratie die boven de groei 
van ons nationaal inkomen uitsteeg, 
een acceleratie van uitgaven die in 
belangrijke mate verantwoordelijk is 
geweest voor de groei van de totale 
collectieve sector. In de zojuist 
genoemd periode, 1960 t/m 1983, zijn 
de totale uitgaven van de collectieve 

sector bijna verdubbeld, althans in 
procenten van ons nationaal inkomen. 
In absolute getallen, ook gecorrigeerd 
voor inflatie, ziet die ontwikkeling er 
nog slechter uit. 

Het moet voor iedereen duidelijk 
zijn dat deze ontwikkeling kenmerken 
van onbeheersbaarheid begon te 
vertonen. Het uitgangspunt voor dit 
kabinet is het onder controle krijgen 
van die uitgavenontwikkeling. Als 
gevolg van het pakket maatregelen 
ten bedrage van 3,4 miljard in de 
sfeer van de sociale zekerheid zullen 
voor het eerst na de oorlog de 
sociale-zekerheidsuitgaven, gemeten 
in termen van ons nationaal inkomen, 
een daling ondergaan, zowel de 
uitgavendruk als de lastendruk. 

Mevrouw de Voorzitter, de explosie-
ve groei van de uitgaven ten behoeve 
van sociale zekerheid tot het voor 
1984 geschatte bedrag van 108,1 
miljard is zeker nietalleen verklaarbaar 
vanuit de werkloosheidsontwikkeling, 
waarover diverse sprekers al hebben 
gesproken. Indien een correctie zou 
worden aangebracht voor de extra 
werkloosheidslasten in die periode, 
dan is de uitgavendruk slechts vijf 
procentpunt van ons nationaal 
inkomen minder dan zij op dit moment 
is. De Financiële nota sociale zekerheid 
1984 geeft in niet mis te verstane 
bewoordingen aan welke de conse-
quenties zijn geweest van een te 
groot geworden collectieve sector. 

Een relatief grote collectieve sector 
gaat automatisch gepaard met een 
relatief kleine particuliere sector. Een 
steeds kleiner deel van onze economie 
moet de steeds groter wordende 
collectieve lasten verdienen. 

Deze mede door de politieke 
besluitvorming gestuurde ontwikke-
ling roept de vergelijking op met de 
Baron Von Münchhausen. Als gevolg 
van deze ontwikkeling is de winstposi-
tie van het welvaartscheppend deel 
van onze economie, het bedrijfsleven, 
steeds verder verslechterd. Macro-eco-
nomisch gezien is deze ontwikkeling 
meer dan catastrofaal geweest in de 
afgelopen jaren. 

Sinds 1960 is er een constante groei 
geweest van het overdrachtinkomen 
aan niet-actieven, meer dan een 
verdubbeling, uitgedrukt in procenten 
van ons nationaal inkomen. Daar het 
looninkomen in diezelfde periode 
vrijwel constant is gebleven, is deze 
groei van overgedragen inkomens 
vrijwel geheel ten laste gekomen van 
het overig inkomen actieven, lees 
winsten. Aangezien het overig 
inkomen actieven voor een groot deel 
bestaat uit winstinkomens, juist in de 

bedrijvensector, kan worden geconsta-
teerd dat, althans macro-economisch 
gezien, de lasten van de stijgende 
sociale-zekerheidsuitgaven in de jaren 
'60 en '70 gepaard is gegaan met een 
daling van de winstinkomens van 
bedrijven. 

Pas de afgelopen drie jaar is deze 
ontwikkeling tot stilstand gekomen. 
De stijging van het aandeel van de 
overgedragen inkomens aan niet-actie-
ven gaat wel onverminderd voort, 
maar is tussen 1980 en 1983 niet meer 
ten koste gegaan van de winstinko-
mens; zij heeft vooral geleid tot een 
relatieve daling van het beschikbaar 
looninkomen. Deze kentering is 
veroorzaakt door de premieverschui-
vingen van werkgevers naar werkne-
mers en o.a. ook door de invoering 
vandelnhoudingswetoverheidsperso-
neel. 

Mevrouw de Voorzitter! Mede door 
de verminderde winstgevendheid in 
de bedrijvensector zijn vele arbeids-
plaatsen verloren gegaan: zo'n half 
miljoen sinds 1970. Dat is een aspect 
waarover de heer Spieker gisterena-
vond helaas, in een op zichzelf 
gloedvol betoog, voorbij is gegaan. 
Dat is een ontwikkeling die op haar 
beurt verder heeft bijgedragen aan 
een stijging van de sociale-zekerheids-
uitgaven, met alle gevolgen voor de 
winstinkomens vandien. 

Het kabinetsbeleid richt zich in dit 
verband op twee zaken. Dat is in de 
eerste plaats het voorkomen van extra 
druk op de winstinkomens in de 
bedrijvensector als gevolg van 
stijgende collectieve uitgaven. Dat is 
in de tweede plaats het tot stilstand 
brengen van de enorme groei van het 
overgedragen inkomen aan niet-actie-
ven. 

Beide doelstellingen kunnen helaas 
uitsluitend worden gerealiseerd door 
middel van maatregelen die de 
inkomens van de actieven en niet-ac-
tieven raken. De omslag ten aanzien 
van het overige inkomen, waarover ik 
zojuist sprak, in de laatste drie jaar is 
een stap in de goede richting. Het nog 
steeds groeiende aandeel van het 
overgedragen inkomen geeft helaas 
duidelijk aan, dat er meer zal moeten 
gebeuren, willen wij onze economie 
en daarmee de werkgelegenheid 
structureel verbeteren. De VVD-fractie 
zal het daartoe door dit kabinet 
ingezette beleid blijven steunen. 

De pensioenproblematiek wordt er 
tegen de achtergrond van deze 
financieel-economische ontwikkelin-
gen en tegen de achtergrond van de 
voor de hand liggende demografische 
ontwikkeling, niet eenvoudiger op. 
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Tijdens het mondeling overleg van de 
vorige maand met staatssecretaris De 
Graaf zijn diverse aspecten van de 
pensioenproblematiek en de pensioen-
breukproblematiek in het bijzonder, 
aan de orde geweest. 

Het oplossen van de pensioenpro-
blematiek moest, zo werd vele jaren 
geleden besloten, in diverse fasen 
gebeuren. De eerste prioriteit was het 
realiseren van een goede basisvoorzie-
ning, waarna diverse andere proble-
men aan de orde zouden komen. Dat 
waren bij voorbeeld de problematiek 
van de pensioenplicht en de problema-
tiek van de pensioenbreuk. 

Nadat de gewenste basisvoorzie-
ning, de Algemene ouderdomswet, 
was gerealiseerd, stortte iedereen zich 
terecht op de nog overgebleven 
problemen. Dat zijn problemen waar 
wij ons anno 1984 nog steeds mee 
bezighouden, uitgaande van een 
bestaande, goede en solide AOW. 
Naar het oordeel van de VVD-fractie 
moet bij de invulling van de pensioen-
plicht en bij de oplossing van de 
problematiek van de pensioenbreuk, 
rekening worden gehouden met 
politieke, maatschappelijke en demo-
grafische ontwikkelingen, die het 
fundament, de basisvoorziening 
AOW, in de komende jaren zouden 
kunnen ondergraven. 

Mevrouw de Voorzitter! Die ontwik-
kelingen zijn gaande. Zonder aanvul-
lend beleid komt de AOW onder een 
steeds grotere druk te staan. De 
demografische ontwikkeling spreekt 
voor zich. Echter, ook de derde 
richtlijn van de Europese Gemeen-
schap betekent een financiële aanslag 
op de gelden die beschikbaar zijn 
voor de financiering van AOW-pensi-
oenen. De beschikbaarheid van 
gelden moet bovendien worden 
bekeken tegen de achtergrond van die 
demografische ontwikkeling en tegen 
de achtergrond van de op ons af 
komende vergrijzing. 

Er moeten grote vraagtekens 
worden gezet bij de mogelijkheid, de 
benodigde AOW-pensioengelden 
jaarlijks om te slaan over de premie-
plichtigen. Die premieplichtigen zullen 
in de komende periode in aantal 
afnemen. De AOW-pensioengerechtig-
den zullen in dezelfde periode in 
aantal toenemen. 

Het blijven rekenen op de soliditeit 
van omslagfinanciering is riskant zo 
niet onverantwoord. Natuurlijk is het 
waar dat diezelfde demografische 
ontwikkeling kostenbesparend is op 
tal van andere terreinen, bij voorbeeld 
in de sfeer van de kinderbijslag en in 

de sfeer van het onderwijs. Deze in 
financieel opzicht gunstige effecten 
van de demografische ontwikkeling, 
geven naar het oordeel van de 
VVD-fractie onvoldoende houvast om 
de soliditeit van het AOW-basispensi-
oen te garanderen. Naar het oordeel 
van de VVD-fractie is het noodzakelijk 
vroegtijdig gedeeltelijk over te 
schakelen naar een financieringssys-
teem, dat minder afhankelijk is van 
demografische golfbewegingen. 

Naar het oordeel van de VVD-fractie 
is het onvermijdelijk binnen afzienbare 
tijd een deel van de toekomstige 
AOW-iasten door middel van een 
stelsel van kapitaaldekking te financie-
ren. De AOW als basispensioen is, 
zowel voor hen die er alleen van 
moeten rondkomen als in gevallen 
dat de AOW als franchise funtioneert, 
te belangrijk om niet met de grootst 
mogelijke mate van zorgvuldigheid te 
worden behandeld. 

In dat opzicht, in relatie tot de 
AOW-problematiek en de demografi-
sche ontwikkeling, heb ik mij wat 
verbaasd over de opmerkingen die 
mevrouw Groenman zojuist heeft 
gemaakt aan het adres van de 
CDA-fractie en ook aan het adres van 
de VVD-fractie. Ik zou haar erop 
willen wijzen dat ook het vorige jaar, 
in de UCV over sociale zekerheid, in 
ieder geval door de VVD-fractie een 
aantal duidelijke opmerkingen zijn 
gemaakt. Het is niet de eerste keer dat 
wij dit probleem signaleren en ineens 
zijn wakker geworden. 

Ik nodig de bewindslieden ertoe uit, 
hun visie op deze problematiek te 
geven vanuit de invalshoek van het 
stelsel van sociale zekerheid. Zijn de 
bewindslieden met de fractie van de 
VVD van mening dat er argumenten 
voor zijn, om demografische verzeke-
ringen op andere wijze te financieren 
dan risicoverzekeringen? Bij de 
invoering van de AOW hebben andere 
vraagstukken en overwegingen een 
belangrijkere rol gespeeld dan het 
systeem van financiering. Nu wij 
bezig zijn, het totale stelsel van 
sociale zekerheid te herijken, zowel op 
het punt van de uitgaven als op dat 
van de premies, is er aanleiding toe, 
een solidere vorm van financiering in 
de AOW te overwegen. 

Er zijn meer problemen in de sfeer 
van de AOW die op niet al te lange 
termijn aan de orde moeten komen, 
ook in het kader van de stelselwijziging. 
Ik noem de invulling van de derde 
richtlijn van de Europese Gemeen-
schappen, in casu de gelijke behande-
ling van mannen en vrouwen, ook in 
de AOW. Artikel 4 van deze richtlijn 

stelt nadrukkelijk dat het beginsel van 
gelijke behandeling zowel de wer-
kingssfeer van de regeling als de 
voorwaarden voor toelating tot de 
regeling betreft. Artikel 1 van de 
richtlijn laat er geen misverstand over 
bestaan dat ouderdom een van de 
eventualiteiten is waarop ingeval van 
bestaan van een verzekering de 
richtlijn van toepassing is. 

Een korte analyse van de Nederland-
se situatie laat zien dat wij in Nederland 
nog niet voldoen aan de voorwaarden 
van de derde EG-richtlijn. De gehuwde 
Nederlandse vrouw heeft bij het 
bereiken van de 65-jarige leeftijd nog 
geen zelfstandig recht op een AOW-
pensioen. Het realiseren van gelijke 
behandeling, ook in de sfeer van de 
AOW, is overigens iets waartoe 
Nederland zich in Europees verband 
heeft verplicht. Bovendien betreft dit 
een zaak waarvoor in deze Kamer 
altijd een door de fractie van de VVD 
gesteunde meerderheid heeft bestaan. 

Het realiseren van deze gelijke 
behandeling voor 1 januari 1985 zal 
evenwel een forse financiële conse-
quentie hebben voor de financiering 
van de AOW. Welke mogelijkheden 
zien de bewindslieden om tegen de 
gegeven financiële achtergrond de 
gelijke behandeling in de AOW voor 
de genoemde datum tot stand te 
brengen? Kunnen zij inmiddels 
aangeven welke kosten deze gelijke 
behandeling zal hebben? 

De demografische en politiek-maat-
schappelijke ontwikkelingen zullen 
niet te verwaarlozen financiële 
consequenties hebben voor andere 
wensen op het gebied van de pensi-
oenen. Het lijstje van deze wensen is 
ook in 1984 niet gering: het wegwerken 
van de witte en grijze vlekken door 
invoering van een zekere vorm van 
pensioenplicht; het wegnemen van de 
nadelige gevolgen van pensioenbreuk, 
waarover wij in mondeling overleg 
hebben gesproken; de verbetering 
van de nabestaandepensioenen, 
vooral in de gevallen van ongehuwd 
samenwonenden; het doorgaan van 
de opbouw van pensioen in het geval 
van werkloosheid. Zo zijn er nog meer 
te noemen. 

Naar het oordeel van de fractie van 
de VVD zijn al deze wensen in de sfeer 
van het basispensioen, de AOW, en 
op de andere genoemde gebieden 
wegens hun financiële consequenties 
niet alle op korte termijn tegelijkertijd 
te verwezenlijken. Dit is op zichzelf 
niets nieuws; ook hierbij herhaalt de 
geschiedenis zich. Het betekent echter 
dat op korte termijn keuzes moeten 
worden gemaakt en prioriteiten 
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moeten worden gesteld. De beschikbare 
middelen zijn schaars en kunnen 
slechts één keer worden uitgegeven. 

Naast het veiligstellen van de 
basisvoorziening, de AOW, heeft voor 
de fractie van de VVD de verbetering 
van de nabestaandepensioenen een 
hoge prioriteit, zelfs een hogere dan 
een volledige en dus zeer kostbare 
oplossing van de pensioenbreuk. 
Voor iedereen is het zichtbaar dat in 
toenemende mate samenwoonrelaties 
aanvangen, voordat de betrokkenen 
een huwelijk wensen aan te gaan. 

In toenemende mate zijn mensen, 
onder andere in financieel opzicht, 
geheel of gedeeltelijk van elkaar 
afhankelijk zonder dat er sprake is van 
een huwelijk. De rechter heeft in de 
sfeer van het erfrecht en het personen-
en familierecht al een relevant soort 
jurisprudentie gevormd omtrent het 
ongehuwd samenwonen. De wetgever 
loopt in dit kader ver achter bij niet 
eens meer recente maatschappelijke 
ontwikkelingen. 

Zeker in de sfeer van het pensioen-
recht, waarin jurisprudentie nauwelijks 
rechtscheppend kan werken, is er alle 
aanleiding toe, een eind te maken aan 
de naar het oordeel van de fractie van 
de VVD volstrekt verouderde situatie 
dat het nabestaandepensioen uitslui-
tend ten behoeve van een echtgenoot 
kan worden uitbetaald. Anno 1984 is 
in redelijkheid niet meer vol te 
houden dat het huwelijk de enige 
maatschappelijk geaccepteerde vorm 
van samenleven is. De huidige 
wetgeving leidt tot de meest onrede-
lijke gevolgen. Indien twee collega's 
gezamenlijk bij een ongeluk om het 
leven komen, de een tien jaar gehuwd 
samenwonend was en de ander 
gedurende dezelfde periode onge-
huwd samenwonend, beide vrouwen 
geheel of gedeeltelijk financieel 
afhankelijk van hun man waren en 
beide collega's, zoals gebruikelijk is, 
dezelfde pensioenpremie hebben 
moeten betalen, is er in het geval van 
het gehuwd geweest zijnde stel 
sprake van een nabestaandepensioen 
en in het andere geval niet. 

Naar het oordeel van de VVD-fractie 
is dit een onrechtvaardigheid, die 
zeker net zo veel prioriteit heeft om te 
worden opgelost als de problemen 
van de pensioenbreuk. 

Ook op andere terreinen worden 
ongehuwd samenwonenden geacht in 
juridisch opzicht een gedefinieerde 
eenheid te vormen. Ik wijs in dit 
verband op de wet inzake de tweever-
dieners, waarin de ongehuwd samen-
wonenden als juridisch relevant 

worden genormeerd. Gaat men uit 
van de juridische relevantie van het 
voeren van een gemeenschappelijke 
huishouding, dan is het onbillijk om 
dit alleen in die gevallen te doen 
waarin het voor de overheid financieel 
aantrekkelijk is. 

De problemen in verband met de 
pensioenen is slechts één voorbeeld 
van nog steeds bestaande discrimina-
tie van niet-huwelijkse samenlevings-
vormen. De fractie van de VVD is van 
mening, dat een moderne maatschap-
pij ook deze vorm van discriminatie 
zich niet kan permitteren. 

Mevrouw de Voorzitter! De zeggen-
schap over fondsen die pensioengelden 
beheren, is in tal van opzichten een 
uiterst belangrijke zaak. De participatie 
van werknemers in de besluitvorming 
is in het algemeen niet slecht geregeld 
in de diverse reglementen en in de 
Pensioen- en spaarfondsenwet. 
Anders is het gesteld met de positie 
van de reeds gepensioneerden. Ook 
zij hebben belang bij beslissingen en 
ook zij hebben individueel opgebouw-
de rechten in de fondsen. 

Naar het oordeel van de fractie van 
de VVD is geen redelijke rechtsgrond 
aan te geven waarom gepensioneer-
den geen rechten worden gegeven 
ten aanzien van besluitvorming in een 
fonds. Kunnen de bewindslieden hun 
visie geven op deze materie? Hoe 
staan zij tegenover een eventueel 
wettelijke regeling over de besluitvor-
ming in de pensioenfondsen wat 
betreft de gepensioneerden? 

De algemene, voor iedereen 
geldende ingangsdatum van pensione-
ring, aangevuld met verschillende 
VUT-regelingen voor verschillende 
groepen mensen is naar het oordeel 
van de fractie ongewenst. Er is min of 
meer sprake van wildgroei. Zijn de 
bewindslieden met mij van mening, 
dat flexibele pensionering grote 
voordelen heeft? In een dergelijk 
systeem kunnen de betrokkenen 
individueel afwegen op welk moment 
- uiteraard binnen zekere grenzen - zij 
met pensioen wensen te gaan. 

Dit systeem kan zeker aantrekkelijk 
zijn voor die mensen, die inmiddels 
voldoende pensioenrechten hebben 
opgebouwd en bereid zijn om plaats te 
maken op de arbeidsmarkt voor 
iemand die geen werk heeft. 

D 
De heer Willems (PSP): Mevrouw de 
Voorzitter! Van het totale begrotings-
bedrag in 1984 van 22 mld. voor 
Sociale Zaken gaat 20 mld. naar de 
sociale zekerheid. In afwachting van 
het SER-advies - ik hoop, dat dit 

advies zeer bepalend zal zijn voor het 
standpunt van de regering - wil ik 
enkele opmerkingen maken over de 
voorstellen van het kabinet om het 
sociale-zekerheidsstelsel zogenaamd 
aan te passen aan de gewijzigde 
omstandigheden. 

Het eerste dat opvalt is, dat de 
sociale zekerheid niet wordt bezien 
vanuit het belang voor werknemers, 
werklozen en bijstandsgerechtigden, 
namelijk de garantie van een mens-
waardig bestaan dan wel de verzeke-
ring van een voortgezet redelijk 
inkomen nadat men betaald werk 
buiten eigen schuld heeft moeten 
opgeven. Het stelsel wordt integendeel 
uitsluitend gezien als een te hoge 
kostenpost in de collectieve uitgaven. 

In dit jaar mag er weer 4 mld. vanaf 
en om die reden moet het aantal 
mensen omlaag dat een beroep kan 
doen op deze regelingen, evenals 
de hoogte van de uitkeringen. Voor de 
mensen met de laagste inkomens 
weet deze regering wel wat nivelleren 
is: allemaal op het minimumloon of 
op een nog lagere uitkering en de 
WAO-ers met de hoogste uitkering 
het snelst! 

Een van de doelstellingen is de 
gelijkberechtiging van vrouwen. Daar 
nu nog in het bijzonder de gehuwde 
vrouw verstoken blijft van vrijwel 
iedere uitkering, ook als zij precies 
hetzelfde arbeidsverleden heeft als 
haar mannelijke collega's, moet snel 
aan deze pure discriminatie een einde 
worden gemaakt. Daarover zijn wij 
het eens, maar de oplossing in de 
adviesaanvrage aan de SER geeft een 
onthullend beeld van de wijze waarop 
het kabinet deze gelijkberechtiging wil 
realiseren: voor mannen en vrouwen 
wordt de WW-uitkering aangevuld 
met een zogenaamde tussenfase van 
70% van het minimumloon. 

De huidige WWV-regeling, volgens 
welke men na de WW-uitkering nog 
gedurende twee jaren een uitkering 
van 75% van het laatstverdiende loon 
ontvangt, verdwijnt daarmee. Wordt 
zo toch niet een al te zwaar beroep 
gedaan op de solidariteit van de 
overige werklozen in plaats van de 
lasten te verdelen de lasten over alle 
werkenden, te beginnen bij degenen 
met de hoogste inkomens? 

De economische afhankelijkheid 
van vrouwen wordt door deze 
voorstellen juist verscherpt, want na 
de tussenfase gaat onmiddellijk het 
draagkrachtprincipe gelden voor het 
recht op een uitkering. Individualise-
ring en gelijkberechtiging dienen niet 
op te houden bij de WW, maar ook in 
de bijstandsregelingen voortgezet te 
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worden, omdat, zoals een leuze van 
de PSP luidt, 'ieder mens er één is en 
niet de helft van een stel'. Ik verwijs 
nog eens naar onze bijdrage over 
deze kwestie tijdens de uitgebreide 
commissievergadering over de 
bijstand. In de komende maanden 
komen wij hierop uiteraard uitvoeriger 
terug. Wij zijn erg benieuwd naar de 
uitkomst van de gesprekken die het 
kabinet gaat voeren met werknemers 
en werkgevers over het 1-juli-pakket, 
zeker ook nu inmiddels een meevaller 
van 3 miljard is geconstateerd. Graag 
zou ik nu al van de bewindslieden 
horen wat zij met deze meevaller in 
dit verband kunnen doen. Ook zou ik 
van de regering de garantie willen 
krijgen dat zij, indien er per 1 juli of 
per 1 januari nieuwe maatregelen 
komen, in ieder geval de uitvoerings-
organen een redelijke tijd gunt om 
zich op de uitvoering van gewijzigde 
regelingen voor te bereiden. 

Hiernaast lijkt het mij van groot 
belang dat de verschillende voorstellen 
waarover nu wordt gediscussieerd, in 
een zo breed mogelijke discussie bij 
alle betrokkenen komen en dat niet 
alleen in deze Kamer en bij de toppen 
van de organisaties gesproken wordt 
over de afbraak van de sociale 
zekerheid. Rond de zomer zal een 
apotheose plaatsvinden waarbij de 
kabinetsvoorstellen, als ze doorgaan, 
de uitkeringen in snel tempo tot het 
minimale niveau zullen terugbrengen. 
Maar ook op dit minimumniveau is 
niemand van iets zeker, want naast de 
voorstellen over de sociale zekerheid 
waarover nu wordt gediscussieerd, 
heeft het kabinet nog wat interessante 
voorstellen over het minimumloon 
en, zoals meestal, ook over de 
jeugdlonen in petto. Wij kunnen haast 
stellen dat traditiegetrouw volgens 
het kabinet de veel te hoge lonen de 
oorzaak van de economische crisis 
blijven. Dit blijft zo, ook al kunnen bij 
voorbeeld de jeugdlonen inmiddels 
tot de laagste van Europa gerekend 
worden. 

Ik had aan de heer Linschoten 
willen vragen of hij het zich kan 
voorstellen dat je als 27-jarige moet 
rondkomen van een netto-bedrag dat 
behoort bij 80% a 85% van het 
minimumloon. Velen van de leeftijds-
genoten van de heer Linschoten 
zullen het over enige tijd daarmee 
moeten doen. Is hij solidair met hen 
en gaat hij ook weer bij zijn moeder 
wonen? 

Ik hoop dat dit voorbeeld duidelijk 
maakt hoe belachelijk het is dat je 
salaris of je uitkering bepaald wordt 

door het feit dat je 18, 25, 28 of 33 jaar 
oud bent. Het is godgeklaagd dat de 
heer Weijers het allemaal maar 
overdreven vindt - zo drukte hij zich 
gisteren uit - dat wij ons druk maken 
over de nieuwe voorstellen over de 
jeugdlonen zoals die inmiddels zijn 
uitgelekt. 

De heer Weijers (CDA): Mevrouwde 
Voorzitter! Om op dit punt enige 
mythevorming te voorkomen: als de 
heer Willems goed naar mij heeft 
geluisterd, kan hij niet die conclusie 
trekken die hij zojuist uit mijn woorden 
heeft gehaald. 

De heer Willems (PSP): Ik heb uit uw 
woorden de conclusie getrokken dat u 
het maar overdreven vond om u druk 
te maken over de plannen die nu voor 
de jeugdlonen schijnen te bestaan. Of 
ze nu waar zijn, of niet waar, u hebt 
gezegd dat er nog veel ernstiger 
zaken zijn om ons zorgen over te 
maken. 

De heer Weijers (CDA): U moet mijn 
andere verhaal daarbij pakken. Ik heb 
gezegd dat ik hetgeen in de pers 
verschenen is, een losse flodder acht. 
Ik vind dat de regering zich over 
andere problemen dient te buigen. 
Dan is de conclusie die u uit mijn 
woorden haalt onjuist. 

De heer Willems (PSP): Moet ik hieruit 
opmaken dat u het onjuist vindt dat 
de jeugdlonen bij voorbeeld voor 
mensen tot een leeftijd tot 30 jaar 
zouden gaan gelden? Als de plannen 
inderdaad alleen maar losse flodders 
blijken te zijn, dan is het terecht 
daarover op te merken dat wij ons 
daarover verder geen zorgen moeten 
maken. Maar die garantie heb ik nog 
steeds niet. 

De heer Weijers (CDA): Mevrouw de 
Voorzitter! Ik heb niet de gewoonte 
om mij zorgen te maken als daartoe 
niet de aanleiding bestaat in een stuk 
dat de regering aan de Kamer aanbiedt. 
Als ik zoiets alleen maar in de pers 
tegenkom, dan noem ik het een losse 
flodder. 

De heer Willems (PSP): Helaas blijken 
berichten in de pers over het algemeen 
toch wel ergens op gebaseerd te zijn. 
Ze komen dan op een gegeven 
moment toch uit de boezem van het 
kabinet. Hoe eerder je je zorgen 
maakt over dit soort schandalige 
maatregelen, hoe beter het is. Het zal 
de heer Weijers overigens ook 
ODgevallen zijn dat de jongeren uw 
woorden niet in dank hebben afgeno-
men. Wellicht kan hij ze op zijn 
partijbureau eens gaan opzoeken. 

Mevrouw de Voorzitter! In deze 
begroting van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid valt vrijwel geen 
sociale of werkgelegenheidsbevorde-
rende maatregel aan te treffen. 
Onverminderd wordt doorgekoerst 
naar de miljoenste werkloze, die 
waarschijnlijk nog dit jaar 'feestelijk' 
zijn opwachting op het ministerie mag 
komen maken. Gelukkig groeit in 
steeds bredere kring het besef dat de 
beste manier om de sociale-zekerheids-
uitgaven terug te dringen bestaat uit 
het verschaffen van werk aan mensen. 
Dit werk kan geschapen worden door 
een forse arbeidstijdverkorting en 
door herverdeling van werk. Door een 
gericht stimulerend economisch 
program kan de werkgelegenheids-
groei bevorderd worden. 

Aan het adres van D'66 merk ik nog 
eens op dat dit niet dientte geschieden 
door het stimuleren van deeltijdbanen. 
In het inkomensbeleid wordt geen 
rekening gehouden met de specifieke 
positie van gehandicapten. Er wordt 
geen 'inclusief beleid', maar een 
'exclusief beleid' gevoerd. Dit geldt 
des te meer bij de inperking of 
afschaffing van voorzieningen, bij 
voorbeeld in de AAW. De argumentatie 
hiervoor gaat er consequent aan 
voorbij dat de algemene voorzieningen 
veelal onbereikbaar zijn; soms 
letterlijk, vaak ook financieel. Gehan-
dicapten worden immers in sneltrein-
vaart teruggedrongen naar de laagste 
inkomensgroepen. 

Ik wil nog ingaan op een aantal 
concrete punten. Ik begin met de 
medezeggenschap. Dit is een onder-
werp waarover steeds minder wordt 
gepraat, maar dat nog niets aan 
actualiteit heeft ingeboet. In de 
begroting ontbreekt een behoorlijke 
paragraaf over medezeggenschap. 
Desalniettemin is het nog steeds zo 
dat de werkenden nauwelijks enige 
invloed op de ondernemersbeslissin-
gen kunnen uitoefenen. Ontwikkelin-
gen op het terrein van de medezeggen-
schap schijnen zich uitsluitend voor te 
doen in kleinschalige, nieuwe onder-
neminkjes en coöperaties. Ik noem de 
experimentele arbeidsprojecten voor 
jeugdige werklozen. Ik sluit mij aan bij 
de pleidooien die door het CDA en 
PvdA gehouden zijn om deze projecten 
voort te zetten, ten minste totdat het 
evaluatierapport hierover besproken 
is in deze Kamer. 

Er is in het bedrijfsleven absolute 
stilstand met betrekking tot de 
medezeggenschap. Toch worden er 
heel wat beslissingen genomen die 
arbeiders rechtstreeks aangaan. Ik 
denk dat niet alleen aan reorganisaties 
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en bedrijfsinkrimpingen. Ik denk ook 
aan de even zo grote, zo niet grotere, 
arbeidskrachtuitstoter, de automatise-
ring. Er wordt door de vakbonden al 
een tijdje voor gepleit om de werken-
den meer invloed, met name vooraf, 
te geven bij automatiseringsbeslissin-
gen. Ik denk dan aan automatiserings-
contracten. Verdient het in dit verband 
geen aanbeveling dat de minister op 
dit gebied wat actiever op gaat 
treden, bij voorbeeld door aanpassirv 
gen van de Wet op de ondernemings-
raden? Hierdoor zou aan de onderne-
mingsraad meer bevoegdheden op dit 
terrein gegeven moeten worden. 
Welke initiatieven mogen wij van de 
minister verwachten? Wanneer kan 
nu eindelijk de memorie van antwoord 
tegemoet worden gezien van het 
wetsontwerp Vakbondswerk in de 
onderneming? 

De arbeidstijdverkorting heeft naar 
genoegzaam is gebleken vrijwel geen 
effect op de werkgelegenheid, laat 
staan dat dit iets te betekenen heeft 
voor de verdeling van het betaalde en 
het onbetaalde werk tussen mannen 
en vrouwen. Cijfers hierover zijn niet 
eens bekend, zo blijkt uit de beantwoor-
ding van vraag 88 bij het onderdeel 
emancipatie. Verdient het dan geen 
aanbeveling hiernaar meer systema-
tisch onderzoek te doen? Het gaat 
hierbij immers om een belangrijke 
doelstelling van de arbeidstijdverkor-
ting. 

Desalniettemin gaat het inleveren 
van prijscompensatie voor dit doel 
onverdroten verder. Dit geldt niet 
alleen voor de werkenden. Ook de 
honderdduizenden werklozen merken 
in hun portemonnaie dat zij korter zijn 
gaan werken! Ook op hun uitkering 
wordt de prijscompensatie gekort. 
Ook van de jeugdigen wordt opnieuw, 
zoals wij al constateerden, het 
zoveelste loonoffer gevraagd ten 
behoeve van hun werkgelegenheid. 

Hoe verhoudt dit zich tot het 
rapport dat zeer onlangs door het 
Instituut voor arbeidsvraagstukken is 
afgeleverd en waarin wordt geconsta-
teerd dat er voor een zeer omvangrijke 
groep werklozen een betaalde baan 
gewoon niet meer in zit? Welke 
conclusies trekt de minister uit dit 
onderzoek? Is hij ook van mening dat 
veel ingrijpendere maatregelen nodig 
zijn dan de huidige en dat het herstel 
van de economische bedrijvigheid 
voor de werkloosheid onvoldoende 
soelaas zal bieden? Welke nieuwe 
maatregelen gaat de regering naar 
aanleiding van dit onderzoek nu 
nemen? Of wordt het gewoon op zijn 
beloop gelaten? 

Ten aanzien van het emancipatiebe-
leid heeft de regering eigenlijk niets te 
melden deze keer. Hoe verklaart de 
regering dit? Is de positie van vrouwen 
al zo verbeterd? Het gisteren uitgelekte 
emancipatierapport laat nog eens de 
gigantische kloof zien tussen het 
huidige regeringsbeleid en een beleid 
dat werkelijk gericht is op doelstellin-
gen van de emancipatie. Hoe verklaart 
de staatssecretaris voor emancipatie-
zaken dit? 

Ik kom bij de vervangende dienst-
plicht. De minister is bereid om, net 
als in het leger, vormings- en bezin-
ningsdagen te laten bijwonen door 
dienstweigeraars. Hij weigert echter 
hiervoor geld vrij te maken. Wij 
hebben hiertoe dan ook een amende-
ment ingediend. Het is gebleken dat 
het benodigde bedrag zo laag is dat 
het hier louter om een principiële 
kwestie moet gaan en niet om het 
geld. 

Ik wil ten slotte mijn pleidooi 
herhalen - ik heb dit namelijk ook al 
tijdens verschillende mondelinge 
overleggen naar voren gebracht - om 
het aantal plaatsen bij vredesorganisa-
ties voor dienstweigeraars aanzienlijk 
uit te breiden. Ik heb de eer u, mevrouw 
de Voorzitter, hieromtrent een motie 
te overhandigen. 

Motie 

De Voorzitter: Door het lid Willems 
wordt de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat het in beperkte 
mate plaatsen van erkende gewetens-
bezwaarden op gratis tewerkstellings-
objecten, geen meerkosten uit hoofde 
van de tewerkstelling met zich brengt; 

overwegende, dat door middel van 
deze gratis tewerkstelling, het aantal 
personen dat nog op tewerkstelling 
wacht, drastisch kan worden vermin-
derd; 

van mening, dat deze gratis tewerkstel-
ling, gezien het maatschappelijk 
belang, het beste kan plaatsvinden in 
de sector van ideële en vredesinsteN 
lingen; 

verzoekt de regering, in voornoemde 
sector op korte termijn 200 gratis 
tewerkstellingsplaatsen te realiseren, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 37(18 100-XV). 

D 
De heer Van der Vlies (SGP): Mevrouw 
de Voorzitter! Door de mij ter beschik-
king staande spreektijd heb ik geen 
ruimte voor een algemene beschou-
wing over dit beleidsterrein. Wij 
hebben overigens al heel wat beleids-
onderdelen behandeld dan wel ter 
sprake kunnen brengen bij bij voor-
beeld het debat over de kortingswetten 
en bij het debat over de werkgelegen-
heidsnota. Andere gelegenheden 
gaan zich in de nabije toekomst 
voordoen, bij leven en welzijn. Ik denk 
aan de bespreking van de inkomens-
notitie en aan de bespreking van het 
minima-beleid. Nu volgt dus een wat 
fragmentarische benadering. 

Neemt de groei van de werkloosheid 
af ondanks of dankzij het kabinet? Dit 
is een cruciale vraag die best door de 
verantwoordelijke bewindslieden mag 
worden beantwoord. De knik die 
gelukkig is opgetreden in de voortdu-
rend stijgende werkloosheid van de 
laatste jaren stemt tot gematigd 
optimisme. Nu het iets minder slecht 
lijkt te gaan, dienen in elk geval de 
analyses te worden bijgesteld en 
dient een helder beeld te worden 
gegeven van te verwachten ontwikke-
lingen op het gebied van het aantrek-
ken van de werkgelegenheid. Met 
andere woorden: welke conclusies 
verbinden de bewindslieden aan deze 
lichte opleving? Overigens, ik wil 
natuurlijk niet suggereren dat wij er 
nu zijn. Dat is bepaald niet het geval. 

Ik heb nog enkele vragen op dit 
punt. Hoe groot is de bijdrage van de 
arbeidsduurverkorting aan de lichte 
ombuiging in hetwerkloosheidsbeeld? 
Is het inderdaad zo dat door korter 
werken met evenredige looninlevering 
in veel bedrijven de overcapaciteit is 
weggewerkt of moet de ombuiging 
aan andere factoren worden toege-
kend? Zo ja, welk wezenlijk belang zal 
dan kunnen worden gehecht aan 
afspraken over korter werken bij het 
afsluiten van nieuwe ca.o.'s? Is het 
inderdaad zo dat de afgezwakte groei 
van de werkloosheid weinig verband 
houdt met directe beleidsmaatrege-
len? Deze stelling is de laatste weken 
in de pers nogal eens opgedoken. 

Mevrouw de Voorzitter! Mijn fractie 
is het eens met de stelling dat vooral 
door de combinatie van ombuiging en 
lastenverlichting een verschuiving 
dient plaats te vinden van bestedings-
mogelijkheden van de collectieve naar 
de particuliere sector. Dat daarbij 
zoveel mogelijk steun wordt gegeven 
aan de handhaving van de binnenland-
se bestedingen, heeft dan ook onze 
instemming. 
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De bewindslieden van Sociale Zaken en Werkgelegenheid waren aanwezig tijdens de behandeling 
van hun begroting. Van links naar rechts staatssecretaris Kappeyne van de Coppello, minister De 
Koning en Staatssecretaris De Graaf 

Een heet hangijzer vormt het 
pakketvergelijkend onderzoek naar de 
arbeidsvoorwaarden van personeel 
bij de overheid, bij het particuliere 
bedrijfsleven en in de sector die 
gefinancierd wordt uit de collectieve 
middelen. Hoe zit het daar nu precies 
mee? Is er, ondanks de strubbelingen 
in het verleden, nu op korte termijn 
enig resultaat te verwachten? Eén en 
ander speelt natuurlijk uitdrukkelijk bij 
het inkomensbeleid en bij bespreking 
van de desbetreffende notitie; maar 
de zaak dringt! 

Het uitkeringsrecht kent twee 
dimensies die hun neerslag vinden in 
de loondervingsfunctie en in de 
minimumbehoeftefunctie van de 
sociale zekerheid. Het was een 
loffelijke omschrijving die wij tegen-
kwamen. Waarom kan echter niet op 
voorhand worden aangegeven dat 
disproportionaliteit tussen beide 
ontwikkelingen niet objectief is vast te 
stellen? Dat antwoord hebben wij ter 
zake gekregen. Zelfs een politieke 
taxatie hangt toch niet zomaar in de 
lucht? 

Mevrouw de Voorzitter! Mijn fractie 
behoudt zich haar standpunt voor 
betreffende de in dit begrotingshoofd-
stuk gepresenteerde maatregelen per 
1 juli aanstaande. In welk opzicht kan 
een aanzienlijke verkorting van de 
arbeidstijd belemmeringen ontmoeten 
in de vorm van knelpunten op de 
arbeidsmarkt? Wat wordt er eigenlijk 
gedaan om de overtredingen in het 
'grijze circuit' een halt toe te roepen? 

Zal het wetsvoorstel tot wijziging 
van de verhaalswetgeving ons, zoals 
in de UCV over de uitvoering van de 
Algemene Bijstandswet werd toege-
zegd, dezer dagen bereiken? Voor het 
eind van het kerstreces zou de Kamer 
het voorstel immers hebben. Hoe is 
de stand van zaken op dit punt? 

Zijn er ontwikkelingen te melden 
over de start van het derde arbeidscir-
cuit, een onderdeel uit de werkgelegen-
heidsnota? De tenuitvoerlegging van 
de belangrijke Arbeidsomstandighe-
denwet moet, zij het vanzelfsprekend 
zorgvuldig, naar het oordeel van mijn 
fractie wel spoedige voortgang 
hebben. Wat is het tempo op dit 
ogenblik en hoe kan enige vaart 
worden ingebouwd? 

Wij hebben kennis genomen van de 
brief over de WAGW. Wij kunnen ons 
vinden in de beleidsbijstelling die 
daaruit spreekt, als van het daarmee 
gegeven uitstel maar geen voorlopig 
afstel zal komen. Medio dit jaar de 
memorie van antwoord, ten minste 
een tweede ronde in de schriftelijke 
procedure, althans naar verwachting, 
plenaire debatten en na afkondiging 
van de wet nog ten minste drie jaar 
voordat definitief de balans kan 
worden opgemaakt: het gaat allemaal 
wel lang duren. Het is te hopen dat de 
sociale partners de ruimte voor 
invulling van eigen verantwoordelijk-
heid in dezen goed besteden. Het is 
goed dat zij daarvoor, door de 
gewijzigde aanpak, royaal de kans 
krijgen. 

Hoewel in de memorie van toelich-
ting slechts enkele bladzijden zijn 
gewijd aan het emancipatiebeleid, zag 
mijn fractie alle aanleiding om een 
naar verhouding groot aantal schrifte-
lijke vragen te stellen. Het gaat 
immers om een beleidsterrein waarop 
belangrijke beslissingen vallen. Deze 
memorie heeft ons vermoeden 
verstevigd - de beantwoording van 
ettelijke vragen droeg daarbij bij - dat 
de overheid niet langer de ons 
voorgespiegelde onschuldige voor-
waardenschepper is, maar zich meer 
en meer ontpopt als een ideoloog. 

Het woordgebruik in de regerings-
stukken is op dit punt duidelijk 
instrumenteel en soms manipulatief. 
Er wordt over achterstelling gesproken 
alsof het om een subjectieve beleving 
door slachtoffers zou gaan, ook waar 
bij navraag niet meer dan weinig- of 
nietszeggende cijfertjes in het geding 
zijn. Zo lezen wij van achterstelling 
van mannen bij participatie in de 
persoonlijke levenssfeer. Met andere 
woorden: zij willen wel afdrogen, 
maar hun traditioneel ingestelde 
vrouw verbiedt dat. 

Het antwoord op vraag 19 achten 
wij naïef. Het gaat natuurlijk om de 
argumenten en die kregen wij niet. 
Het antwoord is heel eenvoudig 
'neen'. De definitie van vrouwenbewe-
ging in het antwoord op vraag 34 is 
beledigend voor al die organisaties 
van vrouwen die een eigen lijn kiezen. 
Moet geen woordgebruik worden 
bevorderd dat iedereen recht doet? 
Wij hebben toch niet het recht om 
ongegrond bepaalde organisaties die 
opereren vanuit hun eigen levensover-
tuiging, visie en verantwoordelijkheid, 
buiten de zijlijn te parkeren? 

In antwoord 71 wordt impliciet 
verwoord dat door een kind niet 
afgeweerd incest voor het daar 
bedoelde onderzoek niet interessant 
is. Is het dan ook niet interessant voor 
het beleid? Het is onze roeping om de 
regering voor te houden dat het 
heilloos is om het criterium van 
seksueel misbruikte leggen bij de 
wens van een kind. Ik verwijs nogmaals 
naar het antwoord op vraag 71. Dat 
criterium moet worden geput uit 
Gods Woord, ons allen ten goede. 
Dat geldt trouwens niet alleen hier, 
maar ook overal elders. 

D 
Mevrouw Brouwer (CPN): Mevrouw 
de Voorzitter! Achterstelling is er om 
te worden opgeheven. Als achterstel-
ling wordt geconstateerd waar zij niet 
aanwezig is, is dat misschien overbo-
dig maar het kan juist bij achterstelling 
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niet vaak genoeg worden gezegd. Tot 
deze reactie ben ik geïnspireerd door 
de vorige spreker. Achterstelling is 
niet alleen een subjectieve beleving. 
Er zijn enige objectieve factoren aan 
te wijzen. Door de staatssecretaris van 
emancipatiezaken zijn zij op een zeer 
duidelijke er niet zozeer een ideologi-
sche manier vastgesteld. Zij heeft 
aangegeven hoe de werkelijkheid met 
name voor vrouwen in elkaar zit. 

Anders dan de vorige spreker ben ik 
van mening dat in het beleid van de 
staatssecretaris - ik maak wel onder-
scheid tussen diverse bewindslieden 
- interessante aanzetten worden 
gegeven tot het wegnemen van de 
achterstelling van vrouwen en tot een 
gelijke behandeling. Daarbij werkt zij 
in een richting waarin de oplossing 
iedereen recht doet, ook de vrouwen 
en mannen die een andere opvatting 
hebben of in een andere situatie 
zitten. 

De discussie die zoeven door de 
heer Van der Vlies is aangekaart 
wordt vaak gevoerd. Daarin zitten ten 
onrechte verwijten aan de vrouwenbe-
weging of degenen die de emancipatie 
een warm hart toedragen. Het is juist 
zo dat aan mensen die in een andere 
situatie zitten en een traditionele rol 
accepteren of prefereren door de 
emancipatiebeweging, door de 
vrouwenbeweging alle recht wordt 
gedaan. Nogmaals, deze opmerkingen 
maakte ik naar aanleiding van het 
betoog van de heer Van der Vlies. Ik 
kom nu toe aan mijn beschouwing 
naar aanleiding van de begroting. 

Als er een begroting is waarin op 
schrijnende wijze zichtbaar wordt 
welke ingrijpende gevolgen het 
regeringsbeleid heeft, is het de 
begroting van Sociale Zaken. Ik denk 
dan niet alleen aan toekomstige 
maatregelen maar ook aan de verwer-
king van maatregelen die in het 
verleden zijn genomen. Die verwerking 
zal nog veel ti jd kosten. 

Kortgeleden liet een alleenstaande 
WAO-er mij zien dat zijn uitkering 
deze maand f 160 lager was dan de 
vorige maand. Zijn uitkering was geen 
f 1847 meer maar f 1687 per maand. 
Navraag leerde dat hij nog niet het 
slechtst af was. Een collega-WAO-er 
ontving zelfs f 247 netto per maand 
minder in januari. Bij navraag bleek 
het geen fout te zijn. Wij hebben te 
maken met de gevolgen van het door 
de Kamer gejaagde decemberpakket 
van 1982. Iedereen zal het zich nog 
herinneren. Het gaat met name om 
het wegvallen van het minimumdag-
loon voor alleenstaanden, gecombi-

Mevrouw Brouwer (CPN) 

neerd met de korting van 3% en het 
wegvallen van de AAW-bodem. 

Hoe vangt nu een alleenstaande 
WAO-er zoiets op? Mensen die 
eigenlijk nauwelijks hebben kunnen 
volgen wat hier gebeurt - het is vaak 
niet te volgen: technische verhandelin-
gen, allerlei wetsontwerpen en 
beleidsmaatregelen volgen elkaar 
op - ontdekken via hun giroafschrift 
dat zij f 160 of f 200 per maand 
achteruit zijn gegaan. Navraag bij 
CDA- en VVD-woordvoerders leidt tot 
de verbijsterende opmerking dat zij 
niet wisten, dat het pakket zo'n 
inkomensachteruitgang zou opleve-
ren. De heren Linschoten en Weijers 
wisten niet dat het zo erg zou zijn. Wij 
moeten dan ook concluderen, dat de 
wetgeving in het kader van het pakket 
van december 1982 niet alleen 
onzorgvuldig maar ook op grond van 
een onjuist of onvoldoende inzicht in 
de feiten is tot stand gekomen. 

De meerderheid van deze Kamer 
heeft blijkbaar de draagwijdte van de 
maatregelen niet overzien. Ik kan uit 
eigen ervaring zeggen, dat WAO'ers 
in paniek zijn. Zij krijgen flinke 
klappen en de andere mensen die nu 
nog niet via hun giro moeten ontdek-
ken dat het f 160 tot f 200 netto per 
maand kost, krijgen straks ook een 
beurt. Dat betekent, dat deze maatregel 
niet alleen materieel maar ook in 
psychisch opzicht groot letsel toe-
brengt. 

De vraag aan de regering en de 
meerderheid in deze Kamer is, of zij 
bereid zijn deze schade te herstellen. 
Kort gezegd betekent dit, dat de CPN 
vindt, dat de maatregelen die voor 
alleenstaande WAO'ers zijn genomen, 
moeten worden herzien. Zij zijn op 
onjuiste gegevens gebaseerd. Wij 
vinden, dat de fasen twee en drie van 
deze wetgeving niet in werking 
mogen treden, want daardoor zou de 
achteruitgang voor deze mensen nog 
groter worden, f 150 tot f250 netto per 
maand is zeker nog niet genoeg! Het 
serieus nemen van de parlementaire 
democratie vereist een herziening. 

Aan de regering stel ik ook de 
vraag, of zij bereid is met een herzie-
ning te komen, waarmee deze 
verlaging van de WAO terug wordt 
gedraaid en wordt voorkomen, dat de 
fasen twee en drie in werking treden. 
Afhankelijk van het antwoord over-
weegt mijn fractie in tweede termijn 
een motie in te dienen. 

Mede in het licht van hetvoorgaande 
lijkt de vraag gewett igd, of hier wel 
wordt beseft, wat de draagwijdte van 
bepaalde voornemens is. Er wordt 
hier gemakkelijk over gepraat, ook 
zojuist nog. Wat is echter de draagwijd-
te van de voornemens per 1 juli 
aanstaande? 

Ik wijs daarbij op de rapporten en 
gegevens die hier al maanden 
geleden op tafel zijn gelegd, door de 
gehandicaptenraad, door de ANIB, 
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docr WAO-organisaties, door de Raad 
van Kerken, door de vakbeweging en 
door de gemeenten, die op zeer 
deskundige wijze, niet in procenten 
maar in centen, hebben uitgerekend, 
wat de gevolgen zijn van de voorge-
nomen maatregelen. Het is duidelijk, 
dat als in het beleid daarmee geen 
rekening wordt gehouden, de grenzen 
van de democratie in zicht komen. 

Ik wil van de regering een antwoord 
op de vraag, hoe we moeten reageren 
op mensen die zeggen: hoe bestaat 
het dat ik via mijn giroafschrift ineens, 
terwijl ik jaren een WAO-uitkering heb 
gehad, er f 200 netto op achteruit ga? 
Moet ik dan zeggen: Dat heeft de 
meerderheid in het parlement beslist; 
ik was er met anderen tegen? Aan 
mensen is niet uit te leggen, dat de 
meerderheid van de Kamer met de 
regering op een dergelijke manier 
direct kunnen ingrijpen in hun 
leefsituatie, waardoor zij niet meer 
kunnen rondkomen. Sommigen zijn in 
staat om regering en parlement te 
bestormen, om tuinen van bewindslie-
den om te spitten. 

Dat zijn signalen. Die komen er niet 
zo maar. Die signalen betekenen dat 
uitkeringsgerechtigden geen enkele 
zekerheid meer voelen en hebben. 
Hun uitkering kan zakken tot het 
niveau dat een kamermeerderheid 
aanvaardbaar vindt. Geen werkloze, 
geen bijstandsvrouw, geen arbeidson-
geschikte wordt iets gevraagd. Het 
dictaat komt via het giroafschrift zo de 
kamer binnen. 

Alsjeblieft, honderd gulden, twee-
honderd gulden per maand netto 
achteruit. Niemand vraagt aan hen, 
hoe zij erover denken. Daarom is 
duidelijk dat een nieuwe periode 
waarin ontwikkeling een feit is en 
overleg over lonen en uitkeringen 
voor uitkeringsgerechtigden geen zin 
meer heeft, doordat het niet voor hen 
doorwerkt, is aangebroken. Ik stel, dat 
daarmee de positie van uitkeringsge-
rechtigden anders is geworden. 
Vroeger werkten door de koppeling 
de onderhandelingen op het gebied 
van de lonen door. Nu wordt er echter 
geen enkel overleg meer gevoerd 
over de positie van de uitkeringsge-
rechtigden. 

Er was een groep die het dictaatbe-
leid niet pikte, namelijkdeambtenaren. 
Zij deden dat terecht. Zij staakten en 
eisten ten minste een open en reëel 
overleg. De regering heeft ook erkend, 
dat er zo'n overleg moet komen. Wie 
overlegt echter met de uitkeringsge-
rechtigden over de maatregelen per 1 
juli? Mogen zij hun situatie naar voren 

brengen? Mogen ze hun eisen op tafel 
leggen en waar gebeurt dat dan? 

Het enige wat gebeurt, is dat 
adviezen worden gevraagd en dat die 
opzij kunnen worden gezet. Voor 
zover ons overlegstelsel - sommigen 
praten over een overlegeconomie -
functioneert, is het gebaseerd op 
volledige werkgelegenheid en op de 
koppeling van uitkeringen aan lonen. 
Feit is, hoe jammer ook, dat beide 
uitgangspunten op dit moment niet 
werken. 

Onze opvatting is dan ook dat geen 
maatregelen meer mogen worden 
genomen, voordat een overlegstelsel 
ten aanzien van de uitkeringen met de 
uitkeringsgerechtigden en de vakbe-
weging is opgezet. De opzet moet dus 
met de betrokkenen zelf tot stand 
komen. Los daarvan zijn de maatrege-
len per 1 juli niet nodig. Dat hebben 
we eerder gesteld. 

Mevrouw de Voorzitter! Met het 
oog op de tijd zal ik een aantal zaken 
overslaan. Wij hebben gezien dat het 
Rijk miljarden uit de fondsen heeft 
gehaald. De rijksbijdrage is gedaald 
van 8 naar 2,6 miljard. Daarmee levert 
onze overheid een geringere bijdrage 
aan de fondsen dan bij voorbeeld de 
Duitse overheid. In Duitsland levert de 
overheid een grotere bijdrage aan de 
betaling van de sociale zekerheid dan 
in Nederland op dit moment het geval 
is. Dit blijkt uit officiële cijfers. 

De kwestie van de uitkeringen is 
direct gekoppeld aan de werkgelegen-
heidssituatie. Als er een opleving 
komt - en die komt in zicht - gaat 
deze gepaard met automatisering. Dit 
betekent dat de grondslag voor de 
betaling van de sociale zekerheid 
gewijzigd moet worden en dat nu al 
een begin moet worden gemaakt met 
een premieverschuiving, namelijk van 
de factor arbeid naar de factor 
kapitaal. Ik wil weten hoe de regering 
denkt de gevolgen van automatisering 
ook voor het sociale zekerheidsstelsel 
te verwerken. 

Voorzitter! De sollicitatieplicht is 
meermalen aan de orde geweest. De 
situatie is er ook naar. Bij de laatste 
telling stonden 855.600 geregistreerde 
werklozen tegenover 9400 geregi-
streerde vacatures. Naar onze mening 
is de discussie over de sollicitatieplicht 
tot nu toe te veel in de ideologische 
hoek terechtgekomen. Wij vinden het 
zoeken naar praktische oplossingen 
heel belangrijk en wij menen dat men 
bij de sollicitatieplicht een onderscheid 
r..oet maken tussen drie elementen: 

a. de inschrijving bij het arbeidsbu-
reau; 

b. het aanvaarden van passend 
werk; 

c. het actief zoeken naar passend 
werk. 

Wij stellen een oplossing voor, 
waarin het principe van de koppeling 
van werkloosheidswetten aan het 
arbeidsbestel gehandhaafd wordt en 
waarin de sollicitatieplicht alleen 
wordt toegepast in relatie tot de 
werkelijke kansen op de arbeidsmarkt. 
Ik heb in dit kader een motie opgesteld, 
die ik straks indien. 

Mevrouw de Voorzitter! Tijdens de 
schriftelijke voorbereiding van de 
Werkgelegenheidsnota 1984 is door 
mijn fractie gevraagd om een eventu-
ele tijdelijke voorziening voor de 
EAJ-projecten, waarvan de termijn 
van 4 jaar is verstreken voordat de 
evaluatie van de projecten de Kamer 
zou hebben bereikt. Inmiddels 
constateren wij dat in januari 1984 de 
toegezegde evaluatie niet binnen is, 
terwijl de termijn van 4 jaar voor een 
aantal EAJ-projecten verstrijkt. Twee 
kinderopvangprojecten in Amsterdam 
hebben ontslag moeten aanvragen 
voor de medewerkers. Wij willen 
graag weten wanneer de toegezegde 
evaluatie te verwachten is. Verder 
willen wij de bewindsman vragen of 
hij op de hoogte is van het feit, dat 
vanuit deze projecten een subsidie-
aanvraag is gedaan bij het Europees 
Sociaal Fonds en of hij deze aanvraag 
steunt. Ook vragen wij of hij bereid is, 
in afwachting van de evaluatie een 
tijdelijke voorziening voor de projecten 
te treffen. 

Ik kom tot mijn laatste punt, 
mevrouw de Voorzitter! De situatie na 
de wijziging van de BKR is nog verre 
van duidelijk. Naar onze mening is het 
minste dat de staatssecretaris nu 
moet doen, het verschaffen van 
nadere opheldering over een aantal 
zaken. 

Het beleid met betrekking tot het 
voorzieningenfonds doet mij het 
volgende opmerken. Het budget is 
ontoereikend om de aanspraken, die 
kunstenaars, die in de bijstand 
komen, rechtens kunnen maken, te 
honoreren. Wat gaat de staatssecreta-
ris doen? 

Vervolgens meen ik met betrekking 
tot het beleid ten aanzien van de 
beschikbaarheid voor arbeid, dat het 
minste wat hier geëist mag worden, is 
dat kunstenaars, die als gevolg van de 
criteria in de BKR van de bijstandsre-
gelingen gebruik moeten maken, 
geen belemmeringen ondervinden 
om nog ooit in de BKR te komen. Dat 
wil zeggen, dat zij vrijgesteld moeten 
worden van de beschikbaarheid voor 
andere dan hun eigen arbeid. Hun 
eigen arbeid is: het kunstenaar zijn. 
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Brouwer 

Wellicht krijgen wi j hierover nog een 
discussie. 

Het is duidelijk dat onze bezwaren 
tegen de rigoreuze bezuinigingen in 
het raam van de BKR niet zijn wegge-
nomen. Daarom zijn wi j met een 
amendement gekomen. 

Motie 

De Voorzitter: Door het lid Brouwer 
wordt de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat de band tussen 
werkloosheidswetten en -regelingen 
en het arbeidsbestel in principe 
gehandhaafd moet bli jven; 

overwegende, dat ook op middellange 
termijn een verbetering in de werkge-
legenheidssituatie nog niet bereikt 
kan worden; 

overwegende, dat in het algemeen 
aan uitkeringsgerechtigden niet meer 
verplichtingen mogen worden 
opgelegd dan die welke uit de aard 
van de wet of regeling voortvloeien; 

constaterende, dat voor langdurig 
werklozen met geringe kansen op de 
arbeidsmarkt de sollicitatieplicht niet 
of nauwelijks bij kan dragen tot het 
versneld intreden op de arbeidsmarkt; 

verzoekt de regering, op korte termijn 
de mogelijkheden te onderzoeken van 
een versoepeling van de zogeheten 
sollicitatieplicht op een tijdelijke, 
individuele en selectieve basis, 
uitgaande van de volgende hoofdlij-
nen: 

- de verplichting tot inschrijving bij 
het arbeidsbureau blijft voor alle 
WW-, WWV- en RWW-gerechtigden 
gehandhaafd; 

_ WWV- en RWW-gerechtigden die 
langer dan een jaar werkloos zijn en 
voor wie de aanbod/vraagverhouding 
in hun GAB-rayon groter is dan 75:1, 
kunnen op eigen verzoek ontheven 
worden van de plicht tot het actief 
zoeken naar passend werk; 

- voor WWV- en RWW-gerechtig-
den die deelnemen aan onderwijs, 
vorming en scholing, of die onbetaald 
werk verrichten met behoud van 
uitkering kan ook de plicht tot het 
aanvaarden van passend werk, op 
eigen verzoek worden opgeheven, 
indien de continuïteit van de activitei-
ten dit vereist, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 38(18100-XV). 

D 
De heer Lankhorst (PPR): Mevrouw 
de Voorzitter! De studies van de WRR 
over vernieuwingen in het arbeidsbe-
stel en van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau over tijdsbestedingen en 
over de sociale atlas van de vrouw, 
laten indringend zien hoezeer het 
arbeidsbestel zich snel wijzigt. Nog 
niet zo lang geleden werd er veertig 
uur door de kostwinner gewerkt, was 
er een strikte scheiding tussen 
betaalde en onbetaalde arbeid en was 
de arbeidsverdeling tussen man en 
vrouw aan een vast patroon onderhe-
vig. Nu tekent zich een veel meer 
gedifferentieerde samenleving af met 
meer alleenstaanden, tweeverdieners, 
wisselende arbeidsuren, deeltijdarbeid 
en verschuivingen in de ti jdsbestedim 
gen. 

Door de marktsector wordt hierop 
ingespeeld, óók in het arbeidsvoor-
waardenoverleg. Het arbeidsbestel 
wordt gedicteerd door de maatschap-
pelijke krachten, door de markt, door 
wat de werkgevers aan ruimte bieden 
en door wat de werknemers bevechten. 
De rijksoverheid staat daarmee voor 
een di lemma. Moet de overheid het 
aan de sociale partners overlaten om 
nieuwe vormen te vinden voor de zich 
wijzigende vraag naar en aanbod van 
arbeid, ook als daarbij niet wordt 
gewerkt in de richting van het doel, 
dat met arbeidstijdverkorting wordt 
nagestreefd, namelijk werkloosheids-
bestrijding en herverdeling van 
betaalde en onbetaalde arbeid? Of 
moet de rijksoverheid de algemene 
verkorting van de gemiddelde 
arbeidsduur afdwingen en de inscha-
keling van werklozen daadwerkelijk 
tot stand brengen? Wat is effectiever 
en in welke mate is de samenleving te 
vormen naar deze wens van de 
politiek? 

Het arbeidsbestel van de jaren 
negentig krijgt nu gestalte. 

Nieuwe gebruiken en gewoonten 
op dit terrein ontwikkelen zich en 
zullen een nieuw patroon vormen. Ik 
denk aan de vrije vri jdagmiddag. De 
deelname aan het arbeidsproces door 
de vrouw neemt toe. Tegelijkertijd 
gaan betaalde arbeidsplaatsen waar 
vrouwen werk vinden verloren, zie de 
bibliotheken en de gezinszorg. 

Vele vormen van arbeid bewegen 
zich in de loop van de tijd van buiten 
naar binnen het arbeidsbestel en 
zeker ook van binnen naar buiten. 
Jongeren zoeken hun eigen weg en 
storen zich niet meer aan wat buiten 
hen is afgesproken. Er dreigt een 
verloren generatie te ontstaan: geen 
vast werk, geen inkomensrecht; 
voorlopig van de arbeidsmarkt 

verdrongen door de oudere generaties 
en straks definitief verdrongen door 
de generatie die na hen komt. 

Aan analyses over het veranderende 
arbeids- en onderwijsbestel ontbreekt 
het niet, maar het gaat nu om de 
conclusies van het beleid, niet alleen 
door een reactie te geven op de 
interessant gevonden studies, maar 
om daadwerkelijke gevolgen. 

Als het kabinet meent dat een 
drastische algemene arbeidstijdver-
korting het aangewezen middel is om 
de werkloosheid mede te helpen 
terugdringen, kan het kabinet er niet 
langer omheen, in de eigen overheids-
sector meerjarenafspraken te maken 
om die arbeidstijdverkorting tot stand 
te brengen, dus een voortrekkersrol te 
vervullen, het voorbeeld te geven en 
het particuliere bedrijfsleven op 
hetzelfde spoor te zetten. 

Het kabinet verwacht weinig van 
een centralistische aanpak om de 
arbeidstijdverkorting tot stand te 
brengen. Hoe wil de minister echter 
zonder een centralistische aanpak de 
32-urige werkweek in 1990 gereali-
seerd hebben? Ziet hij niet dat er 
vooralsnog weinig terechtkomt van 
herverdeling van werk via verkorting 
van de gemiddelde arbeidsduur? 

Is het beleidsvoornemen om 
jongeren bij de overheid en in de 
gesubsideerde sector voor maximaal 
32 uur aan te stellen of vacatures nog 
slechts voor 36 uur uit te geven dan 
geen centralistische aanpak? Kortom, 
bestaat er niet een grote spanning 
tussen het regeringsstandpunt over 
arbeidstijdverkorting en het tegelijker-
tijd beleden uitgangspunt, dat de 
verantwoordelijkheid voor een betere 
verdeling van de werkgelegenheid op 
decentraal niveau dient te liggen? 

Het zich wijzigende arbeidsbestel 
heeft op tal van maatschappelijke 
terreinen belangrijke gevolgen. De 
groeiende informele sector vergt 
nieuwe voorzieningen en een nieuwe 
dienstverlening. Overheidsdiensten 
moeten er in hun openingstijden en 
verleende service veel meer van 
uitgaan dat er een gedifferentieerde 
vraag is. 

Een monopoliepositie mag niet 
synoniem zijn aan starheid en het 
vasthouden aan verworven posities. 
Bedacht dient te worden dat mensen 
als individu wensen te worden 
behandeld en niet als verlengstuk van 
hun partner. In het fiscale stelsel, de 
sociale zekerheid, het inkomensbeleid 
en op de arbeidsmarkt moet het gaan 
om individuen, niet om gehuwden of 
samenwonenden. Het basisinkomen 
is daarvan een concretisering. 

In de reactie op het WRR-rapport 
Vernieuwingen in het arbeidsbestel 
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Het kamerlid Lankhorst (PPR) 

constateert de regering, dat het 
maatschappelijk draagvlak voor dit 
denkbeeld thans onvoldoende 
aanwezig is. Ook een bescheiden 
invoering van een basisinkomen, bij 
voorbeeid om de inkomensachteruit-
gang voor de minima bij een drastische 
arbeidstijdverkorting te ondervangen, 
wordt door de regering afgewezen en 
daarmee één van de randvoorwaarden 
om op decentraal niveau ook werkelijk 
mogelijk te maken dat arbeidstijdver-
korting tot stand komt. 

Bij de behandeling van de vorige 
begroting van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid heeft mijn fractie-
voorzitter, die vandaag helaas 
verhinderd is om aan dit debat deel te 
nemen, daarover een motie ingediend. 
Ook andere voorstellen van de fractie 
van de PPR om het voor werkgevers 
en werknemers zo aantrekkelijk 
mogelijk te maken om tot een drasti-
sche arbeidstijdverkorting over te 
gaan, zoals een wijziging van de 
grondslag van het heffingenstelsel en 
het premievrij maken van bij voorbeeld 
de eerste tien arbeidsuren zijn door 
de Kamer verworpen. 

Dan past het niet meer, vanuit de 
Kamer of het kabinet te klagen over 
de zeer beperkte invulling van het 
centraal akkoord van 24 november 
1982 met betrekking tot de arbeidstijd-
verkorting. De opmerking van het 
kabinet dat het tot zijn taak rekent, de 
voorwaarden te scheppen om arbeids-
duurverkorting mogelijk te maken, 

klinkt dan behoorlijk vals. De vraag is: 
hoe dan en wanneer? Heeft de 
verloren generatie daar ook nog iets 
aan? 

Een geslaagd experiment, de 
EAJ-projecten, loopt ten einde. De 
eerste ontslagen, onder andere bij 
twee kinderdagverblijven in Amster-
dam, zijn al bij het GAB gemeld. 
Projecten waaraan jongeren met 
enthousiasme hebben gewerkt, 
waarin zij volwaardige arbeid hebben 
gevonden en waaraan ook een 
maatschappelijke behoefte bestond 
worden ontmanteld. 

Het alternatief dat geboden wordt, 
is werken met behoud van uitkering, 
een wel erg mager alternatief. 
Wanneer komen de evaluatie en de 
reactie van de regering op de EAJ-re-
geling? Kunnen in afwachting daarvan 
de lopende projecten niet worden 
gecontinueerd? 

De terugkeerprojecten voor buiten-
landse werknemers zijn in 1983 
plotseling beëindigd. Dat is volstrekt 
onverantwoord. Als er wordt gespro-
ken over een remigratiebeleid moeten 
ook in 1984 de financiële middelen 
voor de terugkeerprojecten zijn 
opgenomen. Daartoe heeft mijn 
fractie een amendement mede-onder-
tekend van de PvdA-fractie. Wanneer 
kan overigens de meermalen toege-
zegde publikatie van de circulaires ter 
uitvoering van de WABW tegemoet 
worden gezien? 

Ten slotte de vormings- en bezin-
ningsbijeenkomsten van gewetensbe-
zwaarden. De minister erkent nu het 
recht van gewetensbezwaarden op 
het volgen van drie dagen per jaar 
vormings- of bezinningsbijeenkom-
sten, net als dienstplichtigen. Het geld 
wil hij er nog altijd niet voor uittrekken. 
Het gaat om een luttel bedrag. De 
Federatie van vormingscentra heeft 
berekend dat het om f 124.000 gaat. 
Daar mag dit recht niet op stranden. 
Daarom hebben wij daartoe een 
amendement ingediend. 

D 
De heer Leerling (RPF): Mevrouw de 
Voorzitter! Eén zwaluw maakt nog 
geen zomer, maar toch kunnen de 
bewindslieden achter de regeringstafel 
hun begroting voor 1984 onder wat 
gunstiger omstandigheden verdedi-
gen dan de laatste jaren het geval is 
geweest. Sinds het opstellen van de 
begroting in de zomer van het vorige 
jaar zijn de sociaal-economische 
omstandigheden niet drastisch 
verslechterd zoals wij langzamerhand 
gewend waren, maar is er sprake van 
stabilisering, om niet te spreken van 
een licht herstel: een lager financie-
ringstekort over 1983 dan was 
geraamd en minder drastisch oplopen-
de werkloosheidscijfers dan was 
gevreesd, zijn verheugende ontwikke-
lingen. 

Betekent dit dat wij het aantal 
werklozen in 1984 dan toch nog 
binnen het miljoen houden? Acht de 
minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid deze ontwikkelingen 
de eerste vruchten van het kabinets-
beleid dat sinds het najaar van 1982 
wordt gevoerd? Met name het minder 
snel oplopen van de werkloosheid zal 
hem deugd doen. Welke factoren 
liggen daaraan naar zijn mening ten 
grondslag? Zijn het incidenten of kan 
van een structureel herstel worden 
gesproken? Dient naar zijn mening nu 
ook het te verwachten arbeidsaanbod 
dat voor 1984 was geraamd op 
90.000, te worden bijgesteld? 

Behalve het voeren van een voor-
waardenscheppend beleid wil het 
kabinet inzake de werkgelegenheid 
ook zelf, waar mogelijk, de handen uit 
de mouwen steken. Ik denk daarbij 
aan het terugploegen van de uitkerin-
gen in de bouw. Met relatief geringe 
overheidsuitgaven, waarbij overigens 
terecht de fiscale inverdien-effecten 
niet worden meegerekend, kunnen 
particuliere en semi-overheidsinveste-
ringen worden gerealiseerd met inzet 
van een hoog percentage langdurig 
werklozen, namelijk minimaal 70%. 
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Leerling 

Acht de minister dit praktisch 
gezien niet een erg hoog percentage? 
Hoe wordt het percentage berekend, 
over het aantal mandagen of over het 
aantal betrokken werknemers? Welke 
criteria zijn overigens gehanteerd bij 
de regionale verdeling van de projec-
ten, alleen de beschikbare projecten 
of tevens de hoogte van de werkloos-
heidspercentages in het betrokken 
gebied? Deze vraag is mede van 
belang omdat in een ander kader de 
hoogte van het werkloosheidspercen-
tage blijkbaar bepalend is om voor de 
financiering van extra werkgelegen-
heidsprojecten in vijf regio's, waaron-
der Amsterdam en Rotterdam, geld 
over te hevelen uit de middelen voor 
de regionale arbeidsmarktafspraken 
(dez.g. RAMA-middelen). 

Gaarne verneem ik van de minister 
een uitgebreidere onderbouwing van 
deze beleidslijn. Geldt voor deze 
projecten ook een minimale inzet van 
70% werklozen? De grote steden 
kampen met name in de oude wijken 
met zeer hoge werkloosheidscijfers. 
Het recent afgeronde onderzoek 
'Grootstedelijke werkloosheid' 
verschaft daarin enig inzicht, zonder 
direct arbeidsscheppende mogelijkhe-
den aan te geven. Waarom zijn 
daartoe de gekozen projecten in 
Amsterdam en Rotterdam niet 
duidelijker gericht op de werklozen in 
de oude wijken? 

De RPF-fractie wi l als representante 
van een partij met een jeugdig élan 
opnieuw de aandacht van de bewinds-
lieden vestigen op de jeugdwerkloos-
heid. Momenteel is er een breed scala 
van maatregelen om jongeren aan de 
slag te helpen en/of hun kansen op de 
arbeidsmarkt te vergroten. Op zichzelf 
heeft mijn fractie daarvoor grote 
waardering, maar het lijkt op wat 
sprokkelwerk. 

Bovendien rijst de vraag of jongeren 
voldoende van alle moqelijkheden op 
de hooge zijn. Hoe functioneren 
momentaal de EAJ's? Ik sluit mij aan 
bij eerdere vragen die hierover zijn 
gesteld. Beginnen de contactcentra 
onderwijs/arbeid al op gang te 
komen? Bestaan er bij de GAB's 
voldoende mogelijkheden om de 
aanwezige maatregelen voor de 
jongeren te coördineren? 

Mevrouw de Voorzitter, in het nu 
aangebroken jaar zal een partiële 
herziening van ons sociale-zekerheids-
stelsel de nodige aandacht vragen. 
Het gaat om de werkloosheidsregelin-
gen WW en WWV en daarnaast om de 
WAO en in minder mate de AAW. 

In de discussie van de afgelopen 
t i jd is hierbij ook de Ziektewet betrok-
ken. De fractie van de RPF is van 
mening dat met die partiële voorzie-
ning op onverantwoorde wijze wordt 
vooruitgelopen op de integrale 
stelselswijziging. Er dreigt een ad 
hoc-beleid te worden gevoerd ter 
wil le van bezuinigingen, zonder een 
principiële overdenking van het 
gehele stelsel van sociale zekerheid 
en sociale voorzieningen. De reikwijdte 
van de op handen zijnde maatregel en 
eventuele cumulatieve effecten zijn 
moeilijk te beoordelen. Dat is ook al 
gebleken bij de uitvoering van de 
kortingsmaatregelen. 

Derhalve heeft mijn fractie, gelet op 
het belang van een integrale stelsel-
wijziging, ernstige bedenkingen tegen 
de gedeeltelijke ingreep. Wij zijn ook 
niet de enige. Prof dr. De Jong dringt 
in het Sociaal Maandblad Arbeid van 
oktober 1983 aan op een grondslagen-
discussie, omdat stelselherziening 
een heroriëntatie dient te zijn op de 
plaats van de centrale overheid in de 
verzorgingsstaat. Inmiddels lijkt de 
grondslagendiscussie een gepasseerd 
station. 

De adviesaanvraag aan de SER 
kiest, zij het op wankele gronden, 
voor het loondervingssysteem met 
vangnet. De keuze is vooral gebaseerd 
op maatschappelijke reacties. Die 
keus spijt mijn fractie. 

Heeft het kabinet zich de gevolgen 
op lange termijn wel voldoende 
gerealiseerd? In de eerste plaats dient 
daarbij de voortgaande afbraak van 
de bescherming van het gezinsverband 
door verdere invoering van de 
individualiseringsgedachte te worden 
genoemd. Hoe verhoudt zich overigens 
de redenering in het regeringsstand-
punt over het WRR-rapport Vernieu-
wingen in het arbeidsbestel, waarbij 
het kabinet het verzorgingsloon 
afwijst op grond van het argument 
dat financiële gelijkstelling nog geen 
gelijkheid tussen man en vrouw 
teweegbrengt, met een beleid dat 
individualisering stimuleert? 

Dat de individuele mens door zijn 
Schepper in samenlevingsverbanden 
is geplaatst, wordt daarmee meer en 
meer miskend. Ik moet zeggen: tot 
schade en schande, naar zal blijken. 
Wordt toename van het aantal 
alleenstaande ouders, met alle 
problemen op het gebied van de 
psycho-sociale problematiek, huisves-
t ing, kinderopvang en kinderopvoe-
ding en het beslag op de collectieve 
middelen vandien, door een dergelijk 
beleid niet opgeroepen? Het egoïsme 
van de individuele menszal toenemen, 

hetgeen gevolgen heeft voor een 
toekomstig beroep op het gemeen-
schapsgevoel. Waarom zou men zich 
voor de andere inspannen, als men 
hierop niet telkens wordt geatten-
deerd? 

In de tweede plaats wijs ik erop dat, 
terwij l elders een volumebeleid wordt 
gevoerd - bij voorbeeld in de WSW 
waarover wij gisteren nog spraken -
in de voorstellen het aantal uitkerings-
gerechtigden wordt uitgebreid. Hoe 
valt dit te rijmen? Groei van het 
volume zal bovendien tot gevolg 
hebben, dat bijstelling van het niveau 
van de uitkeringen onontkoombaar 
zal zijn. Kan de staatssecretaris in dit 
verband toelichten, welke waarschijn-
lijkheidswaarde mag worden toege-
kend aan de bijgestelde tabellen 9.5 
t o t en met 9.10? 

Daarin wordt nu aangegeven dat 
ingrijpende beleidswijzigingen bij 
gebrek aan een adequaat informatie-
systeem in feite niet op verantwoorde 
wijze zijn door te rekenen. Geldt hier 
niet evenzeer, zoals in het antwoord 
op vraag 265 aan de orde kwam, dat 
in dit geval een uitbreiding zonder 
noemenswaardige financiële onder-
bouwing wordt ingevoerd? 

In de derde plaats zal het aantal 
mensen, dat van het Rijk afhankelijk 
wordt, slechts toenemen, tenzij het 
herstel van de economie zich doorzet. 
En dat laatste hopen wij natuurlijk 
allemaal. Maar gesteld dat de recessie 
blijft, dan zal het bijstandsbestand op 
termijn fors toenemen. Dat gebeurt 
enerzijds doordat ook partieel arbeids-
ongeschikten in de RWW terecht 
zullen komen en anderzijds door de 
toeloop van schoolverlaters, die in de 
berekeningen buiten beschouwing 
zijn gebleven. 

Past deze volumesti jging wel bij de 
sluitstukfunctie van de ABW? Hoe 
denkt de staatssecretaris over de 
wens van de sociale partners om 
werklozen zoveel mogelijk buiten de 
ABW te houden? In hoeverre is 
rekening gehouden met demografi-
sche ontwikkelingen? Blijkens het 
antwoord op vraag 106 is dat een zeer 
gecompliceerde zaak. 

Waarom is het uitgangspunt van 
vereenvoudiging van het zekerheids-
stelsel niet in de uitgangspunten 
opgenomen? Er is weinig hoop dat de 
wijzigingen het stelsel doorzichtiger 
zullen maken, gezien de voornemens 
tot invoering van een glijdende 
schaal, een aparte gezinstoeslagenwet 
en het tijdelijk hanteren van een 
leeftijdsschema. Of denkt de staatsse-
cretaris daar anders over? Is het 
werkelijk zo dat het equivalentiebegin-
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sel op het huidige niveau wordt 
gehandhaafd? Overigens zal het 
laatste woord over de eventuele 
gezinstoeslagenwet nog niet zijn 
gesproken. De bewindsman wil deze 
wet slechts invoeren op grond van de 
huidige maatschappelijke realiteit, die 
overigens wel eens weerbarstiger zou 
zijn dan emanciperend Nederland zou 
wensen. 

De plannen inzake stelselwijziging 
doen de vrees rijzen dat de gehuwde 
vrouw indirect wordt verplicht betaald 
werk te gaan verrichten. Hoe verhoudt 
dit zich met de uitspraak van de 
minister, dat dit nooit het geval zal 
zijn? 

Toch wil ik er telkens op wijzen dat 
de overheid met deze emancipatie-ac-
tiviteiten haar boekje te buiten gaat, te 
meer omdat soms zelfs tegen wil en 
dank van de betrokkenen het emanci-
patieproces wordt opgedrongen. 
Daardoor blijkt in de voorstellen een 
gezinstoeslagenwet bijna onvermijde-
lijk. 

Het zal de bewindsman derhalve 
niet verbazen, wanneer ik opnieuw de 
aandacht vestig op de keuze van mijn 
fractie voor het twee-trajectensysteem. 
Hierin komt ten eerste de eigen verant-
woordeli jkheid van de burger om zich 
eventueel bij te verzekeren beter tot 
haar recht en verder is er een scherper 
onderscheid tussen het behoefte- en 
het loondervingselement. Bovendien 
pleit mijn fractie voor een beleid 
waarin het voeren van een huishou-
ding voor zichzelf of voor anderen 
uitgangspunt is van het stelsel van 
sociale zekerheid en het verdelen van 
het betaalde werk. Waarom wordt in 
de belastingwetgeving en in de 
nieuwe RWW-bepalingen wel rekening 
gehouden met de gezinssituatie en in 
het werkgelegenheidsbeleid niet? 

Staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello heeft gisteravond in het 
Journaal, naar ik heb begrepen, in alle 
duidelijkheid gesteld dat er een 
individueel recht op betaald werk is 
en dat, als er geen werk is, iedere 
burger boven achttien jaar recht op 
een uitkering heeft. 

Staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello: Ik heb niets gesteld. 

De heer Leerling (RPF): Dan ben ik 
verkeerd ingelicht. 

In elk geval heb ik uit de regerings-
plannen begrepen datditeenuitgangs-
punt is voor de vernieuwingen in het 
stelsel van sociale zekerheid. Ook 
tijdens de bespreking van de werkge-
legenheidsnotitie is dit tot uitdrukking 
gekomen. Ik durf te zeggen dat vele 

duizenden en wellicht miljoenen 
gehuwde vrouwen op zo'n regeling 
allerminst zitten te wachten. Zij 
zouden wat blij zijn, als hun echtgeno-
ten ertoe in staat zijn en blijven, een 
gezinsinkomen te verdienen. 

Mijn fractie eist ook nu van het 
kabinet dat de alleenverdiener ertoe 
in staat blijft, een volwaardig gezinsin-
komen te verdienen, zodat de gehuwde 
vrouw niet als gevolg van de door 
haar niet gewenste emancipatiedrift 
ertoe wordt gedwongen, betaald werk 
buitenshuis te verrichten om een 
volwaardig inkomen voor het gezin te 
verwerven. Kan de staatssecretaris 
vertellen hoe het individualiserings-
proces in andere Westerse landen is 
gevorderd en welke gevolgen dit 
heeft voor het verrichten van betaald 
werk door de gehuwde vrouw om 
zo'n volwaardig gezinsinkomen te 
verwerven? 

Ik grijp ook deze gelegenheid aan 
om ervoor te waarschuwen dat de 
emancipatiebeweging, die de door 
God in de schepping gelegde verban-
den met opzet verwoest, ons land en 
volk tot schade en schande zal 
worden. Daarom is het beter ten halve 
gekeerd dan ten hele gedwaald en 
moeten wij niet verder gaan op de 
weg van individualisering. 

De AOW is eerder in dit debat aan 
de orde geweest. Mijn fractie vroeg 
ook al menigmaal aandacht hiervoor. 
Ik sluit kortheidshalve aan bij datgene 
wat de woordvoerders van het CDA 
en de VVD op dit punt naar voren 
hebben gebracht. De vraag kan nog 
worden gesteld of de AOW in de 
toekomst kan verdwijnen, als iedereen 
een verplichte pensioenopbouw heeft 
en eigen voorzieningen voor de oude 
dag treft. In een ti jd van massale 
werkloosheid is dit natuurlijk een 
groot probleem. 

Tijdens de uitgebreide commissie-
vergadering over het werkgelegen-
heidsbeleid merkte de minister op dat 
het kabinet niet werkeloos zal toezien, 
als in de besprekingen over de ca.o.'s 
onvoldoende arbeidstijdverkorting in 
het bedrijfsleven wordt gerealiseerd. 
Denkt hij hierover nog zo na de 
publikatie van een onderzoek van de 
Dienst collectieve arbeidsvoorwaarden, 
waarin wordt geconcludeerd dat 
korter werken in 1984 en 1985 niet tot 
nieuwe banen leidt, maar hooguit tot 
behoud van werk? 

Op het ministerie van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid wordt kennelijk 
veel gebruik gemaakt van uitzend-
krachten. Kunnen hiervoor geen 
reguliere arbeidsplaatsen worden 
geschapen? 

Sprekend over beschikbaar werk 
dat niet in arbeidsplaatsen wordt 
omgezet, signaleer ik dat in tal van 
bedrijven overwerk wordt verricht. 
Werkgevers durven het niet aan, 
nieuwe werknemers aan te trekken, 
hoewel zij in bepaalde omstandighe-
den wel werk hebben. Kan hieraan 
iets worden gedaan? 

Het bestrijden van misbruik en 
fraude van sociale voorzieningen blijft 
onze aandacht vragen. Het kabinet zet 
zich hiervoor in, maar dit moet naar 
de mening van mijn fractie krachtiger 
gebeuren. Is er niet te denken aan de 
verplichting voor gemeentebesturen, 
een sociaal rechercheur aan te 
stellen? Het gaat immers om misbruik 
van gelden die van rijkswege worden 
verstrekt. 

Leven er bij de bewindslieden 
gedachten om het aantal ouderen dat 
gebruik maakt van de AAW/WAO - in 
1980 waren het er 227.500 - terug te 
dringen? Deze regeling is immers niet 
bedoeld als oudedagvoorziening. 

Komen de resultaten van de korting 
met 2% per dienstjaar, de zogenaamde 
inbouw, die het ABP en het PGGM 
toepassen, geheel ten goede aan de 
desbetreffende pensioenfondsen of 
ook aan het Rijk? 

Op pagina 42 van de memorie van 
toelichting wordt de aanvraag 
genoemd van het SER-advies over 
omzetting van voltijdfuncties in 
deeltijdfuncties. Welke genoten 
rechten worden in mindering gebracht 
op een WW-uitkering van een betrok-
kene die binnen een jaar na overgang 
van full-time naar part-time werk toch 
volledig werkloos wordt? Zijn dit 
uitgekeerde ofwel teldagen, in totaal 
130, uitgekeerde percentages ofwel 
rekendagen of een combinatie 
hiervan? Hoe zit het met het 'overlo-
pen' van het uitkeringsjaar? Van welk 
uitkeringsjaar moet worden uitge-
gaan? Voor welk percentage is er 
sprake van overloop? 

D 
De heer Schutte (GPV): Mevrouw de 
Voorzitter! In het inleidende hoofdstuk 
van de memorie van toelichting is ook 
een paragraaf gewijd aan de verant-
woordelijke samenleving. Ik waardeer 
het, dat hierin een poging wordt 
gedaan om de positie van overheid en 
samenleving in deze tijd te markeren. 
Ik wil echter niet verhelen, dat ik 
moeite heb met de daarin gekozen 
benadering van een zo pluriform 
begrip als 'de Nederlandse samenle-
ving'. 

Met het spreken over verantwoorde-
lijkheid van mensen, van samenle-
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Schutte 

vingsverbanden of van overheden zou 
ik uit de voeten kunnen, maar de 
onvermijdelijke vraag is dan wat het 
criterium is om te beslissen of de 
verantwoordelijkheid van het individu 
moet wijken voor die van de samenle-
ving of andersom. Tendensen, zowel 
naar individualisme als naar collecti-
visme, kunnen bij het ontbreken van 
een goed criterium vrijwel ongeremd 
optreden. Een levende illustratie 
hiervan vormen berichten van 
feministische zijde als zou een van de 
staatssecretarissen van Sociale Zaken 
een conceptbeleidsplan hebben 
geformuleerd, waarin de overheid 
taken worden toegedacht om 'machts-
ongelijkheid binnen het gezin' op te 
heffen. 

Als deze berichten juist zijn, vormen 
zij wel een markante aanduiding van 
het feit, dat in de dualiteit indiviu-
samenleving een centrale plaats voor 
de intermediaire structuren met hun 
vrijheden en verantwoordelijkheden 
ontbreekt. De mens heeft in de eerste 
plaats een relatie met zijn Schepper 
en met de medemens. Dit betekent, 
dat hij ook in die relaties in de eerste 
plaats verantwoordelijkheid draagt. 
De scheppingsstructuren en de 
concrete samenlevingsverbanden 
waarin hij is geplaatst, bepalen de 
vormgeving van die verantwoordelijk-
heden. Naarmate individualiserings-
tendensen toenemen en intermediai-
re structuren hun eigen vrijheidssfeer 
beperkt zien, neemt automatisch de 
rol van de overheid toe. 

De wijze waarop in de memorie van 
toelichting wordt gesproken over een 
drieledige overheidsfunctie - bescher-
mend, verdelend en voorwaarden-
scheppend - roept daarom in dit 
verband ook vragen op. Zonder 
nadere begrenzing kunnen deze 
functies tot een vérgaande collectivi-
sering aanleiding geven. Deze 
taakomschrijving is ook nauwelijks 
adequaat om een verzorgingsstaat 
nieuwe stijl theoretisch te kunnen 
onderbouwen. Ik zie ook nauwelijks 
contouren opdoemen van zo'n 
verzorgingsstaat nieuwe stijl. Als de 
huidige ontwikkelingen zich voortzet-
ten, is de nieuwe stijl in wezen 
dezelfde als de oude, alleen wat 
kariger en armoediger. 

Ook in de voorstellen tot herziening 
van het stelsel van sociale zekerheid 
zie ik nog weinig van zo'n nieuwe stijl. 
Het is allemaal hetzelfde, maar iets 
minder. De gedeelde verantwoordelijk-
heid van overheid en bedrijfsleven 
voorzowel de minimumbehoefte-func-
tie als voor de loondervingsfunctie 

vloeien vrijwel in elkaar over. Welis-
waar wordt in de adviesaanvrage 
ruimte gelaten voor een aanvullende 
loondervingsverzekering maar gezien 
het feit, dat de totale premiedruk bij 
realisering van de plannen slechts 
met ongeveer 1% zal dalen, zal de 
financiële ruimte daarvoor uitermate 
gering zijn. 

Over de doorbetalingsproblematiek 
van de bovenwettelijke uitkeringen, 
die ontstaat bij het doorvoeren van de 
voorgenomen kortingen per 1 juli a.s. 
of bij de alternatieve maatregelen in 
verband met de Ziektewet, bestaat 
nog onzekerheid. De discussie 
daarover krijgt een extra behoedzaam 
tintje door het bezoek van de ILO-com-
missie. Hoe het onderzoek ook uitvalt, 
aan de doorbetalingsproblematiek zal 
iets moeten worden gedaan. 

In de Volkskrant van 18 januari j l . 
leverde professor Frenkel een belang-
wekkende beschouwing, namelijk om 
de uitbetaling van bovenwettelijke 
uitkeringen te blokkeren met behulp 
van de Wet op het algemeen verbin-
dend verklaren van CAO's. Een geheel 
andere mogelijkheid, die overigens 
ook de gewenste effecten kan hebben, 
is een algeheel verbod op CAO-afspra-
ken in netto-bedragen omdat dergelij-
ke afspraken per definitie afwenteling 
beogen en bewerkstelligen. Ik hoor 
graag het oordeel van de minister 
over beide mogelijkheden. 

Ondanks de zogenaamde heilzame 
terugtred van de overheid vormen 
herverdeling van arbeid en inkomen 
nog steeds centrale elementen in het 
beleid. Ik behoef mijn visie op de 
relatie tussen arbeidstijdverkorting en 
werkgelegenheidsbeleid niette 
herhalen, maar ik wil wel enkele 
vragen hierover stellen. Uit de jongste 
berekeningen van het CPB blijkt, dat 
arbeidstijdverkorting slechts leidt tot 
behoud van bestaand werk en niet of 
nauwelijks tot nieuwe banen. 

Dat resultaat is uiteraard belangrijk, 
maar het kan nauwelijks imponeren 
als hoofddoelstelling van het werkge-
legenheidsbeleid. Is het daarom niet 
beter de accenten te verleggen? 

Zou dit ook niet de conclusie 
moeten zijn uit de enquête van de 
Stichting Maatschappij en Onderne-
ming naar de bereidheid van werkne-
mers om minder te werken bij 
evenredig inleveren van loon? Zelfs 
van de tweeverdieners was slechts 
26% bereid om minder te werken. 
Graag hoor ik het commentaar van de 
bewindslieden op de opinie van 
staatssecretaris Bolkestein, die zich 
onlangs in Wassenaar kritisch opstelde 
tegenover arbeidstijdverkorting en 

dan in het bijzonder in de chemische 
industrie. 

Ik heb met enige verwondering 
kennis genomen van al veel genoemde 
berichten over een mogelijke invoering 
van een minimumjeugdloon voor 
mensen tot 27 of 30 jaar. Het lijkt 
enigszins absurd om dan nog over 
jeugdlonen te spreken. Het minimum-
loon is van oudsher bedoeld om een 
werknemer in staat te stellen zijn 
gezin te onderhouden. Deze sociale 
functie moet het behouden. Ik zou het 
onaanvaardbaar vinden wanneer de 
regeling zo zou worden ingericht dat 
het moment om dit te kunnen gaan 
doen, wordt uitgesteld tot het dertigste 
jaar. 

In het voorstel kan op de regel 
hooguit een uitzondering worden 
gemaakt voor mensen die al op 
jongere leeftijd een gezin onderhou-
den. Wordt hiermee het paard niet 
achter de wagen gespannen, doordat 
kostwinners duurdere werknemers 
worden en op die manier hun positie 
op de arbeidsmarkt zien verzwakken? 
Er mag mijns inziens in de minimum-
loonregeling geen onderscheid 
worden aangebracht tussen kostwin-
ners en niet-kostwinners. Wel kunnen 
de netto-verschillen op minimumni-
veau worden vergroot, bij voorbeeld 
door het invoeren van een lagere 
belastingvrije voet voor dubbelverdie-
ners en alleenstaanden, door het 
invoeren van een negatieve inkom-
stenbelasting voor alleenverdieners 
op minimumniveau, of door een 
betekenende verhoging van de 
kinderbijslag. Ook de Nederlandse 
Gezinsraad pleitte hiervoor. Graag 
hoor ik het oordeel van de bewindslie-
den over deze suggesties. 

Tot slot nog een korte vraag. Uit de 
eerste evaluaties van de werking van 
de toetsingscommissie voor het 
werken met behoud van uitkering 
blijkt dat in sommige gevallen het 
verrichten van een bepaalde taak als 
verdringend voor de marktsector 
wordt beschouwd wanneer werkne-
mer-A zich ervoor aanmeldt, maar niet 
als werknemer-B, die een ander soort 
arbeidsverleden heeft, ervoor komt. 
Bij afwijzing door de toetsingscommis-
sie wordt werknemer-A dan 'werkloos 
in het kwadraat' en is dan nog verder 
van huis. Is het niet de taak van de 
toetsingscommissie om het werk te 
toetsen en niet de werker? 

De algemene beraadslaging wordt 
geschorst. 
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Aan de orde is de behandeling van 
hoofdstuk VIII (Onderwijs en Weten-
schappen) van de rijksbegroting voor 
1984 (met uitzondering van het deel 
Wetenschapsbeleid) (18100-VIII). 

De algemene beraadslaging wordt 
geopend. 

D 
De heer Van Ooijen (PvdA): Mevrouw 
de Voorzitter! Van de Griekse staats-
man Fokion wordt gezegd dat hij zich 
bij het applaus van de menigte 
afvroeg wat hij fout had gedaan. Van 
minister Deetman zou men kunnen 
zeggen dat hij zich opstelt als een 
tegenvoeter van Fokion, want hoe 
meer hij van alle kanten kritisch wordt 
benaderd, des te sterker lijkt hij 
overtuigd geraakt van de juistheid van 
zijn beleid. 

In het reformatorisch opinieblad 
Koers van 9 december 1983 is een 
interview met de minister opgenomen 
waarvan de interviewer zegt dat het 
een gesprek is met een man die 
overtuigd is van zijn eigen gelijk, die 
kritiek gewoon onzin noemt. In 
advertenties wordt door de onderwijs-
bonden aan de minister de ene 
onvoldoende na de andere gegeven, 
onder andere vanwege 'het blinde 
kappen in de kwaliteit van het onder-
wijs'. Over dat kappen zegt de 
minister zelf in Koers: 

'Er wordt gekapt, omdat het om 
financiële redenen noodzakelijk 
is. 'Ook zegt hij: 'Als je mij zou vragen: 
Waarom tref je die maatregelen?, dan 
zeg ik eerlijk: een aantal maatregelen 
wordt niet getroffen vanwege onder-
wijskundige overwegingen, maar 
omdat er een financieel-economische 
noodzaak toe bestaat. Dat zijn dingen 
die ik niet verdoezel. Ik wil de mensen 
recht in de ogen kijken.' 

Die eerlijkheid waarderen wij. Recht 
in de ogen kijken, wil ik vandaag de 
minister en de staatssecretarissen 
ook. Wanneer wij dat doen, moeten 
wij vaststellen dat zij als leden van het 
kabinet meer bezuinigingen voor hun 
rekeningen hebben genomen dan 
voor het onderwijsbeleid verantwoord 
moet worden geacht. Het aandeel van 
Onderwijs en Wetenschappen in het 
totaal van de overheidsuitgaven is 
meer dan evenredig gedaald. Behalve 
door de terugloop van het aantal 
leerlingen in het kleuter- en lager on-
derwijs, is dat ook veroorzaakt door 
extra vermindering van de salarissen 
en de beperking van het aantal 
arbeidsplaatsen. Met name dit laatste 
is betreurenswaardig. 

PvdA-onderwijsspecialist Van Ooijen 

Men moet vaststellen dat vanwege 
het regeerakkoord een werkelijke 
dialoog met deonderwijsvakbeweging 
ernstig is bemoeilijkt. De bereidheid 
van de onderwijsgevenden om ter 
wille van het scheppen van arbeids-
plaatsen salaris in te leveren, is stap 
voor stap afgebroken. Dit moet, zeker 
gezien de wijze waarop de besturen 
van de bonden hun nek hebben 
durven uitsteken, ook naar hun leden, 
buitengewoon jammer worden 
genoemd. 

Voorts moeten wij vaststellen dat 
de bewindslieden en de regeringsfrac-
ties tot nu toe wel de bezuinigingen 
volgens het regeerakkoord hebben 
nagestreefd, maar dat er nog weinig 
terecht is gekomen van maatregelen 
ter vernieuwing en verbetering van de 
kwaliteit van het onderwijs. Zeker, in 
de memorie van toelichting is een 
viertal prioriteiten genoemd - onder-
wijsvoorrangsbeleid, volwassenen-
educatie, informatietechnologie en 
emancipatiebeleid - die op zich zelf 
onze goedkeuring hebben. Echter, als 
wij concreet kijken welke maatregelen 
worden voorgesteld, moet je wel 
schrikken. 

Er is weinig uitgetrokken voor 
feitelijk beleid ten behoeve van die 
beleidsprioriteiten. In de volwassenen-
educatie wordt zelfs bezuinigd. 
Daarnaast is er weinig terechtgekomen 
van voornemens om de vernieuwing 
in het voortgezet onderwijs te bevor-
deren. Collega Wallage zal hierop nog 
verder ingaan. 

Onlangs heeft de fractievoorzitter 
van de VVD, Ed Nijpels, zich erover 
beklaagd dat het onderwijsveld wordt 
overstroomd met circulaires. 'Het 
moet uit zijn met al die experimenten. 
Er is rust nodig in het onderwijs.' Dit 
stelde hij op maandag 12 december te 
Zeist. Met betrekking tot de veelheid 
aan ingewikkelde circulaires wordt de 
fractievoorzitter van de VVD bijgeval-
len door gemeentebesturen die zich 
afgelopen maandag tot de vaste 
Commissie voor Onderwijs en 
Wetenschappen hebben gericht met 
een klacht omtrent 'een continue 
stroom van circulaires'. 

Terechtwijzen de gemeentebesturen 
erop dat het toenemend aantal 
circulaires niet het gevolg is van 
vernieuwingsdrang, maar van 
bezuinigingsbeleid. Op dit terrein kan 
men de bewindslieden activiteiten 
niet ontzeggen. Bezinning op de 
hoeveelheid, de aard en de onderlinge 
samenhang van circulaires lijkt ons 
overigens nodig. Met hun streven het 
bezuinigingsbeleid ook op het 
onderwijs toe te passen, zijn de 
bewindslieden bezig met het realiseren 
van een politieke opgave. Op zich zelf 
behoeft hiertegen geen bezwaar te 
bestaan, zelfs niet indien men bij deze 
politieke opgave vanuit de eigen 
politieke visie kanttekeningen maakt. 

Toch is het nuttig om nog eens een 
paar jaar terug te blikken. Bij de 
behandeling van de begroting voor 
1974 - dat is dus 10 jaar geleden -

Tweede Kamer 
25 januari 1984 Onderwijs en Wetenschappen 2443 



Van Ooijen 
heeft het toenmalige CHU-kamerlid 
Van Leijenhorst zich sterk gekeerd 
tegen een beleid op het onderwijsterrei 
waarbij politieke motieven de over-
hand krijgen. Hij zei toen: 'De 
schijnwerper wordt daarmee niet 
allereerst gericht op het kind, noch op 
de schoolgemeenschap, noch op iets 
anders binnen de grenzen van het 
onderwijs, nee, het is allereerst de 
maatschappij, waarop de lichtbundel 
zich concentreert.' 

De heer Van Leijenhorst had 
hiertegen vooral bezwaren, omdat 
'het onderwijs zonder meer de 
dienstknechtgestalte zal moeten 
aannemen'. Hiermee kon hij zich niet 
verenigen. Is er, afgezien van de aard 
van de politieke opgave, nu ten 
principale zoveel verschil tussen het 
verschijnsel dat het kabinet zich, 
evenals in 1974, een politieke opgave 
ten doel heeft gesteld? Met andere 
woorden; is de heer Van Leijenhorst 
niet veranderd? 

Zelden is het onderwijs zo over-
stroomd met maatregelen, maatrege-
len die onrust teweegbrengen. Ik 
bedoel niet de onrust der vernieuwing 
die heilzaam kan zijn, maar die van de 
beperking en de bekibbeling. Juist dat 
ontneemt aan mensen perspectief en 
maakt moedeloos. 

Betwijfeld moet worden of deze 
begroting de gewenste duidelijkheid 
zal verschaffen. Immers, enerzijds 
wordt een beroep gedaan op de inzet 
van de mensen die bij het onderwijs 
zijn betrokken om zich in te zetten 
voor 'ontwikkelingen en vernieuwin-
gen in het onderwijs' - dit staat op 
blz. 4 van de memorie van toelichting 
- , wordt terecht het accent gelegd op 
de prioriteitsgebieden die ik zo juist al 
heb opgesomd, wordt aandacht voor 
de bevordering van de kwaliteit van 
het onderwijs aangekondigd en wordt 
het inhalen van achterstanden als 
belangrijk omschreven. Anderzijds 
wordt in plaats van de verbreding van 
het onderwijsaanbod het afschaffen 
van niet-examenvakken aangekondigd, 
wordt in plaats van een herstructure-
ring van het voortgezet onderwijs ter 
wille van een vernieuwing van het 
stelsel slechts het aantal scholen 
teruggebracht ter wille van bezuinigin-
gen. Met andere woorden: de voorge-
nomen maatregelen kunnen niet 
leiden tot het gewenste doel, hoe 
goed dat doel ook is. Het gaat hier 
dus om een typisch geval van gesple-
tenheid. 

Zo wordt terecht een gewenst 
programma aangekondigd om de 
informatietechnologie in het onderwijs 
te bevorderen en in te voeren. 

Tegelijk wordt bezuinigd in de 
verzorgingsstructuur, onder andere 
bij het onderzoek voor het onderwijs, 
terwijl toch mede die verzorgingsin-
stellingen ondersteuning zouden 
moeten verlenen bij de innovatie van 
die informatietechnologie. 

De gang van zaken rond de bezuini-
ging bij de landelijke verzorgingsinstel-
lingen is onzes inziens wel bijzonder 
vreemd. Op 10 januari jongstleden 
ontvingen wij een brief van staatsse-
cretaris van Leijenhorst waarin hij 
beleidsvoornemens aankondigde, die 
echter 'nog niet zijn verwoord in een 
nota van wijzigingen bij de begroting 
voor het jaar 1984'. Intussen is wel, 
met name bij SVO, voor f7,5 min. 
bezuinigd. 

Dat kan toch werkelijk niet? Wij 
kunnen toch de begroting die aan de 
orde is en die straks moet worden 
afgehandeld niet als vrijblijvend 
beschouwen? Wij stellen toch een 
maximum voor de uitgaven vast? 
Daarover kan nadien toch niet 
vrijblijvend worden gesproken? Wij 
zijn voor nader overleg met de 
betrokken instellingen, maar dan 
moet niet vooraf het snoeimes 
worden gehanteerd. 

Wij hechten grote waarde aan de 
betekenis van de verzorgingsinstellin-
gen in het onderwijs met het oog op 
ontwikkelingen en vernieuwingen. 
Voor een ondoordachte afbraak van 
die instellingen voelt mijn fractie 
daarom niets. Dit neemt uiteraard niet 
weg dat het nastreven van een 
grotere doelmatigheid in die sector 
gewenst en mogelijk is. 

Met betrekking tot de landelijke 
verzorgingsstructuur en de schoolbe-
geleidingsdiensten zijn wij akkoord 
met een wettelijke regeling. Wij 
voelen er echter niet voor ook op 
langere termijn de schoolbegeleidings-
diensten slechts voor de helft van 
rijkswege te subsidiëren. Wij willen 
hier nog eens herinneren aan de 
motie-Van Leijenhorst waarin werd 
gevraagd de schoolbegeleidingsdien-
sten voor 100% voor rekening van het 
Rijk te nemen. Die motie wordt onzes 
inziens niet uitgevoerd indien slechts 
de helft van de subsidie 'voor 100% 
voor rekening van het Rijk wordt 
genomen' Het was toch de onrecht-
vaardige rentmeester van wie werd 
gezegd dat hij adviseerde: ga zitten 
en maak er gauw de helft van? 

Mevrouw de Voorzitter! Wij hebben 
vastgesteld dat het voornemen 
bestaat per 1 augustus 1986 de 
subsidie voor het cursorisch midden-
standsonderwijs stop te zetten. Wij 
achten dit plan onvoldoende onder-
bouwd en wij zouden, alvorens 

daarover te beslissen, graag een 
goede onderbouwing krijgen. 

Wij betreuren het ook dat de 
resultaten van het onderzoek naar de 
kosten van het onderwijsbestel dat wij 
thans kennen, naar het volgende 
kabinet wordt doorgeschoven. Ik heb 
er daarom behoefte aan aan het eind 
van mijn betoog op dat punt een 
motie in te dienen. 

In de begroting zoals die voor het 
indienen van de nota van wijziging 
luidde, was een aanzienlijke uitbrei-
ding voorzien van het aantal leerlingen 
dat onder de schoolgeldheffing zou 
vallen, te weten 900.000 leerplichtigen 
in het voortgezet onderwijs. De Kamer 
heeft dat voornemen afgewezen. 

Ik wil bij deze gelegenheid nog eens 
onderstrepen dat de Partij van de 
Arbeid grote bezwaren had en heeft 
tegen het heffen van schoolgeld voor 
leerplichtigen. Wie de opstelling van 
de socialistische beweging vanaf het 
einde van de vorige eeuw tot zich laat 
doordringen, kan vaststellen dat de 
'kosteloosheid van het volksonderwijs' 
een belangrijk beleidsdoel was. 

Vanaf de invoering van de leerplicht 
is dat met nog meer kracht bepleit en 
niet alleen door socialisten. Toen in 
1955 het heffen van schoolgeld voor 
leerplichtigen in ons land werd 
afgeschaft, was dat wat ons betreft de 
realisering van een belangrijk beginsel. 
Ik neem aan dat ook in de nabije 
toekomst van het heffen van school-
geld voor leerplichtigen wordt 
afgezien. Mocht dat niet het geval 
blijken te zijn, dan ben ik van plan 
daarover in tweede termijn alsnog 
een uitspraak van de Kamer te 
vragen. 

Ter vervanging van de schoolgeld-
heffing voor leerplichtigen is een nota 
van wijziging voorgesteld met het 
doel, de studiefinancieringsregeling 
voor de onder 18-jarigen zodanig te 
herzien dat daarop in dit jaar f 70 min. 
wordt bezuinigd. Volgens de toelich-
ting zal die maatregel 'vermoedelijk 
zonder substantieel nadeel voor de 
betrokken studerenden zijn'. Het 
antwoord op een nadere vraag luidt 
verder:'.... dat de gezinnen er 
vermoedelijk gemiddeld niet substan-
tieel op achteruit zullen gaan.' Dit is 
een nogal vage aanduiding. De 
gemiddelde temperatuur van een 
woestijn waarin het 's nachts vriest en 
overdag zeer heet is kan worden 
aangemerkt als een aangename 
kamertemperatuur. Zo is dat met 
gemiddelden. Aan een toelichting 
zoals door mij geciteerd hebben wij 
dus niets. 

Wij kunnen derhalve geen genoegen 
nemen met een en ander, zeker niet 
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Van Ooijen 
omdat wij de indruk hebben gekregen 
dat in een groot aantal gevallen een 
tegemoetkoming in de studiekosten 
wordt vervangen door belastingver-
mindering. Een dergelijke maatregel 
werkt in het nadeel van degenen die 
geen of weinig belasting betalen. Zij 
kunnen immers geen belastingvermin-
dering ontvangen. Het is allemaal 
nogal onduidelijk. 

Overigens verbaast ons de voorge-
stelde maatregel te meer omdat 
hierdoor het stelsel van studiefinancie-
ring wordt gewijzigd, zonder dat 
verder inzicht bestaat in het geheel 
van de studiefinanciering, een materie 
waarover sinds 1977 door de ene na 
de andere regering aan de Kamer 
toezeggingen zijn gedaan, die nog 
steeds niet zijn nagekomen. 

In deze begroting worden verschil-
lende maatregelen voorgenomen die 
voor 1984 en volgende jaren gevolgen 
hebben voor het aantal arbeidsplaat-
sen in het onderwijs. Voor zover de 
gevolgen betrekking hebben op deze 
begroting, hebben wij wijzigingsvoor-
stellen ingediend, die voortkomen uit 
de financieringsvoorstellen die door 
de PvdA-fractie tijdens de behandeling 
van de miljoenennota al in grote 
lijnen zijn toegelicht. 

In de memorie van toelichting zijn 
ook enkele voorstellen aangekondigd 
met werkgelegenheidsgevolgen, die 
pas in volgende begrotingen tot 
uitdrukking zullen komen, zoals die 
welke betrekking hebben op de 
vermindering van het aantal scholen 
in het voortgezet onderwijs en de 
herstructurering van het scholenbe-
stand in het basisonderwijs. 

Aangezien wij daarover bij andere 
gelegenheden, bij voorbeeld bij de 
behandeling van aangekondigde 
wetsvoorstellen, ons oordeel zullen 
geven, zal ik daarover nu kort zijn. Ik 
laat uitdrukkelijk weten dat het al of 
niet instemmen met de plannen 
volgens ons afhankelijk zal zijn van de 
wijze waarop en de mate waarin met 
name kleine scholen in kleine woon-
gemeenschappen levenskansen 
worden geboden. Ook ten aanzien 
van de plannen tot schaalvergroting 
in het HBO wachten wij wetsvoorstel-
len af. 

Grote bezwaren bestaan bij mijn 
fractie ook tegen het verhogen van de 
eigen bijdrage in het dag-/avondonder-
wijs, omdat door die verhoging 
mensen met een laag inkomen even 
hard worden getroffen als anderen. 
Hieruit blijkt nog eens dat het gewenst 
is, de eigen bijdrage in het onderwijs 
inkomensafhankelijk te doen zijn. 

zoals trouwens al eerder is voorgesteld 
via het enkele maanden geleden in 
deze Kamer afgewezen initiatiefvoor-
stel-Konings. 

Wanneer men het te verwachten 
aantal leerlingen voor de komende 
jaren in gewoon en buitengewoon 
onderwijs beziet, valt het op dat het 
aantal leerlingen verhoudingsgewijs 
ongeveer gelijk blijft. 

Uit de statistiek op blz. 53 van de 
memorie van toelichting blijkt zelfs 
dat het aantal leerlingen, afkomstig 
uit de culturele minderheden, in het 
buitengewoon onderwijs sterker zal 
toenemen dan in het gewoon onder-
wijs. Met andere woorden: van de 
verbreding van de zorg in het gewoon 
onderwijs is nog niet veel terecht 
gekomen. 

Blijkbaar wordt er ook niet veel van 
verwacht, want in de memorie van 
toelichting staat dat aanvullende 
beleidsmaatregelen nodig zijn. In het 
najaar van 1983 zou, volgens de 
memorie van toelichting, een beleids-
notitie verschijnen over zorgverbre-
ding in het basisonderwijs. Het najaar 
is verstreken zonder die notitie. 

De verbreding van de zorg tot 
kinderen met problemen in het leren 
of in hun ontwikkeling in het gewoon 
onderwijs moet als een kernpunt van 
de te ontwikkelen nieuwe basisschool 
worden gezien. Daarom hecht mijn 
fractie aan spoedige maatregelen die 
de vergroting van de zorg kunnen 
bevorderen. 

Wij betreuren het dat de indiening 
van de overgangswet op het speciaal 
en voortgezet speciaal onderwijs per 
eind 1983, zoals aangekondigd, niet is 
gelukt. Aangezien het in de bedoeling 
ligt die wet nog voor het einde van 
het jaar in het Staatsblad te plaatsen, 
is spoedige indiening noodzakelijk. De 
tijd die meer benodigd blijkt dan 
verwacht om alle adviesorganen 
tegemoet te komen mag mijns inziens 
niet zo maar ten koste gaan van een 
verantwoorde voorbereiding en 
afhandeling van wetten in beide 
Kamers. 

Merkwaardig moet het ook worden 
genoemd, dat een wetsontwerp om 
aan de bezuinigingen vastgesteld in 
de begroting voor het vorig jaar een 
wettelijke grondslag te geven nog 
steeds niet is ingediend. Ik doel op de 
bezuiniging op de vervoerskosten in 
het buitengewoon onderwijs, waar-
voor geregeld een wetswijziging is 
aangekondigd. Hier moet mijns 
'nziens spoedig duidelijkheid worden 
verschaft. 

Collega Wallagezal de nog resterende 
onderwijssectoren bespreken. Mij rest 

nog slechts deze opmerking. De oude 
Romeinen zeiden het al: 'Succisa 
virescit', oftewel: door besnoeiing 
sterker. Maar ook zei wisten reeds dat 
het voornamelijk voor kwijnende 
planten en onder bepaalde omstandig-
heden geldt. Anders kan snoeien 
dodelijk zijn. 

Moties 

De Voorzitter: Door de leden Van 
Ooijen, Wallage en Konings worden 
de volgende moties voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat tijdens de behande-
ling van de begroting voor het jaar 
1983 een motie werd aanvaard waarin 
werd verzocht 'het onderzoek naar de 
kosten voor ons onderwijsbestel 
zoveel als mogelijk vóór de onderwijs-
begrotingsbehandeling 1984 af te 
ronden' (motie nr. 108 - Kraaijeveld-
Wouters c.s.); 

vaststellende, dat blijkens de toelictv 
ting op de begroting de rapportage 
van bedoeld onderzoek 'eind 1984 kan 
plaatsvinden' (nr. 3, blz. 48), zodat 
met de resultaten van dat onderzoek 
ook geen rekening kan worden 
gehouden bij de voorbereiding van de 
begroting voor 1985; 

dringt er bij de regering op aan, de 
kosten van ons onderwijsbestel ook 
aan de gebruikelijke heroverwegings-
procedure te onderwerpen en de 
Kamer tijdig voor de indiening van de 
begroting voor 1985 over het resultaat 
van die heroverweging te informeren, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat het voornemen 
bestaat in de komende jaren een 
aantal cursussen, zoals voor lassen en 
voor de middenstand niet langer te 
subsidiëren; 

verzoekt de regering, de Kamer een 
samenhangende nota ter zake voor te 
leggen alvorens tot privatisering van 
deze cursussen wordt overgegaan, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, worden deze moties 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgen respectievelijk de nummers 
36 en 37 (18100-VIII). 

D 
De heer Wallage (PvdA): Mevrouw de 
Voorzitter! In het mooie maar misken-
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Wallage 

de Groningse dialect komt de uitdruk-
king voor: wel 't dut mot 't wai t 'n. 
Letterlijk betekent zij: wie het doet 
moet het weten. Maar de uitdrukking 
zegt eigenlijk meer, namelijk: jij bent 
verantwoordeli jk dus je moet ook zelf 
maar weten wat je doet. Ik zeg dat 
vaak bij mijzelf als ik weer eens een 
interview met de minister lees. 
Collega Van Ooijen wees er al op dat 
het meestal harde interviews zijn. De 
minister is rechtlijnig en integer, dat 
zeker. Een minister vastgeklonken aan 
het regeerakkoord: daar staat hij, hij 
kan niet anders. 

Zo doortastend als de minister in de 
verdediging van zijn beleid is, zo 
gelaten is hij als hij met kritiek op dat 
beleid wordt geconfronteerd. Die 
tegenstelling is eigenlijk merkwaardig. 
Aan de ene kant is hij wat de Duitsers 
zo mooi een 'Macher' noemen, een 
realistisch bestuurder die tot zaken wi l 
komen. Aan de andere kant is bij hem 
sprake van een bijna fatalistische 
berusting als hem wordt voorgehou-
den, dat zijn beleid niet aanslaat, in het 
onderwijs geen steun vindt. 

Dan verzucht de minister meestal 
zoiets als: bezuinigen maakt nu 
eenmaal niet populair. Maar dat soort 
uitspraken miskent de kloof die is 
gegroeid tussen de onderwijsgeven-
den en vele ouders aan de ene kant 
en, naar een woord van de premier, 
de bulldozer van de Nieuwe Uitleg 
aan de andere kant. 

Het is een kloof, die een echte 
vertrouwensbreuk is. Na de schaalver-
grot ing, na de salariskortingen, na de 
schoolgeldaankondiging en na de 
privatiseringsvoorstellen voor 
wezenlijke gemeenschapstaken acht 
men alles mogelijk en niets meer 
zeker. Het spandoek tijdens een van 
de vele demonstraties 'Deetman op 
Defensie' geeft goed weer wat er leeft 
in het onderwijs. Deze minister moge 
zijn bezuinigingen binnenhalen, 
technisch en zakelijk nog zo bekwaam 
zijn, een goede minister van Onderwijs 
is hij daarmee voor de mensen in de 
praktijk nog niet. 

Onderwijspolitiek onderscheidt zich 
naar mijn oordeel wezenlijk van 
andere beleidsterreinen, omdat de 
instrumenten zo beperkt zijn. School-
besturen hebben een eigenstandige 
verantwoordeli jkheid en moeten die 
ook hebben. Het zijn de onderwijsge-
venden die het onderwijs vorm 
geven. Wetgeving, besluiten, circulai-
res geven wel vaak de structuren en 
kaders, maar de vull ing komt onder 
verantwoordeli jkheid van de besturen 
van onderop tot stand. 

Onderwijsbeleid in permanente 
polarisatie met de onderwijspraktijk 
leidt dan ook tot niets. De minister is 
op een gevaarlijk kruispunt aangeko-
men. Doorgaan op de ingeslagen weg 
brengt meer spanning, meer confron-
tatie met juist die mensen van wie de 
minister het voor de uitvoering van 
zijn beleid moet hebben. De andere 
weg inslaan brengt hem vroeger of 
later in botsing met de VVD,voor wie 
het maatschappelijk conflict met de 
vakbeweging kennelijk een doelstel-
ling op zich zelf is geworden. Ik zie het 
akkoord over de HOS-nota dan ook 
vooral tegen deze achtergrond: de 
minister, beseffende, dat zijn speel-
ruimte naar de onderwijspraktijk toe 
dreigde op te raken, koos in dit geval 
verbeterde verhoudingen boven een 
hogere bezuinigingsopbrengst. Op 
zich zelf waarderen wi j die keuze. Het 
geeft aan, dat de minister zich van de 
risico's op het kruispunt bewust is en 
dat is winst. 

Over de HOS-nota en de bijstelling 
daarin behouden wij ons ons oordeel 
voor. De brief van de minister verdient 
een aparte gedegen behandeling, die 
op dit moment onmogeli jk is nu wi j 
de letterlijke tekst nog maar zo kort in 
ons bezit hebben. Dan zal ook duidelijk 
worden of het akkoord voldoende 
mogelijkheden biedt om op langere 
termijn het verlies aan arbeidsplaatsen 
in de sector binnen de loonsom op te 
vangen. 

Wat nu op het terrein van de 
salarissen mogelijk was, overeenstenv 
ming tussen minister en vakbeweging, 
moet ook mogelijk zijn ten aanzien 
van het werkgelegenheidsbeleid. Aan 
het einde van deze regeerperiode zal 
een op de vier onderwijsgevenden in 
ons land werkloos zijn. Dat is een 
onaanvaardbaar perspectief. Minister 
en vakorganisaties hebben het 
afgelopen jaar voorstellen ter tafel 
gebracht, maar tot een akkoord is het 
niet gekomen. Belangrijker dan na te 
kaarten over de schuldvraag lijkt mij 
vandaag de vraag te zijn: mogen 
regering en kamer met 45.000 werkloze 
onderwijsgevenden in zicht berusten 
in het niet tot stand komen van zo'n 
meerjarig contract? Wij zouden 
ernstig tekort schieten als we vandaag 
met de brokken van dat overleg op 
tafel niet zouden proberen er nog iets 
van te maken. Van de minister mag 
worden gevraagd, alsnog een poging 
te wagen om het gesprek op gang te 
brengen. Wij zien daarvoor een aantal 
aanknopingspunten. 

Allereerst is een van de belangrijkste 
verschillen tussen de onderwijsherver-
delingsnota van de minister en het 

onderwijswerkplan van de vakorgani-
saties, dat de minister geen rekening 
houdt met de uitkeringen die de 
overheid bespaart, als door arbeids-
herverdeling extra mensen aan het 
werk komen. De bonden bouwden op 
deze zogenaamde inverdieneffecten 
een belangrijk deel van hun argumen-
tatie. Nu heeft - sinds het stuklopen 
van de onderlingen - ook in het 
kabinet de gedachtenvorming over de 
inzet van uitkeringsgelden niet 
stilgestaan. In het onderwijs is het al 
eens gebeurd om gedwongen 
ontslagen te voorkomen. Op andere 
departementen zijn daarna onder 
voorwaarden zelfs meer structurele 
aanzetten gegeven. 

Ons lijkt het dat de werkloosheidssi-
tuatie in het onderwijs rechtvaardigt, 
dat op grote schaal voor een reeks 
van jaren uitkeringsgelden voor 
werkgelegenheid behoren te worden 
ingezet. Ik besef zeer wel, dat daarmee 
alle problemen van zo'n arbeidsplaat-
senplan niet zijn opgelost, maar de 
bereidheid van de minister op dit punt 
een nieuw onderhandelingsmandaat 
van het kabinet te vragen, zou wellicht 
deuren kunnen openen die door 
salariskortingen en bezuinigingen zijn 
dichtgegooid. 

Hetzelfde geldt voor de wijze 
waarop het kabinet zal omgaan met 
de invulling van de inhouding prijs-
compensatie. Over de bestemming 
van die gelden zal het overleg daar 
plaatsvinden waar ook de inhouding 
plaatsvindt. Op zichzelf heeft dat onze 
instemning. De noodsituatie in het 
onderwijs, zeker in vergelijking met 
sectoren bij de overheid waar niet van 
sectorgebonden werkloosheid sprake 
is, maakt het echter redelijk dat de 
minister onderzoekt, of van het op 
nationaal niveau te bestemmen deel 
van de prijscompensatie niet een naar 
verhouding groter deel naar de 
onderwijssector zal moeten. Mag ik 
de minister vragen, of hij bereid is 
ook op dit punt te bezien, of hij tot 
zinvolle initiatieven kan komen? 

Het werkgelegenheidsbeleid in het 
onderwijs moet uit het slop. Het is 
f i jn, dat met de werkenden over hun 
salaris overeenstemming is bereikt. 

Het zou nog fijner zijn als voor 
degenen, die geen werk hebben in het 
onderwijs, enig perspectief ontstond. 
Binnen de onderwijsvakbeweging 
- collega Van Ooijen zei het al - zijn er 
velen, die perspectief wil len bieden. 
Mensen als de voorzitter van de PCO 
en andere vakbondsbestuurders 
hebben er hun nek ver voor uitgesto-
ken. Zij verdienen het dat wij bij deze 
begrotingsbehandeling proberen het 
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Wallage 
onze bij te dragen, het overleg vlot te 
trekken. Wij wachten graag af wat 
collega's en de minister hiervan 
vinden en zullen dan beoordelen of en 
zo ja op welke wijze de zaak met een 
kameruitspraak kan worden gediend. 

Mevrouw de Voorzitter! Ik sprak 
zojuist over de absolute noodzaak 
voor een minister van onderwijs, tot 
een werkzame verhouding te komen 
met onderwijsgevenden en hun 
organisaties. Dat geldt juist daar, 
waar grote ingrijpende veranderingen 
in ons onderwijsstelsel aan de orde 
zijn, bij voorbeeld bij de herinrichting 
van het voortgezet onderwijs. De 
minister heeft er nooit omheen 
gedraaid, een voorstander te zijn van 
geïntegreerd voortgezet onderwijs. Er 
was met de VVD geen akkoord 
mogelijk over de vraag of alle leerlin-
gen na de basisschool naar die 
nieuwe schoolvorm zouden gaan. 

Koersbepalende beslissingen 
werden over de regeerperiode heen 
geschoven. Dat is een opportunistische 
vorm van onderwijspolitiek, die de 
mensen in de school een helder 
perspectief onthoudt. Op zichzelf is dit 
al een belasting voor een geloofwaar-
dige samenwerking tussen school en 
minister. 

Alsof deze contourenloze eindsitua-
tie al niet erg genoeg is, laat de VVD 
geen gelegenheid voorbijgaan, de 
minister als het om experimenten in 
het voortgezet onderwijs gaat het 
handelen onmogelijk te maken. 
Mogen een aantal scholen, die zich al 
jaren erop voorbereiden middenschool 
te worden, die stap eindelijk zetten 
dan zijn de schriftelijke vragen van de 
VVD eerder op het departement dan 
de toestemming bij de scholen is. 
Wordt op het ministerie over een 
concept-wet gesproken, waartoe het 
regeerakkoord de minister verplicht, 
De Telegraaf meldt ons: de VVD heeft 
zorgen over Deetman, die de midden-
school wil doordrukken. 

Ik zou dit alles als reactionaire 
folklore kunnen afdoen, waarmee 
binnen de VVD kennelijk kamerleden 
hun rechtse achterban trachten te 
vergroten, ware het niet dat de indruk 
ontstaat dat de druk op minister 
Deetman ook nog succes heeft. Het 
doorgaans goed ingelichte blad 
School meldt ons dat de minister niet 
alleen in zijn projectenbeleid wordt 
gehinderd, maar dat ook de VBO-wet 
bij voorbaat wordt uitgekleed. Er zou 
in die wet niet eens meer van VBO 
mogen worden gesproken. Het zou 
nog slechts om een projectenwet 
gaan. 

Voeg daaraan de ervaring toe van 
vele scholen, die na maanden wachten 
op goedkeuring om geïntegreerd 
voortgezet onderwijs vorm te geven, 
te horen krijgen dat zij maar moeten 
wachten op de nieuwe wet, voeg toe 
de vele maanden, die sinds het advies 
van de centrale werkgroep en de 
rapporten van de adviesgroepen zijn 
verlopen, voeg tevens toe de brief van 
2 januari jl. waarin de minister in feite 
zegt zijn bevoegdheden om projecten 
toe te kennen voorlopig niet te zullen 
gebruiken, en er tekent zich een 
volstrekt onaanvaardbare vertraging 
van de projecten af. 

Let wel: het gaat hierbij om vrijwilli-
ge experimenten van scholen, die 
vaak al jaren aan het werk zijn om een 
breed geïntegreerd aanbod te organi-
seren, van onderop; de mensen in het 
land, zou Wiegel zeggen; niet de 
staat, maar de mensen zelf, zou 
Nijpels zeggen. Ik zou de minister 
willen vragen, de onzekerheid bij de 
betrokken scholen weg te nemen, 
allereerst in dit debat duidelijkheid te 
verschaffen over het exacte tijdstip, 
waarop de in het regeerakkoord 
beloofde wet bij de Kamer wordt 
ingediend. 

De heer Franssen (VVD): De heer 
Wallage spreekt over 'de mensen'. 
Heeft hij zo'n hard bewijs over wat 'de 
mensen in het veld' van mening zijn? 

De heer Wallage (PvdA): Ik spreek 
over mensen, die in hun school 
gezamenlijk besloten hebben om de 
school om te bouwen in de richting 
van geïntegreerd voortgezet onder-
wijs. Daartoe hebben zij een aanvraag 
ingediend bij het ministerie. Het 
bewijs van wat die mensen willen, ligt 
in het feit dat zij zich zelf melden bij 
de minister om toch a.u.b. in de 
richting van het geïntegreerd onder-
wijs te mogen gaan. 

De heer Franssen (VVD): Kent u ook 
de motieven? 

De heer Wallage (PvdA): Ik ben van 
oordeel dat de heer Franssen nu 
uiterst gevaarlijk bezig is. Alsof 
degenen in de onderwijspraktijk, die 
de keuze voor ingrijpende vernieuwin-
gen maken, daartoe niet zuiver 
gemotiveerd zouden zijn. Ik draai het 
om. Als mensen in het onderwijs na 
uw bezuinigingen, mijnheer Franssen, 
na uw schaalvergrotingen en na uw 
salariskortingen toch nog bereid zijn, 
een aanvraag in te dienen voor een 
vernieuwingsexperiment moeten wij 
di.e mensen in ieder geval helpen. Dat 
is de werkelijkheid op dit moment. 

De heer Franssen (VVD): Wat is het 
alternatief dat de Partij van de Arbeid 
voor dat beleid tot nu toe op tafel heeft 
gelegd? Dat was een praatje bij de 
haard, zoals de heer Van Ooijen heeft 
gehouden. 

De heer Wallage (PvdA): Ik weet niet 
of de koelte, die van uw speech 
afkomt, voor de mensen aantrekkelij-
ker is dan de warmte van de toespraak, 
die collega van Ooijen heeft gehouden. 

Ik wil de minister vragen, de 
onzekerheid bij de betrokken scholen 
weg te nemen. 

Ik vraag de minister, toe te zeggen, 
de verschillende aanvragen nog eens 
opnieuw te bezien tegen de achter-
grond van de indiening van de wet. 
Veel scholen krijgen simpel te horen, 
dat zij maar op wetgeving moeten 
wachten of dat zij anders gebruik 
kunnen maken van de experimenten-
wet. Die procedures hebben scholen 
in elk geval een jaar achterop gebracht. 
Het moet mogelijk zijn om, als het de 
minister ook met dat tweede spoor 
ernst is, ervoor te zorgen dat 1984 
geen verloren jaar wordt voor het 
geïntegreerd voortgezet onderwijs. 

Ik verkrijg graag van de minister de 
concrete toezegging dat alle scholen, 
die zich voor verdergaande experimen-
ten hebben gemeld, opnieuw bena-
derd zullen worden ten einde hun 
bereidheid om te zetten in concrete 
afspraken met de departementen. Er 
zit nu te veel zand in de innovatiema-
chine. Scholen worden bureaucratisch 
op termijn geplaatst. Zó kan de 
onderwijspraktijk zich niet op een 
volgende fase voorbereiden. Afhanke-
lijk van het antwoord van de minister 
zuilen wij nagaan, welke uitspraken 
op dit punt van de Kamer moeten 
worden gevraagd. 

Het is opvallend hoe het kabinet 
aan de ene kant het beroepsonderwijs 
over de bol aait - ik denk hier aan het 
aanhalen van het rapport-Wagner en 
aan de premier, die zijn anti-Jan 
Salie-verhaal uitdraagt - en aan de 
andere kant het beroepsonderwijs en 
vooral de technische opleidingen bij 
de bezuinigingen nèt zo stevig 
aanpakt of nóg steviger dan andere 
sectoren. De afstemming van de 
formatie voor het niet-onderwijzend 
personeel bij het beroepsonderwijs 
op die van het algemeen vormend 
onderwijs miskent de specifieke 
problematiek bij het beroepsonder-
wijs. Mag ik de bewindslieden vragen, 
deze bezuiniging nog eens te overwe-
gen? Voor de zekerheid hebben wij 
enkele amendementen ingediend. 

Wij gaan er met betrekking tot het 
kort middelbaar beroepsonderwijs 
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van uit dat met de besteding van de 
f 50 miljoen geen aanvang wordt 
gemaakt dan nadat de kamerbehande-
ling van de voornemens heeft plaats-
gevonden. 

De spanning tussen dadendrang 
van boven af en participatie van 
onder af, tussen bezuiniging en 
innovatie, treedt overal in het onder-
wijs op. Bij het wetenschappelijk 
onderwijs heeft de minister zich, 
overigens mèt onze steun, een 
bestuurlijk draagvlak verworven door 
het met de instellingen in grote lijnen 
eens te worden over het proces van 
taakverdeling en concentratie. Echter, 
ook in déze sector doen zich ernstige 
frictieverschijnselen voor. Om wille 
van de tijd zal ik hierop niet nu maar 
bij de behandeling van het algemeen-
financieel schema spreken. Wanneer 
kan dit schema overigens worden 
verwacht? 

Ik merk op, dat er bij de instellingen 
een grote ongerustheid bestaat over 
de weinig controleerbare wijze, 
waarop het departement gelden 
toedeelt. Er is alle reden voor deze 
Kamer om grondig naar deze gang 
van zaken te kijken. Dat geldt óók voor 
de manier, waarop de minister zich 
met de franse slag van de friese 
vestiging van de rijksuniversiteit te 
Groningen denkt af te maken. Zó kan 
het niet, maak ik op uit reacties, die 
uit Leeuwarden worden verkregen. De 
fractie van de PvdA zal een spoed-mon-
deling overleg over deze kwestie 
aanvragen, zodat dit grondig kan 
worden besproken. 

Mevrouw de Voorzitter! Vervolgens 
wil ik enkele opmerkingen maken 
over een onderwerp, dat alle voorgan-
gers van deze minister zo lelijk 
hebben laten sloeren en dat hij nu 
eens kwiek en realistisch zou afhande-
len: de studiefinanciering. De minister 
raadde het blijkbaar al. Collega Dees 
was het vorige jaar nog dankbaar 
voor de toezegging, dat de minister 
uitsluitsel zou geven over de inhoud 
van het nieuwe stelsel èn de haalbaar-
heid, nog vóór het zomerreces-1983. 
Daar staan we dan, een jaar later. 
Duidelijk is alleen wat er allemaal niet 
kan. Enig inzicht in wat er wèl kan, 
ontbreekt. 

Uit de schriftelijke beantwoording 
komt naar voren dat vooral het 
kapitaalmarktbeslag voor het kabinet 
een reden is geweest om het stelsel, 
dat onafhankelijkheid van de ouders 
garandeert, niet door te zetten. Echter, 
wie het regeerakkoord goed las, had 
deze knappe analyse daar al kunnen 
aantreffen. Op blz. 51 van dit stuk 

stemden namelijk de regeringspartijen 
en werkgroep-B ermee in dat, wanneer 
realisering van de nieuwe wet op de 
studiefinanciering budgettaire 
moeilijkheden zou opleveren, met de 
draagkracht rekening zou worden 
gehouden. Het betreft dan een stelsel, 
waarbij rekening wordt gehouden met 
het inkomen van de ouders. 

Dit levert dus straks op zijn best een 
stelsel op, dat een soort mix wordt 
van het voorstel-Van Kemenade en de 
bestaande praktijk. Ik ben zo vrij dit, 
mede gelet op het terugdraaien van 
gedeelten van de universitaire 
democratie in de WWO-1984, als een 
ideologisch offensief te beschouwen, 
waarin de minister zelfstandigheid 
van jongeren minder zwaar laat 
wegen dan die zaak na de jaren zestig 
zou mogen wegen. Er is wat dit 
betreft een zekere groei opgetreden. 

De regeringspartijen hebben voor 
deze strip-tease van de studiefinancie-
ring een zware verantwoordelijkheid 
op zich genomen. Als zij het vorige 
jaar de collegegeldverhoging wérkelijk 
hadden geblokkeerd, hadden wij nu 
niet behoeven te aanschouwen hoe 
het gevecht tussen onderwijs en 
financiën geheel door minister Ruding 
wordt gewonnen. Ik hoor graag van 
de collega's hoeveel ruimte zij het 
kabinet nog willen bieden voor wéér 
een nota of een halve wet. Intussen 
zal mijn fractie geen medewerking 
verlenen aan verdere bezuiniging op 
de studiefinanciering, noch aan 
verdere verhoging van de collegegel-
den. Of de regeringspartijen hun 
steun aan verdere collegegeldverho-
ging geven nu de regering hun ieder 
zicht op een nieuw stelsel onthoudt, is 
een vraag, waarvan wij de beantwoor-
ding met spanning afwachten. 

Mijnheer de Voorzitter! Collega Van 
Ooijen en ik hebben bij de beoordeling 
van deze begroting onderzocht 
hoever deze bewindslieden zich 
verwijderen van hetgeen progressieve 
krachten in onderwijs, vakorganisaties 
en ouderverenigingen hebben 
gevraagd. Die afstand is pijnlijk groot, 
zo groot dat het steeds moeilijker 
wordt voor de minister en zijn 
staatssecretarissen, die afstand 
geloofwaardig te overbruggen. Daar 
waar dat wordt geprobeerd, bij 
voorbeeld bij de voorgenomen wet op 
het onderwijsvoorrangsbeleid of met 
betrekking tot het voortgezet basison-
derwijs, zal de fractie van de Partij van 
de Arbeid dat steunen. 

Daar waar wordt geaarzeld, zoals bij 
het werkgelegenheidsbeleid of ten 
aanzien van projecten in het voortgezet 
onderwijs, zullen wij kritisch stimule-

ren. Daar waar wordt teruggedraaid, 
ideologisch het offensief wordt 
ingezet tegen belangrijke voorzienin-
gen die de toegankelijkheid van het 
onderwijs raken, zullen wij hardnekkig 
weerstand bieden. Want ook voor ons 
geldt: wel 't dut mot 't wait'n. 

De vergadering wordt van 12.52 uur 
tot 13.45 uur geschorst. 

Voorzitter: Dolman 

D 
De heer Hermes (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Bij deze begrotingsbehan-
deling wil ik graag beginnen met 
namens de CDA-fractie mijn waarde-
ring jegens de bewindslieden uit te 
spreken voor de wijze waarop deze 
begroting wordt gepresenteerd. Er 
wordt een totaal overzicht van het 
financiële beleid tot en met 1988 
gegeven en voor het eerst hoeft de 
Kamer bij de schriftelijke voorberei-
ding niet meer om de meerjarencijfers 
te vragen. 

De bezuinigingen krachtens het 
regeerakkoord zijn volledig verwerkt, 
zodat wij weten waaraan wij toe zijn. 
Ook overige posterioriteiten en 
prioriteiten zijn in deze plannen 
opgenomen, zodat tevens enig nieuw 
beleid, zij het beperkt, toch nog 
mogelijk wordt gemaakt. Wie de 
stukken goed doorneemt, zal merken 
dat enkele uitgangspunten zijn 
gehanteerd die door ons kunnen 
worden onderschreven. Deze zijn de 
volgende: 

1. zo weinig mogelijk aantasting 
van arbeidsplaatsen. Derhalve werden 
de mogelijkheden in de sfeer van de 
eigen bijdragen goed benut, misschien 
iets te goed als ik denk aan de 
schoolgeldheffing voor leerplichtige 
leerlingen; 

2. geen verdere aantasting van de 
onderwijsvergoedingen, terwijl voorts 
het primair onderwijs, mede gezien 
de twee wetten die op 1 auguatus 
1985 dienen te worden ingevoerd, 
terecht is ontzien. 

Uit dit geheel wordt echter wel 
duidelijk dat de grens voor het verder 
beperken van het budget voor 
Onderwijs en Wetenschappen 
nagenoeg is bereikt. 

Met de keuze der prioriteiten kan 
worden ingestemd. Aan de opsom-
ming in de memorie van toelichting 
bij deze begroting, te weten het 
onderwijsvoorrangsbeleid, de volwas-
seneneducatie, de toepassing van de 
informatietechnologie en de emanci-
patie-activiteiten, kan zeer zeker de 
ontwikkeling van het KMBO worden 
toegevoegd. De maatschappelijke 
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relevantie van deze prioriteiten is 
groot. Enerzijds zijn het onderwijsvoor-
rangsbeleid, de volwasseneneducatie 
en de emancipatie-activiteiten van 
grote betekenis voor de educatieve 
achterstanden. 

In deze sectoren zijn voor onderwijs 
de zwakken te vinden die onze extra 
aandacht dringend nodig hebben. 
Anderzijds zijn de toepassing van de 
informatietechnologie en de ontwikke-
ling van het KMBO van groot belang 
voor het leveren van een bijdrage aan 
het algemeen kabinetsbeleid, dat 
gericht is op herstel van de economie. 
Dat is maatschappelijk evenzeer 
relevant. 

Te veel wordt gesuggereerd dat het 
beleid alleen maar gericht is op 
educatieve achterstanden en dus 
geen enkele aandacht heeft voor het 
economisch-herstelbeleid. Niets is 
minder waar. De bedragen die voor 
het KMBO en de informatietechnologie 
zijn uitgetrokken, liegen er niet om. 
Voorts is het vanzelfsprekend dat het 
onderwijs niet louter en alleen gericht 
kan zijn op de economie. 

Ook over de benadering door het 
kabinet van het vraagstuk van de 
schoolgeldheffing voor leerplichtige 
leerlingen zijn wi j tevreden. Men heeft 
de oorspronkelijke plannen laten 
vallen en 50% van de daardoor 
ontbrekende middelen ten laste van 
het financieringstekort gebracht. Voor 
de overige 50% heeft de minister van 
Onderwijs en Wetenschappen een 
oplossing moeten vinden. Deze 
oplossing, de Kamer voorgesteld in 
de eerste nota van wijzigingen, is 
voor ons acceptabel indien inderdaad 
de studerenden er met de studietoela-
gen materieel niet op achteruitgaan, 
althans door deze maatregel. Wij 
hebben er begrip voor dat de minister 
van Financiën met deze oplossing een 
handje heeft wil len helpen (zie de 
beantwoording van de tweede serie 
vragen) en met deze voorstellen 
akkoord is gegaan. 

Voor ons is hiermee dan ook de 
discussie van de baan, die voortvloeide 
uit het regeerakkoord, waarin werd 
vastgelegd dat de geraamde bezuini-
gingen van het regeerakkoord na 
overleg in de ministerraad konden 
worden teruggebracht tot een lager 
percentage, echter nimmer minder 
dan 60. Het kabinet heeft inmiddels 
besloten dat bij Onderwijs en Weten-
schappen dit percentage 80 zou zijn, 
terwijl de CDA-fractie tot nu toe de 
discussie over een verder terugdringen 
van dit percentage, zo mogelijk tot 60, 
heeft opengehouden. 

Wat ons minder aanstaat, is de 
mededeling van de minister van 
Financiën in zijn brief in de Tweede 
Kamer van 16 november 1983 over de 
uitvoering van de moties, aangenomen 
bij de algemene politieke en financiële 
beschouwingen, namelijk dat het 
kabinet blijft overwegen het school-
geld voor 12 t/m 15-jarigen (men laat 
tactisch de woorden 'leerplichtige 
leerlingen' achterwege), zij het later, 
toch in te voeren. 

De CDA-fractie heeft er geen enkele 
behoefte aan zich nog eens voor de 
derde maal over dit vraagstuk het 
hoofd te breken. De eerste maal 
waren het trouwens nog de drie 
afzonderlijke fracties. Wellicht kan het 
kabinet dat overwegen beter achterwe-
ge laten en zijn t i jd en energie beter 
voor iets anders gebruiken. 

Anders is het gesteld met de 
toegezegde nota over het onderzoek 
naar de verhoging of uitbreiding van 
de opbrengsten uit de eigen-bijdrage-
sfeer. Wanneer kan deze nota worden 
verwacht? Van een nota over opbreng-
sten nu naar een nota over uitgaven. 

Bij de vorige begrotingsbehandeling 
is nogal uitvoerig gediscussieerd over 
de kosten van het onderwijs en van 
het onderwijsbestel en vooral ook 
over de relatie tussen het openbaar 
en het bijzonder onderwijs. Tenslotte 
is toen nagenoeg kamerbreed de 
motie van mevrouw Kraaijeveld-Wou-
ters aanvaard. De Kamer vroeg daarin 
om rapportage voor de begrotingsbe-
handeling van 1984. Het is dan ook te 
betreuren dat in de memorie van 
toelichting bij de onderwijsbegroting 
niets is medegedeeld. Op z'n minst 
had de stand van zaken medegedeeld 
kunnen worden. 

Onderzoek wordt nu verricht door 
het Instituut voor onderzoek van 
overheidsuitgaven. Op 19 december 
1983 heeft de minister ons het verslag 
van het vooronderzoek gestuurd, 
terwij l de opdracht voor het hoofdom 
derzoek al was gegeven. Dat was 
gebeurd in november 1983. 

Toch wi l ik de minister voorhouden 
dat een en ander er bedenkelijk uit 
ziet. Het rapport is voor een deel 
achterhaald in verband met de 
herstructureringen die reeds op gang 
zijn gebracht of nog op gang komen. 
Denk aan het basisonderwijs, het 
voortgezet onderwijs, de STC-operatie 
voor het HBO en de TVC-operatie 
voor het wetenschappelijk onderwijs. 
In de tweede plaats vraag je je bij het 
Lzen van het vooronderzoek af, of het 
nu gaat om het aantonen van het 
verschil in kosten van het al of niet 
bestaan van verzuild onderwijs, of dat 

het gaat om beheersing van de 
overheidsuitgaven - met andere 
woorden: hoe kan er bezuinigd 
worden - of dat het gaat om het 
verwijderen van knelpunten in de 
wetgeving die tot onbillijkheden 
leiden in de financiële gelijkstelling. In 
de derde plaats is ook het gevaar 
aanwezig dat het werk van de commis-
sie-Londo nog eens wordt gedaan. 

Toch wi l ik aandringen op spoed 
ten aanzien van dit onderzoek, maar 
dan goed gericht. Ziet de minister nog 
mogelijkheden tot bijstelling van het 
onderzoek en zo ja, hoe? 

Het vraagstuk van de werkgelegen-
heid in het onderwijs is een uiterst 
groot probleem. Derhalve hadden wi j 
begrip voor de activiteiten en de 
plannen van de drie onderwijsvakor-
ganisaties ABOP, KOV en PCO. Wij 
hadden er ook begrip voor, dat een en 
ander toch niet kon worden gehand-
haafd. Na dat alles, was het te 
begrijpen dat het overleg over de nota 
van de minister d.d. 30 mei 1983 niet 
zo gemakkelijk op gang gebracht kon 
worden. 

Inmiddels is gebleken dat het 
overleg over de hoofdstukken III en IV 
op gang is gekomen, zij het moeizaam, 
via werkgroepen. Wat ons echter het 
meest bevreemdt, zijn de mededelin-
gen in de antwoorden 10 en 11 dat er 
sprake is van kabinetsvoorstellen, 
terwijl anderzijds wordt medegedeeld 
dat ook nog interdepartementaal 
overleg moet worden gevoerd. Zijn 
het nu kabinetsvoorstellen of niet? 
Kan het overleg over deze hoofdstuk-
ken niet bespoedigd worden, te meer 
daar hierin de mogelijkheden voor 
deeltijdbanen zijn opgenomen? 

Wat ons echter het meest is opge-
vallen, is dat hoofdstuk II dat juist 
handelt over de arbeidstijdverkorting, 
niet besproken kan worden omdat het 
centraal georganiseerd overleg 
afgewacht dient te worden. Wederom 
de vraag: is dit hoofdstuk dan geen 
kabinetsvoorstel? Wi j zouden er juist 
voor willen pleiten dat Onderwijs en 
Wetenschappen aan de slag gaat met 
arbeidstijdverkorting en niet behoeft 
te wachten op andere departementen. 
Wij kunnen hiervoor verschillende 
redenen aanvoeren. In de eerste 
plaats is de werkloosheid in het 
onderwijs zeer groot. In de tweede 
plaats verwijzen wij naar de passage 
in het regeerakkoord. In de derde 
plaats is de VUT ook niet bij alle 
departementen tegelijk in werking 
getreden. 

Derhalve is het volstrekt gerecht-
vaardigd dat Onderwijs en Weten-
schappen reeds eerder de arbeidstijd-
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verkorting aanpakt, overigens in goed 
interdepartementaal overleg om 
kortsluiting met Binnenlandse Zaken 
te voorkomen. Nu het overleg over de 
HOS-nota goed is verlopen, is het 
wellicht niet onverstandig met het 
overleg over de arbeidstijdverkorting 
een begin te maken. Wij geven de 
minister in overweging, hierbij 
alternatieven naast hetgeen hij zelf 
heeft voorgesteld, niet uit te sluiten. 
Slechts bij wijze van voorbeeld 
verwijzen wij hierbij naar de voorstel-
len van de Vereniging van hoofden 
van protestant-christelijk kleuter-, 
lager en buitengewoon onderwijs. Ik 
doel op de voorstellen van 13 oktober 
1983 en uiteraard niet op die van 22 
juli 1983 en overigens slechts op een 
deel van de voorstellen. 

In het binnenkort te voeren overleg 
over de notitie over het vrijwilligers-
werk kan de minister rekenen op een 
positieve benadering van de fractie 
van het CDA. 

Ik zei reeds dat het overleg over de 
HOS-nota goed is verlopen. Er dienen 
dan ook waarderende woorden te 
worden gesproken over de resultaten 
van het overleg met de onderwijsvak-
organisaties. De minister heeft goed 
werk verricht door hierover overeen-
stemming te bereiken. Te gelegener 
tijd zullen wij met de minister over de 
inhoud van deze resultaten van 
gedachten wisselen. De onderhande-
lingen zijn nog niet afgerond, als ik 
het goed heb begrepen. Het wachten 
is op de definitieve beleidsbeslissin-
gen, alvorens de Kamer met de 
minister in discussie kan treden, 
hetgeen wenselijk is voor eventuele 
resterende knelpunten. 

Op een zo'n knelpunt zien wij 
gaarne nu reeds een antwoord. Is bij 
het terugdraaien van de inhouding 
van 1,85% op het salaris over een 
periode van tien jaar ook gedacht 
aaan het huishoudelijke, administratie-
ve en technische personeel? 

Bij het onderdeel primair onderwijs 
begin ik gaarne met het buitengewoon 
onderwijs, omdat dit enigszins 
stiefmoederlijk wordt bedeeld. Zeer 
opvallend is het dat in de memorie 
van toelichting in de paragraaf over 
de voorlichtingsactiviteiten wel de 
invoering.van de Wet op het basison-
derwijs per 1 augustus 1985 en enkele 
andere onderwerpen aan de orde 
komen, maar dat er geen woord 
wordt gerept over de invoering van 
de Wet speciaal onderwijs, die 
eveneens per 1 augustus 1985 dient te 
geschieden. 

Met het activiteitenplan buitenge-
woon onderwijs ben ik het spoor 
bijster geraakt. In de beantwoording 
van schriftelijke vragen van collega 
Franssen en mij d.d. 11 januari 1984 
wordt medegedeeld dat de wijze 
waarop de derde of vierde serie 
projecten gestalte kan krijgen, nog 
onderwerp is van zorgvuldige afwe-
ging. Op de vraag of deze series niet 
zullen worden uitgevoerd, wordt 
ontkennend geantwoord. In de 
schriftelijke voorbereiding van de 
begroting - zie antwoord 188 - wordt 
echter medegedeeld dat eerst in de 
loop van 1986 wordt bezien of en, zo 
ja, hoe eventuele derde en volgende 
series projecten kunnen worden 
ingericht. Wij zien niet in waarom met 
volgende series tot 1986 moet worden 
gewacht. Er zijn onderwerpen genoeg; 
zie het activiteitenplan. Vraag eventu-
eel advies aan de APPO. 

Er is meer behoefte aan een 
dieptestrategie dan aan een breedte-
strategie. De laatste wordt echter 
bevorderd door de activering ter hand 
te nemen, terwijl er nauwelijks iets is 
te activeren. Hebben wij dan van de 
activering van het basisonderwijs 
niets geleerd? 

Overigens is ook hierbij sprake van 
een opmerkelijk verschil tussen de 
tekst van de beantwoording van de 
schriftelijke vragen en de tekst van 
antwoord 189 van de schriftelijke 
voorbereiding op de begroting. Om 
wille van de tijd geef ik geen beschou-
wing over de verschillende benaderin-
gen. Wellicht kan de staatssecretaris 
hierop een toelichting geven. 

De aanvankelijke plannen voor de 
activering konden wij niet toejuichen, 
maar in de beantwoording van de 
vragen op 11 januari jongstleden 
bespeur ik een zekere koerswijziging. 
Verder zijn er kennelijk plannen om bij 
deze activering de projectgroep 
communicatienetwerk en het informa-
tiepunt basisonderwijs te betrekken. 
Het is de vraag of dit nodig is; dit 
hangt geheel af van de aard van de 
activering. Voor het speciaal onderwijs 
zie ik de projectgroep nog geen 
ondersteuning geven. 

De beantwoording van schriftelijke 
vragen over de uitbreiding en stichting 
van BLO-scholen heeft ons niet 
bevredigd. Het is kennelijk een 
budgettaire kwestie, die overigens de 
vrijheid van stichting raakt. Wij zijn 
van mening dat hiervoor zodanige 
financiële middelen dienen te worden 
gevonden dat ook aan de vrijheid van 
stichting ten minste enig recht wordt 
gedaan. 

Verder betwijfelen wij of een nieuw 
rapport over de pedologische institu-
ten dient te worden opgesteld. Is dit 
een vertragingsactie? Slechts een 
sterke onderbouwing kan ons overtui-
gen. 

Zeer sterk pleiten wij voor meer 
aandacht voor terugplaatsing van 
leerlingen in het reguliere onderwijs 
met begeleiding vanuit het buitenge-
wone onderwijs. Een en ander kan 
meer gestimuleerd en bevorderd 
worden. 

De begeleiding vanuit het buitenge-
woon onderwijs dient niet geminima-
liseerd te worden. Het is niet verstam 
dig, het is geen stimulerend beleid en 
het is ook niet nodig, want behalve de 
belangrijke inhoudelijke verbetering 
wordt hierdoor geweldig bespaard. 
Deze is enerzijds gemakkelijker te 
realiseren dan die op de vervoerskos-
ten en anderzijds kan deze een 
bijdrage leveren aan bezuiniging van 
de vervoerskosten. 

De plannen van de staatssecretaris 
over de herstructurering van de kleine 
scholen hebben onze instemming, 
mits het geraamde bedrag wordt 
gezien als richtbedrag en de criteria in 
welke gevallen in ieder geval onthef-
fing wordt verleend van de wettelijke 
normen en slechts in bijzondere 
situaties publiekelijk worden vastge-
legd. Wij denken daarbij nog steeds 
aan de normen van de instandhou-
dingsnotitie. 

De vrees dat de scholen dan niet 
meer bereid zijn om mee te werken 
aan een spreidingsplan is niet terecht, 
want alleen scholen in bijzondere 
situaties kunnen zich hierop beroepen, 
zoals ook in de instandhoudingsnotitie 
is geregeld. In die gevallen is het 
mijns inziens terecht, dat de afzonder-
lijke benadering voorrang krijgt boven 
de collectieve. 

De benadering van het vakonderwijs 
wordt door ons ook niet begrepen. 
Enerzijds wordt het aan de gemeente 
en aan de schoolbesturen overgelaten 
om vakonderwijs te geven. In de Wet 
op het basisonderwijs is deze moge-
lijkheid volstrekt opengehouden, als 
men een deel van de totale forma-
tie daarvoor wil benutten. Anderzijds 
wordt de mogelijkheid tot uitvoering 
van deze vrijheid weer ontnomen 
door de beschikbaarheid van de 
bevoegde leerkrachten zo niet geheel, 
dan toch nagenoeg onmogelijk te 
maken. 

Waarom zouden abituriënten van 
de ALO straks niet meer bevoegd zijn 
voor het geven van vakonderwijs 
gymnastiek aan een basisschool? 
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Hermes 
Wordt nog overleg gevoerd met de 
Kamer over de notitie die is behandeld 
in de centrale commissie voor 
onderwijsoverleg? Wordt voorts nog 
een beoordeling gegeven over de 
stimulerings- en combinatieprojecten? 

Ook in het voortgezet onderwijs zal 
herstructurering in verband met de 
kleine scholen noodzakelijk zijn. Wij 
hebben waardering voor de wijze 
waarop staatssecretaris Ginjaar het 
overleg met de onderwijsorganisaties 
tot nu toe heeft gevoerd. Niet de 
PAF-notitie maar de door de besturen-
organisaties voorgestelde HEF-con-
structie is thans het uitgangspunt. 

Het overleg is nog niet afgerond, 
maar het probleem is of men het 
onderwijsveld mag opzadelen met het 
vraagstuk van herstructurering en 
schaalvergroting, terwijl nog zo veel 
onzekerheid bestaat over de toekom-
stige structuur van het voortgezet 
onderwijs. Aan de ene kant weet men 
niet in welke richting men moet 
kiezen bij het oplossen van dergelijke 
vraagstukken en aan de andere kant 
vreest men twee keer voor een 
herstructurering te worden geplaatst: 
één op dit moment door hetteruglopen 
van het aantal leerlingen en één later 
door de invoering van het voortgezet 
basisonderwijs. Hoe het ook zij, over 
deze beleidsvoornemens dient 
absoluut overleg met de Kamer te 
worden gevoerd. Daarbij zal zeker ook 
aandacht moeten worden geschonken 
aan de beleidsvoornemens voor het 
voortgezet basisonderwijs. 

Over het voortgezet basisonderwijs 
is een spoedig debat met de Kamer in 
een uitgebreide commissievergade-
ring gewenst, echter niet op zeer korte 
termijn en niet alleen over het 
ontwikkelingsplan voortgezet onder-
wijs. Daarbij kan ook het evaluatieplan 
voortgezet onderwijs worden betrok-
ken. Het wachten is echter op een 
beleidsnotitie van de minister naar 
aanleiding van de resultaten van de 
centrale werkgroep I en het wets-
ontwerp voor de experimenten ten 
aanzien van het voortgezet basisonder-
wijs. Wanneer kan de Kamer over 
deze stukken beschikken, opdat een 
debat kan worden gevoerd? Als het te 
lang duurt, dient een voorlopige 
discussie te worden overwogen, juist 
in verband met de spoed om enige 
duidelijkheid voor het onderwijsveld 
te verschaffen. Deze is zeer noodzake-
lijk in verband met de voorbereiding 
van de herstructurering. 

Juist omdat de door mij genoemde 
discussie nog wel enige tijd zal 
vergen, evenals de behandeling van 

het wetsontwerp, is het volstrekt 
acceptabel dat een aantal experimen-
ten voor het voortgezet basisonderwijs 
in die periode wordt uitgevoerd. Men 
moet goed bedenken, dat de oude en 
nog lopende middenschool-experi-
menten geen of nauwelijks betekenis 
hebben voor de ontwikkeling van het 
voortgezet basisonderwijs. Dit 
onderwijs vraagt zijn eigen experimen-
ten en derhalve zal de uitbreiding van 
dergelijke experimenten, zij het in een 
beperkt aantal, toch dienen te worden 
bevorderd. Het kan niet de bedoeling 
zijn invoeringsaspecten te introduce-
ren. Met de brief van de minister aan 
de resonans-scholen kan ik niet uit de 
voeten, omdat een wetsontwerp in 
voorbereiding is. Hoe lang kan het 
nog duren, voordat het in werking 
treedt? Men kan zo maar niet een van 
kracht zijnde experimentenwet lam 
leggen! De experimentenwet is 
speciaal voor het voortgezet onderwijs 
ontworpen. Eerst later werd het 
primaire onderwijs erbij betrokken. Een 
dergelijke wet schept verplichtingen, 
zeker wanneer de scholen zelf aanvra-
gen doen. De minister dient van zijn 
bevoegdheden krachtens de experi-
mentenwet gebruik te maken. Ik pleit 
voor een uitbreiding van 20 a 30 
projecten, hetgeen voor de overgangs-
tijd tot de inwerkingtreding van de 
nieuwe wet redelijk moet worden 
geacht. Is de minister bereid om deze 
suggestie uit te voeren? 

D 
Mevrouw Andela-Baur (CDA): Mijn-
heer de Voorzitter! Er is veel gaande 
in de sector voortgezet onderwijs. Het 
huidige stelsel kent heel wat knelpun-
ten. In de memorie van toelichting 
wordt daarvan een beknopte inventa-
risatie gegeven. Voorts wordt een 
inventarisatie gegeven van mogelijke 
oplossingen. Daarnaast is er het 
lange-termijnbeleid, aangegeven in 
de nota's Voortgezet basisonderwijs 
en Tweede fase vervolgonderwijs. Er 
wordt binnen commissies en adviesor-
ganen veel overleg gepleegd met het 
onderwijsveld. Beleidsnotities en 
wetten verschijnen of worden aange-
kondigd. 

Naast de problemen die met deze 
beleidsontwikkeling gepaard gaan, 
zien wij veel ongenoegen en onzeker-
heid bij de mensen die het beleid in 
de praktijk aan de basis moeten 
waarmaken: schoolbesturen en 
schoolleiding die gek worden van het 
telkens weer veranderende circulaire-
beleid, leraren die niet meer tegen 
hun taak zijn opgewassen en voortijdig 
afhaken, leerlingen die steeds minder 

gemotiveerd lijken en de school 
verzuimen of ook voortijdig afhaken, 
doordat het onderwijs hen niet meer 
aanspreekt of omdat zij geen toekomst-
perspectievan zien. 

Heeft dit alles te maken met het 
gevoerde onderwijsbeleid, of hangt 
het wellicht ook samen met diepere 
oorzaken, die in onze samenleving als 
geheel moeten worden gezocht? Alles 
hangt met alles samen, zoals een 
bekend econoom regelmatig pleegt te 
zeggen. Ook hierbij zal de waarheid in 
het midden liggen. De verleiding is 
groot om op deze interessante vraag 
in te gaan, maar ik moet mij op dit 
moment om der wille van de tijd 
helaas beperken tot het bespreken 
van enkele, in de voorliggende 
onderwijsbegroting voorgestelde 
maatregelen en beleidsvoornemens 
betreffende het voortgezet onderwijs. 

Ik sprak zoeven over een beknopte 
inventarisatie van de knelpunten. 
Naar onze opvatting leert een uitvoe-
rige analyse dat oplossingen binnen 
het huidige kader van de Wet op het 
voortgezet onderwijs niet of nauwelijks 
mogelijk zijn. Het regeerakkoord zegt 
echter dat in deze regeerperiode geen 
beslissingen ter zake worden geno-
men. Wij moeten een paar jaar 
wachten. Daarom ga ik nu over tot het 
bespreken van een aantal concrete 
punten betreffende dit soort onderwijs. 

Voor de materiële exploitatiekosten 
van het voortgezet onderwijs zal een 
normenstelsel worden ontwikkeld. 
Naar de mening van de CDA-fractie 
zal dit een stelsel moeten zijn dat lijkt 
op het stelsel dat thans voor het 
basisonderwijs wordt ontwikkeld door 
de werkgroep-Londo, een stelsel dat 
beheersbaar en controleerbaar is en 
waardoor de schoolbesturen meer de 
door henzelf gewenste eigen verant-
woordelijkheid krijgen. Deelt de 
staatssecretaris deze mening? 

Met betrekking tot de leerlingbege-
leiding wordt in de memorie van 
toelichting slechts één aspect uitvoerig 
toegelicht, namelijk de keuzebegelei-
ding. In verband met de te ontwikkelen 
handleiding keuzebegeleiding wordt 
de rol van de LPC's van belang 
geacht. Wij zijn het hiermee eens. Wij 
vragen ons echter af of de rol van de 
LPC's niet groter zou moeten zijn. Wij 
hebben de indruk dat te veel nadruk 
wordt gelegd op de rol van schoolde-
canen c.q. van de Nederlandse 
Vereniging van schooldecanen. 
Keuzebegeleiding is echter meer dan 
alleen het werk van schooldecanen. 
Naar onze opvatting zouden meer 
functionarissen en instanties binnen 
en buiten de scholen moeten worden 
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toegerust voor en ingeschakeld bij de 
ontwikkeling van de keuzebegeleiding. 
Wij vragen ons af of de gehele 
keuzebegeleiding wellicht in een 
eerdere fase van de schoolperiode 
zou moeten plaatsvinden. Wat vindt 
de staatssecretaris in dit verband van 
de gedachte om SLO en LPC's samen 
te laten bekijken, bij voorbeeld via een 
project, hoe voor het huidige onderwijs 
de begeleiding van studie- en beroeps-
keuze kan worden verbeterd. De 
APVO-I zou hierover dan kunnen 
adviseren. 

De begeleiding van leerlingen is 
echter meer dan keuzebegeleiding. Dit 
blijkt ook uit de passages in de 
memorie van toelichting over school-
verzuim en vakkenpakketkeuze in 
verband met doorstromingsmogeli jk-
heden. In deze passages wordt 
gewezen op het belang van de 
verbreding van de leerlingbegeleiding, 
echter zonder dat dit wordt uitgewerkt. 
Wij pleiten nadrukkelijk voor aandacht 
voor de totaliteit van de leerlingbege-
leiding. Ook in dit verband geldt voor 
ons dat de deskundigheid binnen de 
scholen moet worden versterkt: van 
decanen, van mentoren, van leraren 
in het algemeen. Ook op dit punt 
zouden naar onze mening bij voor-
beeld de LPC's een steentje moeten 
bijdragen aan de toerusting op 
school- en leerlingenniveau. 

Vooruit lopend op het te zijner ti jd uit 
te brengen advies van de ARVO-I zou 
wellicht de APVO-I alvast met bepaalde 
voorstellen kunnen komen. Kortom, 
wij zouden graag van de staatssecre-
taris wat meer wil len horen over haar 
plannen met betrekking tot het gehele 
leerlingbegeleidingsgebeuren. 

De regelgeving met betrekking tot 
examens dient te worden geharmoni-
seerd in verband met verbetering van 
de verticale en horizontale doorstro-
mingsmogeli jkheden. Hieraan wordt, 
gelukkig, gewerkt. 

Naast verandering van de desbetref-
fende examenbesluiten is ook van 
belang een verantwoorde vakkenpak-
ketkeuze. Ik heb al gewezen op het 
belang van leerlingbegeleiding. Ik 
voeg hieraan toe dat in dit verband 
ook het aspect van uitstel van pakket-
keuze en daarmee van studie- en 
beroepskeuze de volle aandacht 
verdient. Ik durf nog een stapje verder 
te gaan door - hoewel ik mij realiseer 
dat dit een beperking van de keuzevrij-
heid betekent - de suggestie te 
opperen dat leerlingen in hun eigen 
belang verplicht zouden moeten 
worden een uitgebreider vakkenpakket 
te bieden, dat meer mogelijkheden 

open laat ten aanzien van vervolgop-
leidingen. 

Het moet mij van het hart dat in de 
praktijk enkele tendensen zijn waar te 
nemen die ingaan tegen het gepropa-
geerde beleid betreffende het vergro-
ten van de doorstromingsmogeli jkhe-
den. Met het oog op de tijd zal ik 
enkele aardige voorbeelden achterwe-
ge laten. Wij pleiten in zijn algemeen-
heid voor het creëren van mogelijkhe-
den om in de desbetreffende regeling 
een bepaling op te nemen die inhoudt 
dat de minister in bepaalde gevallen 
ontheffing kan verlenen van vastge-
stelde toelatingsvoorwaarden, dan 
wel examenvoorwaarden. Ik verneem 
graag de reactie van de staatssecreta-
ris. 

Wat het financieel beleid betreft, 
bevreemdt het ons enigszins dat ten 
aanzien van de maatregel Afstemming 
van de formatie niet-onderwijzend 
personeel beroepsonderwijs op de 
niet-onderwijzend-personeel-formatie 
van de sector algemeen voortgezet 
onderwijs, enerzijds een bepaalde 
geschatte opbrengst wordt opgevoerd. 

Anderzijds kan uit de antwoorden 
op de desbetreffende vragen worden 
opgemaakt dat het voorgenomen 
formatie-onderzoek zal moeten 
uitwijzen welke verschillen in behoef-
ten er bestaan tussen algemeen 
voortgezet onderwijs en beroeps-
onderwijs en dat de uitkomsten van 
dat onderzoek een belangrijke rol 
zullen spelen bij de uiteindelijke 
vaststelling van de nieuwe regeling 
voor het beroepsonderwijs. 

Niettemin wordt er blijkbaar bij 
voorbaat van uitgegaan dat er 
onrechtvaardige verschillen zijn. Wij 
hebben hier enige moeite mee en zijn 
van mening dat de resultaten van het 
onderzoek moeten worden afgewacht, 
alvorens een ander systeem in het 
beroepsonderwijs wordt ingevoerd. 
Zo nodig komen wij naar aanleiding 
van de resultaten van het onderzoek 
op deze zaak terug. Ook op dit punt 
vernemen wi j graag de reactie van de 
staatssecretaris. 

Mijn fractie heeft ook grote moeite 
met de voorgestelde doorwerking in 
de y-waarde van de zogenaamde 
10%-maatregel in verband met 
gezakte eindexamenkandidaten. De 
hieruit voortvloeiende taakverzwaring 
voor directie en administratie van 
scholen achten wij in deze ti jd van 
besprekingen en voorbereidingen 
betreffende samenwerking en fusies 
met andere scholen, vernieuwingen in 
het onderwijs en andere problemen 
voor de scholen, onaanvaardbaar. Wij 
willen graag dat deze maatregel 

ongedaan wordt gemaakt en hebben 
daarom een amendement ingediend. 

Het beroepsonderwijs staat momen-
teel volop in de schijnwerper. Als 
verlengstuk van één van de drie 
hoofdsporen van het kabinetsbeleid, 
versterking van het bedrijfsleven, is 
die aandacht op haar plaats. Het 
beperkte overheidsbudget maakt het 
echter blijkbaar niet mogelijk, dit 
beleid te vertalen in het beschikbaar 
stellen van voldoende extra financiële 
middelen, afgezien van de 150 min. 
gulden extra, waarop regelmatig de 
nadruk is gelegd, voor het kort 
middelbaar onderwijs. Wij zijn 
hiermee overigens zeer blij. 

De aanpassing van de normposten 
voor aanschaf van materialen en klein 
gereedschap is al ruim 10 jaar 
achtergebleven bij de geldontwaar-
ding. Wij hebben in verband hiermee 
2 jaar geleden al een motie ingediend. 
In het technisch onderwijs heeft dit er 
onder meer toe geleid dat van ouders 
een hogere financiële bijdrage is 
gevraagd. Voor ouders die toch 
al in maatschappelijke en 
financiële achterstandsituaties 
verkeren, betekent dit nogal wat. Het 
technisch onderwijs is een dure 
schoolsoort geworden. 

Ik kom bij het stiefkind in het lager 
en middelbaar beroepsonderwijs, 
namelijk het inventarisbeleid. Inventa-
rissen lijken als sluitpost van de 
begroting te worden beschouwd. Het 
inventarisartikel is weliswaar ver-
hoogd met 3,7 min. Echter, gezien het 
feit dat dit voornamelijk een inhaalver-
groting is, betekent het niet meer dan 
een druppel op de gloeiende plaat. 
Onderwijsveld en inspectie beoordelen 
de situatie als nijpend. 'Beroepsonder-
wijs doe je niet meer met een krijtje'! 
Ik heb zo'n soort uitdrukking meer 
gehoord. 

Technologische ontwikkelingen in 
het bedrijfsleven moeten in het 
beroepsonderwijs kunnen worden 
bijgehouden. Dit betekent dat men in 
de scholen moet leren omgaan met 
apparatuur waarmee men later in de 
beroepsuitoefening moet werken. Hoe 
beoordeelt de staatssecretaris in dit 
verband overigens de plannen van de 
VMTS over de vernieuwing van de 
apparatuur van diverse specialistische 
en algemene opleidingen? 

Wij zijn weliswaar gelukkig met de 
extra financiële middelen die in dit 
kader van het informatica-stimule-
ringsplan en met name met de 
prioriteit die het beroepsonderwijs 
daarbinnen krijgt, maar zijn van 
mening dat via de voorliggende 
onderwijsbegroting iets extra met het 
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oog op inventarisaanschaffingen 
moet worden gedaan. Wij hebben 
daarom een amendement inzake het 
technisch onderwijs ingediend. Wij 
vragen ons bovendien af of niet 
overwogen zou moeten worden, een 
plan te ontwikkelen om dure, exclusie-
ve apparaten voor het middelbaar 
technisch onderwijs per regio te 
centraliseren. Ik verwijs in dit verband 
naar het voorbeeld van de praktijkscho-
len in het landbouwonderwijs, 
alhoewel natuurlijk iedere vergelijking 
mank gaat. 

Vervolgens wi l ik een opmerking 
maken over de commissies inventaris-
sen in het LBO en het MBO. 

Wij vragen ons af, of die commissies 
niet een bredere taak zouden moeten 
krijgen dan alleen maar het adviseren 
binnen de in de rijksbegroting 
aangegeven budgetten, gezien de 
ontwikkelingen die gaande zijn binnen 
het beroepsonderwijs. 

Wat de financiële maatregelen in 
het beroepsonderwijs betreft, wijs ik 
op het volgende. De opbrengst ten 
gevolge van de verhoging van de 
cursusgelden met 15% is aanzienlijk. 
Er komt een beleidsnota over de 
knelpunten betreffende de cursusgel-
den. Wij hopen die op korte termijn te 
ontvangen. Vooralsnog accepteren 
wij de 8,5 min., maar wij komen zo 
nodig op de materie terug naar 
aanleiding van de beleidsnota. 

Ik wil hierbij nog twee kanttekenin-
gen maken. 

1. Wij houden vast aan de motie-
Kraaijeveld-Wouters en Franssen die 
vorig jaar is ingediend. 

2. Wij vragen aandacht voor het 
knelpunt dat er nogal wat t i jd zit 
tussen het tijdstip van het betalen van 
het cursusgeld en de restitutie ervan 
in het kader van de tegemoetkomings-
regeling voor de studiekosten. 

Ten aanzien van de stringente 
toepassing ontheffingsbeleid beroeps-
begeleiding onderwijs, gaat de fractie 
van het CDA ervan uit dat de toepas-
sing van de ontheffingsmogelijkheid 
er wel blijft. In situaties waarin het 
vereiste aantal leerlingen niet wordt 
gehaald, moet de inspectie kunnen 
blijven adviseren. Gezien het belang 
dat deze onderwijsvorm heeft in een 
bepaalde streek, voor de, vaak 
volwassen, deelnemers, hechten wi j 
zeer aan zo'n advies. 

In zijn algemeenheid constateren 
wij dat in het desbetreffende onder-
wijsveld de bereidheid bestaat om 
mee te denken over alternatieven ten 
aanzien van bezuinigingen. Wij gaan 
ervan uit dat de staatssecretaris 

bereid is aangedragen suggesties 
serieus met betrokkenen te bespreken. 

Over het met onderwijs en vorming 
van werkende jongeren verband 
houdende kort middelbaar beroeps-
onderwijs verwachten wij binnenkort 
een toewijzing van aanvragen die 
recht doet aan eerder uitgesproken 
beleid, waaronder een evenwichtige 
spreiding naar richting. Hoe verloopt 
de procedure ten aanzien van de 
toewijzing van de uitbreidingen? 

Welke criteria worden gehanteerd? 
Diezelfde vragen gelden ook voor het 
deeltijd KMBO. Over de inrichting van 
het KMBO spreken wij elkaar in maart. 
Ten aanzien van de positie van het 
leerlingwezen wachten wij de uitkom-
sten van het zogenaamde open 
overleg Wagner af. 

Er blijft mij nog over iets te zeggen 
over het vormingswerk, waarin de 
opvang van een jaarlijks ongeveer 
gelijkblijvend aantal jongeren steeds 
hogere eisen stelt, gelet op de 
motivatie en de werkloosheidsproble-
matiek van deze groep. In dat licht 
bezien bezwaren ons die maatregelen 
welke de programmatische mogelijk-
heden van het vormingswerk geweld 
aandoen: de beperking van de gelden 
voor kampen en week-ends, de 
verhoging van de directe uren en de 
halvering van de uitgaven voor 
gastdocenten. Met name dat laatste 
bezwaart ons. 

Ook al heeft de staatssecretaris, tot 
verrassing van het veld, deze halvering 
reeds per circulaire van 27 oktober 
1983 toegepast, ingaande 1 november 
1983, wi j menen dat de omvang van 
de nadelige effecten beperkingen in 
het programma-aanbod, met name 
van de kleinschalige instituten, niet 
evenredig is aan de relatief geringe 
omvang van deze bezuinigingen. Wij 
hebben op dit punt ook een amende-
ment ingediend. 

Ik wil nog een aantal losse opmer-
kingen maken. De vooraankondiging 
van een subsidiestop voor het 
cursorisch onderwijs per 1 augustus 
1986 is uitvoerig aan de orde geweest 
in de UCV over het detailhandelson-
derwijs, vorig jaar. Naar aanleiding 
van de motie-Schartman en Van Erp 
is een notitie toegezegd. Voor een 
nadere gedachtenwisseling wachten 
wi j die notitie af. 

Met betrekking tot de ca.o.'s wi l ik 
vooral de nadruk leggen op hun taak 
betreffende het bevorderen van de 
oplossing van de stageproblematiek. 
AIÖ de ca.o.'s de oplossing van deze 
stageproblematiek een duw in de 
goede richting kunnen geven, zijn zij 
hun geld waard. 

In verband met het beleid ten 
aanzien van voorzieningen voor 
gehandicapten, zijn wij van mening 
dat er meer doventolken moeten 
komen. Hoe staat het met de voorbe-
reidende activiteiten op dit terrein? 

Ik wil nog een opmerking maken 
over de invoering van Spaans in het 
voortgezet onderwijs. Vanuit het veld 
bereiken ons berichten dat er proble-
men zijn. Kan de staatssecretaris ons 
daarover inlichten? Het eindrapport 
van de de rijkscommissie Fries in het 
voortgezet onderwijs ligt er al zeer 
geruime t i j d . Waar blijft de toegezegde 
beleidsnotitie? 

Over nascholing is enkele maanden 
geleden in een mondeling overleg 
van gedachten gewisseld. Ik heb in dit 
verband nog enkele vragen. Hoe kijkt 
de minister aan tegen het voorstel 
van de VMTS, dat ook het departement 
moet hebben bereikt, om ten behoeve 
van de nascholing van technische 
docenten binnen het middelbaar 
technisch onderwijs een verschuiving 
aan te brengen van middelen uit het 
OCA- en het VCA-budget naar de 
incidentele sector? 

Mijnheer de Voorzitter! Het is 
jammer, maar ik moet tot een afron-
ding komen. In het begin van mijn 
verhaal heb ik in het kort enkele 
aspecten geschetst waaruit blijkt dat 
het niet zo goed gaat met dit onderwijs. 
Alle geledingen binnen en rondom de 
scholen uiten op diverse manieren 
hun ongenoegen over de gang van 
zaken in het onderwijs. Niettemin zijn 
er nog steeds schoolbesturen te 
vinden die met toewijding de belangen 
van hun scholen behartigen. Niettemin 
zijn er nog leerlingen die hun best 
doen. 

Niettemin zijn er nog leerkrachten 
die ondanks de aanslag op hun 
portemonnaie nog veel meer voor 
hun school en hun leerlingen blijven 
doen dan waartoe zij officieel verplicht 
zijn. Nog steeds zijn er ouders die hun 
kinderen voorhouden dat zij met een 
goede opleiding hun kansen in de 
maatschappij vergroten, niet alleen 
wat vakgerichtheid betreft, maar ook 
als mens, ook al zijn de perspectieven 
op een baan momenteel niet al te 
groot. Wij weten ook dat op het 
departement hard wordt gewerkt en 
er niet met de botte bijl wordt gehakt. 

Met andere woorden: velen zien dat 
wij in deze tijd noodgedwongen en 
hopelijk tijdelijk met minder genoegen 
zullen moeten nemen. Laten wij dat 
ook eens bedenken en voorkomen dat 
er een negatief klimaat in de scholen 
ontstaat. Laten wij ook bedenken dat 
in het perspectief van een maatschap-
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pij, waarin betaalde banen steeds 
schaarser worden, niet alleen in 
verband met de economie, maar ook 
ten gevolge van de voortschrijdende 
technologie, en waarin steeds meer 
vrije tijd beschikbaar komt, de relatie 
tussen onderwijs en arbeidsmarkt niet 
uitsluitend de aandacht krijgt. Onder-
wijs is echt meer dan alleen opleiden 
voor een beroep! 

D 
De heer Lansink (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Onlangs is en binnenkort 
wordt betrekkelijk veel aandacht 
besteed aan het hoger onderwijs. Ik 
doel vooral op de taakverdelingsope-
raties, eerst die in het wetenschappelijk 
onderwijs en vervolgens die in het 
hoger beroepsonderwijs. De afkortin-
gen TVC en STC zijn verschillend. 

De draagwijdte is dat echter niet, 
tenzij de S van schaalvergroting in het 
hoger beroepsonderwijs meer 
hoofdbrekens gaat kosten dan bij 
voorbeeld het Utrechtse tandenge-
knars. TVC en STC zijn niet aan de 
orde, hoewel ik de minister wel vraag, 
de spankracht van de instellingen niet 
te overschatten. Cumulatieve effecten 
van een reeks beleidsmaatregelen 
kunnen eem averechts gevolg 
hebben. 

Een rondblik over de wetgeving op 
het terrein van het hoger onderwijs 
leert, dat ook dat onderwerp vandaag 
vrijwel buiten beschouwing kan 
blijven, met uitzondering van de 
studiefinanciering. In het vierde 
bestaansjaar van de WWO '81 is de 
Kamer eindelijk binnenkort weer aan 
zet. 

De wet op het hoger beroepsonder-
wijs is aan mondelinge behandeling 
toe. De kaderwet hoger onderwijs blijft 
helaas nog even achter. De nog maar 
pas in werking zijnde Wet tweefasen-
structuur heeft, naast de vanzelfspre-
kende obstakels een extra hindernis 
ontmoet: de omstreden en nog steeds 
niet definitieve nota-Beiaard. Deson-
danks heeft de CDA-fractie waardering 
voor de wetgevende inspanningen 
van de minister, die het oordeel over 
de machtigingswet en de TVC-wet 
uiteraard binnenkort van ons zal 
vernemen. 

Mijn positief-kritische inbreng van 
vandaag betreft drie onderwerpen. 
Ten eerste de moeizame weg naar 
een wet op de studiefinanciering, nog 
steeds een gebed zonder einde, een 
reeks bewindslieden te machtig. Ten 
tweede de nog steeds niet formeel 
gepubliceerde, maar toch hier en daar 
bekende beleidsvoornemens voor het 

wetenschappelijk onderwijs, zoals 
opgeslagen in de nota-Beiaard. Ten 
derde het financiële kader voor het 
hoger onderwijs. 

Ik begin met de studiefinanciering. 
Uit de onderwijsbegroting-1984 en de 
antwoorden op de schriftelijke vragen 
blijkt dat de regering een nieuw 
stelsel van studiefinanciering voor 
18-jarigen en ouderen, dat uitgaat van 
de onafhankelijkheid van studenten 
ten opzichte van hun ouders, thans 
onhaalbaar acht. De eisen van 
budgettaire neutraliteit en van het 
kapitaalmarktbeslag hebben het ook 
door de CDA-fractie gekoesterde 
ideaal de das omgedaan, hoewel ik 
nog steeds van mening ben dat het 
punt van de f 2 mld. niet is opgehelderd 
Wellicht kan dat vandaag of morgen 
gebeuren. 

De moties van de betreurde collega 
Van den Anker en van collega Hermsen 
blijken vergeefs te zijn geweest. 
Regeerakkoorden blijken vrijwel 
nutteloos. De bewindslieden zijn 
niettemin verplicht, op korte termijn 
een alternatief te bieden waarin de 
elementen van het eerder bepleite 
stelsel zoveel mogelijk overeind 
blijven. De lijn van verzorgingsstaat 
naar -maatschappij dwingt ons wel tot 
de vraag, of en zo ja hoe ook op het 
gebied van de studiefinanciering aan 
eigen verantwoordelijkheid inhoud 
kan worden gegeven. Ik pleit daarom 
voor een spoedige vormgeving van 
een nieuw stelsel op wettelijke basis, 
waarin een doelmatige en toch 
rechtvaardige combinatie wordt 
nagestreefd van een studiebeurs, een 
rentedragende studielening en een 
eigen inbreng. 

Het laatste zou wellicht kunnen 
worden gevarieerd naar hetgestudeer-
de onderwerp. Via het nieuwe stelsel 
zouden enerzijds de te indiceren 
kosten van levensonderhoud gedekt 
moeten worden en anderzijds min of 
meer genormeerde studiekosten. Het 
overheidsdeel wordt gevoed uit de 
som van de nu beschikbare middelen 
voor de studiefinanciering en de 
kinderbijslag. 

De heer Wallage (PvdA): U pleit voor 
het snel invoeren van een nieuw 
stelsel op wettelijke grondslag. Mag ik 
daaruit begrijpen dat u van de 
regering geen nota maar een wets-
ontwerp vraagt? 

De heer Lansink (CDA): Als er eerst 
een nota verschijnt en dan een 
wetsontwerp, duurt dat te lang. Men 
kan ook een heel goede memorie van 
toelichting schrijven. Ik laat een en 
ander aan de regering over. Ik sluit dit 

onderwerp af met de opmerking dat ik 
de minister nadrukkelijk vraag of hij 
aan dit thema - hij kan meteen de 
vraag van collega Wallage beantwoor-
den - een heldere beschouwing wil 
wijden. Zo niet, dan wil ik op dit punt 
een uitspraak van de Kamer vragen. 

Terzijde merk ik op, dat de door de 
CDA-fractie bij de algemene beschou-
wingen aangeduide dekking van de 
door de Kamer afgewezen schoolgeld-
maatregel uit de vernieuwing van de 
studiefinanciering - dat was indertijd 
de bedoeling van de opmerking van 
mijn fractievoorzitter - overbodig is 
geworden door de nota van wijziging 
op artikel 28. Het betreft wel de post 
studiefinanciering maar geldt de 
onder-18-jarigen. Met collega Wallage 
ben ik van oordeel, dat een nadere 
uiteenzetting geboden is over de 
woorden 'vermoedelijk zonder 
substantieel nadeel voor de betrokken 
studerenden'. 

Terwijl de nieuwe wettelijke 
regeling voor de studiefinanciering al 
maar uitblijft, komt de bewindsman 
ten onrechte met een tweetal voorstel-
len die eerder door de Kamer zijn 
afgewezen. Ik doel op de invoering 
van een leeftijdsafhankelijke rijksstu-
dietoelage in het huidige stelsel, in 
aansluiting op het RWW-niveau voor 
18- tot 21-jarigen en op de extra 
verhoging van het collegeld naar het 
niveau dat de minister al in 1983 had 
willen bereiken, met voorbijgaan aan 
de argumentatie achter het amende-
ment van collega Dees en mijzelf, dat 
de forse verhoging van 1983 halveerde. 

Mede in verband met het uitblijven 
van een nieuwe studiefinanciering 
pleit ik daarom voor een verdeling 
van de relatieve vermindering van de 
rijksstudietoelage over alle studenten 
- mijn collega van de VVD-fractie zal 
hier meer over zeggen - en het niet 
laten doorgaan van de voorgestelde 
verhoging van de collegegelden. Ik 
heb daartoe ook een amendement 
ingediend. 

Ik wil een enkele opmerking maken 
over de studentenvoorzieningen. De 
voorgenomen bezuinigingen op de 
sportvoorzieningen en de culturele 
faciliteiten dienen in samenhang te 
worden bezien met de overige 
beleidsmaatregelen. Ook op dit punt 
geldt dat cumulatieve effecten 
moeten worden vermeden. Dat is 
mede de achtergrond voor mijn 
opvatting dat de collegegeldverhoging 
niet mag doorgaan. 

Onze fractie heeft waardering voor 
het meerjarig beleidsplan voor het 
hoger onderwijs en het wetenschappe-
lijk onderzoek, voor het eerst als 
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bijlage toegevoegd aan het hoofdstuk 
Onderwijs van de rijksbegroting. Wel 
zal in volgende versies een nadrukke-
lijke relatie moeten worden gelegd 
met het Algemeen financieel schema 
universiteiten en hogescholen. Ook 
valt nog niet te overzien hoe de 
doorwerking zal zijn van de beleids-
voornemens zoals vastgelegd in de 
BUWP-nota en de nog verborgen 
nota-Beiaard. 

De laatste nota heeft al een veelbe-
wogen leven achter de rug, laat staan 
voor de boeg. Vertrouwelijke ambtelij-
ke concepten van wat aanvankelijk 
een notitie was lekten uit. De samen-
hang van operaties aangeduid met 
afkortingen als TFS (twee-fasenstruc-
tuur), BUWP (Beleidsnota universitair 
wetenschappelijk personeel), VOFI 
(Voorwaardelijke financiering) en TVC 
(taakverdeling en coördinatie) vroeg 
inderdaad om een integraal beleidska-
der, niet om een nieuwe reeks 
maatregelen die de spankracht van de 
instellingen voor wetenschappelijk 
onderwijs opnieuw op de proef stelt 
en de geloofwaardigheid van de 
wetgever aantast. 

Het wachten is nu op de echte 
beleidsnota-Beiaard. Kan de minister 
een tijdstip noemen en zijn visie op de 
procedure geven? Uiteraard stelt de 
Kamer zelf de procedure vast. Ik vraag 
nog niet naar een indruk van de 
hoofdlijnen van de inhoud. De tijd 
ontbreekt om daarover thans te 
discussiëren. 

Wel merk ik op dat een op gang 
gebracht beleid consistent moet 
worden gehouden, zeker nu wij nog 
niet zo lang geleden hebben gediscus-
sieerd over de herstructurering van 
het hoger onderwijs, in het bijzonder 
het wetenschappelijk onderwijs. 
Daarom plaats ik een voorzichtig 
vraagteken bij de plannen om de 
opleiding van eerste-graadsleraren 
over te hevelen van het wetenschap-
pelijk onderwijs naar de NLO's. 

Er zijn natuurlijk nog meer aan-
dachtspunten. Ik denk aan de verdere 
invoering van de wet twee-fasenstruc-
tuur, aan de in het huidige bestel nog 
steeds te specifieke plaats van de 
medische opleidingen en de andere 
zaken die indertijd in artikel 32 van de 
wet twee-fasenstructuur zijn geregeld. 
Het belangrijkste punt is evenwel de 
samenhang tussen de verschillende 
beleidsoperaties die ik zoeven 
noemde. 

Ik zie af van een diepgaande 
beschouwing over het financieel 
kader waarvoor het hoger onderwijs, 
speciaal het wetenschappelijk onder-

wijs, zich gesteld ziet. Het lijkt mij 
verstandiger daarop in te gaan als wij 
het algemeen financieel schema 
bespreken. Ik sluit mij aan bij de vraag 
naar het 'waar' van de heer Wallage. 

Ik wil wel aandacht vragen voor een 
paar knelpunten in de HBO-sector, 
hoewel zij nu waarschijnlijk niet 
kunnen opgelost. Wat ik heb gezegd 
over de college- en cursusgelden in 
relatie tot de studiefinanciering gold 
natuurlijk ook voor het HBO. Ik wijs op 
de nadelige gevolgen op langere 
termijn van de versobering van het 
bouwvolume. 

Ik wijs ook op de opheffing van de 
voorbereidende jaren bijhetavond-ho-
ger-technisch-onderwijs en de 
afschaffing van de faciliteitenopvang. 
Daarover is verleden jaar gesproken. 
Wij hebben voor een geleidelijke 
afschaffing gekozen. Het moet niet te 
fors gaan. Ten slotte wijs ik op de 
formatie niet onderwijzend personeel 
beroepsonderwijs en de stimulering 
van het hoger economisch en admini-
stratief onderwijs. 

Het zou de moeite waard zijn ook 
nog te discussiëren over het medisch 
cluster, althans over het uitblijven van 
de mogelijkheid om erover te discus-
sieren, over Smallenbroek, de honora-
riumregeling enz. Ik stel mij voor 
daarop terug te komen, wanneer wij 
het medisch cluster in totaliteit 
bespreken. 

De te verwachten extra inkomsten 
uit verhcogde cursusgelden zijn 
verrekend in de meerjarenraming van 
de post open universiteit. De bedragen 
zijn gebaseerd op schattingen van het 
aantal studenten. Ik merk op, dat bij 
onverhoopt tegenvallende studenten-
aantallen die begrotingspost wel 
eens evenredig bijgesteld zal moeten 
worden. Heeft de minister over dat 
punt nagedacht? 

Mijn laatste opmerking betreft de 
universitaire vestiging in Leeuwarden. 
Ik sluit mij aan bij de visie van collega 
Wallage, dat het nodig is over de 
briefwisseling en het overleg tussen 
de minister en de betrokkenen daar 
eens een nader mondeling overleg te 
voeren. Ik zie dus op dit moment van 
het geven van een oordeel over de 
stand van zaken af. 

D 
De heer Mik (D'66): Mijnheer de 
Voorzitter! Als ik zeg, dat er sinds de 
stemmingen over de begroting 1983 
veel is gebeurd, dan zeg ik niets 
nieuws. Die begroting werd door D'66 
niet gesteund. Eensgezind was de 
oppositie daarentegen in de verwer-
ping van de kortingswet op de 

onderwijssalarissen. Inmiddels zijn 
ook de aangenomen kortingswetten 
met betrekking tot de ambtenaren een 
feit. Deze hadden en hebben ook 
betrekking op onderwijsgevenden. 
Zoals bekend kwam D'66 met een 
alternatief waarbij werd uitgegaan 
van een arbeidsvoorwaardenbeleid 
met een gelijke inkomensbeperking 
voor alle inkomensgroepen met 2%, 
te realiseren door arbeidstijdverkor-
ting. 

Ons plan kreeg niet de aandacht die 
het verdiende, helaas. Wij hebben ons 
in die feiten te schikken. Inmiddels 
hebben de bonden en de minister een 
principeakkoord bereikt over de 
gemaakte HOS-nota. De vraag of de 
onderwijsgevenden verleden jaar niet 
domweg gebruikt waren om een 
begrotingsgat te vullen lijkt dan ook 
bevestigend te kunnen worden 
beantwoord. 

Een vraag die D'66 graag aan de 
minister wil stellen is, welke posten 
op de onderwijsbegroting de komende 
jaren voor de nodige f 350 miljoen 
zullen zorgen, NRC (Handelsblad) van 
13 januari stelt in haar hoofdredactio-
neel commentaar, dat de onderwijswe-
reld ondanks het compromis met die 
kosten blijft zitten. Misschien kan de 
minister deze ter plekke 'koud stellen'? 

Mijn fractie put enige hoop uit het 
feit, dat de minister niet volhardde en 
zijn onhaalbaar bod van tafel haalde. 
Eén zwaluw maakt echter nog geen 
zomer. De klassegrootte is niet 
teruggedraaid, terwijl nog onlangs de 
enorme bezwaren vanuit onderwijs-
kundig perspectief daarvan zijn 
aangetoond. Daar komt dit jaar 
bovendien het een en ander bij: het 
onderwijsaanbod in de eindexamen-
klassen wordt beperkt, bezuinigingen 
op middenstandsonderwijs, kleine 
scholen kortingen en dergelijke. 

In dit verband is een opmerking van 
de heer Hermes veelzeggend. In het 
weekblad van het Nederlands genoot-
schap van leraren van 1 december jl. 
zegt hij: 'Er wordt zo weinig onder-
bouwd' (dit in verband met de kleine 
scholen zaak) 'en toegelicht, dat ik er 
in dit stadium weinig voor voel om 
voor een dergelijke operatie een 
blanco cheque af te geven.' Dat is nu 
net een punt van kritiek onzerzijds. 
Nergens treffen wij het waarom van 
het gebeuren aan. 

Onderwijseconoom Ritzen spreekt 
in dit verband van een alibi dat het 
financieringstekort de overheid 
verschaft tot blindelings bezuinigen. 
Iets milder geformuleerd stelt hij in 
zijn boek, dat 'een zorgvuldige 
economische en politieke onderbou-
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wing van het huidige onderwijsbeleid 
ontbreekt.'. 

Ik constateer op basis van deze 
citaten, dat er een gelegenheidscoalitie 
is van CDA en PvdA. D'66 zal dit 
gaarne versterken, maar dat is langer 
bekend. 

Bezien wij de speerpunten van de 
minister, dan stuiten wij op op zich 
goede zaken als het onderwijsvoor-
rangsbeleid, de volwasseneneducatie, 
emancipatie-activiteiten en de 
informatietechnologie. Helaas 
constateren wij, dat voor de eerste 
drie categorieën de noodzakelijke 
extra gelden niet gefourneerd worden. 
Wij houden ons ten zeerste aanbevolen 
als uit de cijferopstelling op de blzz. 
25 tot en met 28 van de memorie van 
toelichting anders zou mogen blijken. 
Graag ontvangen we een kwantitatieve 
reactie van de minister. 

In verband met de informatietechno-
logie vragen wij hoe het staat met de 
uitvoering van onze motie op stuk nr. 
15 (17 546) over de nota onderwijs en 
informatietechnologie. Hoewel 
verheugd over de ter beschikking 
staande gelden op dit gebied zijn wij 
ontevreden over de uitwerking van de 
plannen. Welke is op dit punt de 
procedure voor een inhoudelijk 
vervolg? 

Al met al zijn het mooie plannen, 
maar zijn er onvoldoende financiële 
kaders, om met Ritzen te spreken. Hij 
zegt letterlijk: 'Het lijkt een onaange-
name politieke gewoonte te zijn om 
vernieuwingen uitgekleed in de kou te 
laten staan. Dat wil zeggen dat de 
vernieuwing wordt doorgezet, maar 
dat de organisatiekosten van het 
budget worden geschrapt of niet 
gebudgetteerd. De Wet op het 
basisonderwijs is een voorbeeld. 

De infrastructurele middelen, 
noodzakelijk om kleuter- met lagere 
scholen te integreren zijn niet gebud-
getteerd. Evenmin zijn de kosten van 
de tijd voor het bijscholen van 
leerkrachten gebudgetteerd. Daarmee 
dreigt deze wet weinig effect te 
hebben, wellicht zelfs contra-produk-
tief te werken. Het ware in het alge-
meen wenselijk de kosten van 
regelgeving van de overheid te 
budgetteren. Alleen dan kan een 
juiste afweging bij vernieuwingen 
worden gemaakt.'. 

In het verlengde hiervan liggen de 
rapporten van de commissie-Vonhoff. 
Het gebrek aan horizontale begrotings-
constructies wreekt zich bij een 
krappere hoeveelheid overheidsmid-
delen steeds heviger. Het ene depar-
tement houdt zich bezig met de 

globale inkomenspolitiek, het andere 
met de rechtspolitiek en de salarissen 
van overheidspersoneel, weer een 
ander met de salarissen en een deel 
van de rechtspositie van onderwijsge-
venden, verschillende andere met die 
van de trendvolgers. En allemaal maar 
begrotingen op stellen en allemaal 
maar bezuinigen! 

Een van de aanbevelingen van de 
commissie Hoofdstructuur Rijksdienst, 
vooral van belang voor de begrotings-
problematiek van het departement 
van Onderwijs en Wetenschappen, is 
het samenvoegen van begrotingspos-
ten van verschillende departementen 
tot een homogene groep. Kortheids-
halve verwijs ik vooral naar paragraaf 
6.4.3 van het derde rapport van de 
commissie-Vonhoff. De cijfers maken 
de beleidsverkokering nadrukkelijk 
duidelijker. Dienaangaande wil ik een 
motie voorstellen. 

Motie 

De Voorzitter: Door het lid Mik wordt 
de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

constaterende, dat de voorgenomen 
ombuigingen voor 1984 op onevenre-
dige wijze worden verdeeld over de 
begrotingshoofdstukken en de 
begrotingsfondsen; 

nodigt de regering uit, bij volgende 
ombuigingsvoorstellen het gedachten-
goed van de commissie-Vonhoff ten 
aanzien van het horizontaal begroten 
toe te passen opdat het 'extra pakken' 
van deel-categorieën niet meer zal 
voorkomen, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 72 (18 100-VIII). 

Ik merk op, dat deze tekst nauwelijks 
specifiek van toepassing is op dit 
begrotingshoofdstuk, maar wel voor 
een vijftiende deel. Buiten de orde lijkt 
ze mij dus ook weer niet. 

De heer Mik (D'66): Ik heb de motie 
iets naar dit begrotingshoofdstuk 
toegebogen. 

Mijnheer de Voorzitter! Uit de 
miljoenennota valt af te leiden dat het 
aandeel van Onderwijs en Wetenschap-
pen in het totaal van de begroting 
ongeveer 18% uitmaakt. Hetzelfde 
departement is goed voor ongeveer 
25% van de geprogrammeerde 
bezuinigingen. Het antwoord op vraag 
114 bevestigt dit beeld. Tabel 4.2.1 van 

de miljoenennota doet echter nog veel 
meer blijken, zoveel zelfs dat de VNG 
er een dag lang over congresseerde. 

De voorgenomen bezuinigingen tot 
1988 moeten voor meer dan een 
derde deel van de begroting van 
Onderwijs en Wetenschappen en van 
het Gemeente- en het Provinciefonds 
komen. Dat is wel zeer onevenredig. 
Het laat zich raden wat dit zal beteke-
nen voor de onderwijstaak van de 
gemeenten. Afhankelijk van het 
antwoord van de regering zullen wij 
de Kamer om een uitspraak vragen. 

Speciale aandacht wil ik besteden 
aan de niet-examenvakken. Het 
beperken van het onderwijsaanbod in 
de bovenbouw krijgt vorm in het laten 
vervallen van niet-examenvakken. Dit 
levert geld op. En werkloosheid. 
Pleitbezorgers van handhaving van 
deze vakken - en met name het vak 
lichamelijke oefening - konden steeds 
als contra-argument vernemen dat de 
uitval bij deze lessen enorm is. Dus 
schaffen wij de zaak maar af, terwijl 
uit andere delen van het kabinet 
tegengestelde geluiden te vernemen 
zijn. Ik denk onder andere aan de 
notitie Accenten Sportbeleid 1984 e.v. 
van staatssecretaris Van der Reijden. 
De strekking van deze nota is, dat 
deze maatregel ondubbelzinnig wordt 
afgewezen. Ook in dezen is er weer 
sprake van beleidsverkokering! 

D'66 is overtuigd tegenstander van 
deze maatregel. Hiermee wordt 
namelijk een eerste stap gezet in de 
richting van het schrappen van de 
zogenaamde niet-cognitieve vakken. 
Hoe is bij voorbeeld de positie van het 
vak handvaardigheid en van het vak 
muziekonderwijs? Men wekt de 
indruk, alsof alleen 'nuttige' vakken 
gelden. D'66 is van mening, dat een 
fundament van de globaal te formule-
ren doelstellingen van educatie wordt 
aangetast. Persoonlijke ontplooiing, 
voorbereiding op de maatschappij en 
beroepsopleiding kunnen worden 
onderscheiden. 

Juist gezien de achtergrond van 
diepgaande veranderingen in de 
arbeidssector, de groei van een 
samenleving waarin meer tijd ter 
keuze van eigen besteding vrijkomt, 
en gezien het feit dat in het algemeen 
de zuivere kennisgerichtheid als 
doelstelling van het onderwijs ter 
discussie staat, plaatsen wij hierbij 
grote vraagtekens. Een evenwichtige 
ontwikkeling van het werken met 
hoofd, hart en handen pleit voor meer 
aandacht voor de sociale, creatieve en 
handvaardige kwaliteiten van de 
leerlingen. 
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Mik 

Gesteld mag worden dat in het 
bestaande aanbod genoemde kwalitei-
ten ook al niet overmatig gewaardeerd 
worden. Mijn fractie meent dat de 
school niet vooral een instelling is 
waar cognitieve vakken dienen te 
worden overgedragen en pleit voor 
uitbreiding van de niet-cognitieve 
vakken. Het bezitten van een bepaald 
diploma vormt steeds minder een 
garantie voor het krijgen van een 
dienovereenkomstige arbeidsplaats. 
Hoge werkloosheid en veel vrije tijd 
vragen om een onderwijsaanbod, dat 
daarmee rekening houdt. 

Nog even terugkerend naar de 
gymnastiek vragen wij ons af, of men 
zich werkelijk niet heeft gerealiseerd 
wat lichamelijke oefening óók kan 
betekenen ten aanzien van het 
deelnemen aan sportverenigingen, 
het leren beheersen van de ruimtelijk-
heid - dit is toch ook een ondersteu-
ning van het cognitieve - en de 
gezondheidsbevordering. Acht de 
minister het niet gewenst dat een 
groter percentage van de lessentabel 
door de scholen kan worden vastge-
steld? 

Niet minder belangwekkend is de 
discussie over de kwaliteit van het 
onderwijs. Mijnheer de Voorzitter! 
Deze kwaliteit staat weer sterk ter 
discussie en dat is geen wonder. Ten 
dele hangt dit samen met de gevolgen 
van de bezuiniging, anderzijds met de 
veranderde doelstellingen waartoe de 
educatie moet bijdragen. Met name 
dat laatste facet mist mijn fractie in de 
memorie van toelichting. Ten principa-
le wordt geen visie gegeven op de 
relatie van het onderwijs met verschijn-
selen als een sterk afnemende rol van 
het gezin als samenlevingsverband, 
de rol van de elektronica en de 
pedagogiek. Ik verwijs hier weer naar 
onze motie, die ik al eerder noemde. 
Verder zijn er nog de aspecten van de 
vergrijzing, de vervroegde uittreding 
uit de werkomgeving, de toenemende 
vrije tijd, de snelle kennis-veroudering, 
de vergroting van de beroepsmobiliteit 
enz. enz. 

In onze ogen ontbreekt er hier een 
strategie. Dat is in feite het fundamen-
tele aspect van onze kritiek. Problemen 
als het toenemende vandalisme, 
drop-outs en het vroeg afhaken van 
leerkrachten zijn niet te bestrijden met 
klassevergroting en enkele 'speerpun-
ten'. Welke zijn nu voor de minister de 
criteria bij de kwaliteitsbepaling? 

Naar aanleiding van de door ons 
gestelde vraag nr. 158 inzake de 
adviesaanvrage aan de WRR over de 
visie op het onderwijs, stellen wij nog 

de volgende vraag: is de minister 
bereid om met deze adviesaanvrage 
de overwegingen, die leidden tot onze 
motie op stuk nr. 17 600-VIII, nr. 95, 
mee te zenden? 

Het laatste punt is zeker niet het 
onbelangrijkste. Het betreft de 
werkgelegenheid. Reeds 41.000 
mensen in het onderwijs zijn werkloos. 
In 1984 komen er 1425 bij, welk 
jaarlijkse aantal oploopt tot 4990 in 
1988. De natuurlijk verloopregelingen 
lopen af. Tegen de achtergrond van 
het feit dat zowel voor het niet-onder-
wijzend personeel een natuurlijk 
verloopregeling mogelijk bleek als 
een aanvullende overgangsregeling 
kon worden getroffen bij fusies in het 
basisonderwijs als voor het departe-
mentspersoneel in de materiële sfeer 
een regeling werd opgesteld, vragen 
wij de minister om te bezien, of het 
mogelijk is, de natuurlijk verloop-rege-
lingen voor de boventalligen uit het 
voortgezet onderwijs per 1 augustus 
1984 en die voor hen uit het primaire 
onderwijs per 1 augustus 1985 te 
verlengen. Kan dit aan de hand van 
de wachtgelden worden gefinancierd? 

In het kader van de arbeidsduurver-
korting in het onderwijs vraagt mijn 
fractie zich af, of onbetaald educatief 
verlof niet een voor het onderwijs bij 
uitstek geschikte vorm zou zijn voor 
werkverdeling. De minister schrijft 
hierover in zijn hoofdlijnennotitie-vol-
wasseneneducatie maar zou zelf als 
werkgever dit punt met nadruk naar 
voren moeten brengen in het overleg 
met de bonden. 

Dat verschilt niet zoveel met zijn 
eigen voorstel met betrekking tot de 
boventallige onderwijskrachten met 
dien verstande dat bij onbetaald 
educatief verlof de invallers normaal 
werk met een normale rechtspositie 
zouden hebben en ook vrijwel continu 
naarmate een systeem van onbetaald 
verlof gangbaar is en voortdurend 
mensen met verlof zijn. 

D 
De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Graag begin ik mijn 
betoog met twee citaten. 

'Het onderwijsbeleid is de laatste 
decennia sterk in beweging gekomen. 
Dit is met name te danken aan het 
optreden van christen-democratische 
bewindslieden. Het is in het algemeen 
een goede zaak, dat het politiek 
gewicht van sociaal-culturele en 
educatieve vraagstukken hoger wordt 
aang ̂ slagen.'. Zo staat te lezen in het 
'Woord Vooraf' bij het verschijnen van 
het CDA-boekwerkje 'Samen verder' 
dat in oktober 1983 verscheen. 

Daarnaast geef ik dit citaat: 
'In sociaal-economische zin heeft 

het onderwijs in het afgelopen 
decennium gefaald. Het onderwijs liet 
het afweten als motor voor de 
economische groei. Ook voor de 
verbetering in de gelijkheid van 
startposities op de arbeidsmarkt en 
voor de bevordering van een meer 
gelijke verdeling van bruto-inkomens 
heeft het onderwijs in het afgelopen 
decennium weinig betekend. Zo is het 
probleem van de drop-out in het AVO 
en MBO in relatieve omvang toegeno-
men en gaat het verder afschuiven 
van probleemkinderen in het Lager 
Onderwijs naar het BUO, in tegenstel-
ling tot de officiële beleidsvoorne-
mens, onverminderd door.' 

Aan het woord is hier de onderwijs-/ 
econoom prof. Ritzen in zijn boek 
'Wat is onderwijs ons waard?'. 

Mijnheer de Voorzitter! Beide 
citaten illustreren helder de verschillen 
tussen wensdroom en realiteit, op een 
moment dat het onderwijs maatschap-
pelijk gezien onder spanning staat. De 
maatschappelijke waardering voor 
onderwijs is over het algemeen laag. 
Wie protesteert tegen vermeende 
afbraak van de kwaliteit van het 
onderwijs krijgt bij het grote publiek 
de handen niet op elkaar. De idealen 
van de jaren '60 hebben de kwalitatieve 
verbetering van onze samenleving 
niet dichterbij gebracht. De economi-
sche recessie heeft ons een stuk 
nuchterder gemaakt. Er is een roep 
om herindustrialisatie en herstel van 
het produktief vermogen. 

Wanneer het onderwijs daarop 
weet in te spelen, kan het mensen 
voorbereiden op de maatschappij van 
morgen en maatschappelijke waarde-
ring voor het onderwijs herwinnen. 
Het mag daarbij niet gaan om een 
beleid dat mensen louter klaarstoomt 
als arbeidskrachten. Onderwijs is 
meer; ik zeg het met mevrouw 
Andela. Het gaat ook om het actief 
kunnen participeren als staatsburger 
en het aanleren van sociale en 
maatschappelijke redzaamheid. Het 
evenwicht in doelstellingen en 
uitgangspunten in het onderwijsbe-
leid, dat zoek is, moet hersteld 
worden. Hoe reageren de bewindslie-
den op deze signalen? 

In de memorie van toelichting lezen 
wij het volgende: 

'De centrale doelstelling van dit 
beleid is, voor de tweede helft van de 
jaren '80 en de jaren '90 de grondslag 
te leggen voor een onderwijs dat ook 
slagvaardig kan inspelen op de 
gevolgen van de maatschappelijke 
ontwikkelingen. De prioriteitsgebieden 
die in deze begroting accent krijgen: 
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Franssen 

het onderwijsvoorrangsbeleid, het 
emancipatiebeleid, ontwikkeling van 
de volwasseneneducatie en de nadruk 
op de toepassing van de informatie-
technologie, verdienen ook in dit 
opzicht extra nadruk'. 

De genoemde beleidsonderdelen 
verdienen zeker aandacht, maar met 
uitzondering van het informaticabeleid 
komt toch de vraag op of met de 
benadering als in de memorie van 
toelichting gekozen adequaat wordt 
ingespeeld op wat er in de huidige 
situatie aan beleid nodig is. 

Heroriëntatie is nodig op vele 
fronten. Ik noem: 

1. de verhouding tussen het 
algemeen vormend en het beroeps-
onderwijs; 

2. de grenzen tussen onderwijs en 
opvoeding, in het licht van de steeds 
uitgebreidere taken die het onderwijs 
heeft gekregen; 

3. de aard en de omvang van het 
vormingsaanbod; steeds meer komt 
naar voren dat verbreding van het 
onderwijsaanbod ten koste zal gaan 
van de cognitieve en specifieke 
beroepsvakken, hetgeen uiteindelijk 
zal gaan ten koste van kinderen in 
achterstandssituaties en vergroting 
van de sociale ongelijkheid tot gevolg 
zal hebben; 

4. de rol van de constructieve 
onderwijspolitiek, die niet het grote 
succes heeft gebracht, maar wel heeft 
geleid tot een beheersing door het 
departement van wat onderwijsver-
nieuwing zou moeten inhouden, tot 
vergroting van de kloof tussen 
politiek-ambtelijk Den Haag en de 
man of vrouw voor de klas en tot een 
uit zijn voegen gegroeide regelgeving. 

Je moet dan niet verbaasd zijn, hoe 
kwalijk het ook is, dat er in toenemende 
mate geluiden worden gehoord over 
misbruik en oneigenlijk gebruik van 
regels. Gelet op de daarover versche-
nen persberichten wil ik de minister 
vragen, hier nader onderzoek naar te 
doen en de Kamer daarover te 
rapporteren. Er moet echter meer 
gebeuren. De regelgeving zal moeten 
worden verminderd en vereenvou-
digd; de omvang van het departement 
van Onderwijs en Wetenschappen zal 
terug moeten. Een nu door ons 
ingediend amendement om de 
personeelskosten van het departement 
met tien miljoen te verminderen is 
een eerste aanzet. 

In deze kabinetsperiode nog zal in 
samenhang moeten worden bestu-
deerd hoe door vermindering en 
vereenvoudiging van regelgeving en 
meer verantwoordelijkheden bij de 

scholen zelf tot een structurele 
afslanking van het departement kan 
worden gekomen. Het resultaat van 
die studie moet op een zodanig 
moment gereed zijn, dat hierover bij 
de kabinetsformatie 1986 beslissingen 
kunnen worden qenomen. 

Dan kunnen wij ook afkomen van 
die stroom circulaires die vrijwel 
dagelijks bij de scholen in de bus 
glijden. De gisteren aan ons door de 
wethouders van een aantal steden 
overhandigde gegevens spreken 
boekdelen. Ik wil de minister nadruk-
kelijk vragen deze klachten uit de 
gemeentelijke hoek serieuste bestude-
ren en de Kamer zijn oordeel daarover 
te geven. 

Veel gepropageerde onderwijsver-
nieuwingen zijn gebaseerd op 
ideologische spinsels, te theoretisch 
en onvoldoende gebaseerd op 
behoeften van de schoolpraktijk. 
Onderwijsbeleid wordt vrijwel nooit 
op effectiviteit en rendement getoetst. 
Het onderwijsveld kan het beleid niet 
of nauwelijks bijhouden, met als 
gevolg dat ondersteuning door de 
verzorgingsstructuur door de overheid 
zelf wordt opgeroepen. Fundamentele 
verbeteringen treden echter niet op. 

Daarom ligt er een grote uitdaging 
voor deze bewindslieden, namelijk 
om juist deze uit de praktijk komende 
hartekreten daadwerkelijk te beant-
woorden met daarop afgestemd 
beleid. De VVD-fractie erkent daarbij 
dat zij zich geplaatst zien voor grote 

problemen die zij ieder voor zich en 
met elkaar zo goed mogelijk te lijf 
gaan. Bij teruglopende financiële 
middelen is het voeren van beleid 
geen eenvoudige zaak. Als dan de 
maatschappelijke omstandigheden 
ook nog zo wijzigen als zij doen, 
wordt het nóg moeilijker. 

Maar dan komt wel de vraag 
nadrukkelijk aan de orde waar de 
prioriteiten dienen te liggen en dan 
kan de VVD-fractie tot geen andere 
conclusie komen dan dat deze 
begroting onvoldoende duidelijk 
maakt of en, zo ja, op welke wijze het 
onderwijsbeleid een bijdrage levert 
aan het zo nodige structurele econo-
mische herstel. Voor de VVD-fractie 
betekent dit onder andere een 
herwaardering van het kennis- en 
inzichtelement in het onderwijs, de 
verbetering van de kwaliteit van de 
opleiding van onderwijsgevenden, 
gekoppeld aan een samenhangend en 
op de behoefte van de praktijk 
afgestemd beter bijscholingsaanbod, 
periodiek verplicht voor iedere leraar, 
herwaardering voor en erkenning van 
de zelfstandige kracht van het 
beroepsonderwijs en nadruk op 
opleidingswegen die zo goed mogelijk 
aansluiten bij ieders aard, aanleg en 
capaciteiten, gekoppeld aan een 
deugdelijke kwaliteitsbewaking. 

Sinds het uitbrengen van de nota 
'Kwaliteit van het onderwijs' hebben 
wij op dit punt vrijwel niets meer 
gehoord. De bewindslieden in de 
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kabinetten-Van Agt II en III hebben het 
erbij laten zitten. In deze begroting 
wordt aangekondigd dat nadere 
gedachtenontwikkelingen pas in de 
memorie van toelichting bij de 
begroting voor 1985 gegeven zullen 
worden. De VVD-fractie vindt dit te 
laat. Het is een zeer slechte zaak en 
het bezorgt de bewindslieden boven-
dien een slecht imago als het gaat om 
de kwaliteit van het onderwijs. Wij 
dringen er sterk op aan dat op korte 
termijn gedachten door de bewindslie-
den op dit punt worden ontvouwd. 

De inspectie, die bij de kwaliteitsbe-
waking een cruciale rol moet vervullen, 
is in de loop der jaren in toenemende 
mate uitgeknepen, terwijl het departe-
ment in omvang fors toenam. In ons 
eerder ingediende personeelsamende-
ment wordt de inspectie dan ook 
nadrukkelijk van bezuiniging uitgeslo-
ten. De VVD-fractie wil de positie van 
de inspectie versterken: meer man-
kracht en meer mogelijkheden. In dit 
verband pleiten wij voor aparte 
wetgeving voor de inspectie, die 
taken en bevoegdheden van de 
inspectie helder omschrijft om 
zodoende te kunnen opereren binnen 
de school en om onafhankelijk en 
openbaar te kunnen rapporteren over 
de vraag hoe het beleid in de praktijk 
uitpakt en welke wijzigingen in beleid 
gewenst zijn. 

De heer Wallage (PvdA): De heer 
Franssen sprak zojuist over de 
discrepantie tussen politiek Den Haag 

aan de ene kant en de praktijk aan de 
andere kant. Hij vraagt om uitbreiding 
en versterking van de inspectie. Zou 
hij mij één organisatie in de onderwijs-
praktijk kunnen noemen, die ons 
heeft gevraagd dat te gaan doen? 

De heer Franssen (VVD): Bezoeken 
aan heel veel scholen en gesprekken 
met zeer veel leerkrachten, ook met 
mensen die daarin in het recente 
verleden hebben gewerkt en nu een 
adviesrol vervullen, doen ons daarop 
zeer sterk aandringen. 

De heer Wallage (PvdA): U beschikt 
dus niet over één concreet verzoek uit 
de onderwijspraktijk, gedragen door 
de vertegenwoordigers van de 
mensen uit de onderwijspraktijk, om 
deze verandering in Den Haag aan te 
brengen. Ik vind dit een interessant 
fenomeen. 

De heer Franssen (VVD): De mensen 
in het onderwijs zijn blij wanneer de 
inspectie werkelijk eens in de klas 
komt. Veel keren hoor je het verwijt: 
ze komen de directiekamer binnen, 
maken een praatje met de directeur 
en zijn weer weg. Onderwijsgevenden 
zelf hebben behoefte aan de inspectie. 

Ik sprak reeds over de gigantische 
financiële problematiek, waarvoor de 
bewindslieden zich geplaatst zagen. 
De in de nota van wijzigingen aange-
kondigde maatregel op het terrein van 
de studiekostenvergoeding voor 16-
en 17-jarigen moet passen in het 
kader van de in het kabinet gemaakte 

afspraak dat 150 miljoen moet 
worden gedekt binnen de begroting 
van Onderwijs en Wetenschappen en 
dat de overige 150 miljoen ten laste 
mocht komen van het financieringste-
kort. De beantwoording van de 
aanvullende vragen die zijn gesteld, 
laat echter ruimte voor twijfel. 

De VVD-fractie verlangt dat die 
twijfel wordt weggenomen. Ondanks 
de gewaardeerde inspanningen van 
de minister om de gevolgen van het 
door de noodzakelijke bezuinigingen 
en terugloop van het leerlingental 
optredend verlies van werkgelegen-
heid te compenseren, hebben wij in 
het onderwijs te maken met een forse 
werkloosheid. En door een betere 
afstemming tussen vraag en aanbod 
én door een serie maatregelen in de 
sfeer van herverdeling van arbeid 
moet geprobeerd worden dit zoveel 
mogelijk tegen te gaan. 

Wij hebben daarbij een sterke 
voorkeur voor specifieke boven-gene-
rieke maatregelen, zoals kleinere 
banen voor jongere aankomende 
leraren, taakvermindering voor 
oudere onderwijsgevenden en 
uitbreiding van de VUT. Wanneer 
komt de minister met resultaten op 
het gebied van de werkgelegenheid? 
In dit verband een suggestie van onze 
kant. Het aantal, vooral jonge, onder-
wijsgevenden dat werkloos is, is 
bijzonder groot, terwijl er aan de 
andere kant een zware opgave voor 
onderwijsgevenden in het basisonder-
wijs ligt, gelet op de aanstaande 
invoering van de basisschool. 

Ons voorstel is om gedurende één 
jaar geen nieuwe studenten toe te 
laten tot de PABO's. De docenten aan 
de PABO's zouden gedurende deze 
periode verplichte bijscholingspro-
gramma's moeten verzorgen voor 
onderwijsteams uit de basisscholen, 
die zich zodoende gedurende een 
halve dag per week adequaat kunnen 
voorbereiden op de invoering van de 
nieuwe basisschool. De basisschool 
kan in dezelfde periode doorwerken 
door jonge werkloze onderwijsgeven-
den in te zetten, die dan als boventallig 
aan de school verbonden kunnen 
worden, ook om reguliere taken te 
kunnen vervullen. 

Endewerkgelegenheidsproblematiek 
wordt daardoor verlicht én de voorbe-
reiding op de nieuwe basisschool kan 
beter plaatsvinden én jonge werkloze 
onderwijsgevenden kunnen praktijker-
varing opdoen. Wil de minister dit idee 
nader onderzoeken en ons informeren? 
Een groot aantal docenten aan de 
PABO's heeft te maken met een 
verminderd aantal lesuren of dreigt op 
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wachtgeld te komen. Waarom geen 
gebruik gemaakt van deze deskundig-
heid door hen in te zetten bij de 
invoering van de nieuwe basisschool? 

Minister Deetman: Voordat hij over 
de werkgelegenheid sprak, maakte de 
heer Franssen een opmerking over de 
vervangende maatregel voor de helft 
van het schoolgeldbedrag van 
leerplichtige kinderen. Hij sprak over 
twij fel. Wat is nu precies het punt? 
Gelet op de schriftelijke beantwoor-
ding is mij dat niet duidelijk geworden. 

De heer Franssen (VVD): Er is twijfel 
over de effectuering van de afspraak 
in het kabinet over de verdeling van 
150 miljoen ten laste van hetf inancie-
ringstekort en 150 miljoen binnen de 
onderwijsbegroting. 

Minister Deetman: Men kan twijfel 
hebben, maar wat is nu precies het 
punt? 

De heer Franssen (VVD): Er is twijfel 
of door de voorgestelde maatregel 
het bedrag van 150 mil joen ten laste 
van het financieringstekort niet hoger 
zal worden. 

De heer Van Ooijen (PvdA): Ik kan het 
rekensommetje van de heer Franssen 
bij het punt van de werkgelegenheid 
niet goed volgen. Wat gebeurt er nu 
met de jongeren die niet worden 
toegelaten tot de pedagogische 
academie? Hij zegt dat de werkgele-
genheidsproblematiek verlicht wordt. 
Naar mijn gevoel betekent het dat de 
jongeren zonder opleiding nu werkloos 
zijn. 

De heer Franssen (VVD): Ik heb 
gezegd dat de werkgelegenheidssitua-
tie in het onderwijs onder meer 
verbeterd moet kunnen worden door 
een betere afstemming van vraag en 
aanbod in die sector. Er is namelijk 
een overcapaciteit. Wij menen door 
middel van dit voorstel een positieve 
bijdrage te kunnen leveren. Daarbij 
erkennen wi j dat wi j een beroep doen 
op jonge mensen, die misschien die 
opleiding zouden wil len volgen, om 
een opleiding in een andere sector te 
kiezen. 

Bij de behandeling van de over-
gangswet basisonderwijs heeft mijn 
fractiegenoot Dijkstal met nadruk 
gesproken over de kwaliteit van het 
basisonderwijs, het school-werkplan 
en het leerdoelenplan. 

Met genoegen constateren wi j dat 
de SLO op dit terrein nuttig werk heeft 
verricht. Nu gaat het erom dat het 
beschikbare materiaal zosnel mogelijk 
onder de scholen wordt verspreid. 

Hoe stelt de staatssecretaris zich voor, 
dit te doen? 

Ook is toen uitdrukkelijk stilgestaan 
bij de rol van de inspectie. Kan de 
staatssecretaris meedelen welke 
maatregelen zijn genomen om de 
inspectie voor haar taak bij het 
beoordelen van schoolwerkplannen 
behoorlijk uit te rusten? 

In de memorie van toelichting lazen 
wi j dat ook wordt gewerkt aan de 
ontwikkeling van een uitstromingspro-
fiel van de leerling die het basisonder-
wijs verlaat, waarin wordt aangegeven 
welke eigenschappen van de leerling 
van belang zijn voor het verder 
volgen van onderwijs. Wij noteren dat 
er nu wordt gesproken over uitstro-
mingsprofielen in plaats van eindter-
men. Waarom heeft deze wijziging 
plaatsgevonden? Waarom is er geen 
sprake meer van deugdelijke eindter-
men? Graag krijgen wi j hierop een 
duidelijke reactie. 

De financiële aspecten van de 
invoering van de basisschool zijn nog 
steeds onduidelijk. Tijdens de behan-
deling van de Overgangswet op het 
basisonderwijs is hierover uitvoerig 
gesproken. De Kamer heeft toen de 
motie-Dijkstal aangenomen waarin de 
regering wordt uitgenodigd, bij de 
begroting voor 1984 een gedetailleerde 
toelichting over te leggen op de 
financiële consequenties van de 
invoering van de basisschool op 1 
augustus 1985. Het in de begroting 
gegeven overzicht is echter identiek 
aan het eerder bij de Overgangswet 
basisonderwijs gegeven overzicht. Dit 
was natuurlijk niet de bedoeling. Het 
antwoord op vraag 171 geeft ook 
weinig houvast. 

Het gaat ons om de actualisering 
van de financiële gegevens. Over de 
kosten van de basisschool dient voor 
de invoering ervan volstrekte duidelijk-
heid te bestaan. De Kamer dient 
regelmatig op de hoogte te worden 
gesteld ten einde ertoe in staat te zijn, 
het beleid bij te sturen. Nu de huidige 
begrotingsbehandeling deze mogelijk-
heid niet biedt, lijkt het de fractie van 
de VVD gewenst dat de Kamer voor 1 
juli 1984 een geactualiseerd kosteno-
verzicht wordt toegezonden. Een 
motie van deze strekking leg ik de 
Kamer graag voor. 

Motie 

De Voorzitter: Door de leden Franssen, 
Dijkstal en Den Ouden-Dekkers wordt 
de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

constaterende, dat aan de motie-Dijk-
stal (17 628, nr. 130), die erop gericht 
was meer inzicht te krijgen in de 
financiële consequenties van de 
invoering van de basisschool op 1 
augustus 1985, slechts in zeer beperkte 
mate uitvoering is gegeven; 

overwegende, dat het nog steeds 
wenselijk is dit inzicht te krijgen; 

verzoekt de regering, vóór 1 juli 1984 
aan de Kamer een geactualiseerd en 
gedetailleerd overzicht over te leggen 
van de financiële consequenties met 
betrekking tot de invoering van de 
basisschool, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 73(18100-VIII). 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Nu de Overgangswet 
basisonderwijs is aangenomen, blijkt 
ook de werkgroep-Londo sneller te 
werken. Uit het antwoord op vraag 
170 maak ik op dat de staatssecretaris 
verwacht dat de discussie over een 
ander bekostigingssysteem nog voor 
de invoering van de basisschool kan 
worden gevoerd en dat het nieuwe 
systeem gelijktijdig met de basisschool 
kan worden ingevoerd. Is dit juist? 

De kosten van de basisschool 
houden ook verband met de effecten 
van financiële gelijkstelling. In dit 
verband bepleit de fractie van de VVD 
nogmaals meer budgetfinanciering in 
het onderwijs toe te passen. Hoe de 
huidige Lager-onderwijswet 1920 
uitwerkt op het gebied van de finan-
ciële gelijkstelling ter zake van het 
aanstellen van boventalligen, blijkt uit 
een voorbeeld uit de gemeente 
Emmen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik verzoek u, 
dit uitgewerkte voorbeeld, dat ik u ter 
hand heb gesteld, als noot aan de 
Handelingen toe te voegen. 

De Voorzitter: Ik neem aan, dat tegen 
het opnemen van een noot in de 
Handelingen geen bezwaren bestaan. 

[De noot is opgenomen aan het eind 
van deze weekeditie.]' 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Wanneer kunnen wij de 
resultaten van het inmiddels aanbeste-
de hoofdonderzoek tegemoetzien? 

De heer Van Ooijen (PvdA): Is het 
onredelijk, ons ook van de noot in 
kennis te stellen? 

De Voorzitter: Dat gaat via de repro-
duktieafdeling. 
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De heer Van Ooijen (PvdA): Ik vroeg 
het, omdat wij meestal een week 
moeten wachten op het uitkomen van 
de Handelingen. Dit is nogal onhandig 
in dit debat. 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Over de eventuele zorgver-
breding in het basisonderwijs heeft de 
fractie van de VVD al eerder uitgespro-
ken dat zij eerst een zorgvuldige 
discussie wenst aan de hand van de 
toegezegde nota. Kan de staatssecre-
taris zeggen wanneer de Kamer de 
nota krijgt? 

Ondoordacht en als het zoveelste 
bewijs van de verkokering in de 
rijksdienst doet de passage over de 
regionalisatie op blz. 47 van de 
memorie van toelichting aan. Op geen 
enkele wijze wordt ingegaan op de 
verhouding van de bevoegde regionale 
overleg- en samenwerkingsorganen 
tot bij voorbeeld het op Binnenlandse 
Zaken te voeren beleid voor de lagere 
overheden. De fractie van de VVD 
voelt op basis van hetgeen nu op tafel 
ligt, zeer weinig voor de regionalisa-
tieplannen. Op de nu voorgestelde 
wijze wordt via regionalisatie op 
verdere verzuiling aangestuurd. Dat 
twee van de vier in de CCOO vertegen-
woordigde koepelorganisaties 
hiertegen grote bezwaren hebben, 
schijnt tot op heden niet te tellen. 

Mijnheer de Voorzitter! Staatssecre-
taris Ginjaar-Maas draagt primaire 
verantwoordelijkheid voor het 
voortgezet onderwijs. Het is goed om 
dat nog eens te zeggen. Conform haar 
toezegging is zij in de memorie van 
toelichting bij de begroting uitgebreid 
ingegaan op de concrete knelpunten 
in het voortgezet onderwijs. Daarvoor 
heeft defractie van de VVD waardering. 
Oplossingen bieden voor concrete 
knelpunten betekent je oor te luisteren 
leggen bij de mensen in de praktijk en 
daarmee stap voor stap naar verbete-
ring streven. 

Voor twee punten vraag ik echter 
bijzonder de aandacht, namelijk voor 
de leerlingenbegeleiding en voor de 
positie van het LHNO. Ik vraag alle 
zorg en aandacht van de staatssecre-
taris voor de leerlingenbegeleiding en 
verzoek haar voortdurend op de 
hoogte te blijven van de ontwikkelin-
gen ter zake. Het gaat immers om het 
welbevinden van leerlingen, op grond 
waarvan gemotiveerder kan worden 
gewerkt en betere keuzen kunnen 
worden gemaakt. 

De positie van het LHNO baart ons 
zorgen. Het is een schooltype, dat te 
midden van andere vormen van het 
LBO zo langzamerhand in een isole-

ment dreigt te geraken, met alle 
gevolgen van dien voor de doorstro-
mingsmogelijkheden voor de leerling. 
Ik vraag de staatssecretaris met 
nadruk om de problematiek van het 
LHNO apart te bezien en in overleg 
met deskundigen uit het veld oplossin-
gen aan te dragen. 

Mevrouw Andela-Baur (CDA): Mijn-
heer de Voorzitter! Ik herinner mij de 
discussie over de doorstroming 
vanuit het LHNO naar het MDGO. Het 
verbaast mij, dat de heer Franssen nu 
zo'n zorg voor de leerlingen van het 
LHNO heeft, terwijl hij mij in mijn 
pleidooi voor een goede doorstro-
mingsmogelijkheid naar het MDGO 
destijds in de kou liet staan! 

De heer Franssen (VVD): Ik zal u graag 
verwarmen, mevrouw Andela. 

Mevrouw Andela-Baur (CDA): Dat 
hoeft helemaal niet! Dat kan ik zelf 
wel! 

De heer Franssen (VVD): Dank u zeer! 
Het gaat er echter om, dat u de 
problemen wilde oplossen door 
verlaging van de toelatingseisen voor 
het MDGO. Collega Konings en ik 
hebben gezegd, dat verbetering van 
het LHNO niet is gediend met verlaging 
van de instroom-eisen in het MDGO. 
Beroepsonderwijs is gediend met een 
zo groot mogelijke kwaliteit. Streeft 
men dus naar verbetering van het 
Lager Huishoud- en Nijverheidsonder-
wijs, dan zullen de problemen in die 
schoolsoort zelve moeten worden 
opgelost. Wellicht kan onder andere 
betere samenwerking in het totale 
LBO een oplossing bieden. 

Mevrouw Andela-Baur (CDA): Ik neem 
aan, dat de doorstroming er wèl komt 
als de staatssecretaris gehoor geeft 
aan uw wens om het LHNO te verster-
ken. Omdat de leerlingen daardoor 
dusdanig zijn toegerust voor het 
MDGO kan ook doorstroming plaats-
vinden zonder de eis van Nederlands 
op C-niveau. Maar daarover hebben 
wij het nog wel eens! 

De heer Franssen (VVD): Ik doe aan 
het sjoemelen met die eis bepaald 
niet mee. Als de staatssecretaris de 
resultaten bekend maakt, zullen wij 
daarover nog met elkaar discussiëren. 
Ik handhaaf onze stelling, dat verbete-
ring van het beroepsonderwijs is 
gediend met goede uit- en instroom-
eisen aan schooltypes. 

Mijnheer de Voorzitter! Wil het 
knelpuntenbeleid, waarvoor wij bij 
amendement meer middelen willen 
vrijmaken, voortdurend ons aller 
aandacht krijgen, dan zal periodieke 
evaluatie en verslaglegging nodig 

zijn. De inspectie heeft daarbij een 
belangrijke taak. Wil de staatssecreta-
ris dit bevorderen en aangeven hoe zij 
concreet te werk gaat? 

Naar het oordeel van de fractie van 
de VVD zijn de problemen in het 
voortgezet onderwijs zeer wel op te 
lossen met een hecht en doortimmerd 
knelpuntenbeleid. Daarnaast erkennen 
wij, dat de voorstanders van de 
middenschool dezelfde problemen 
willen oplossen in de toekomstige 
structuur van het voortgezet onderwijs. 
Vanuit die hoek zien wij een ontwikke-
ling het knelpuntenbeleid langzamer-
hand te integreren in het streven naar 
een eensporig voortgezet basisonder-
wijs. De fractie van de VVD wil dat 
niet. Ten aanzien van het voortgezet 
basisonderwijs - een niet bestaande 
schoolsoort - gaat het in deze kabinets 
periode slechts om projecten en 
experimenten ter regeling en bekosti-
ging waarvan een wettelijke regeling 
zal worden voorbereid. 

Maatregelen die op de een of 
andere manier op besluiten ter zake 
vooruitlopen, wijst de fractie van de 
VVD af. Dit betekent, dat voor ons ook 
geen beslissingen mogen worden 
genomen, die dan wel organisatorisch 
dan wel rechtspositioneel de weg 
effenen om straks het voortgezet 
basisonderwijs eenvoudig te kunnen 
doorvoeren. 

Toch zijn er op dit punt ontwikkelin-
gen die bij de VVD-fractie de indruk 
van het tegendeel hebben doen 
ontstaan. Ik wijs op de reorganisatie 
van het directoraat-generaal voor het 
voortgezet onderwijs; ik wijs op de 
indeling in de eerste en tweede fase 
voortgezet onderwijs en de daaraan 
gekoppelde gevolgen in het HOS-nota 
principe-akkoord - mag de VVD-fractie 
er overigens vanuit gaan dat in de 
toekomst eerstegraads docenten ook 
als regel lesgeven in de tweede en 
derde klas van het VWO? - ; ik wijs op 
de gevaren die verbonden zijn aan de 
herschikkingsoperatie van hetscholen-
bestand in het voortgezet onderwijs, 
die kwaadwillenden heel goed kunnen 
gebruiken om het pad voor de 
middenschool te effenen. Wil de 
staatssecretaris ons de huidige stand 
van zaken en de verdere weg die zij 
wil bewandelen duidelijk maken? 

Het voortgezet onderwijs is in 
beweging: vernieuwingen en discus-
sies over vernieuwingen te over. 
Feitelijk weten wij te weinig over wat 
er in het voortgezet onderwijs nu echt 
aan de hand is. Met het Nederlands 
Genootschap van Leraren is de 
VVD-fractie van oordeel dat er een 
staatscommissie moet worden 
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ingesteld voor een onderzoek naar de 
situatie in het voortgezet onderwijs. 
Binnen een tijdsbestek van anderhalf 
jaar kunnen resultaten worden 
geboekt zonder aan de afspraken in 
het regeerakkoord ook maar een 
millimeter te kort te doen. 

De heer Hermes (CDA): Dat betwijfel 
ik! 

De heer Franssen (VVD): Wij doen een 
dringend beroep op de bewindslieden 
om deze suggestie over te nemen. 

De heer Wallage (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik begrijp iets niet. Mis-
schien mag de heer Franssen proberen 
mij wat bij te lichten. Als ik hem goed 
heb begrepen, is de VVD er vast van 
overtuigd dat er niet één geïntegreerd 
voortgezet onderwijs moet komen. 
Dat heb ik goed begrepen, hè? 
Daarnaast, zegt de heer Franssen, is 
het nodig om met een staatscommissie 
te komen. Kan die staatscommissie 
met iets komen dat de heer Franssen 
afbrengt van de gedachte dat wij in 
Nederland geen eensporig midden-
schoolbeleid zouden moeten hebben? 
Is dat denkbaar? 

De heer Franssen (VVD): Wie in de 
politiek voor altijd 'nee' zegt, behoeft in 
de politiek verder geen discussie te 
voeren. Het gaat ons erom dat wij in 
het regeerakkoord afspraken hebben 
gemaakt over een te ontwikkelen 
wettelijke regeling ter regeling en 
bekostiging van projecten en experi-
menten. Daarnaast is er het knelpunten-
beleid in het voortgezet onderwijs. Er 
zullen geen beslissingen worden 
genomen in deze kabinetsperiode. De 
evaluatie van experimenten en projec-
ten zal op een later tijdstip plaatsvinden. 
Elk gegeven dat tot een goede besluit-
vorming aanleiding kan geven en tot 
verdieping van inzicht en beter zicht op 
de problematiek kan leiden, moet 
worden aangegrepen om een zo helder 
en goed mogelijk beeld te krijgen. 

De heer Wallage (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Hoe kan de VVD aan de 
ene kant nu maand in maand uit 
hameren, als ik het zo mag zeggen, 
tegen de middenschool, kennelijk op 
goede argumenten, en aan de andere 
kant nu bepleiten dat er nog eens een 
onderzoek wordt ingesteld? Als je een 
onderzoek nodig hebt, weet je niet 
genoeg, maar de VVD weet al maanden 
en al jarenlang genoeg om dat 
keiharde standpunt over de midden-
school uit te bazuinen. Wat is er 
veranderd? 

De heer Franssen (VVD): Wij weten 
niet hoe wij op grond van de huidige 

gegevens verder definitief met ons 
beleid moeten handelen. Het knelpun-
tenbeleid is een aanzet om tot de 
oplossing van problemen te komen, 
maar het gaat erom dat wij in het 
voortgezet onderwijs aan de hand van 
ervaringen tot beslissingen moeten 
kunnen komen. Tot op heden is de 
fractie van de VVD afwijzend, omdat 
onze ervaringen tot nu toe geen 
aanleiding geven om te zeggen: voer 
in dit land maar een eenvormige 
middenschool in. Als u daarvoor wel 
argumenten kunt aangeven, hoor ik ze 
in tweede termijn graag. Wij hebben 
ervaringen met een te snel doorge-
voerde Mammoetwet. Dat risico 
willen wij geen tweede keer lopen. 

De heer Hermes (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Het CDA en de VVD 
hebben het regeerakkoord gesloten. 
De heer Franssen zegt nu dat de door 
hem ontwikkelde gedachte over een 
staatscommissie geen consequenties 
behoeft te hebben voor het regeerak-
koord. Hij moet mij dat dan maar eens 
verduidelijken. Wat moet er dan 
gebeuren met het wetsvoorstel? 

De heer Franssen (VVD): In het 
regeerakkoord is voorgestaan om dit 
wetsvoorstel in deze Kanerte behan-
delen. Als het een goed wetsvoorstel 
is, dan kan het worden aangenomen. 

De heer Hermes (CDA): Terwijl de 
staatscommissie nog zit te piekeren? 

De heer Franssen (VVD): Het nog te 
verwachten wetsvoorstel dient ter 

regeling en bekostiging van experi-
menten en projecten die op basis van 
die wet opereren. De evaluatie 
daarvan in de tweede helft van de 
jaren '80, gevoegd bij de resultaten 
van adviezen en het resultaat van het 
werk van een staatscommissie, kan 
ons een palet aan materiaal bieden 
om tot een goede oordeelsvorming te 
komen. 

De heer Hermes (CDA): Ik ben bang 
dat het een bonte kermis gaat worden. 

De heer Franssen (VVD): Ik kan u de 
kermis aanbevelen; het is een heel 
boeiende bedrijfstak. 

De heer Hermes (CDA): Het is in deze 
sector minder toepasselijk! Ik ga 
ervan uit dat bij dat wetsontwerp zelf, 
in verband met de experimenten en 
projecten, aangegeven wordt hoe de 
evaluatie zal geschieden. Wij zitten 
dan straks met twee commissies: een 
staatscommissie en een onafhankelijke 
commissie die moeten adviseren over 
de consequenties van het wets-
ontwerp. Naar mijn mening moeten 
wij niet met twee commissies werken! 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! De heer Hermes zegt dat 
bij dat wetsontwerp ook de evaluatie 
moet worden geregeld. Dat zien wij 
wel als het wetsontwerp op tafel ligt. 
De staatscommissie dient een beschrij-
ving te geven van problemen en 
knelpunten in het voortgezet onder-
wijs. Wellicht komt de staatscommissie 

CDA-kamerlid Hermes interrumpeert VVD-woordvoerder Franssen tijdens het onderwijsbegro-
tingsdebat 
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tot oplossingen! Die kunnen wij dan 
bij het totaal gebruiken. 

De heer Hermes (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Het is voor mij een 
raadsel! Ik neem aan dat het wets-
ontwerp dat nog moet komen ook iets 
bevat over de wijze waarop moet 
worden geëxperimenteerd. Er zal toch 
geen lege bladzijde zijn! In het 
wetsontwerp zal moeten worden 
opgenomen op welke wijze die 
experimenten moeten worden 
opgezet! Je doet dan toch in een 
bepaalde richting uitspraken die 
geëvalueerd moeten worden? 

De heer Franssen (VVD): Evaluatie is 
altijd nuttig en zinnig. Eerder in mijn 
betoog heb ik al gezegd dat dit te 
weinig gebeurt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom bij 
de adviesraden. Met name ARVO-II 
heeft het afgelopen jaar naam 
gemaakt door onafhankelijk en 
waardevol adviesmateriaal op tafel te 
leggen. Wij willen de adviesraad voor 
het voortgezet onderwijs tweede fase 
aansporen om hiermee vooral door te 
gaan. 

Over de bezuinigingen in het 
voortgezet onderwijs wil ik enkele 
opmerkingen maken. Ten aanzien van 
de afschaffing van het onderwijsaan-
bod in de bovenbouw blijft mijn 
fractie grote moeite houden met de 
voorstellen van de regering. De kritiek 
hierop, vorig jaar geuit, heeft niet 
geleid tot een deugdelijke argumenta-
tie en onderbouwing. Onderwijskundig 
is er veel voor te zeggen, ook met het 
oog op de veranderde maatschappe-
lijke situaties, de niet-examenvakken 
te behouden. Wil de regering alsnog 
nadrukkelijk in overweging nemen 
deze maatregel terug te nemen? 

Het voorstel tot doorwerking van de 
10%-maatregel in de y-waarde komt 
op een moment dat de Kamer pas 
inzicht heeft gekregen in de effecten 
van de bezuinigingsmaatregelen van 
vorig jaar, onder andere op het punt 
van de 10%-maatregel. Die gegevens 
geven ons aanleiding om de maatregel 
die nu door de regering is voorgesteld 
niet over te nemen en om te amende-
ren. 

In de memorie van toelichting 
wordt aangekondigd dat afstemming 
van de formatie van het niet-onderwij-
zend personeel in het beroepsonder-
wijs op de formatie voor dezelfde 
categorie in het AVO zal moeten 
plaatsvinden. Op grond van de 
huidige gegevens kunnen wij ons 
hiermee niet zo maar akkoord verkla-
ren. Wij zijn bereid voor 1984 de 

ombuiging te accepteren. Wij willen 
ons niet binden voor de jaren daarna. 
Wij willen het functiewaarderingson-
derzoek afwachten. 

Bij herhaling hebben wij gepleit 
voor goed beroepsonderwijs voor de 
vorming van jonge mensen. Circa 
70.000 jongeren verlaten op dit 
moment het onderwijs zonder 
diploma en zonder deugdelijke 
beroepsopleiding. Het beroepsonder-
wijs sluit in veel gevallen niet aan bij 
de behoefte van het bedrijfsleven. De 
fractie van de VVD wil om die reden 
dat zo spoedig mogelijk een samen-
hangend pakket aan maatregelen 
wordt voorbereid, waarmee wordt 
bereikt dat iedere jongere een adequa-
te beroepsopleiding kan volgen en 
niet zonder diploma de maatschappij 
ingaat. 

Uitgangspunt hierbij is dat verster-
king van het beroepsonderwijs een 
zaak is van overheid en bedrijfsleven. 
Mijn fractie ondersteunt van harte de 
beleidsvisie om het kort middelbaar 
beroepsonderwijs en het leerlingwe-
zen beter op elkaar af te stemmen. 
Dan zal echter met name het kort 
middelbaar beroepsonderwijs zich 
inhoudelijk sterk moeten verbeteren. 
De huidige proefprojecten laten op tal 
van punten onvolkomenheden zien, 
terwijl er nog erg veel geld in wordt 
gestopt. Het bedrijfsleven zit niet op 
K-MBO'ers te wachten. Daarom vraag 
ik de staatssecretaris nadrukkelijk 
duidelijk te maken, hoe zij inhoudelijk 
het K-MBO wil versterken. 

Staatssecretaris Ginjaar-Maas: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wil de heer 
Franssen om een toelichting vragen. 
Hij deelt mee dat de huidige proefpro-
jecten op tal van punten onvolkomen-
heden laten zien. Kan hij uitleggen 
wat hij hiermee bedoelt? Tevens deelt 
de heer Franssen mede dat het 
bedrijfsleven niet op K-MBO'ers zit te 
wachten. Waar haalt hij deze wijsheid 
vandaan? 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! In de beleidsnotitie die de 
staatssecretaris deze Kamer heeft 
doen toekomen, signaleert zij zelf een 
aantal knelpunten. De versterking van 
deskundigheid zou nodig zijn. Boven-
dien wordt gewezen op de hele 
problematiek van de samenstelling 
van de pakketten die aan de leerlingen 
moeten worden aangeboden. Wij 
menen dat op deze punten verbeterin-
gen nodig zijn. Dit heeft met verster-
king van het K-MBO te maken. Wat de 
aansluiting van het K-MBO bij het 
bedrijfsleven betreft, wijs ik bij 
voorbeeld op het feit dat de metaal-

sector heeft gezegd in het K-MBO 
niets te zien. Ik acht dit geen goede 
zaak! Wij moeten er dan ook naar 
streven om die zaak bij te sturen. 

Staatssecretaris Ginjaar-Maas: Ik 
begrijp dat de heer Franssen mijn 
beleidsnotitie onderschrijft? 

De heer Franssen (VVD): Wij zullen in 
maart met u over deze beleidsnotitie 
spreken. Ik wilde dat zo juist zeggen. 
Ik wil nu geen definitief oordeel 
geven. Wij kunnen ons niet verenigen 
met uw standpunt dat u de Kamer per 
brief heeft meegedeeld. U wilt 
namelijk proefprojecten aanwijzen 
voordat de Kamer zich over de 
beleidsnotitie heeft uitgesproken. 

In het belang van goed beroeps-
onderwijs wil de fractie van de VVD 
nog voor de zomer over de conclusies 
naar aanleiding van het open overleg 
over het rapport-Wagner de nota 
onderwijs arbeid en over de allang 
toegezegde nota herstructurering 
leerlingwezen kunnen beschikken. 
Een duidelijk antwoord van de 
regering stellen wij zeer op prijs. 

Het middelbaar beroepsonderwijs 
geniet een grote belangstelling. 
Daarom vraag ik de staatssecretaris 
heel nadrukkelijk de knelpunten, 
verlangens en wensen in het MBO, 
met name in het middelbaar technisch 
onderwijs, op een rijtje te zetten en 
deze te voorzien van een prijskaartje, 
zonder de verwachting te wekken dat 
alles op korte termijn kan worden 
ingevoerd. 

Mijnheer de Voorzitter! De inventa-
rissen schieten tekort. Daarom 
hebben wij samen met het CDA een 
amendement ingediend om hierin 
verbetering te brengen. Een wets-
ontwerp op de verzorgingsstructuur is 
in aantocht. De fractie van de VVD 
wacht dit wetsontwerp met kritische 
belangstelling af. Intussen heeft 
staatssecretaris van Leijenhorst als 
een wat kronkelende slang allerlei 
manoeuvres uitgehaald met SVO. Het 
rapport van de commissie-Vos en het 
advies van de RAWB hebben geleid 
tot een brief van de staatssecretaris 
met allemaal getallen, maar zonder 
onderbouwing. 

Ik zal kort zijn: de fractie van de 
VVD wil nog voor de zomer een 
aparte discussie met de staatssecreta-
ris over de rapportages en de onder-
bouwde reactie. Vooruitlopend 
daarop hebben wij een amendement 
ingediend om de post van SVO op te 
trekken. Wij stellen daarbij de voor-
waarde dat de staatssecretaris SVO 
geen aanwijzingen geeft hoe deze 
bezuinigingen moeten worden 
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ingevuld, alvorens de Kamer de totale 
discussie over de rapportage heeft 
kunnen voeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Begin 1983 
heeft het Humanistisch Verbond de 
nota actieve pluriformiteit en de 
notitie humanistische opleidingen aan 
de minister uitgebracht. Ondanks 
gedane toezeggingen is daar tot op 
heden niet op gereageerd. Mogen wi j 
de stand van zaken vernemen? Aan 
de staatssecretaris belast met de zorg 
voor het voortgezet onderwijs stel ik 
nog de vraag hoe het staat met het 
vak Fries in het voortgezet onderwijs. 

Ik kom tot een afronding. De 
bewindslieden staan voor een zware 
opgave. Wat wenselijk is kan niet 
altijd worden gerealiseerd. Herijking 
van prioriteiten en beter luisteren 
naar wat er in het veld leeft, moet 
meer op de voorgrond komen. Vanuit 
die intentie hopen wi j op een construc-
tieve gedachtenwisseling met de 
bewindslieden. 

De heer Van Ooijen (PvdA): Mijnheer 
de Voorzitter! De heer Franssen heeft 
een noot aan de Handelingen laten 
toevoegen. Ik heb intussen de gelegen-
heid gehad die noot te lezen. Mij is nu 
duidelijk geworden dat hij wijst op de 
werking van artikel 100, 2e lid, van de 
Lager-onderwijswet 1920. In de 
Kleuteronderwijswet is een vergelijk-
baar artikel opgenomen. Bij mijn 
weten bestaat dat artikel al 100 jaar in 
een vergelijkbare wet voor de bereke-
ningswijze. Zo'n 100 jaar geleden is 
het artikel bij amendement door de 
Kamer ingevoerd. Wat wi l de heer 
Franssen nu bewijzen? Naar mijn 
gevoel bewijst hij alleen dat de wet zo 
werkt. Die wet kunnen wij natuurlijk 
veranderen, maar dat is in al die tijd 
niet gebeurd. Wat is nu precies zijn 
bedoeling. 

De heer Franssen (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik heb een illustratie wil len 
geven van de feitelijke stand van 
zaken om aan te tonen hoe moeilijk 
het is voor het openbaar onderwijs 
om, gelet om de beperkte financiële 
middelen, kwaliteitsverbetering door 
te voeren.Aan kwaliteitsverbetering 
zijn namelijk verstrekkende financiële 
effecten verbonden. 

D 
Mevrouw Den Ouden-Dekkers (VVD): 
Mijnheer de Voorzitter! Het onderwijs-
beleid moet gevoerd worden in het 
klemmende keurslijf van kostenbe-
heersing, maar het moet tevens 
ruimte bieden om ti jdig in te kunnen 
spelen op maatschappelijke verande-

ringen. De fractie van de VVD aan-
vaardt de noodzaak van kostenbeheer-
sing, maar zij is er zich tevens terdege 
van bewust dat insnoering de moge-
lijkheden tot uitloop en ontwikkeling 
inperkt. 

In die zin heeft de overheid een 
dubbele verantwoordeli jkheid: 
beheersing van de uitgaven nu en het 
voeren van een op de toekomst 
gericht beleid, waarin de verantwoor-
delijkheid voor de maatschappij van 
morgen blijkt. De positie van de 
bewindslieden is weinig benijdens-
waardig. 

Het plan voor de bevordering van 
de informatica en de informatietechno-
logie in Nederland is een uiting van 
dat beleid. De fractie van de VVD is 
zich ervan bewust dat onze samenle-
ving schoksgewijs de gevolgen van 
de revolutie van de automatisering 
ervaart. Wij kunnen niet snel genoeg 
ons beleid afstemmen op die ontwik-
kelingen die zo ingrijpend zullen zijn 
voor zowel onze produktiesystemen 
als onze sociale structuren. 

Het onderwijs neemt hierin een 
sleutelpositie in. De geschiedenis 
herhaalt zich als men het verleden 
niet kent. Aan het eind van de 19e 
eeuw waren wi j in Nederland gedwon-
gen, werknemers uit Engeland en 
Duitsland in te schakelen, omdat wi j 
zelf door onvoldoende ontwikkeling 
van op de realiteit toegesneden 
beroepsonderwijs de nieuwe produk-
tietechnieken niet beheersten. Als de 
economie gaat aantrekken en als de 
investeringen toenemen, zal het 
daarbij gaan om produktieprocessen 
die gebaseerd zijn op hoog ontwikkel-
de technologieën uit de sector van de 
informatica. 

Een economisch speerpuntbeleid, 
gebaseerd op die toekomstvisie, moet 
ondersteund en begeleid worden 
door een onderwijsbeleid, dat op tijd 
mensen aflevert waar de nieuwe 
arbeidsmarkt om vraagt. Pas als dat 
gebeurt, kunnen de gunstige effecten 
van de revolutie van de automatisering 
ten goede komen aan de ingezetenen 
van Nederland. 

Informatica voor jeugdigen op de 
scholen, maar ook voor de volwasse-
nen, is een goede zaak. Zijn de 
bewindslieden zich ervan bewust, dat 
veel volwassenen geen inzicht 
hebben in de ontwikkelingen op het 
gebied van de informatica en de 
informatietechnologie? De burgers 
zijn dan ook niet op de hoogte van de 
mogelijkheden daarvan voor beroep 
en vrije t i jd. 

Is in de veilige beslotenheid van de 
Haagse ivoren toren voldoende 

bekend dat bij velen angst heerst voor 
de machtige computer? Weten de 
verantwoordelijken voor het beleid 
eigenlijk wel dat zeer veel volwassenen 
liever ogen en oren sluiten voor de 
nieuwe technologieën, waardoor zij in 
feite een twintigste-eeuwse Vader 
Stastok zijn, die liever zijn oortjesband 
op zolder liet als voedsel voor de mot 
dan dat hij kennis nam van de 
mogelijkheden van de nieuwe tijd? 

Onze volwassenen dreigen door 
'toetsenbordfobie' de analfabeten van 
de toekomst te worden. Het is niet 
voldoende om een groots informati-
castimuleringsbeleid op te zetten als 
dat niet wordt begeleid door goede 
voorl ichting, die de burger in brede 
zin bekend maakt met de mogelijkhe-
den van de nieuwe ti jd. Tot nu toe 
moest de burger het doen met een 
advertentie in de krant of een spotje 
bij de STER-reclame. De computer 
wordt nog altijd bij de ander bezorgd. 
Het is echter de hoogste ti jd dat de 
burger beseft dat de computer en 
daarmee de nieuwe technologie bij 
ons allemaal is afgeleverd. Onbekend-
heid en angst voor negatieve aspecten 
mogen er niet toe leiden dat de 
positieve mogelijkheden tot ontwikke-
ling worden geremd. Wij zijn de 
drempel naarde informatiemaatschap-
pij al overgegaan. 

Uit de memorie van toelichting 
blijkt dat de volwasseneneducatie 
behoort tot de prioriteiten van beleid. 
Daarvoor is een ambitieus programma 
opgezet. Wij spreken daarover 
uitgebreider in een UCV. Ook op dit 
terrein heerst spanning tussen 
bezuinigingsnoodzaak en noodzakelij-
ke ontwikkelingen. De opzet van de 
infrastructuur volgens het systeem 
van hoofdvestigingen met dependan-
ces mag echter niet in gevaar komen. 
Bezuinigingen op de leraarlessen 
kunnen ertoe leiden dat het volledige 
onderwijsaanbod in de huidige opzet 
niet meer kan worden gegeven. 
Hetzelfde geldt voor het aanbod in 
dag- en avondopleidingen voor 
volwassenen. Dat zou erg in het 
nadeel zijn van groepen in achter-
standssituaties, die zich grotere 
reisafstanden niet kunnen veroorlo-
ven. Vooral vrouwen worden hierdoor 
getroffen. Vaak zullen zij het gezins-
budget niet wil len maar langzamer-
hand ook niet kunnen belasten met 
hogere reiskosten. 

Het goede effect van de volwasse-
neneducatie op het terrein van de 
emancipatie - dat is ook een hoofdbe-
leidspunt van dit kabinet - mag niet 
verloren gaan. In dat opzicht ben ik 
echter vol vertrouwen, want tijdens 
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de behandeling van de onderwijsbe-
groting voor 1983 stelde de verant-
woordelijke bewindsvrouwe: 'De 
jaren van zeer snelle groei maken nu 
plaats voor nadruk op inhoudelijke 
ontwikkeling en organisatieverbete-
ring. 

De uitstekende infrastructuur van 
de dag- en avondscholen is daarvoor 
een prima basis. Ook voor de ontwik-
keling van de volwasseneneducatie in 
haar geheel is het een onmisbaar 
fundament. De verdere uitbouw 
daarvan gaat voort.' 

Mijn vertrouwen in het beleid is 
gebaseerd op de garantie die ik uit 
deze woorden afleid dat de instand-
houding van de infrastructuur zorgvul-
dig zal worden bewaakt. Ik hoor het 
graag van de staatssecretaris als mijn 
optimistische visie niet gerechtvaar-
digd zou zijn. 

De concept-derde nota Onderwijs-
emancipatie kondigt een aantal 
maatregelen aan om emancipatie van 
meisjes en vrouwen te bevorderen. 
De positie van de vrouw is nog lang 
niet wat zij wezen moet. In bepaalde 
maatschappelijke sectoren is de 
vrouw niet of slechts als een randver-
schijnsel aanwezig, in andere sectoren 
van de arbeidsmarkt fungeert zij als 
klapstoeltje: zij wordt te voorschijn 
gehaald als het nodig is en opgeborgen 
als men geen behoefte aan haar 
arbeidsprestatie heeft. De sociale druk 
die op de buiten het huishouden 
werkende vrouw wordt uitgeoefend 
om terug te treden, is de grootste rem 
op de emancipatie in tijden van tekort 
aan werkgelegenheid. Waar het 
onderwijsbeleid zich richt op de 
ontplooiingsmogelijkheid van de 
mens mogen de ontplooiingsmogelijk-
heid en de maatschappelijke zelfred-
zaamheid van de vrouw niet in een 
achterkamertje worden opgeborgen. 

Uitspraken op grond van medische 
onderzoekingen op het terrein van de 
hersenen over ongelijkheid tussen 
man en vrouw zijn in dit verband 
achterstand bevestigend. Zij bemoei-
lijken het emancipatieproces en - het 
ergste van alles - ontnemen veel 
vrouwen het zelfvertrouwen dat nodig 
is op de lange weg die nog op het 
emancipatiepad moet worden 
afgelegd. Onderzocht moet worden 
wat de sociale factoren zijn die leiden 
tot rolbevestiging in maatschappelijke 
structuren. Deze structuren veranderen 
voortdurend. Rolverdelingen zijn 
dientengevolge niet voor de eeuwig-
heid geldig. 

Het onderwijs is ingebed in het 
totale maatschappelijke gebeuren. Het 
laatste is een dynamisch proces. 

Veranderingsprocessen en ontwikke-
lingsactiviteiten zijn dus blijvende 
verschijnselen. Maar in de besturings-
leer kent men de hypothese dat een 
systeem onbestuurbaar wordt als de 
tijd die verloopt tussen twee elkaar 
opvolgende onvoorziene exogene 
schokken korter is dan de tijd die het 
systeem nodig heeft om te herstellen 
van de eerste schok. 

Voorzitter! U zult begrijpen dat die 
wijsheid niet van mijzelf is. Zij is te 
vinden in Universiteit en Hogeschool 
van februari 1978, onder de titel 
Nationale planning wetenschappelijk 
onderwijs. Zij is afkomstig van prof. In 
't Veld en heeft betrekking op het 
wetenschappelijk onderwijs. 

De TVC-operatie heeft het weten-
schappelijk onderwijs danig in beroerin 
gebracht. De invoering van de wet 
Twee-fasenstructuur vergt veel van 
de instellingen. De organisatorische 
en vooral de kwalitatieve invulling 
van de tweede fase moet haar beslag 
krijgen met de uiteindelijke nota-Bei-
aard. Het systeem van voorwaardelijke 
financiering moet zijn praktische nut 
gaan bewijzen. 

In het hoger beroepsonderwijs 
komt eindelijk de HBO-wet tot stand, 
juist echter op het moment dat ook in 
deze sector een ingrijpende herschik-
kingsoperatie onder de naam 'Schaal-
vergroting, taakverdeling en concen-
tratie' van start gaat. Geen rust dus 
voor bestuurders, docenten en 
studenten! Verandering betekent 
echter ook coördinatie. De HBO-raad 
vervult die functie in het versnipperde 
veld van het HBO maar daartoe moet 
de HBO-raad over voldoende middelen 
beschikken. 

In verband daarmee heeft de fractie 
van de VVD samen met de fractie van 
het CDA een amendement ingediend. 
De nadelige effecten van elkaar snel 
opvolgende veranderingsschokken 
kunnen op die wijze door goede 
coördinatie enigszins worden opge-
vangen in deze snel groeiende sector 
van het beroepsonderwijs. 

De minister heeft het voornemen 
om de formatieregelingen voor het 
niet-onderwijzend personeel bij het 
beroepsonderwijs te harmoniseren. 
Het onderzoek waarop dat voornemen 
berust was specifiek toegesneden op 
de AVO-sector. Gezien de ontwikkelin-
gen in het HBO is de vraag gewettigd 
of datgene wat van toepassing is op 
het AVO zonder meer geldig kan 
worden verklaard voor het HBO. De 
instellingen verschillen onderling 
zeer. De fractie van de VVD is van 
mening, dat toepassing van die 
maatregel ernstige gevolgen heeft, 
zeker in het licht van het feit, dat de 

bewindsman ervan uitgaat, dat het 
aantal studenten in het HBO zal 
stijgen. 

Drie jaar geleden is Friesland 
toegezegd de vestiging van een 
algemene faculteit die in 1990 rond de 
2000 studenten zou tellen, ter stimule-
ring van de deelname vanuit Friesland 
aan het hoger en wetenschappelijk 
onderwijs alsook voor het realiseren 
van een aantal hoogwaardige arbeids-
plaatsen. Aan de opheffing van de 
thans functionerende studierichting 
Welzijnsvraagstukken is de voorwaar-
de verbonden, dat er eerst overeen-
stemming moet zijn tussen regering 
en Friesland en regering en Tweede 
Kamer over een voor de algemene 
faculteit evenwaardig alternatief. 

Tot nog toe is die overeenstemming 
tussen Friesland en de regering niet 
bereikt, omdat gedeputeerde staten 
van Friesland het Haagse alternatief 
niet aanvaardden. Bekostiging via 
Onderwijs en Wetenschappen moet in 
onze ogen derhalve voortgaan gezien 
ook het verhandelde tijdens het 
TVC-debat van september jl. De 
fractie van de VVD wenst voorts ten 
spoedigste een mondeling overleg 
met de minister over deze zaak ten 
einde tot een voor Friesland aanvaard-
bare oplossing te komen. 

In de begroting voor 1984 wordt 
opnieuw voorgesteld een verlaging in 
de rijksstudietoelageregeling van de 
uitkeringsmaxima tot het gemiddelde 
RWW-niveau, dat geldt voor 18- tot 
21-jarigen. Dit punt is verleden jaar 
uitvoerig in discussie geweest. Van de 
zijde van de Kamer zijn er een aantal 
argumenten naar voren gebracht ter 
onderbouwing van de stelling, dat 
koppeling van een op leeftijd geselec-
teerde groep studenten aan andere 
maatschappelijke groeperingen geen 
rationele fundering heeft. 

Juist beginnende studenten hebben 
hogere kosten. Niettemin heeft de 
fractie van de VVD haar inhoudelijke 
en politieke steun gegeven aan de 
ombuigingen op de studiefinanciering, 
zoals die waren neergelegd in de 
voorjaarsnota. Voor de VVD was het 
echter een onoverkomelijk bezwaar, 
dat de rijksstudietoelagen gekoppeld 
werden aan het RWW-niveau. In het 
algemeen is de VVD geen voorstand-
ster van koppelingen. 

De fractie meent dat ook, dat zij ter 
zake van de koppeling rijksstudietoe-
lage-RWW van de Kamer een princi-
piële uitspraak heeft gevraagd op 
grond van de motie-Dees (17 600, VIII, 
stuk nr. 132). De aanvaarding van de 
motie-Dees betekent dan ook in onze 
ogen, dat de Kamer steun aan deze 
principiële politieke stellingname 
heeft gegeven. 
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Desondanks staan wij nu voor 
hetzelfde probleem en voor de vraag, 
of wij een dergelijk voorstel opnieuw 
voorgelegd krijgen bij de volgende 
voorjaarsnota. Wij kunnen dan bezig 
blijven. Op dit moment rest ons niets 
anders dan opnieuw het voorstel te 
doen, het ombuigingsbedrag te 
verwezenlijken door een korting op 
alle rijksstudietoelagen. Daartoe 
dienen wij een motie in, waarin 
nadrukkelijk het koppelingsmechanis-
me tussen studiefinanciering en 
uitkeringen in de sfeer van de RWW 
wordt afgewezen. Dat voorkomt dan 
in ieder geval, naar ik hoop, verrassin-
gen van deze aard bij volgende 
gelegenheden. 

Motie 

De Voorzitter: Door de leden Den 
Ouden-Dekkers en Lansink wordt de 
volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat er bezwaren zijn 
verbonden aan de koppeling van de 
maximale rijksstudietoelagen voor 
studenten jonger dan 21 jaar aan het 
RWW-niveau; 

nodigt de regering uit, het desbetref-
fende ombuigingsbedrag te verwezen-
lijken door een korting op alle rijksstu-
dietoelagen, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 74(18100-VIII). 

De heer Wallage (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Mevrouw Den Ouden zegt 
nu eigenlijk tegen de regering: dat 
moet u nu niet weer doen. Als ze het 
nu toch doet, komt u dan volgend jaar 
weer met zo iets? Moeten we alvast 
een paar kopieën maken? Hoe moet ik 
mij dit voorstellen? 

Mevrouw Den Ouden-Dekkers (VVD): 
Ik begrijp die vraag, want met dezelfde 
vraag worstel ik natuurlijk ook. Het is 
goed, dat soms vele fracties in de 
Kamer met dezelfde vraag worstelen. 
De laatste zin van mijn betoog luidde 
dan ook: Dat voorkomt dan in ieder 
geval verrassingen van deze aard bij 
volgende gelegenheden. Bij de 
behandeling van die motie verleden 
jaar hebt u zelf gesteld, dat dit toch 
ook vanuit de Kamer een politiek 
signaal was. De minister zei verleden 
jaar: Ik behoud mij alle rechten voor. Ik 
ben benieuwd, of die zinsnede weer te 

horen is. Voordat ik een uitspraak doe, 
wil ik eerst de minister-president 
horen. Dan kunnen we er verder over 
discussiëren. 

De heer Wallage (PvdA): Het welge-
meende advies, dat in mijn vraag 
besloten lag, was: Mevrouw, zou u nu 
niet, voordat u weer met zo'n kluitje 
het riet in wordt gestuurd, even 
duidelijk maken, dat het deze keer wel 
menens is. 

Mevrouw Den Ouden-Dekkers (VVD): 
Ik denk, dat de heer Wallage het nodig 
vindt om andere woorden te gebruiken 
om aan te geven, dat hij niet met een 
kluit in het riet gestuurd wenst te 
worden. Ik ga ervan uit, dat de 
woorden die ik hier heb uitgesproken 
voldoende zijn om te bereiken, dat de 
kluit blijft liggen waar ze ligt. Ook ik 
ben er niet aan gewend met een 
kluitje het riet in gestuurd te worden. 

De fractie van de VVD heeft evenzo 
grote moeite met de verhoging van 
de collegegelden. De voorgestelde 
verhoging met 37% bij de begroting 
van het verleden jaar is door de 
Kamer gehalveerd. 

Bij amendement-Lansink-Dees op 
stuk 17791, nr. 11, is die halvering 
wettelijk bevestigd. Nadrukkelijk heeft 
de VVD voortdurend aangegeven dat 
verdere verhoging van collegegelden 
ingebed moet zijn in een nieuw stelsel 
van studiefinanciering. Daarop berust 
ook de motie-Hermsen-Linschoten 
inzake de kinderbijslag. De fractie van 
de VVD verwijst ten overvloede naar 
de adviezen van de Raad van State en 
de Academische Raad ter zake van de 
relatie collegegelden-studiefinancie-
ringsstelsel. De voorgestelde verho-
ging van de collegegelden wil de VVD 
in samenwerking met het CDA 
ongedaan maken. Daartoe is een 
gezamenlijk amendement ingediend. 

De heer Wallage (PvdA): Ik ben in het 
bezit gesteld van een persbericht van 
de fractie van de VVD, waarin in de 
eerste plaats staat: de fractie heeft de 
voorgestelde verhoging van het 
collegegeld ongedaan gemaakt. Ik 
neem aan dat dit een misverstand is. 
Die fractie maakt niks ongedaan. Ik 
denk dat de Kamer het nog steeds 
doet. 

Mevrouw Den Ouden-Dekkers (VVD): 
U hebt ook een persbericht dat er niet 
is. 

De heer Wallage (PvdA): Daar moet ik 
zuinig op zijn, denk ik. 

In het persbericht staat verder en 
daarom gaat het mij dat de heer Dees 
voortdurend heeft gesteld dat college-
geldverhogingen niet mochten 

plaatsvinden zonder het tot stand 
komen van een studiefinancierings-
stelsel, gebaseerd op de onafhankelijk-
heid van de student. Ik heb goed 
geluisterd naar mevrouw Den Ouden, 
maar ik heb het zinsdeel 'gebaseerd 
op de onafhankelijkheid van de 
student' niet gehoord. Is daarom dit 
persbericht er niet? 

Mevrouw Den Ouden-Dekkers (VVD): 
Nee, het persbericht is er om een 
andere reden niet. Als u naar de 
afdeling Voorlichting gaat, verneemt 
u wel waarom het er niet is. Ik heb 
grote waardering en hoge achting voor 
uw analyserend vermogen op dat 
punt. 

Ik heb hierover nog niet gesproken, 
omdat ik net van zins was te spreken 
over het onderwerp studiefinanciering. 
Mogelijk komt de heer Wallage 
bedoeld zinsdeel tegen. 

Mijnheer de Voorzitter. Er komt 
geen nieuw stelsel van studiefinancie-
ring dat uitgaat van de onafhankelijk-
heid van studerenden. Het kabinet 
baseert deze stellingname vooral op 
het geschatte kapitaalmarktbeslag 
van, zo lezen wij, ruwweg f2 miljard. 
De berekeningen van het bedrag van 
f2 miljard zijn echter niet bekend. 
Voorts is niet bekend of er ook thans 
al sprake is van kapitaalmarktbeslag, 
omdat ouders de studie van hun 
niet-beursale kinderen financieren. 

Kan de minister overigens - maar 
dit terzijde - duidelijk maken hoe het 
staat met de inning van de reeds 
verstrekte renteloze voorschotten? 
Wat had er bij voorbeeld de afgelopen 
drie jaar terug moeten vloeien en 
hoeveel is daarvan uiteindelijk 
binnengekomen? Welk beleid staat de 
minister wat de inning van renteloze 
voorschotten betreft voor ogen? 

De fractie van de VVD kan niet 
accepteren dat in een enkele zin bij 
deze begroting een ontwikkeling van 
elf jaar naar een volwassen studiefi-
nancieringsstelsel, passend bij de 
ontwikkelingen in onze samenleving 
- ter verduidelijking voor de heer 
Wallage: hierin zitten naar mijn 
overtuiging de woorden 'gebaseerd 
op de onafhankelijkheid van de 
student' - van tafel wordt geveegd, 
terwijl onder de titel van een 'beter' 
stelsel in feite een niet-structureel 
knelpuntenbeleid op dit gebied zal 
worden gevoerd. Als het knelpunt is 
het kapitaalmarktbeslag, is de VVD 
van mening - er zijn ook suggesties 
door de CDA-fractie gedaan; ik denk 
dat wij ons daarover moeten buigen -
dat wij de problemen binnen het 
kapitaalmarktbeslag moeten oplossen 
op een andere wijze, bij voorbeeld 
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door fondsvorming, want ook ter zake 
van de fondsvorming staat in de 
memorie van toelichting dat die niet 
mogelijk zou zijn. Dit zijn allemaal 
zaken, die niet helder zijn. Wij willen 
van de minister graag een antwoord. 
Afhankelijk van dat antwoord overwe-
gen wij in tweede termijn een motie 
voor te stellen. 

Mijnheer de Voorzitter. Ten slotte 
wil ik enkele opmerkingen maken 
over de open universiteit. In het 
perspectief van de steeds beperkter 
wordende financiële middelen vraagt 
ook het terrein van de deeltijdstudies 
in het hoger onderwijs om taakverde-
ling en concentratie van activiteiten. 
Via een gecoördineerd onderwijsaan-
bod moet een zo groot mogelijke 
verscheidenheid in aard en richting 
van deeltijdstudies in acht worden 
genomen. 

Met inachtnemening van de 
doelstellingen, die de open universiteit 
nastreeft als instelling van open hoger 
afstandsonderwijs, moet een afstem-
ming plaatshebben tussen het 
open-universiteitsaanbod en het 
aanbod van deeltijdstudies in het 
reguliere hoger onderwijs. Alleen op 
die wijze kunnen de gelden efficiënt 
besteed worden, wordt overlapping 
voorkomen en wordt de volwassenen 
een rijk geschakeerd voorzieningen-
pakket voor hoger onderwijs geboden. 

D 
De heer Willems (PSP): Mijnheer de 
Voorzitter! Overspannen leraren, 
spijbelende leerlingen, ambtenaren 
van het departement die voortdurende 
bezuinigings- en heroverwegingsron-
den ervaren als even zovele aanslagen 
op hun loyaliteit en veerkracht, 
gemeente-ambtenaren en wethouders 
die de overstelpende hoeveelheid 
circulaires van het departement niet 
meer aankunnen. Gebeurt er nog wel 
eens iets leuks in het onderwijs? Daar 
lijkt het niet erg op. Verschraling, 
versobering en schaalvergroting zijn 
de sleutelbegrippen in deze begroting; 
back to business, leve de informatica. 

Op de valreep van deze begrotings-
behandeling verscheen er een 
tussenrapport met een evaluatie van 
de effecten van de bezuinigingen, die 
voortvloeien uit het aannemen van de 
begroting voor het jaar 1983. De 
resultaten, die daarin worden gegeven, 
zijn vrijwel uitsluitend van kwantitatie-
ve aard. Wat er ontbreekt, is een 
beeld van de chaos. Collegiale 
verhoudingen verharden en er is 
sprake van een toenemend verlies 
van motivatie. Dit is het gevolg van de 

doorgevoerde maatregelen. Die 
gevolgen zullen de bewindslieden 
toch niet zijn ontgaan? Kan de 
minister thans al een reactie geven op 
de resultaten, opgenomen in het 
geciteerde tussenrapport? 

In het afgelopen jaar was er sprake 
van een lichtpuntje in de treurzang 
van afbraak van onderwijswerkgele-
genheid. Bijna gelijktijdig - wie nu 
wie het snelst wilde afzijn, werd niet 
duidelijk - kwamen de minister en de 
onderwijsvakbonden met een plan 
voor arbeidstijdverkorting. Het 
voorstel van de drie bonden hield een 
aanbod van maar liefst 10% salaris in, 
in ruil voor 10% arbeidstijdverkorting. 
De minister had een wat ander plan 
maar wachtte rustig af hoe de discussie 
in de bonden zich zou ontwikkelen. Hij 
werkte intussen wèl door aan de 
begroting voor 1984, waardoor 
opnieuw, op termijn, tot 1987 bijna 
24.000 arbeidsplaatsen zouden 
verdwijnen. 

Doordat het uitkomen van deze 
begroting vrijwel samenviel met de 
definitieve beslissing van de bonden 
over het arbeidstijdvoorstel gaf dit 
voor de vakbondsleden, die al de 
grootste aarzeling hadden gelet op 
het feit dat ze in de afgelopen jaren al 
fors salaris en banen hadden ingele-
verd, de doorslag om tot een afwijzing 
te komen. Wat valt er immers te 
verwachten, zo dachten zij, van 
onderhandelingen met een werkgever, 
die wel in de laatste plaats geïnteres-
seerd lijkt te zijn in het creëren van 
werkgelegenheid? 

Toch lijkt deze ontwikkeling mij wel 
een zeer tragische. Juist op een 
overheidsterrein, waarop het zo 
betrekkelijk eenvoudig te organiseren 
leek en - en dit is wellicht de zwaarste 
overweging - waarop voor vrouwen 
en jongeren de enige mogelijkheid 
bestond om werk te behouden en te 
creëren, zou die herverdeling van 
werk toch gerealiseerd moeten 
kunnen worden? Welke stappen 
overweegt de minister nu te zetten 
om het overleg over de arbeidstijdver-
korting te hervatten? 

Wat betreft de werkgelegenheid 
voor vrouwen is het genoemde 
tussenrapport zeer duidelijk. Het 
aandeel van vrouwen in de ontslagen 
is onevenredig groot. 

Op blz 11 van het rapport wordt 
hieraan toegevoegd: 'Het zijn uiteinde-
lijk de afvloeiingsregelingen met de 
daarin vastgelegde criteria, die op dit 
moment ten nadele van vrouwen 
uitwerken'. Tijdens de begrotingsbe-
handeling van het vorige jaar werd 
door staatssecretaris Ginjaar-Maas 

toegezegd, dat zij positief zou staan 
tegenover een wijziging van de 
afvloeiingsregeling, in elk geval wat 
betreft de rijksscholen, in de zin, zoals 
in de motie-Groenman bedoeld. 
Daarin werd positieve discriminatie 
bij ontslag bepleit. Tot die positieve 
opstelling zou men komen indien de 
resultaten van het onderzoek naar de 
effecten van de bezuinigingen daartoe 
aanleiding zouden geven. Is de 
staatssecretaris hiertoe nu bereid? 

De fractie van de PSP is voor een 
quoteringsregeling, waarbij de 
percentages mannen en vrouwen, op 
een school werkzaam, wettelijk 
worden vastgelegd, zoals ook voorge-
steld in een uitspraak van de ABOP. 
Zijn er wat dit betreft in andere landen 
vergelijkbare situaties aan te wijzen? 

Inmiddels is een concept van de 
derde emancipatienota verschenen. Ik 
vraag mij af, wanneer wij dit stuk in 
deze Kamer zullen kunnen behandelen. 
In de begroting misten wij echter 
extra middelen voor dit prioriteitsge-
bied. Hoe kan dit worden verklaard? 
Verschillende emancipatieprojecten 
lopen dit jaar af. Wat zal er met de 
resultaten gebeuren en hoe wordt 
hier de continuïteit gewaarborgd? 

Dat 9% van de eerstejaars studenten 
nog nooit gezoend blijkt te hebben, is 
treurig. Dat een groot gedeelte van de 
beursstudenten onder de armoede-
grens dreigt uitte komen, is buitenge-
woon ernstig. Het laatste komt wèl 
geheel voor rekening van het beleid 
van de minister. 

Een hele serie maatregelen veroor-
zaakt een dermate drastische inkomens-
achteruitgang - sommige studenten 
gaan er naar schatting zelfs 20% op 
achteruit - dat het vermoeden rijst dat 
zij tot sluitpost van de begroting zijn 
gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil hier 
nog eens terugkomen op de grove 
maatschappelijke onrechtvaardigheid 
van het ontbreken van een eenmalige 
uitkering voor studenten. Wat is de 
reactie van de minister op de brief 
van de Universiteit van Amsterdam, 
waarin dringend wordt verzocht zo'n 
eenmalige uitkering wèl mogelijk te 
maken? Is de minister eigenlijk van 
oordeel dat er een grens is voor een 
aanvaardbaar minimumkomen voor 
studenten en zo ja, waar ligt die 
grens? 

Het wordt bijna een cliché om nog 
over een nieuw studiefinancierings-
stelsel te spreken. Wij zouden dit dan 
ook alleen willen doen door middel 
van een motie, waarvan de tekst voor 
zichzelf spreekt. 
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Motie 

De Voorzitter: Door het lid Willems 
wordt de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende, dat reeds tien jaar 
wordt aangedrongen op een nieuw 
stelsel van studiefinanciering; 

overwegende, dat opnieuw verhoging 
van collegegelden wordt overwogen 
terwijl een nieuw stelsel van studiefi-
nanciering ontbreekt; 

overwegende, dat daardoor wederom 
door de Kamer aanvaarde moties niet 
worden uitgevoerd; 

overwegende, dat telkens bezuini-
gingsmaatregelen genomen worden 
op het huidige stelsel van studiefinan-
ciering; 

overwegende, dat de inkomenspositie 
van studenten met een rijksstudietoe-
lage ten gevolge van deze maatregelen 
tot een onaanvaardbaar minimum 
verslechtert; 

spreekt haar scherpe afkeuring uit 
over het door de regering gevoerde 
beleid, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 75(18100-VIII). 

De heer Willems (PSP): Mijnheer de 
Voorzitter! Uit de antwoorden op 
schriftelijke vragen bij de begroting 
blijkt, dat de tekorten voor het 
onderwijsbeleid voor kinderen uit 
culturele minderheidsgroepen in 1987 
opgelopen zullen zijn tot f 36,5 min. 
Hoe zullen die tekorten in de toekomst 
worden opgevangen? 

Een belangrijk knelpunt voor deze 
leerlingen hebben wij ook gemist: de 
slechte doorstroming naar het 
algemeen vormend onderwijs. Welke 
maatregelen worden overwogen om 
deze doorstroming te bevorderen? 

Gelet op de relatief grote voorkeur 
van kinderen en ouders uit etnische 
groepen voor het beroepsonderwijs 
ontbreekt ook hier mijns inziens de 
nodige extra aandacht. Wat zal er 
gedaan worden om ook het KMBO in 
gelijke mate toegankelijk te maken 
voor deze jongeren? Is het juist, dat 
enige vertraging lijkt te ontstaan in de 
financiering van projecten die gericht 
zijn op het afstemmen van leerweg, 
examenvormen en vakjargon op 
anderstalige leerlingen? 

Wat is de mening van de minister 
over de inschrijvingsstop en plannen 
voor een beperkt inschrijvingsbeleid 
van de gemeente Huizen voor enkele 
openbare scholen voor anderstalige 
leerlingen? Zijn deze maatregelen in 
overeenstemming te brengen met het 
principe van toegankelijkheid voor 
iedereen van het openbaar onderwijs? 

Heeft de minister in dat verband 
ook kennis genomen van de proble-
men die in die gemeente zijn ontstaan 
door de trage afhandeling van 
verzoeken aan het departement om 
extra personele faciliteiten? Zou niet 
een verruiming van faciliteiten, bij 
voorbeeld door een herziening van 
het schalensysteem, veel meer in 
aanmerking komen als antwoord op 
de problematiek die zich in Huizen 
voordoet? 

Mijnheer de Voorzitter! In de 
onderwijswereld is een toenemende 
belangstelling te constateren voor 
vredesonderwijs. Een overheidsbeleid 
in dezen ontbreekt tot nu toe echter 
pijnlijk. Dit staat wel in schrille 
tegenstelling tot de zojuist gelanceerde 
plannen voor het informatica-onder-
wijs. Daar is zelfs zo'n f220 min. voor 
uitgetrokken, maar voor vredesonder-
wijs niets! Wat zal er gebeuren met de 
resultaten van het onlangs afgesloten 
project voor integratie van vredeson-
derwijs en mondiale vorming? 

Zou de minister ons kunnen 
toezeggen dat hij de Kamer een notitie 
stuurt met ten minste een aanzet tot 
een beleid voor vredesonderwijs? Wat 
is de reactie van de minister op het 
verzoek van de Overleggroep Mondiale 
Vorming in het onderwijs, haar 
instellingen een duidelijke plaats te 
geven binnen de verzorgingsstructuur 
van het onderwijs? 

Mijnheer de Voorzitter! De ontwik-
keling van het voortgezet basisonder-
wijs lijkt een speelbal te zijn geworden 
tussen de coalitiepartners. Een 
grondige vernieuwing van het 
voortgezet onderwijs lijkt dringend 
gewenst, niet in de laatste plaats 
vanwege de duizenden jongeren die 
nu voortijdig de school verlaten 
zonder diploma, zonder perspectief 
op werk en zonder animo voor 
verdere opleiding. 

In het laatste advies van de lnnova-
tiecommissie Participatie Onderwijs 
worden de schuldigen voor deze 
drop-outs nog eens scherp geanaly-
seerd: 

het bestaande onderwijs houdt 
geen rekening met de behoeften en 
motivatie van deze jongeren. 

Wat is de reactie van de bewindslie-
den op dit rapport? Willen wij ook 

voor deze jongeren hun recht op 
onderwijs invullen, dan moeten wij 
niet roepen om een strengere controle 
op de Leerplichtwet. De opzet van 
aparte spijbelklassen, hoe sympathiek 
ook, gaat ook aan de kern van het 
probleem voorbij. Het gaat immers 
om een wezenlijke herstructurering 
van het voortgezet onderwijs, in 
eerste én tweede fase. Prestigekwes-
ties tussen partijen kunnen deze 
regering nooit van de plicht ontslaan, 
zorg te dragen voor de toekomst van 
de jongeren nu. 

D 
De heer Van der Vlies (SGP): Mijnheer 
de Voorzitter! Het onderwijs staat 
voor de uitdaging om aan ingrijpende 
maatschappelijke, onderwijskundige 
en demografische veranderingen het 
hoofd te bieden in een tijd waarin de 
noodzaak tot kostenbeheersing in de 
gemeenschapsuitgaven een zwaar 
stempel drukt op de rijksbegroting. 
Tevens stellen sociale, culturele, 
economische, technologische en 
wetenschappelijke ontwikkelingen 
gaandeweg nieuwe kwaliteitseisen 
aan het onderwijs. Dat is geen 
gemakkelijke opgave. 

Wij kunnen daarbij het woord van 
God allerminst missen. Niet alleen als 
richtlijn, maar ook vanwege de rijke 
inhoud en de wijze lessen dient de 
Bijbel op de scholen altijd open te 
liggen. Uiteindelijk moet de verworven 
kennis tot eer van de Schepper en in 
dienst van de naaste worden gebruikt. 
Anders zal er geen dageraad zijn. Ik 
hoop van harte dat de bewindslieden 
ook dit besef kennen en daarvan 
doordrongen zijn. 

Een viertal beleidsterreinen krijgt de 
komende jaren een extra stimulans: 
het onderwijsvoorrangsbeleid, de 
volwasseneneducatie, de versnelde 
toepassing van de informatietechnolo-
gie en de informatica en de emancipa-
tie-activiteiten. Van mijn kant zou ik 
namens mijn fractie over het laatste 
beleidsterrein willen opmerken dat wij 
niet zo staan te trappelen om aan 
deze ideologisch en tijdgebonden 
prioriteitskeuze een extra stimulans te 
verlenen. 

Integendeel! De prioriteiten echter 
voor het onderwijsvoorrangsbeleid en 
de volwasseneneducatie kunnen in 
grote lijnen op voorhand de goedkeu-
ring van mijn fractie krijgen. Evenzo is 
het gesteld met de informatica en de 
informatietechnologie. Het onderwijs, 
het onderzoek en het bedrijfsleven 
zijn met het inhalen van bestaande 
achterstanden op dit onderwijsterrein 
zeer gediend. Te besteden valt, zo heb 
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Van der Vlies 

ik gelezen, 1,3 miljard. Wat ik niet 
begrepen heb, is het volgende. 

Er wordt voor de sector onderwijs 
(ik rond de getallen even af) 270 
miljoen uitgetrokken voor de eerstko-
mende vijf jaar, voor onderzoek 175 
miljoen maar voor het bedrijfsleven 
830 miljoen. Waar komt deze verhou-
ding vandaan? Welke verdeelsleutel is 
gehanteerd? De nota zelf somt de 
bestedingen wel op maar geeft geen 
verantwoording - ik heb die althans 
niet gevonden - van deze verdeling. 

Ik neem overigens aan dat wij over 
het onderwijsvoorrangsbeleid, de 
volwasseneneducatie en de nota over 
het informatica en informatietechnolo-
gie nog zullen spreken in dit Huis. 
Enkele afspraken daarover zijn 
trouwens al gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! De kwaliteits-
bewaking van het onderwijs is in de 
huidige benarde financiële omstandig-
heden een groot goed, al zullen de 
nodige stapjes terug ook hier niet te 
vermijden zijn. Aan het afkalven van 
de werkgelegenheid in het onderwijs 
overigens moet eigenlijk een halt 
worden toegeroepen. Door één van 
de bezuinigingsmaatregelen, het 
verhogen van de klassegrootte, is het 
beeld van klassen met meer dan 30 
leerlingen weer verschenen. 

Wordt ook nagegaan welke gevolgen 
dit heeft voor de kwaliteit van het 
onderwijs? Hoe wordt geoordeeld 
over het gepubliceerd onderzoek van 
het Researchinstituut voor het 
Onderwijs in het Noorden (RION) 
waarin wordt geconcludeerd dat 
grotere klassen duidelijk zorgen voor 
meer zittenblijvers, meer overspannen 
leraren en dientengevolge slechtere 
resultaten. Ik vraag dit bepaald niet 
vanuit een fundamenteel kritische 
opstelling op dit punt (dat is ook 
gebleken bij ons stemgedrag bij de 
vorige begrotingsbehandeling) maar 
ik vind wel dat ook in dezen nauwlet-
tend de vinger aan de pols moet 
worden gehouden. In het algemeen 
trouwens moet de aanspraak op de 
geestelijke spankracht van de werkers 
in het veld door de vernieuwingen die 
op stapel staan, worden gewogen. Er 
zijn grenzen. 

Het beleid met betrekking tot de 
ombuigingen, die ons in deze begro-
ting worden voorgehouden, kan op 
onderdelen door mijn fractie worden 
onderschreven. Weinig moeite heeft 
mijn fractie, gelet op de noodzaak van 
bezuinigingen, met de beperking van 
het onderwijsaanbod in de bovenbou-
wen van het VWO in de niet-examen-
vakken. Een prealabele vraag daarbij 

is wel op welke wijze het godsdienston-
derwijs hierdoor getroffen zou kunnen 
worden. En ik ken op voorhand het 
antwoord van de minister. 

Hij zal waarschijnlijk zeggen, dat dit 
de eigen verantwoordelijkheid is van 
de bevoegde gezagen. De ruimte 
ervoor moet echter wel in de totale 
tabel blijven, alsmede in de toedeling 
van leraarlessen. De positie van dit 
vak komt steeds meer in de knel. Dat 
is toch bekend. Kan de verantwoorde-
lijke bewindsman garanderen, dat 
deze mogelijkheden volledig en 
onvoorwaardelijk behouden worden? 

Voor de jaren na 1984 zijn aanmer-
kelijke bezuinigingen opgevoerd door 
middel van herstructurering van 
schoolbestanden. De posities van 
denominatieve verhoudingen zullen 
daarbij volstrekt bewaakt moeten 
blijven. Hoe stellen de bewindslieden 
zich voor, daartoe royaal bij te 
dragen? Diverse maatregelen in het 
vormingswerk worden afgekondigd. 
Hoever is het overleg daarover 
gevorderd? Tot welk resultaat leidt 
dit, naar verwachting? Wij hebben op 
enkele punten bedenkingen. Ik hoorde 
ook mevrouw Andela daarover 
spreken. Op dit punt sluit ik mij 
gaarne bij haar opmerkingen aan. 

De 10%-maatregel blijkt in de 
praktijk zeer ongelukkig te zijn. Ik weet 
het: men is met een evaluatie bezig. 
Maar is het geen heilloze weg nu toch 
te beslissen tot doorwerking van deze 
maatregel in de zogenaamde y-waar-
den? De afstemming van de formatie 
niet-onderwijzend personeel in het 
beroepsonderwijs op die in het 
voortgezet onderwijs, houdt geen 
rekening met de eigen eisen op 
administratief en ander gebied, die 
het beroepsonderwijs stelt. De 
effecten van deze maatregel zijn dan 
ook rigoureus. Moet op dit punt niet 
naar een alternatief worden gezocht? 

Welke nadere voorwaarden worden 
gesteld bij de deelneming aan dag- of 
avondonderwijs? Ook dat is tot nu toe 
onduidelijk. 

In het kader van de vooraf vast te 
leggen bouwstromen voor het 
voortgezet onderwijs wordt onder 
andere opgemerkt, dat de groeiende 
ervaring van architect en bouwbedrijf 
tevens zal leiden tot een vlottere 
afhandeling bij de beoordelingsproce-
dures en tot een lagere prijsstelling in 
verband met een grotere continuïteit 
in opdrachten. Op zich is dit duidelijk. 

Je vraagt je echter wel af, wat eraan 
he^ft geschort in het verleden dat het 
bouwproces voor alle betrokkenen 
onbevredigend was. Waar zat dan het 
punt van moeite, en vaak ook van 

stagnatie? Hoe moet deze mededeling 
worden gezien in het licht van de 
daling van het leerlingenaanbod, 
waardoor in samenwerking met 
gemeente en schoolbesturen plannen 
dienen te worden opgesteld voor een 
herschikking in gebruik van bestaande 
schoolgebouwen binnen één gemeen-
te? 

De voorgenomen privatisering van 
het cursorisch ondernemersonderwijs 
en de lascursussen heeft nogal wat 
reacties uitgelokt. Bij brief van 17 
januari jongstleden hebben de 
verantwoordelijke bewindslieden wat 
gas teruggenomen. In dit voorjaar 
worden wij verder geïnformeerd. Dan 
kan een discussie volgen. Ik wilde 
overigens eerst een andere tekst 
uitspreken, maar na ontvangst van die 
brief, één dezer dagen, kon ik die 
wending in mijn betoog aanbrengen. 

Naar aanleiding van het antwoord 
op vraag 251 kan de vraag worden 
gesteld, wat precies moet worden 
verstaan onder de opmerking dat 
richtingverandering niet is uitgesloten 
als het gaat om een evenwichtige 
spreiding van voorzieningen in de 
nieuwe planningswet voor het 
voortgezet onderwijs. Kan dit nader 
worden toegelicht? Welke rol heeft de 
overheid hierin eigenlijk? 

Het toenemend stelselmatig 
schoolverzuim baart onze fractie grote 
zorg, zeker ten aanzien van de 
leerplichtige leerlingen. 

Mijn fractie wil dat een ieder de 
voor hem adequate opleiding volgt en 
kan volgen. Hierbij klemt de vraag 
hoe het schoolverzuim op niet al te 
lange termijn kan worden beperkt en 
de motivatie bij de leerlingen kan 
worden opgevoerd. Ik erken dat het 
stellen van deze vragen gemakkelijker 
is dan het afdoende beantwoorden 
ervan. Toch vraag ik of de bewindslie-
den de voorgestelde maatregelen op 
dit punt voldoende achten. Wij 
hebben hierover aarzeling. 

De andere kant van de medaille die 
ons wordt voorgehouden, laat niet 
alleen het uitvallen van lessen zien, 
wat ernstig is, maar bij voorbeeld ook 
een ontmoedigingsbeleid voor het 
binnentreden van eerstejaarsstuden-
ten tot niéuwe-lerarenopleidingen. In 
hoeverre is het juist dat de arbeids-
markt voor afgestudeerden ten 
onrechte wordt beperkt tot het 
onderwijs in enge zin? Laat de praktijk 
niet zien dat de afgestudeerden van 
lerarenopleidingen ook voor functies 
hierbuiten zeer wel in aanmerking 
komen? Kunnen hierover nadere 
mededelingen worden verstrekt ten 
einde tot een zinvolle discussie te 
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Van der Vlies 

komen? Uiteraard is er in de huidige 
omstandigheden sprake van een 
discrepantie tussen vraag en aanbod, 
maar dit laat onverlet de eis tot een 
genuanceerde en gedifferentieerde 
voorlichting. 

De uitbreiding van het kort middel-
baar beroepsonderwijs heeft vooreerst 
onze instemming. Jongeren die 
tussen wal en schip vallen, hebben als 
het gaat om opvang met perspectief, 
onze intense belangstelling. De 
evaluatie van de proefprojecten geeft 
een bemoedigend resultaat, zij het 
met positieve, maar ook duidelijk 
negatieve kanten. 

Nog lang niet alles is uitgekristalli-
seerd. Betere afstemming op de 
arbeidsmarkt en beroepsmotivatie 
van leerlingen kan in deze tijd van 
demotivatie nauwelijks te ernstig 
worden genomen. Er is kritiek denk-
baar en deze wordt ook geuit. Mijn 
fractie meent echter dat met vallen en 
opstaan op de huidige weg moet 
worden doorgegaan. Hoe denken de 
bewindslieden overigens over de 
nogal fundamentele kritiek die uit het 
middelbaar beroepsonderwijs wordt 
geuit over de ontwikkelingen? Deze is 
voorstelbaar en moet naar mijn 
mening worden verwerkt. 

Verheugend acht mijn fractie de 
overeenstemming die is bereikt over 
de nieuwe structuur van de salarissen 
in het onderwijs. Dit is een goede 
prestatie. Het zag er dreigend uit, 
maar de lucht lijkt te zijn opgeklaard. 

De middelen voor inventaris van 
LBO en MBO zijn reeds lang veel te 
krap. Hieraan moet iets worden 
gedaan. Gelukkig is er amendering op 
dit punt. 

Hoe reageren de bewindslieden op 
felle kritiek uit gemeentebestuurlijke 
kring over het zogenaamde circulaire-
beleid? 

Mijn fractie heeft nooit staan te 
dringen in de rij voorde middenschool. 
Hoe gaat het nu verder met het 
voortgezet basisonderwijs? Is er 
inderdaad sprake van een impasse of 
een pas op de plaats? Mijn fractie acht 
dit niet onlogisch. 

De Wet op de medezeggenschap in 
het onderwijs werkt voor velen 
teleurstellend. Wij hebben er nooit 
veel positiefs in gezien en stemden 
indertijd ertegen. Niet met de borst 
vooruit stellen wij de vraag of de 
praktijk nu echt om verdere tenuitvoer-
iegging van deze wet vraagt? 

In nominaal negen minuten spreek-
tijd kon ik slechts fragmentarisch 
bezig zijn, maar wel met betrokken-
heid. Onderwijs is per definitie op de 

toekomst gericht, maar kan zonder de 
lessen uit het verleden niet worden 
gedragen. Het blijft omzien in verwon-
dering, met een verwonderde blik op 
de toekomst, hoe de budgettaire 
begrenzing ook uitvalt. Het gaat om 
onze jeugd en hiermeeom detoekomst 
van onze samenleving, dit alles Deo 
Volente. 

D 
De heer Ernsting (CPN): Mijnheer de 
Voorzitter! Mede in verband met de 
tijd geef ik geen breedvoerige beschou-
wingen, maar maak ik een zestal 
kanttekeningen bij de begroting. 

Vooraf merk ik het volgende op. Bij 
de vele volgens ons terechte kritiek 
past ook volgens ons een woord van 
waardering voor het resultaat dat de 
minister heeft behaald met de 
onderwijsvakorganisaties over de 
HOS-nota. Dit is een lichtpuntje in 
nogal wat duisternis. 

Mijn eerste kanttekening betreft het 
basisonderwijs. De invoering van de 
wet vordert gestaag. Een problema-
tisch punt blijft het kostenaspect. In 
de memorie van toelichting wordt 
gewezen op de werkgroep-Londo, die 
in de loop van 1984 haar werkzaam-
heden zal afronden. 

Ondertussen heeft de minisster 125 
min. toegezegd en heeft de VNG als 
een van haar beleidsconclusies naar 
aanleiding van het buitengewoon 
congres over de financiering van het 
basisonderwijs vastgesteld, dat deze 
125 min. onvoldoende zijn voor een 
kostendekkende rijksvergoeding. 
Voorlopige becijferingen, zowel in de 
werkgroep-Londo als in de Raad voor 
de Gemeentefinanciën, komen uit op 
een extra bedrag van maar liefst 500 
min., dat nodig is. 

Dit betekent niet alleen, dat gemeen-
ten vooralsnog met een groot gat 
blijven zitten en dus steeds meer in 
financiële problemen komen, maar 
ook dat als gevolg daarvan de inzet en 
interesse van gemeentebesturen om 
zorg te dragen voor goed en voldoende 
basisonderwijs dreigen te dalen. Dit 
wordt nog eens versterkt door de met 
de tekort schietende vergoedingen 
omgekeerd evenredige regeldrift bij 
circulaire, waarover maandag jl. een 
petitie is aangeboden. 

Is het overigens juist, dat mag 
worden verwacht dat de circulaire-
vloed dit jaar aanzienlijk zal worden 
teruggedrongen, niet zo zeer omdat 
het ministerie zijn zonden inziet en 
bekent maar omdat het zelf de 
portokosten moet betalen? 

Onzes inziens zal het ministerie 
moeten leren dat bij dergelijke 

ingrijpende ontwikkelingen de 
gemeenten partner zijn in de uitvoering 
ervan en geen loket, waarop iedereen 
zijn decreten kan neersmakken. 

Mijn tweede kanttekening betreft 
het voortgezet onderwijs. In het 
tussenrapport evaluatie van de 
bezuinigingen van Onderwijs en 
Wetenschappen in 1983 werd gewag 
gemaakt van de werkgelegenheidsge-
volgen van diverse maatregelen. Een 
daarvan was het voor 10% laten 
meetellen van gezakten voor de 
formatie. Die maatregel heeft, in 
tegenstelling tot andere, minder 
verlies aan werkgelegenheid veroor-
zaakt dan werd verwacht. Wat ons 
betreft, is dit echter niet het enige. 
Kan de minister informatie geven 
over de vraag hoe scholen met deze 
maatregel zijn omgegaan? Ons 
hebben namelijk berichten bereikt, dat 
gezakten die niet meer leerplichtig zijn, 
worden geweigerd dan wel dat de 
tendens bestaat om die te weigeren. 

Ook wij krijgen de indruk, dat 
beleidsontwikkeling in het voortgezet 
onderwijs tamelijk duister is op dit 
moment. Dat geldt zowel voor de 
eerste als voor de tweede fase. Wij 
hebben de indruk, dat het niet loopt. 
De middenschoolexperimenten 
worden niet uitgebreid, faciliteiten 
voor bestaande experimenten worden 
teruggebracht en een toegezegde 
proeve van een wetsontwerp is nog 
steeds niet verschenen. Richting en 
perspectief worden voor betrokkenen 
steeds onduidelijker, om niette 
zeggen: alarmerend. Dit blijkt uit de 
brief van 17 januari j l. van bijna het 
gehele georganiseerde veld van het 
voortgezet onderwijs. 

Bijzonder complicerend vinden wij 
de gedachte over de terugloop van 
het leerlingenaantal in het voortgezet 
onderwijs en de consequenties 
daarvan in termen van opheffing, 
fusie en integratie. Wij vragen ons af 
of hiermee een operatie in gang 
wordt gezet, waarop mogelijk over 
enige tijd moet worden teruggekomen 
in verband met de dan ontwikkelde 
beleidsinzichten. Met andere woorden: 
maakt men nu niet iets kapot wat men 
later hard nodig heeft? 

Het lijkt ons weinig motiverend, zo 
niet frustrerend voor het onderwijsveld 
om bezig te zijn met ingrijpende 
kwesties als men niet weet met welk 
perspectief dat gebeurt dan wel met 
het vooruitzicht, dat zo'n operatie 
over een aantal jaren nog eens voor 
de deur staat. Bovendien is voor ons 
niet alleen de samenhang tussen 
beleidsontwikkeling van het voortgezet 
onderwijs, fusie en de herschikkings-
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problematiek aan de orde, maar ook 
de verhouding tussen openbaar en 
bijzonder in het voortgezet onderwijs. 
Is het niet noodzakelijk deze verhou-
ding in de grootscheepse operatie te 
betrekken en correcties en bijstellingen 
aan te brengen? 

De derde kanttekening betreft de 
studiefinanciering. Wij begrijpen 
- voor zover van 'begrijpen' kan 
worden gesproken - dat een nieuw 
stelsel van financiering opnieuw op 
de lange baan is geschoven onder het 
groteske argument, dat in het bijzonder 
de verstrekking van gegarandeerde 
rentedragende leningen een te groot 
beslag op de kapitaalmarkt met zich 
zou brengen. Het kan verkeren. Het is 
toch wel treurig, dat het in 15 jaar niet 
is gelukt om een stelsel van studiefi-
nanciering te maken, terwijl de 
studietoelage wel steeds als argument 
is gebruikt om collegegelden te 
verhogen. Op dit moment wordt in elk 
geval heel wat meer voortvarendheid 
betracht met een omvangrijk retribu-
tiestelsel. Ons is toegezegd, dat 
daarover dit jaar een notitie wordt 
aangeboden. 

Ondertussen gaat de bezuiniging op 
de studiefinanciering gewoon door, 
met name door het afschaffen van 
extra toelagen, de gelijkschakeling 
van het niveau van studenten beneden 
21 jaar met het RWW-niveau. Waarom 
geldt dat overigens niet voor studenten 
boven 21 jaar? Pakt dat financieel 
ongunstiger uit? Wat is dan de ethiek 
achter deze maatregel? Daarnaast 
wordt de bijdragevrije voet bevroren. 
Dit lijkt ons niet zomaar een aanpas-
sing, maareen aantasting van het 
fundament van de studietoelage. Ons 
standpunt hierover is onveranderd: 
handen af van de studiefinanciering 
zolang er geen nieuw stelsel is! Het 
verder geweken perspectief van een 
nieuw stelsel sterkt ons alleen maar in 
die overtuiging. Nog even zo doorgaan 
en je hebt geen nieuw stelsel meer 
nodig. 

Hierbij komt nog een dringende 
vraag. Hoe staat het met de inzichten 
in de effecten van de kortingsmaatre-
gelen van december jl. op het beslag 
op de inkomensafhankelijke studietoe-
lage? Welke compenserende maatre-
gelen heeft de minister hiervoor in 
petto? Blijkens de memorie van 
toelichting op de begroting zou 
hierover al aan het einde van het 
vorige jaar een rapportage moeten 
zijn verschenen. 

Ook bij de onderwijsbegeleiding 
gaat het om onduidelijkheid gepaard 
aan bezuinigingen, met name om het 

niet optrekken van de bijdrage van het 
rijk naar een bedrag van f52 per 
leerling. Het lijkt ons de hoogste tijd 
om te spreken over de wet op de 
onderwijsverzorging? Wanneer kan 
het wetsvoorstel worden verwacht? 

Mijn volgende opmerking betreft de 
positie van etnische minderheden in 
het onderwijs. In de notitie Onderwijs 
in eigen taal en cultuur is gewag 
gemaakt van een leermiddelenplat-
form voor produktie en ontwikkeling 
van nieuw lesmateriaal met het oog 
op de positie van en informatie over 
etnische minderheden, ten einde 
geconstateerde lacunes op te vullen. 
Wij juichen dit toe. Wij zouden 
hieraan willen toevoegen dat ook 
eens gekeken moet worden naar het 
bestaande lesmateriaal. 

Korte tijd geleden zijn de resultaten 
van een onderzoek van de Vrije 
Universiteit gepubliceerd onder de 
titel 'Racisme in schoolboeken', met 
de veelzeggende ondertitel 'het 
gladde ijs van het westers gelijk'. 
Hieruit bleek dat in enkele schoolboe-
ken sprake is van racistische opvattin-
gen, in meer schoolboeken van 
stereotiepen ten aanzien van derdewe-
reldlanden en etnische minderheden 
en in de meeste schoolboeken van 
idealisering van de westerse cultuur 
en het westerse maatschappijtype. 
Wij zijn nogal geschrokken van de 
resultaten van dit onderzoek, te meer 
daar in het onderzoek verwezen wordt 
naar andere onderzoeken. 

Wij zijn van mening dat er alle 
aanleiding is om het bestaande 
lesmateriaal hierop te toetsen en op 
grond daarvan te komen tot aanbeve-
lingen aan het bevoegde gezag en het 
onderwijsveld. Wat dit betreft, zien wij 
een analogie met het onderzoek naar 
rolstereotypering ten aanzien van de 
verhouding man/vrouw in de Derde 
nota onderwijsemancipatie. Graag 
ontvangen wij hierop een reactie. Wij 
overwegen hierover in tweede termijn 
aan de Kamer een uitspraak te vragen. 

Ik had een opmerking willen maken 
over de positie van vrouwen bij het 
bezuinigingsbeleid. Dit gras is 
gelukkig door de heer Willems voor 
mijn voeten weggemaaid, zodat ik 
mijn spreektijd niet al te zeer behoef 
te overschrijden. 

D 
De heer Lankhorst (PPR): Mijnheer de 
Voorzitter! Het is verheugend dat de 
minister op 18 januari met de centrales 
van overheidspersoneel een beginsel-
akkoord heeft kunnen sluiten over een 
nieuwe salarisstructuur. Het is echter 

betreurenswaardig dat dit het afgelo-
pen jaar niet is gelukt met betrekking 
tot een arbeidsduurverkorting van bij 
voorbeeld 10%. Want daardoor blijft 
de werkloosheid in de onderwijssector 
onaanvaardbaar groot. De exclusieve 
korting van 1,85% voor het onderwijs-
personeel en de algemene korting van 
3% voor het gehele overheidsperso-
neel zijn niet bevorderlijk gebleken 
om verdere inkomensoffers te 
bepleiten. 

De oorspronkelijke plannen van de 
bonden zijn dan ook niet overeind 
gebleven. De fractie van de PPR heeft 
hiervoor op zichzelf begrip, maar 
vindt de gang van zaken wel uitermate 
spijtig. Welke mogelijkheden ziet de 
minister nog om op het punt van 
arbeidsduurverkorting tot overleg te 
komen? Gelooft hij er nog in? 

Inmiddels betekenen de bezuinigin-
gen van de afgelopen jaren en van dit 
jaar, de terugloop van het aantal 
leerlingen en dus van onderwijskrach-
ten en het ontbreken van overeenstenv 
ming over arbeidsduurverkorting dat 
niet alleen de werkloosheid steeds 
groter wordt, maar dat ook de 
leeftijdsopbouw van de onderwijsge-
venden steeds eenzijdiger wordt. 

Afgestudeerden hebben steeds 
minder kans om een passende 
werkkring te vinden. Die gevolgen 
zullen op den duur catastrofaal zijn. 
Onderwijzers die op de nieuwe 
pedagogische academies worden 
opgeleid voor de nieuwe basisscholen, 
zullen werkeloos moeten toezien. Op 
deze manier dreigt er een steeds 
grotere generatie- en cultuurkloof te 
ontstaan tussen leerlingen en onder-
wijsgevenden. Dit is slecht voor het 
algemeen pedagogisch beleid en voor 
de vernieuwing van het onderwijs. 

Welke visie hebben de bewindslie-
den en welke maatregelen denken zij 
te nemen om hier verandering in te 
brengen? Welke kansen hebben 
jongeren om bij aanstelling en 
ontslag eerlijk beoordeeld te worden? 
Ik bepleit niet de zeer subjectieve 
beoordeling die de fractievoorzitter 
van het CDA recent heeft voorgesteld. 
Ik bepleit nog minder het absurde 
voorstel van de heer Franssen om de 
academies één jaar voor nieuwe 
leerlingen te sluiten. Ik vind wel dat 
een discussie, ook over dit punt, 
mogelijk moet zijn en gevoerd moet 
worden. 

De bezuinigingsvoorstellen die in 
deze begroting verwerkt zijn, wijst de 
fractie van de PPR af. Ik denk hierbij 
bij voorbeeld aan de beperking van de 
niet-examenvakken in de hoogste 
klassen van VWO, HAVO en MBO. 
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Weer worden vakken als gymnastiek, 
creatieve en musische vorming en 
maatschappijleer als minder belangrijk 
beschouwd voor de ontwikkeling van 
jongeren. Dit gebeurt, terwijl grote 
groepen jongeren, gezien de grote 
werkloosheid, de komende jaren juist 
algemene en creatieve vaardigheden 
nodig zullen hebben om overeind te 
blijven, om hun zelfvertrouwen en 
zelfrespect te bewaren! Het is dus een 
onbegrijpelijke keuze. Denk bij 
voorbeeld aan de lichamelijke oefe-
ning. Vergeleken met het buitenland 
lopen wij op dit punt niet voorop. Hier 
nog verder op beknibbelen kan funest 
zijn. Wat vindt de staatssecretaris van 
volksgezondheid en sport eigenlijk 
van deze maatregel? 

Onbegrijpelijk is ook de keuze voor 
de schaalvergroting, die in het totale 
onderwijsveld wordt doorgevoerd, 
van de basisscholen tot aan het HBO. 
Dit is een ontwikkeling, waarvan te 
vrezen valt dat de nadelen vele malen 
groter zullen zijn dan de voordelen. 
Doelmatigheid en efficiency zijn 
belangrijk, maar betrokkenheid en 
bereikbaarheid bepalen in sterke mate 
de meerwaarde van het leerproces. Er 
zijn al genoeg leerlingen in ons land, 
die vroegtijdig van school gaan. Ik 
vrees dat grotere scholen een gebrek 
aan motivatie niet zullen terugbrengen. 
Integendeel! 

Dit brengt mij automatisch, bij het 
tweede-kansonderwijs. Ik blijf pleiten, 
ook bij deze bewindslieden, voor 
meer financiële armslag voor de 
alfabetiseringscursussen. Zolang er 
wachtlijsten zijn voor deze meest 
elementaire vorm van onderwijs, zal 
ik hierop blijven hameren. Tweede-
kansonderwijs moet er ook zijn voor 
alle vervolgopleidingen. Gemotiveer-
de mensen vragen niet alleen om een 
open universiteit, maar ook om bij 
voorbeeld LBO voor volwassenen. 

Hoe oordelen de bewindslieden 
hierover? Kunnen alle volwassenen 
die het wensen in het schakelende en 
oriënterende programma van de 
deeltijdvariant van het K-MBO 
opgenomen worden? Hoe staat het 
met het vinden van een praktijksimu-
latie voor alle beroepsrichtingen in de 
volletijdsvariant van het K-MBO? Is 
het onvoldoende voorhanden zijn van 
een praktijksimulatie ook niet de 
reden dat het aantal deelnemers van 
de BKE-projecten niet bekend is? 

Kan er, voor zover er iets bekend is 
over de BKE-projecten, geantwoord 
worden op de vraag of de groep van 
deelnemers enigszins overeenkomt 
met de oorspronkelijke doelgroep? 

Hoeveel vrouwen doen er bij voorbeeld 
aan mee? Waarom moeten er opnieuw 
forse bezuinigingen plaatsvinden in 
het vormingswerk, waar jongeren die 
gebaat zijn bij een combinatie van 
werken en leren de dupe van worden? 

In de memorie van toelichting 
wordt voor het eerst meegedeeld dat 
de minister afziet van het ontwikkelen 
van een studiefinancieringsstelsel 
waarbij wordt uitgegaan van onafhan-
kelijkheid van het ouderlijk inkomen. 
Dit is zeer teleurstellend na alle 
kameruitspraken van de afgelopen 
jaren. Met het indienen van een 
nieuwe motie wil ik een poging doen 
om de discussie over de studiefinan-
ciering weer in het juiste spoor te 
krijgen. 

Motie 

De Voorzitter: Door het lid Lankhorst 
wordt de volgende motie voorgesteld: 

De Kamer, 

gehoord de beraadslaging; 

overwegende dat de regering in de 
memorie van toelichting heeft 
meegedeeld af te zien van het ontwik-
kelen van een studiefinancieringsstel-
sel, dat uitgaat van onafhankelijkheid 
van het ouderlijk inkomen; 

constaterende, dat de studiekosten 
door gestegen prijzen (o.a. van 
college- en inschrijvingsgelden) sterk 
zijn toegenomen, terwijl de studiebeur-
zen ook in 1984 zullen worden gekort; 

spreekt als haar mening uit, dat het 
dringend noodzakelijk is het bestaande 
stelsel van studiefinanciering te 
herstructureren; 

dringt er bij de regering op aan, uit te 
blijven gaan van een studiefinancie-
ringsstelsel, dat onafhankelijkheid van 
de ouders mogelijk maakt, en vóór 1 
juni 1984 bij de Kamer een voorstel 
tot stelselherziening in te dienen, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Naar mij blijkt, wordt deze motie 
voldoende ondersteund. 

Zij krijgt nr. 76(18100-VIII). 

De heer Wallage (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik wil de heer Lankhorst 
een vraag stellen naar aanleiding van 
zijn motie. Daarin wordt gevraagd het 
bestaande studiestelsel te herstructu-
reren. Betekent dit dat de Kamer 
wordt gevraagd uit te spreken dat niet 
naar een nieuw stelsel behoeft te 
worden gestreefd. 

De heer Lankhorst (PPR): Zou u dat 
nu kunnen denken? 

De heer Wallage (PvdA): Ik zou het 
haast niet kunnen denken, ware het 
niet dat de tekst van de motie daartoe 
ruimschoots aanleiding geeft. 

De heer Lankhorst (PPR): Er staat: het 
bestaande stelsel van studiefinancie-
ring te herstructureren. Dat betekent 
dus dat wij iets nieuws willen. 

De Voorzitter: Dat is een semantische 
kwestie, dunkt mij. 

De heer Wallage (PvdA): Laten wij het 
daar maar op houden. 

De heer Lankhorst (PPR): Ik kan er 
niets anders in lezen. 

De heer Lansink (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Afgezien van deze taalkun-
dige kwestie wil ik nog op een 
inhoudelijke opmerking in de motie 
wijzen. Er wordt in de motie gesproken 
over onafhankelijkheid van de ouders. 
Sluit dit voor de heer Lankhorst uit 
dat van de studenten zelf een eigen 
bijdrage kan worden verlangd die zij 
vroeg of laat zouden moeten betalen? 

De heer Lankhorst (PPR): Ik dacht dat 
ik al eens eerder op die vraag antwoord 
heb gegeven. 

De heer Lansink (CDA): Wij zijn nu 
bezig met een nieuwe discussie. 

De heer Lankhorst (PPR): Mijn 
antwoord was destijds volstrekt 
duidelijk. Ik sluit niet uit dat u kan 
veronderstellen dat ik nog steeds op 
dat standpunt sta. 

De heer Lansink (CDA): Voor de PPR 
staat de tijd dus stil. 

De heer Lankhorst (PPR): Dat slaat 
natuurlijk ook weer volstrekt nergens 
op. Wij praten weer over een stelsel 
van studiefinanciering. Daarbij heb ik 
standpunten ingenomen. Helaas 
komen wij aan de eigenlijke discussie 
niet toe omdat de regering maar niet 
met iets komt. De heer Lansink mag 
dan van de PPR niet verwachten dat 
zij ten aanzien van de vraag die hij zo 
juist heeft gesteld, een ander stand-
punt heeft dan eerder is verwoord. 

De heer Lansink (CDA): Gelet op de 
maatschappelijke ontwikkeling, gelet 
op het aantal studenten dat terecht 
toeneemt enzovoorts, zou het dus 
kunnen zijn dat u met ons meedenkt 
en dat u bereid bent om eens te kijken 
naar nieuwe vormen. Het is echter 
duidelijk dat u het heeft over het 
bestaande stelsel. 

De heer Lankhorst (PPR): Ik heb de 
vorige keer ook al gezegd dat wij 
graag meedenken. Wij hopen 
dat wij dat nu eens samen kunnen 
doen aan de hand van voorstellen 
waarmee het kabinet moet komen. 
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Lankhorst 
Uw vraag wordt dus bepaald niet ne-
gatief beantwoord en daarom zou u 
ook best voor mijn motie kunnen 
stemmen. 

D 
De heer Wagenaar (RPF): Mijnheer de 
Voorzitter! De trein met onderwijsbe-
zuinigingen is, bij het dienstjaar 1984 
aangekomen, in een wat rustiger 
tempo gaan rijden. Wat bekomen van 
de nogal dramatische tocht in de 
afgelopen periode, lijkt thans het 
moment voor regering, parlement en 
het veld aangebroken om zich te 
bezinnen op de vraag waar wij met 
het onderwijs in de toekomst naar toe 
gaan. Het is ongetwijfeld waar, dat 
het stellen van juiste prioriteiten van 
het grootste belang is, indien men 
met een knellende beurs moet 
werken. Mijn fractie heeft daarom met 
kritische aandacht en helaas niet met 
onverdeelde instemming kennis 
genomen van de prioriteitsgebieden 
die bij de ombuigingen zullen worden 
ontzien. 

Volgens de memorie van toelichting 
komen deze gekozen lange-termijn-
doelstellingen voort uit ingrijpende 
maatschappelijke veranderingen. Dat 
lijkt ons in zoverre juist, dat dit van 
drie van de vier genoemde gebieden 
gezegd kan worden. Onze indruk is 
echter dat het onderwijsemancipatie-
beleid minder het resultaat is van een 
wisselwerking met de maatschappij 
en dat dit meer gezien moet worden 
als een instrument om de samenleving 
op termijn ingrijpend te veranderen. 
De inhoudelijke vormgeving in het 
onderwijs is afhankelijk van levensbe-
schouwelijke uitgangspunten en zij 
beperkt zich nu eenmaal niet tot een 
bepaald vakgebied of leergebied, 
doch zij krijgt in volle omvang 
gestalte in de pedagogische relatie. 
Vanuit onze Christelijke visie op staat 
en maatschappij komen wij dan tot 
het oordeel dat de overheid terug 
heeft te treden bij de afweging van 
verantwoordelijkheden ter zake. 

In dit verband rijzen bij mijn fractie 
ook vragen, waar in de memorie van 
toelichting het emancipatiebeleid als 
één van de facetten van achterstands-
bestrijding in het kader van het 
onderwijsvoorrangsbeleid wordt 
genoemd. Tot nu toe wordt, naar wij 
begrijpen, in dit voorrangsbeleid 
beoogd achterstandssituaties van 
kinderen op cognitief, affectief en 
sociaal gebied zoveel als mogelijk op 
te heffen. Op sociaal gebied gebeurt 
dit met behulp van de zogenaamde 
beroepenfactor. Graag vernemen wij 

van de minister in welke zin het 
emancipatiefacet iets zou toevoegen 
aan deze beoogde doelstellingen en 
welke instrumenten bij de beoordeling 
van de mate van emancipatie en de 
daarop geënte toewijzing van financië-
le middelen, worden gehanteerd? 

Wat het voorrangsgebied informa-
tie-technologie betreft, waarvoor f 250 
min. extra wordt uitgetrokken, vraag 
ik of het niet beter was geweest, te 
opereren met de bredere doelstelling 
'afstemming van het onderwijs op de 
arbeidsmarkt'. Op grond hiervan 
zouden meer gerichte keuzen gemaakt 
kunnen worden. Ik denk hierbij aan 
een versnelde invoering van de ca.o.'s 
onder gelijktijdige opheffing van de 
regionale organen voor het leerlingen-
wezen waarmee wellicht besparingen 
kunnen worden gerealiseerd en het 
ongedaan maken van het beleidsvoor-
nemen - dat inmiddels weer enigszins 
is teruggenomen - om de las- en 
middenstandscursussen te privatise-
ren, waartegen terecht door het 
bedrijfsleven bezwaren zijn geuit. 

Wij zouden graag zien dat de 
minister de betekenis van de versnelde 
invoering van de ca.o.'s en het 
ondersteunen van genoemde cursus-
sen voor het afstemmingsbeleid in de 
komende jaren onderkent en beleids-
matig vertaalt. Wil de minister hierop 
ingaan? 

De vierde prioriteitsstelling volwas-
seneneducatie heeft naast de onder-
wijskundige waarde als tweede-kans-
onderwijs ook een kwaliteitsverho-
gende functie met betrekking tot een 
betere afstemming van het onderwijs 
op de arbeidsmarkt. Helaas constateert 
mijn fractie dat in de veelheid van 
projecten nauwelijks een consistente 
verbindingslijn met het bedrijfsleven 
valt te ontdekken. Is de minister 
bereid een en ander nader te onder-
zoeken - er komt over dit onderwerp 
nog een hoorzitting - opdat het 
bedrijfsleven meer dan thans bij dit 
voorrangsbeleid wordt betrokken? 

De RPF-fractie wil niet in de kritiek 
op de gepresenteerde voorrangsgebie-
den blijven steken. Juist nu is het van 
grote betekenis dat wij gezamenlijk 
zoeken naar wegen die de kwaliteit 
van het onderwijs in deze tijd van 
bezuinigingen blijvend kunnen 
waarborgen, opdat perspectief wordt 
geboden. Ik zal onze gedachtengang 
op dit punt aan het eind van mijn 
betoog verduidelijken. 

Intussen bezien wij bepaalde 
ontwikkelingen in het overleg tussen 
regering, parlement en onderwijsveld 
met grote zorg. De grote stroom van 
nota's en circulaires bezorgt het veld 

veel last, niet in de laatste plaats 
vanwege interpretatieverschillen in 
talloze circulaires waarover het 
departement moet worden geraad-
pleegd. Een en ander betekent een 
toenemende lastenverzwaring voor 
het gehele onderwijs. Het is wat 
paradoxaal dat deze toegenomen 
werklast gepaard gaat met een 
vermindering van het aantal taak- en 
diensturen. Daarenboven vragen wij 
begrip voor de positie van de school-
leiding in het bijzonder onderwijs, die 
voor het bestuderen van de vele 
stukken gebruik moet maken van 
mensen die dat naast hun dagtaak 
cq. in hun vrije tijd moeten doen. Wij 
voorzien grote problemen in de 
komende jaren en dringen er bij de 
minister op aan, de kritiek en de 
aanbevelingen vanuit het onderwijs-
veld - ik denk aan de petitie van een 
groot aantal wethouders van onder-
wijs - bijzonder ernstig te nemen. 
Graag vernemen wij een reactie van 
de minister. 

Zowel in het basisonderwijs als in 
het voortgezet onderwijs staan 
fundamentele vernieuwingen voor de 
deur. Deze vernieuwingen zullen 
zware eisen stellen aan degenen die 
binnen het onderwijs werkzaam zijn. 
Het beleid zal daarom gericht moeten 
zijn op het scheppen van voorwaarden, 
waardoor vernieuwingen zich in een 
rustiger sfeer kunnen ontwikkelen. De 
vernieuwingen volgen elkaar thans in 
te snel tempo op, zonder dat er tijd is 
voor een deugdelijke evaluatie. Wil de 
staatssecretaris deze zaak in zijn 
reactie betrekken? 

Er heerst grote onzekerheid over de 
continuïteit in de werkgelegenheid en 
over de beschikbare financiële 
middelen. Ik spreek daarbij nog niet 
eens over de voorgestelde maatregel 
met betrekking tot de kleine-scholen-
problematiek. Hoewel mijn fractie 
erkent dat kritisch moet worden 
gekeken naar de spreiding van 
scholen, wil zij er toch op wijzen dat 
de gevolgen voor een aantal regio's, 
met name in de dunbevolkte gebieden, 
zeer ernstig zullen zijn. Het is bepaald 
niet ondenkbaar dat de spreiding van 
denominatie wordt aangetast. 

Vooral voor het jonge kind zal de 
bereikbaarheid van de school gewaar-
borgd moeten blijven. Wij vragen de 
staatssecretaris daarom met nadruk 
of hij bereid is, hierop toe te zien. Ook 
het verloren gaan van arbeidsplaatsen 
en de hoge kosten van vervoer voor 
gezinnen in geval van opheffing of 
fusie zijn argumenten die volgens 
mijn fractie uitdrukkelijk moeten 
worden meegewogen. 
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Volgens de memorie van toelichting 
bij de begroting zal de SLO in 1984 
een schoolwerkplan moeten vervaar-
digen, waarin onder meer het onder-
wijsaanbod en de onderwijsdoelen 
voor het basisonderwijs worden 
beschreven, als praktische handleiding 
bij de schoolwerkplanontwikkeling. 
Mijn fractie vraagt zich echter af of 
deze opdracht, die toch al wat verder 
gaat dan het maken van een voorbeeld 
voor het opstellen van een plan, past 
in de SLO-taak, omdat onderwijsdoe-
len en -aanbod verbonden behoren te 
zijn met de inhoudelijke vormgeving 
van het onderwijs. Deze handreiking 
zal volgens de regering een te grote 
en ongewenste diversiteit qua 
onderwijsaanbod voorkomen. Kan de 
staatssecretaris uitleggen, waarom 
die diversiteit eigenlijk zo ongewenst 
is? 

Bovendien vraag ik mij af, of de 
praktijk inderdaad zo divers zal blijken 
te zijn. De Wet basisonderwijs biedt 
immers voldoende kader om uitwas-
sen te voorkomen. 

Over het emancipatiebeleid sprak ik 
reeds in mijn inleiding. Ik wil nog een 
concrete zaak aan de orde stellen. De 
overheid wil onder andere door 
voorlichting over overblijfmogelijkhe-
den en continuroosters via het 
onderwijs voorwaarden scheppen om 
tot een niet-traditionele rolverdeling 
in de gezinnen te komen. Is dit 
voorwaardenscheppend beleid echter 
wel in overeenstemming met de 
doelstellingen en de eigen aard van 
het onderwijs. 

Wanneer wij ervan uitgaan, dat een 
regelmatig gezinsleven de ontwikkeling 
van het kind positief beïnvloedt - vele 
onderzoeken wijzen in die richting 
- vraag ik mij af, of dit beleid niet 
contraproductief zal werken. Als wij 
de mensen in het onderwijsveld 
mogen geloven - ik heb geen reden 
dat niet te doen - wijzen vele proble-
men in het onderwijs terug op 
opvoedingsproblemen. Ik hoor 
daarom graag het commentaar van 
de staatssecretaris. 

Het verheugt mijn fractie dat met 
betrekking tot het speciaal onderwijs 
geen extra bezuinigingen zijn voorge-
steld. 

Het gestelde in de memorie van 
toelichting, dat een groter aantal 
scholen zal worden betrokken bij het 
ontwikkelingsproces van het speciaal 
onderwijs roept bij mijn fractie de 
vraag op, op welke wijze deze betrok-
kenheid zal worden bevorderd en aan 
welke soort scholen hier nu wordt 
gedacht. Kan de staatssecretaris 
hierover iets meer zeggen? 

Wat betreft het voortgezet onderwijs 
zijn er een aantal beleidsvoornemens 
die mijn fractie niet met instemming 
kan begroeten. De 10%-maatregel die 
vorig jaar reeds veel weerstand 
ontmoette en waarvan slechts het 
financieel effect enigszins duidelijk is 
geworden wordt ook in deze begroting 
doorgetrokken naar de taak- en 
diensturen. Het mag echter duidelijk 
zijn, dat de aandacht die aan gezakte 
kandidaten moet worden besteed niet 
met 90% vermindert. De aandacht 
voor deze leerlingen zal dus worden 
verhaald op de gehele school. 
Docenten die met een speciale taak 
zijn belast krijgen hierdoor minder 
tijd, terwijl de regering juist de nadruk 
legt op bij voorbeeld een betere 
keuzebegeleiding. Kan de staatssecre-
taris ons uitleggen hoe deze maatregel 
nu valt te rijmen met de doelstelling, 
dat het onderwijs belangrijke ontwik-
kelingen en vernieuwingen moet 
stimuleren? 

De beperking van het onderwijsaam 
bod in de bovenbouw heeft evenmin 
de instemming van mijn fractie. Dit 
zal onzes inziens leiden tot reductie 
van de onderwijsdoelen en beperking 
van de vrije invullingsruimte van het 
bijzonder onderwijs. Ook zal te veel 
nadruk komen te liggen op de cogni-
tieve doelen. Bovendien is deze 
maatregel in strijd met het voornemen 
om het vormingsaanbod te verbreden. 

Ook het aspect van de werkgelegem 
heid is voor ons belangrijk. Graag 
vernemen wij van de staatssecretaris 
of hier alleen budgettaire maatregelen 
aan de orde zijn of dat het hier gaat 
om maatregelen die zijn ingegeven 
door statistische gegevens waaruit zou 
blijken dat lessen in niet-examenvakken 
door weinigen worden bezocht. 

Ook in het voortgezet onderwijs is 
herstructurering aan de orde. Kleine 
scholen moeten fuseren. Het dalen 
van het leerlingental maakt herschik-
king noodzakelijk. Bij mijn fractie 
rijst de vraag wat in dit verband wordt 
bedoeld met de opmerking dat bij 
deze fusies de doelmatigheid wordt 
verhoogd. Wat moet hier eigenlijk 
onder 'doelmatigheid' worden 
verstaan? Is hier sprake van een 
louter financiële doelmatigheid of kan 
hierbij ook worden gedacht aan 
onderwijsverbetering? Beschikt de 
regering overigens over gegevens 
waaruit blijkt dat grotere schoolge-
meenschappen inderdaad zoveel 
voordeliger zijn? 

Omdat het beleidsvoornemen met 
betrekking tot het opheffen van kleine 
scholen in het voortgezet onderwijs 
niet is gekoppeld aan een onderwijs-

kundig beleidsperspectief is het niet 
uitgesloten, dat scholen binnenkort 
met twee fusies c.q. integratie-opera-
ties zullen worden geconfronteerd. 
Waar het gaat om fusies van scholen 
heeft mijn fractie nog een zorg van 
een geheel andere aard. Wij vragen 
ons namelijk af, of we door deze 
schaalvergroting niet ongemerkt 
afstevenen op de middenschool, 
zonder dat in de Kamer een afdoende 
discussie heeft plaatsgevonden over 
de vraag hoe wij het vervolgonderwijs 
onderwijskundig moeten invullen. 

De vraag of wij nu een een- of 
tweesporenstelsel krijgen is nog 
steeds niet beantwoord. Mijn fractie 
heeft het gevoel dat wij door allerlei 
fusies en veranderingen - samenvoe-
ging MAVO en LBO; het nieuwe 
lyceum in plaats van HAVO/VWO -
een weg inslaan die ertoe zal leiden 
dat deze vraag zich als het ware 
vanzelf oplost. Hier rijst voor mijn 
fractie de vraag of degenen die 
verantwoordelijk zijn voor het onder-
wijsbeleid in wezen niet buiten spel 
worden gezet. 

Met ingang van 1 augustus 1984 
zullen nogmaals een aantal proefpro-
jecten deel-KMBO van start gaan. De 
criteria voor spreiding bieden voor de 
vormingsinstituten die werken vanuit 
een levensbeschouwelijke grondslag 
en deze niet wensen op te offeren 
nauwelijks de mogelijkheid hieraan 
deel te nemen. Deze instituten 
dreigen derhalve bij integrale invoe-
ring in een onherstelbare achterstands-
positie te worden geplaatst. Is de 
staatssecretaris bereid te bevorderen 
dat op korte termijn een spreidingsplan 
terzake wordt gemaakt dat recht doet 
aan de verlangde richtingen en op 
basis waarvan de toedeling van 
proefprojecten verantwoord kan 
plaatsvinden? 

Is de staatssecretaris tevens bereid 
om de mogelijkheden tot het aanvra-
gen van cursussen BBO uit te breiden 
om op deze manier voornoemde 
vormingsinstituten een gelijkwaardige 
kans te bieden om te participeren in 
de proefprojecten? 

Sprekend over het vormingswerk 
moet gesteld worden, dat deze sector 
bepaald niet ongeschonden uit de 
begroting komt. Dit werk biedt echter 
in belangrijke mate een opvang voor 
schoolafwijkende jongeren, een groep 
die door het ontbreken van perspectief 
vanwege de grote werkloosheid 
steeds groter wordt. De taak van de 
huidige vormingsleiders wordt 
aanmerkelijk verzwaard terwijl zij 
sterk beknot worden in hun mogelijk-
heden. Mijn fractie heeft dan ook 
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moeite met het voornemen, de 
weekuren van de vormingsleider te 
verhogen tot 24 groepsuren. 

Dit zal helaas leiden tot een toene-
mend gebruik van standaardprogram-
ma's en een afname van de individuele 
begeleiding, die juist in dit werk zo 
belangrijk is. Ook het halveren van het 
aantal uren voor gastdocenten acht 
mijn fractie niet verstandig. Dit zal het 
onderwijsaanbod van deze instituten 
aanzienlijk versmallen. Het onderwijs-
voorrangsbeleid behoort tot een van 
de voorgenomen prioriteiten. Kan de 
staatssecretaris ons uitleggen, hoe 
een en ander geri jmd kan worden 
gelet op de nadelige gevolgen die 
deze begroting voor de vormingsinsti-
tuten heeft? 

Mijnheer de Voorzitter! Ik rond mijn 
betoog af en kom terug op de vraag, 
in welke richting en met welk perspec-
tief het onderwijs zich zou moeten 
ontwikkelen. Men schiet naar ons 
oordeel tekort indien men slechts de 
vraag naar de betaalbaarheid van 
gemeenschapsvoorzieningen, in dit 
geval op het terrein van het onderwijs, 
aan de orde stelt. Een perspectief 
wordt met recht geboden wanneer 
men de gelegenheid benut om op 
langere termijn te komen tot een 
werkelijke herschikking van verant-
woordelijkheden voor opvoeding en 
onderwijs. 

Het gaat dus om meer dan het 
herschikken van de financiële aanspra-
kelijkheid voor het gebruik van deze 
voorzieningen. Daarin past ook geen 
overheidsbeleid, dat via planning en 
spreiding op den duur noodzakelijker-
wijze zal voeren tot een inperking van 
de richtingsvrijheid. Wij staan derhalve 
op een kruispunt van wegen. De weg 
die wij voorstaan kan verstrekkende 
gevolgen hebben. Mijn fractie is 
evenwel bereid die route te verkennen. 

D 
De heer Schutte (GPV): Mijnheer de 
Voorzitter! Kennisneming van de 
begrotingsstukken en de daarop 
geleverde commentaren kangemakke-
lijk tot de conclusie leiden, dat de 
financiële perikelen het inhoudelijke 
onderwijsbeleid dreigen te overwoeke-
ren. Dit de bewindslieden verwijten 
zou mijns inziens niet geheel juist zijn, 
te meer daar zij ook in deze benarde 
omstandigheden nog ruimte weten te 
vinden voor nieuw beleid. Ik doel met 
name op de te waarderen voornemens 
ten aanzien van het onderwijsvoor-
rangsbeleid, de volwasseneneducatie 
en de informatietechnologie. 

Vooral het laatste punt heeft 
recentelijk nogal wat stof doen 
opwaaien. De indruk is gewekt alsof 
hetslechts zou gaan om het impompen 
van vele honderden miljoenen 
guldens in het onderwijs. Ik zou over 
dit nieuwe paradepaard van de 
minister graag wat meer inhoudelijke 
informatie van de minister krijgen. 
Welke plaats zal de onderwijsinforma-
tietechnologie in het onderwijs 
krijgen? Om welk onderwijs zal het 
gaan? Welke leerdoelen heeft de 
minister hierbij voor ogen? Stelt hij 
zich voor te zijner ti jd ook wetswijzi-
gingen te bevorderen op het punt van 
de inhoud van leerplannen? 

Een geheel andere ingrijpende zaak 
is die van de HOS-nota. Zowel de 
minister als de onderwijsorganisaties 
verdienen waardering voor het feit, 
dat zij na veel en hard overleg tot een 
gezamenlijk standpunt zijn gekomen. 
Over de inhoud hiervan zullen we 
later nog spreken. Nu wi l ik slechts 
een enkele vraag over de budgettaire 
kant stellen. 

De HOS-nota vloeit voort uit de in 
oktober 1980 aanvaarde motie-Riet-
kerk/Lubbers, waarin onder meer 
werd gevraagd met meerevenwichtige 
bezuinigingsvoorstellen te komen. Uit 
de brief van de minister over de 
resultaten van het overleg blijkt nu, 
dat met het nieuwe salarissysteem 
geen endogene opbrengsten noch 
meerkosten zijn gemoeid. Wel wordt 
in tien jaar de extra salariskorting van 
1,81% geleidelijk afschaft. Betekent 
dit nu, dat per saldo de post salarissen 
op de begroting geleidelijk zal stijgen? 
Is met het nu bereikte compromis elke 
bezuinigingsgedachte met betrekking 
tot de onderwijssalarissen van de 
baan? 

Waardering heb ik voor het vele 
werk dat wordt verzet om tijdig het 
nieuwe basisonderwijs in te voeren. 
Een belangrijk punt in dit hele proces 
is dat van de financiële gevolgen voor 
de gemeenten. Op het VNG-congres 
van 2 december j i . heeft de minister 
beloofd de problematiek van de 
onderwijstekorten niet op de gemeen-
ten af te wentelen. Wat betekent deze 
toezegging materieel? Waarop is zijn 
mening gebaseerd, dat de gemeenten 
met een kritisch beleid ten aanzien 
van de uitgaven voor het openbaar 
onderwijs een aanzienlijke bijdrage 
kunnen leveren aan de terugdringing 
van de onderwijstekorten? 

Meent de minister dat nu eerst de 
gemeenten zelf de tekorten moeten 
en kunnen bestrijden, alvorens hij kan 
vaststellen, welk bedrag hij extra voor 
de invoering van de wet kan uittrekken? 

Van algemene aard is ook de vraag, 
die ik wil stellen over het al dan niet 
vri jwil l ige karakter van de arbeidstijd-
verkorting in het onderwijs. Mag ik 
ervan uitgaan, dat dit in de nieuwe 
formatieregeling voor de basisschool 
niet verplicht zal worden opgelegd? 

Onder andere op basis van artikel 
43 van de Wet op het basisonderwijs 
wordt gewerkt aan een regeling van 
het georganiseerd overleg met 
organisaties van schoolbesturen over 
de rechtspositie van onderwijsperso-
neel. Is de minister bereid, bij dit 
overleg elke besturenorganisatie toe 
te laten, ook die van de kleine richtin-
gen? 

Het is een goede zaak dat staatsse-
cretaris Ginjaar met de besturenorga-
nisaties tot overeenstemming is 
gekomen inzake de herschikking en 
fusie van scholen voor het voortgezet 
onderwijs. Welke conclusie trekt zij 
hieruit voor de komende plannings-
wet? Is een aparte en nieuwe wet nog 
wel echt nodig? Zou niet kunnen 
worden volstaan met een aanpassing 
van de Wet op het voortgezet onder-
wijs? 

Van deze staatssecretaris wi l ik ook 
graag vernemen wanneer zij denkt 
een definitieve regeling van de 
slepende MBO-V kwestie te kunnen 
presenteren. 

Bij de behandeling van deMDGO-wet 
heeft de Kamer een motie aanvaard, 
waarin de bewindslieden werd 
verzocht, bij de naamgeving van 
onderwijssoorten minder gebruik te 
maken van afkortingen. Hoe staat het 
met de uitvoering van deze motie? 

Mijnheer de Voorzitter! Op de 
universiteiten is veel in beweging; 
veel is onzeker. De minister wilde met 
zijn concept-nota-Beiaard een aantal 
operaties samenvoegen, maar maakte 
voorlopig de onzekerheid groter. Nu 
de definitieve nota er nog niet is, 
duurt de onzekerheid voort. Met name 
de plannen met de lerarenopleidingen 
roepen vragen op. Het loskoppelen van 
de universiteit met de professionele 
bekwaming voor leraren heeft 
bezwaren. Mijn eerste vraag is hoe dit 
strookt met de beleidsvoornemens 
ten aanzien van het HBO, waarbij juist 
gekozen wordt voor concentratie van 
vakbekwaamheid en professionele 
bekwaamheid. 

Mijn tweede vraag is of bij de 
verkrijging van de eerstegraads 
bevoegdheid aan een NLO, bij 
verdergaande samenwerking tussen 
MO-instellingen en NLO's, de kans 
groot is dat er steeds meer eerste-
graads leraren komen, die geen 
enkele aanraking hebben gehad met 
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Schutte 
de academische wereld, omdat de 
rechtstreekse weg via MO en NLO 
aantrekkelijker wordt. Of wordt dit 
misschien om financiële redenen juist 
gewenst? Zal bij een toeneming van 
het aantal niet-academisch gevormde 
leraren geen niveauverlaging optreden 
bij het secundair onderwijs? 

Ook het wegsnijden uit de tweede 
fase van een aantal professionele 
beroepsopleidingen roept vragen op. 
De band met het bedrijfsleven wordt 
losser en dat lijkt mij strijdig met het 
algemene kabinetsbeleid. Bovendien 
zal de uitstraling naar beneden, die 
van topopleidingen uitgaat, groten-
deels verdwijnen. Ook dat kan 
niveauverlagend werken. Acht de 
minister deze ontwikkeling reëel? 

Vervolgens wil ik een enkele 
opmerking maken over de voorwaar-
delijke financiering. In U&H van 
december 1983 werden een aantal 
rechtspositionele knelpunten ge-
noemd, die dit systeem meebrengt. 
Worden die bij de komende evaluatie 
betrokken of zal de definitieve Beiaard-
nota daarop ingaan? Is de minister 
bereid, de termijn van 5 jaar soepel 
toe te passen, omdat nu vaak verschil-
lende onderzoeksdoelen bij elkaar 
worden gesprokkeld om de termijn 

• vol te krijgen? 
Over bureaucratisering is al veel 

gezegd. Altijd klagen de instellingen 
over Haagse regelzucht, maar soms 
hebben ze het er wel naar gemaakt. 
Toch geloof ik dat in het geval van de 
voorwaardelijke financiering de klacht 
niet helemaal ten onrechte is. 

Hoe hard is de thans bestaande 
verhouding tussen het A-deel en het 
B-deel? Is de minister bereid, die 
verhouding te wijzigen ten gunste van 
het A-deel? 

De beleidsvoornemens ten aanzien 
van de nieuwe overleg- en adviesstruc-
tuur kan ik onderschrijven. Enthousiast 
is mijn fractie nooit geweest over het 
functioneren van de Academische 
Raad sinds 1970. Het paradoxale feit 
doet zich voor, dat de vergroting van 
de medezeggenschapsmogelijkheden 
het conservatisme heeft doen toene-
men. Voor een slagvaardig adviescol-
lege is een grote mate van onafhanke-
lijkheid vereist. Ik denk hierbij daarom 
aan dwarsverbanden van de nieuwe 
ARHO met bij voorbeeld de WRR, de 
RAWB en de top van het Nederlandse 
bedrijfsleven. Graag hoor ik hierover 
het oordeel van de minister. 

Ik juich het toe, dat eindelijk iets 
meer duidelijkheid ontstaat over de 
studiefinanciering. De ouderonafhan-
kelijkheid is afgestuit op praktische en 

financiële problemen. Ik kan daar niet 
hard over treuren. Het schijnt veel 
voor te komen dat bursalen samenwo-
nen met iemand, die eigen inkomsten 
heeft. Is de minister van mening dat, 
indien de belastingwetgever rekening 
zal houden met samenwoning van 
partners, jonger dan 27 jaar, ook het 
bureau Rijksstudietoelagen dit moet 
doen, hoe moeilijk de controle in de 
praktijk ook zal zijn? 

Mijnheer de Voorzitter. De open 
universiteit opent in augustus a.s. 
haar poorten en heeft al vele duizenden 
aanmeldingen. 

Het wetsontwerp is echter nog 
maar net ingediend. Het lijkt onwaar-
schijnlijk dat die wet vóór 1 september 
in het Staatsblad zal staan. Hoe zal het 
voor de open universiteit mogelijk 
zijn, officieel studenten in te schrijven 
als er niet eens een wettelijke basis 
voor die instelling is? In 'Delta' van de 
vorige week las ik, dat de afdeling 
maritieme techniek de haar regarde-
rende TVC-beschikking wil laten 
aanvechten door de TH. 

De kans dat dit gaat gebeuren, is 
niet groot omdat de afdeling tot nu 
toe steeds zélf de kastanjes uit het 
vuur heeft moeten halen. De minister 
heeft echter legitieme verwachtingen 
gewekt. Wat gaat hij doen als de 
evaluatiecommissie haar opdracht 
teruggeeft? Valt dan het doek over het 
zelfstandige voortbestaan van de 
afdeling? Ik dacht dat deze dappere 
kleine hoog-gespecialiseerde afdeling 
beter had verdiend. 

D 
Mevrouw Ubels-Veen (EVP): Mijnheer 
de Voorzitter! Zoals het onderwijs het 
vorige jaar moest bezuinigen, zo valt 
ook dit jaar volgens de minister niet te 
ontkomen aan bezuinigingen. Het 
vorige jaar stelde ik de vraag, of het 
Ministerie van Onderwijs en Weten-
schappen niet gevrijwaard zou 
moeten worden van bezuinigingen. 
Eigenlijk zou ik die vraag nu wéér 
willen stellen. Immers, geld, besteed 
aan onderwijs, is investeren in de 
toekomst. Die investering zal te zijner 
tijd haar waarde bewijzen. Kinderen 
zijn de toekomstige dragers van onze 
samenleving. Afgewogen tegen het 
feit, dat het Ministerie van Defensie 
niet behoeft in te leveren, ja zelfs twee 
procent per jaar mag groeien, zal in 
elk geval duidelijk zijn met welke 
gezindheid deze regering denkt en 
handelt. 

Zo er al niet aan bezuinigingen valt 
te ontkomen, dienen deze vastgesteld 
te worden in nauw overleg met de 
betrokkenen. Ik reken daarbij niet 

alleen de onderwijsgevenden maar 
ook de ouders en de kinderen. Daarbij 
zou er gestreefd moeten worden naar 
verbetering van de kwaliteit van het 
onderwijs omdat voor onze kinderen 
het beste nog niet goed genoeg is. 

De heer Gualthérie van Weezel (CDA): 
Zonder meer! 

Mevrouw Ubels-Veen (EVP): De 
realiteit geeft naar mijn mening een 
heel ander beeld te zien. Het beleid in 
zijn geheel beoordelend, kan ik niet 
anders dan met grote teleurstelling 
constateren dat het in het Nederlandse 
onderwijs er niet meer om lijkt te 
gaan, kinderen te onderwijzen en op 
te voeden tot weerbare volwassen 
mensen, die zich staande kunnen 
houden in de steeds ingewikkelder 
wordende maatschappij. 

Neen, het onderwijs lijkt steeds 
meer gebruikt te worden - of moet ik 
hier zeggen: misbruikt? - om de 
kinderen te selecteren die straks het 
best bruikbaar zullen zijn in het 
bedrijfsleven. Kinderen met een goed 
verstand en liefst ook nog met ouders 
die wat kunnen betalen, hebben dan 
de beste papieren. Kinderen zonder 
deze zegeningen mogen afvallen en 
maken een gerede kans, straks het 
groeiende leger van werkloze school-
verlaters te versterken. 

Hoewel de bestrijding van de 
jeugdwerkloosheid allereerst onder 
de verantwoordelijkheid valt van 
's ministers collega de heer De Koning, 
zou juist ook de ministervan onderwijs 
in staat zijn, jeugdwerkloosheid door 
middel van gerichte onderwijsvoorzie-
ningente bestrijden. Het CBS bereken-
de dat er in april 1983 218.650 jeugdige 
werklozen onder 23 jaar in ons land 
waren. Te verwachten valt, dat er 
onder deze groep een toename zal 
optreden van alcoholisme, drugsge-
bruiken criminaliteit. Het zijn verschijn-
selen, waaronder met name de grote 
steden nu al gebukt gaan. 

Ook zullen deze jongeren ontvanke-
lijk blijken te zijn voor de ideeën van 
het steeds meer opkomende rascisme. 
In verband met dit alles wordt er nu al 
gesproken over een 'verloren genera-
tie'. Het mag verbazing wekken dat de 
regering dit gigantische probleem, dat 
de houdbaarheid van onze samenle-
ving in hoge mate op het spel zet, niet 
tot urgentie nr. 1 heeft verklaard, 
zowel in het kabinet als geheel, als 
per departement afzonderlijk. Zou dit 
wél zou zijn, dan zou de minister ten 
aanzien van jongeren met andere 
voorstellen zijn gekomen. Kinderen, 
die van de MAVO of het LBO komen, 
lopen veel kans, geen werk te vinden. 
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Ubels-Veen 

Juist deze kinderen hebben veelal 
extra aandacht nodig maar de 
groepen worden te groot en individu-
ele begeleiding wordt onmogelijk 
gemaakt. 

Met het oog op de werkloze jongeren 
acht ik uitbreiding van het KMBO 
belangrijk maar ik vrees dat de 
voorgestelde uitbreiding niet voldoen-
de zal zijn om aan de vraag naar 
KMBO te voldoen. 

De groep jongeren die nu een 
gesloten deur vindt bij het KMBO zou 
gebaat zijn bij een verdere uitbreiding 
van de cursussen jeugdige werklozen 
- maar ook dat gebeurt niet - of bij 
een voldoende systeem van volwasse-
neneducatie. Ook zou ik willen pleiten 
voor verhoging van de status van het 
lager beroepsonderwijs. Met het 
krapper worden van het inkomen 
willen mensen hun spullen weer laten 
repareren. Laten er weer goede 
opleidingen komen voor loodgieters, 
smeden, timmerlieden, meubelma-
kers, naaisters, gezinsverzorgsters, 
schoenmakers enz. 

De huidige lagere beroepsopleiding 
is eigenlijk niet meer dan een vangnet 
voor kinderen die afvielen voor HAVO 
of VWO. Maar ook op het LBO voelen 
veel kinderen zich niet thuis, omdat 
ook deze opleiding te veel kennis-ge-
richt is en te weinig ambachtelijk. De 
talenten van deze kinderen zitten in 
hun handen en om die vaardigheden 
zit onze maatschappij te springen. Een 
goede ambachtelijke opleiding zou 
deze jongeren ook de mogelijkheid 
bieden, als zij dat zouden willen een 
paar jaar in andere landen te gaan 
werken, waar misschien ook behoefte 
aan vaklieden bestaat. 

Een voorbeeld van het in mijn ogen 
verkeerde beleid is het intrekken van 
de rijkssubsidie voor lascursussen en 
voor middenstandscursussen over 
enige jaren. 

Ook het beleid dat de minister ten 
aanzien van kleine scholen voorstaat 
vind ik onbegrijpelijk. Een groot 
aantal van de plus-minus 2000 kleine 
scholen dreigt te worden opgeheven. 
Daartoe behoren scholen die vele 
decennia lang voor de persoonlijke 
inspanning van ouders en dorpsgeno-
ten konden blijven bestaan. Voor de 
kleine gemeenschap is de eigen kleine 
school veel meer dan alleen de plek 
waar de kinderen onderwijs ontvan-
gen. 

Het bevordert de onderlinge 
saamhorigheid. Het is het gezamenlijk 
werkstuk van de gemeenschap. Veel 
kleine dorpen zijn al getroffen door 
bezuinigingen, waardoor andere 

sociaal-culturele voorzieningen, zoals 
club- en buurthuiswerk en bibliotheek, 
werden ingekrompen of zelfs geheel 
verdwenen. Kleine kinderen, vanaf de 
leerplichtige leeftijd, zullen veelal de 
verre reis naar de nieuwe school in 
weer en wind moeten maken, omdat 
ook de busdienst al is ingekrompen of 
verdwenen. 

Ik kreeg een brief over een schooltje 
in het noorden van Friesland dat meer 
dan honderd jaar bestaat. Ongetwijfeld 
zijn er veel meer waar zeer lang 
opeenvolgende generaties kinderen 
werden onderwezen. Vindt de minister 
het bij voorbeeld helemaal geen 
bezwaar, dat noch de kinderen noch 
de ouders verbondenheid zullen 
kunnen opbrengen met de school 
verderop in de onbekende plaats? 
Persoonlijke inzet is moeilijk in geld 
uit te drukken. Voor de minister 
gelden kennelijk alleen economische 
en financiële argumenten en tellen 
sociale en maatschappelijke overwe-
gingen kennelijk niet mee. 

De regering zegt prioriteit te willen 
geven aan de volwasseneneducatie. 
Met deze doelstelling ben ik het van 
harte eens. Wanneer dan echter blijkt 
dat het cursusgeld opnieuw verhoogd 
zal worden, en wel met 15%, kan de 
vraag worden gesteld wat het uitspre-
ken van zo'n prioriteit eigenlijk waard 
is. Volwasseneneducatie richt zich in 
de eerste plaats op mensen die 
achterstanden willen inhalen en juist 
voordie doelgroep zullen decursussen 
onbetaalbaar worden. 

Hetzelfde kan gezegd worden over 
het emancipatiebeleid. Met woorden 
wordt beleden dat de regering 
daarvan voorstander is, maar veelal 
zullen door de bezuinigingen juist 
meisjes belemmerd worden in hun 
onderwijskansen, terwijl ook de 
werkgelegenheid voor vrouwen in het 
onderwijs onder druk zal komen te 
staan. 

De totstandkoming van de Open 
Universiteit acht ik een goede zaak. Ik 
hoop dat veel volwassenen die door 
omstandigheden in het verleden niet 
in staat waren een op hun eigen 
situatie aangepaste universitaire 
studie te volgen deze mogelijkheden 
zullen benutten. 

Ook het experiment Russisch als 
eindexamenvak in het VWO en HAVO 
beoordeel ik als positief. Ik ben 
namelijk van mening dat kennis van 
de taal van een ander land kan 
bijdragen tot een beter begrip van 
cu.tuur en volk van dat land. Studie 
en kennis van het Russisch zouden 
wel eens waardevol kunnen blijken te 
zijn voor het doorbreken van het 

vijanddenken. Veel Russische schrij-
vers hebben boeken geschreven die 
tot de wereldliteratuur worden 
gerekend. Daarvan kennisnemen zal 
de algemene ontwikkeling van 
leerlingen ten goede komen. 

Tot doorbreking van het vijandden-
ken kan ook vredesonderwijs dienen. 
Ik sprak daarover verleden jaar al. Ik 
zal niet alles nu herhalen. Mijn 
opvatting is sindsdien niet veranderd, 
maar verder versterkt. Nu ook het 
racisme zichtbaarder wordt in onze 
samenleving wordt vredesonderwijs 
steeds meer een noodzaak. Uit 
kinderen die in hun jonge jaren 
hebben geleerd dat er andere conflict-
oplossingen zijn dan het met de 
vuisten uitvechten wie de sterkste is, 
kunnen volwassenen groeien die mee 
willen werken aan het helpen vermin-
deren van het wantrouwen in de 
samenleving. Dat hebben wij in onze 
huidige, steeds agressiever wordende 
samenleving hard nodig. Ik heb dan 
ook met teleurstelling opgemerkt, dat 
het woord 'vredesonderwijs' zelfs niet 
eens genoemd wordt in de toch vele 
pagina's tellende onderwijsbegroting. 

De voorstellen voor vredesonderwijs 
zullen uit de scholen zelf moeten 
komen maar de minister zou dit 
kunnen stimuleren en steunen door 
daarvoor geld beschikbaar te stellen 
en dat aan de scholen mede te delen. 
De heer Willems sprak reeds over 
vredesopvoeding. Graag hoor ik een 
reactie van de minister. 

Ik ben mij ervan bewust slechts 
enkele facetten te hebben genoemd, 
voor mij echter genoeg om de 
conclusie te trekken dat door deze 
begroting te veel goeds wordt 
afgebroken, het aangekondigde 
nieuwe beleid weinig voorstelt, 
kansloze kinderen geen perspectief 
wordt geboden en de werkloosheid 
van te veel, vooral jonge leerkrachten 
veroorzaakt. Ik zal deze begroting dan 
ook niet kunnen steunen. 

De Voorzitter: De heer Hermes vraagt 
nogmaals het woord te mogen 
voeren. Inwilliging van dat verzoek 
komt in strijd met art. 72 van het 
Reglement van Orde, maar het 
verzoek van de heer Hermes is heel 
belangrijk. Hij had oorspronkelijk 
geen tijd meer. Hij heeft er achteraf 
spijt van dat hij een bepaalde passage 
niet heeft uitgesproken Uiteraard gaat 
de tijd die hij nu zal gebruiken, toch 
van het totaal af. 

Ik stel voor, met toepassing van art. 
165 van het Reglement van Orde, het 
verzoek toe te staan. 

Daartoe wordt besloten. 
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D 
De heer Hermes (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Na deze voortreffelijke 
uiteenzetting wi l ik slechts mijn dank 
uitspreken dat de Kamer mij de 
gelegenheid geeft datgene wat ik 
zojuist te snel heb besloten over te 
slaan, alsnog uit te spreken. 

De beperking van het onderwijsaan-
bod in de niet-examenvakken in het 
VWO-HAVO-MBO is voor onze fractie 
een ongelukkige maatregel, mede 
gezien de discussie bij de begrotings-
behandeling van het vorige jaar. De 
onderbouwing en argumentatie voor 
deze maatregel vinden wi j zwak, zo 
niet ontoereikend. 

De t i jd ontbreekt mij uitvoerig 
hierop in te gaan maar kort samenge-
vat hierover het volgende: na april 
geen les meer; dan zijn er nog wel 
lessen van september tot apri l ; 
motivatie ontbreekt ook bij andere 
vakken; dat niet-examenvakken geen 
gevolgen hebben voor het vervolgon-
derwijs, is niet juist; denk aan politie, 
militaire opleidingen, sportopleidin-
gen enz. 

Maar los van een dergelijke discussie 
zou ik wil len vragen, een andere 
benadering nog eens te overwegen. 
Ook de 10%-maatregel voor de 
gezakten van verleden jaar is in 
werkelijkheid anders uitgevoerd dan 
de titel van de maatregel doet vermoe-
den. De staatssecretaris heeft er 
overigens het hare toe bijgedragen. 

In de praktijk hebben de meeste 
scholen deze maatregel in de totale 
organisatie van de school en het 
lesrooster verwerkt, hetzij met grotere 
klassen, hetzij met andere combinaties, 
hetzij met andere maatregelen. 
Waarom dan geen maatregel die 
algemeen geformuleerd is, waarbij 
het verder aan de scholen wordt 
overgelaten deze verder in te vullen? 
Dan zeggen wij ook wat er in de 
werkelijkheid toch gebeurt en behoe-
ven wij geen discutabele onderwijs-
kundige verhalen op te hangen. 

Ook bij deze maatregel is de 
staatssecretaris toch van plan de 
vrijheid aan de scholen te laten om 
het eventueel anders in te vullen? Met 
andere woorden: wanneer de scholen 
wèl gymnastiek wil len geven in de 
eindexamenklas dan is dit niet 
uitgesloten. Wanneer de scholen de 
beperkingen wil len realiseren over de 
gehele scholenorganisatie dan is dat 
evenmin verboden. 

Kortom, ik pleit voor een algemene 
regeling waarbij het aantal leraarles-
sen en het aantal leerlinglessen wordt 
beperkt en ik zou daarin zelfs de 
maatregel van 10% gezakten nog 

wil len betrekken. De vraag is alleen 
nog of ook dan de min imum tabel 
moet worden gewijzigd. 

Wanneer wi j geen beperking in de 
eindexamenvakken wil len, zal daar 
vermoedelijk niet aan te ontkomen 
zijn. Kan de staatssecretaris haar 
oordeel hierover geven? Is dan voor 
deze wijziging van de minimum tabel 
twee uur gymnastiek noodzakelijk of 
kan eventueel met 1 uur worden 
volstaan? Een nadere toelichting van 
de kant van de staatssecretaris wordt 
ook op dit punt op prijs gesteld. 

Indien de vrijheid wel aan de 
scholen wordt gelaten voor de 
verdere invull ing, is het dan niet in 
verband met de vervolgopleidingen 
gewenst te overwegen of gymnastiek 
ook niet eindexamenvak zou kunnen 
worden? 

De algemene beraadslaging wordt 
geschorst. 

De vergadering wordt enkele minuten 
geschorst. 

Aan de orde is de behandeling van 
hoofdstuk VIII (Onderwijs en Weten-
schappen) van de r i jksbegroting voor 
1984, voor zover betreft het deel 
Wetenschapsbeleid (18 100 VIM) 

De algemene beraadslaging wordt 
geepend. 

D 
De heer Wallage (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Na een reeks uitvoerige 
gedachtenwisselingen met de minister 
voor Wetenschapsbeleid kan ik bij 
deze begrotingsbehandeling zeer kort 
zijn. Ik wil terugkomen op de gedach-
tenwisseling over de problematiek 
van de sectorraden bij het weten-
schapsbeleid. Mijn motie moet nog 
door de Kamer worden beoordeeld. 
Als ik het goed heb gezien, spoort het 
advies in het rapport van de commis-
sie-Van der Ploeg in wezen met de 
strekking van de motie. Die is namelijk 
dat de regering snel moet komen met 
het wetsontwerp op de sectorraden. 
Ligt dit ook in het voornemen van de 
minister? Kan hij daaromtrent concrete 
mededelingen doen? 

Ik wil vervolgens een opmerking 
maken over dat kleine, maar dappere 
apparaat dat de minister voor het 
Wetenschapsbeleid ter beschikking 
staat. Na de reorganisatie tussen 
Economische Zaken en Onderwijs en 
Wetenschappen is dit apparaat 
verkleind. Ik neem aan dat het 
gewoon zijn deel heeft geleverd in de 
bezuinigingen over de departementen 

wat het aantal ambtenaren betreft. Ik 
wi l echter van de minister wel enige 
zekerheid hebben dat verder gaande 
beperkingen van die staf zullen 
worden vermeden. 

Ik maak deze opmerking, omdat de 
druk op dit kleine apparaat niet 
onaanzienlijk is geworden in de 
afgelopen jaren. Dat zegt iets over de 
daadkracht van de bewindsman, maar 
het zegt ook iets over de bereidheid 
onzerzijds om daarvoor dan ook de 
nodige menskracht beschikbaar te 
houden. Ik zou graag wil len, dat de 
minister zijn intenties wat dit betreft 
duidelijk uitspreekt tegenover de 
Kamer. 

Over één onderwerp wi l ik iets meer 
zeggen. Mijn fractie is verontrust 
geraakt over de groeiende stroom 
reacties uit de wereld van het weten-
schappelijk onderzoek in Nederland 
wat het probleem van de bureaucrati-
sering van dat onderzoek betreft. Nu 
ben ik niet geneigd ieder signaal 
onmiddell i jk voor 100% te honoreren. 
Er komen nu echter signalen van 
zowel de Raad van Advies voor het 
Wetenschapsbeleid, de Koninklijke 
Academie voor de Wetenschappen als 
van de instellingen. Ook door een 
aantal individuele onderzoekers zijn 
hierover opmerkingen gemaakt in 
interviews. Als je alles optelt, is de 
som wel zodanig dat ik vind dat de 
minister voor het Wetenschapsbeleid 
hierop op een geordende wijze zou 
moeten reageren. 

Ik merk dit op, omdat ik weet dat 
ten aanzien van de voorwaardelijke 
financiering een evaluatie plaatsvindt. 
De neiging is om daarop te wachten 
en het dan in dat kader te bezien. Ik 
vind dat de problematiek een breder 
terrein beslaat. Het gaat in wezen om 
de vraag of de wetenschapsbeoefening 
in Nederland zo duidelijk is georgani-
seerd, dat wi j de beperkte capaciteit 
niet belasten met een overdosis 
bemoeienis van derden, met een 
papierwinkel, met procedures, met 
beoordelingssystemen etcetera. 

Dit probleem overziende en de 
signalen uit die wereld overziende, 
vraag ik de minister of hij die zorg 
met mij deelt. Verder wil ik weten op 
welke wijze hij, op redelijke termijn dit 
probleem beoordelend, bereid zou 
zijn maatregelen ter verbetering van 
die situatie aan ons voor te leggen. Ik 
wil dit laatste punt onderstrepen. 
Voor velen die in die sector werkzaam 
zijn, zou dat een signaal zijn dat dit 
probleem niet alleen in het eenrich-
tingsverkeer naar de betrokkenen 
speelt, maar dat het ook wordt 
beoordeeld van de andere kant. 

Tweede Kamer 
25 januari 1984 Onderwijs en Wetenschappen 2478 



D 
De heer Beinema (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Sinds jaar en dag wordt 
door mijn fractie in het kader van het 
Wetenschapsbeleid krachtig gepleit 
voor een onafhankelijk kwaliteits- en 
bruikbaarheidsonderzoek van hulp-
middelen voor gehandicapten, 
alsmede voor bevordering van 
innovatie op dat terrein. Wij hebben 
daartoe moties ingediend, dan wel 
gesteund. Dit alles is, tot nu toe, vrijwel 
vergeefse moeite geweest. De 
coördinatie van de medewerking en 
de financiële steun van de verschillen-
de belanghebbende departementen is 
moeizaam verlopen. Schriftelijke 
vragen die mevrouw Cornelissen en ik 
daarover vele maanden geleden 
hebben gesteld, zijn pas onlangs 
beantwoord. 

Er komt nu echter iets op gang, 
gelukkig. Wij zijn hiervoor dankbaar. 
Maar ik teken erbij aan dat de uiterst 
trage gang van zaken kenmerkend lijkt 
te zijn voor de vertraging die optreedt, 
wanneer departementen moeten 
worden gecoördineerd en een hier en 
daar nog verstard denkvermogen in 
beweging moet worden gebracht. In 
het onderhavige geval blijkt men 
vooral bij Sociale Zaken en Werkgele-
genheid binnen een te nauw en 
verkokerd kader te denken en te 
werken. De verwijten die ik nu uit, zijn 
niet bedoeld voor deze minister en 
zijn ambtenaren. Zij hebben in deze 
kwestie gedaan wat zij konden. Ik 
deponeer deze verwijten bij hem als 
coördinerende bewindsman om deze 
door te geven. Het lijkt mij dat ten 
opzichte van de coördinatie enige 
deregulering wel gewenst is. 

De vraag om deregulering geldt wat 
ons betreft zeker niet voor de sector-
raden. Ik sluit gaarne aan bij datgene 
wat collega Lansink in de uitgebreide 
commissievergadering van 24 oktober 
1983 hierover heeft gezegd. Ik voeg 
hieraan toe dat in de wirwar van 
regels en het struikgewas van advies-
instanties niet in het wilde weg moet 
worden gehakt, maar met beleid moet 
worden gesnoeid. Het complement 
hiervan is het doen opgroeien van 
datgene wat functioneel en zinvol is. 
Zinvol zijn de sectorraden, zoals de 
minister ook heeft erkend, mede als 
instrument om de samenleving bij het 
onderzoeksbeleid te betrekken. 
Daarom moet het instrumentarium 
snel worden verbeterd en uitgebreid 
en niet worden geschaad door 
bijgeloof in het dogma van de 
deregulering. 

De samenleving is zich gelukkig aan 
het ontworstelen aan een ander 

bijgeloof, dat in de algoede weten-
schap en stelt uit lijfsbehoud de 
vraag: ten goede of ten kwade. Ik vind 
het plezierig, hierbij te kunnen 
verwijzen naar het symposium dat de 
Koninklijke Nederlandse Academie 
van Wetenschappen onlangs over dit 
onderwerp hield en naar de rede die 
professor Lever daar heeft voorgedra-
gen. Hierin kwam de spreker tot de 
vraagstelling: 

'Zouden wij er niet goed aan doen, 
de wetenschappen, met name de 
natuurwetenschappen, eerst maar 
eens flink af te remmen of zelfs stop 
te zetten?' De heer Lever zocht de 
oplossing in doorgaan, maar hierbij 
luisteren naar mensen zoals Piulus, 
Johannes XXIII, Albert Schweitzer en 
Martin Luther King en zich zo in en 
met de wetenschap in te spannen 
voor 'medemenselijkheid, vrede en 
gerechtigheid en voor de schepping'. 
Deze persoonlijke beantwoording deel 
en respecteer ik. 

De fractie van het CDA heeft de 
vraagsteling in het verleden al politiek 
beantwoord door te pleiten voor een 
kaderwet wetenschapsbeoefening, 
niet om te trachten de ontwikkeling 
van de wetenschap stop te zetten of 
zelfs maar te vertragen, maar om, 
voor zover het ons bescheiden 
aandeel betreft, bij te sturen. 

De regering heeft nu al enkele 
kabinetsperiodes lang gewacht met 
het geven van een gemotiveerd 
oordeel hierover. Ook de uiteindelijk 
door deze minister toegezegde nota 
over de maatschappeljke en ethische 
consequenties van bepaalde ontwikke-
lingen is niet verschenen in de 
beloofde maand oktober 1983. Wij 
betreuren dit des te meer, omdat juist 
in de huidige omstandigheden een 
instrument zoals een kaderwet meer 
dan ooit noodzakelijk is om het risico 
te ontlopen van overheersing door 
een eenzijdig economisch korte-ter-
mijndenken. 

Voortgang leidt niet automatisch tot 
vooruitgang, maar moet bewust 
worden nagestreefd. Ik heb dan ook 
veel waardering voor de zogenaamde 
ingenieurseed die onder andere 
onlangs in Delft is afgelegd bij de 
uitreiking van een bul, als blijk van 
een zich in de wetenschappelijke 
arbeid gebonden willen achten aan de 
maatschappelijke verantwoordelijk-
heid. Zulke voorbeelden verdienen 
onzes inziens navolging. 

Vooruitgang kan, om een geheel 
ander aspect te noemen, slechts 
plaatsvinden binnen een zekere 
continuïteit. Wij juichen dan ook de 
regelingen toe die experimenteel 

worden toegepast om afgestudeerden 
die geen werkgever kunnen vinden, 
toch hun kennis en kunde te laten 
gebruiken ten bate van de gemeen-
schap, bij voorbeeld door het overdra-
gen van kennis van de landbouwho-
geschool in Wageningen naar het 
bedrijfsleven. Het departement van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid is 
ook hierbij betrokken: en wel, anders 
dan in mijn vorige voorbeeld, op een 
zeer prijzenswaardige wijze. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik beaam de 
stelling die de minister op blz. 107 van 
het Wetenschapsbudget poneert, 
namelijk 'dat alle aspecten van 
technologische toepassing en weten-
schappelijke ontwikkelingen tot 
openbare opinievorming en politieke 
besluitvorming moeten kunnen 
leiden'. Dit geldt uiteraard ook voor 
de maatschappelijke en ethische 
aspecten. Deze stelling heeft wat 
betreft de verantwoording ook 
betrekking op het bedrijfsleven in al 
zijn vertakkingen. 

Is de regering bereid om het 
overleg met de Kamer over 
specifieke onderwerpen van het defensie-
onderzoek voort te zetten? Naar ons 
oordeel had het mondeling overleg 
op 24 juni 1980 met de toenmalige 
bewindslieden voor het Wetenschaps-
beleid en van Defensie een open 
einde. Dat vraagt om een vervolg. 

Ik eindig met een vraag en een 
stelling. De vraag is deze. Wijzen de 
gewijzigde formuleringen van de 
prioriteitsstellingen in het Weten-
schapsbudget op een versmalling van 
het beleid? Wat in het Wetenschaps-
budget 1983 nog 'extern gericht 
onderzoek' heette, is nu 'industriege-
richt onderzoek' geworden. De 
terminologie lijkt te zijn verengd. 
Sectoren als landbouw, bouwen en 
wonen, milieu en natuur, ontwikke-
lingssamenwerking en andere waren 
in het Wetenschapsbudget 1983 
prioriteiten binnen het toekomstge-
richte onderzoek. Deze kwalificatie 
hebben zij inmiddels verloren. Leidt 
zo het krimpen en groeien niet tot een 
ongezonde vermageringskuur? 

En mijn stelling is, dat een breed en 
vooruitziend beleid meer dan ooit 
nodig is. Het actuele en bedreigende 
voorbeeld van de zure regen illustreert 
deze stelling. Wij komen steeds weer 
voor problemen te staan, die een over 
vele sectoren gespreid en intensief 
onderzoekprogramma vergen. 

D 
De heer Mik (D'66): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik wil de minister slechts 
één vraag stellen. Kan hij meedelen 
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Mik 
hoe het staat met de uitvoering van 
de door ons het vorige jaar ingediende 
en aangenomen motie betreffende 
het technology assessment? 

D 
De heer Braams (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! In toenemende mate geeft 
het kwaliteitsprobleem ons grote 
zorg. Geleidelijk aan lijkt die zorg door 
anderen te worden gedeeld. Er moet 
en er mag wat ons betreft veel 
veranderen, maar de veranderingen 
in de laatste jaren aan de universiteiten 
bedreigen de kwaliteit van het 
onderzoek of tasten die al werkelijk 
aan. 

Ombuigingen dienen plaatste 
vinden, maar mede op basis van een 
goede analyse van kwaliteit. Het is de 
vraag of colleges van bestuur in staat 
zijn daarover te oordelen. Bij de 
taakverdelingsoperatie is daarvan niet 
gebleken. Oordelen en adviezen van 
buiten zijn nodig. Als deze worden 
ingewonnen, kan een beleid ontstaan 
waarin het kwalitatief goede onderzoek 
de kans krijgt te blijven bestaan en 
wellicht nog kan worden versterkt. 

In dat opzicht wachten wij met 
belangstelling de resultaten af van de 
werkzaamheden aan de verschillende 
disciplineplannen, waaronder die 
voor de tandheelkunde. Bovendien 
wachten wij de rapportage af over de 
maritieme techniek, waarover een 
commissie van externe deskundigen 
zich buigt. Wanneer kan een advies 
van deze commissie tegemoet 
worden gezien en mag worden 
verwacht, dat de Technische Hoge-
school in Delft in staat zal blijken de 
aanbevelingen op wetenschapsgebied 
te realiseren? 

Een punt van grote zorg is voor ons 
de kwaliteit van het medische en dan 
in het bijzonder het klinische onder-
zoek. Van het laatste heeft de RAWB 
gesteld, dat het in het algemeen zwak 
is, zowel bij de geneeskunde, de 
tandheelkunde en de diergeneeskun-
de. Wij zouden meer inzicht willen 
krijgen in dit verschijnsel, indien het 
althans door nader onderzoek zou 
worden bevestigd. 

Wij zien het oordeel hier niet als 
definitief; het is mogelijk, dat de 
criteria niet de juiste zijn, doordat 
klinisch onderzoek in geheel andere 
omstandigheden plaatsvindt dan bij 
voorbeeld het natuurwetenschappelijk 
onderzoek dat de basis vormt voor 
nieuwe klinische toepassingen. De 
suggestie dat, omdat het klinisch 
onderzoek zwak zou zijn, daaraan 
geen verdere prioriteit moet worden 

gegeven, delen wij niet. Eerder zal 
moeten worden gestreefd naar 
versterking van het klinisch weten-
schappelijk onderzoek, omdat er naar 
onze mening een verbindingsfunctie 
is tussen het pré-klinisch en natuurwe-
tenschappelijk onderzoek, en de 
behandeling van de patiënt, waarop 
uiteindelijk alle inspanningen zijn 
gericht, even afgezien van de peventie. 

Wij menen dat zal moeten worden 
nagegaan of het klinische onderzoek 
in Nederland werkelijk zwak is in 
vergelijking met dat in het buitenland 
en zo ja, welke oorzaken daaraan ten 
grondslag liggen. De betrokkenen 
dienen daarbij in de gelegenheid te 
worden gesteld om hun opmerkingen 
te maken en suggesties voor verbete-
ring te doen. Ziet de minister moge-
lijkheden om inzicht te geven in en 
voorwaarden te scheppen voor 
verbetering? 

Recentelijk hebben wij een rapport 
ontvangen over Antarctisch onder-
zoek. Het is nu niet het juiste moment 
om hierop gedetailleerd in te gaan; ik 
neem aan dat daartoe de mogelijkheid 
zal bestaan bij de bespreking van het 
volgende wetenschapsbudget. Het is 
wel het moment om er nog eens op te 
wijzen dat al het hiermee samenhan-
gende onderzoek op het gebied van 
oceanografie, meteorologie, onder-
zoek van de Noordzee, onderling sterk 
verweven is en gesteund dient te 
worden door interdisciplinaire 
activiteiten bij het wetenschappelijk 
onderwijs. 

Een leerstoelenbeleid dat op enig 
moment ook tot uitvoering komt, lijkt 
een vereiste. In het wetenschapsbud-
get 1984 kregen de marine onderzoeks-
activiteiten aandacht. Wordt er nu 
een vertaling zichtbaar naar universi-
tair-wetenschappelijke ontwikkeling? 

Door de afslanking die een aantal 
afdelingen, vakgroepen en faculteiten 
ondergaan of hebben ondergaan, 
ontstaat een verdunning ten aanzien 
van het gebruik van ruimte. In feite 
komt dit neer op een stijging van de 
algemene (overhead)kosten per 
onderzoeker. Het onderzoek wordt zo 
extra belast zonder dat er nuttig effect 
tegenover staat. Welke mogelijkheden 
zijn er om de concentratie te bevorde-
ren, om op die manier het eerder 
genoemde effect tegen te gaan? 

Uiteraard kunnen de colleges van 
bestuur normen aanleggen en ruimte 
vrijmaken wanneer er verdunning 
heeft plaatsgevonden en de ruimte 
dan een andere bestemming geven. 
Dan dreigt het gevaar van versnippe-
ring, maar er kunnen ook wijzigingen 
worden doorgevoerd die effect 

hebben waaraan functionele overwe-
gingen te grondslag liggen, zoals 
concentratie van vakgroepen die op 
onderzoeksgebieden werkzaam zijn 
die een vergelijkbare outillage 
vereisen. 

Op dit gebied zou taakverdeling 
wellicht nut kunnen hebben. Ik spreek 
nu echter over een functionele 
taakverdeling en dat is iets anders 
dan tot dusverre onder die term werd 
begrepen. 

Bestaat er inzicht in de mogelijkhe-
den van multifunctionele gebouwen? 
Hoe zijn de ervaringen met tijdelijk 
voor een discipline ingerichte gebou-
wen die op nieuwe complexen zijn 
geplaatst? Is het zinvol om op dit 
terrein nog eens na te gaan welke 
mogelijkheden er zijn om door een 
andere groepering dan bestaande 
- meestal een traditionele - tot een 
beter gebruik van ruimte te komen en 
dan tevens het functioneren te 
verbeteren? Een typisch voorbeeld 
hiervan kan zijn de natuurwetenschap-
pelijke pré-klinische ondersteuning 
van de medische faculteit. 

In oude faculteiten is dan sprake 
van verschillende vakken die in 
verschillende gebouwen worden 
onderwezen en beoefend, terwijl in 
een moderne aanpak vaak andere 
invalshoeken kunnen worden gekozen, 
die geen ruimtelijke scheiding 
vereisen en deze zelfs onwenselijk 
maken. Wordt er afgewacht of uit 
nood initiatieven worden geboren, of 
bestaat er initiatief van de zijde van 
het bestuur of de overheid, opdat 
bewust naar functionelere relaties, 
ruimtelijk en inhoudelijk, zal worden 
gestreefd? 

Een punt waarover de minister tot 
dusverre zorgvuldig heeft vermeden 
te spreken, is de beloningsstructuur. 
Ik heb over deze kwestie al eens 
eerder een opmerking gemaakt, onder 
andere naar aanleiding van achterstan-
den in de kennis en toepassing in het 
informaticaveld. Aan de onderkant 
van de salarisschaal wordt het nodige 
veranderd, wat de gewenste besparin-
gen met zich brengt. Aan de bovenkant 
van de schaal is echter de vraag 
actueel of er geleidelijk aan wellicht 
spanningen met de markt gaan 
optreden. Wij menen dat de universi-
teiten en hogescholen over topdeskun-
digheid moeten kunnen beschikken. 
Deze is echter slechts beschikbaar als 
ervoor wordt betaald. 

De andere, niet steeds in geld uit te 
drukken, aantrekkelijke aspecten van 
het werken bij universitair-weten-
schappelijk onderzoek in een leiding-
gevende positie zijn geleidelijk aan 
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Braams 
verdwenen. De aantrekkingskracht 
van de universitaire carrière vermin-
dert daardoor, een zaak waarvoor een 
prijs zal moeten worden betaald, als 
men ten minste de kwaliteit in de 
verschillende sectoren hoog zal willen 
houden. Graag ontvang ik hierop een 
reactie van de minister. 

Een herbezinning op de wetenschap-
pelijke taak van het wetenschappelijk 
onderwijs zou opportuun kunnen zijn. 
De conferentie in Zandvoort gaf aan 
dat verschillende opvattingen mogelijk 
zijn. Ons spreekt het meest de visie 
aan, dat de instellingen van weten-
schappelijk onderwijs centra moeten 
zijn, of zo nodig weer moeten worden, 
van hoogwaardige kennis, een 
verzameling van kennis die is vergaard 
via literatuur en onderzoek en die 
zodanig is geordend en verwerkt, dat 
die kennis toegankelijk is voor de 
specialist. 

Een andere taak van de universitei-
ten wordt dan het vertalen van die 
kennis in eenvoudiger termen, opdat 
anderen die kennis kunnen toepassen. 
In deze visie is onderwijs een afgeleide 
taak die pas goed mogelijk wordt, als 
er voldoende kennis aanwezig is. Op 
velerlei wetenschappelijk gebied is 
hierbij het verwerven van nieuwe 
kennis en inzicht dan ook noodzakelijk. 
Bij de behandeling van het weten-
schapsbudget is door ons hierop 
gewezen. De samenleving heeft 
behoefte aan nieuwe technologie, 
omdat de bestaande vaak wel goede 
toepassingen biedt maar ten aanzien 
van schaarse grondstoffen en het 
milieu ondoelmatig of slecht kan zijn. 

Het wetenschappelijk onderwijs 
moet gestimuleerd worden om het 
onderzoek te verdiepen, mede in 
maatschappelijk belangrijke inrichtin-
gen. Onderzoekers krijgen hiermee 
een verantwoordelijkheid tegenover 
de samenleving. Dit brengt verplichtin-
gen met zich voor de overheid. Het 
over onderzoek en onderzoekers 
beslissen zonder daarbij medezeggen-
schap te erkennen, is een slecht 
voorbeeld van de overheid. Het laten 
verdwijnen van goed tandheelkundig 
wetenschappelijk onderzoek, waarbij 
de samenleving veel heeft geïnves-
teerd in de onderzoeker die het goede 
onderzoek moet uitvoeren, is niet te 
verdedigen, zeker niet in een tijd 
waarin kennis en wetenschappelijke 
kwaliteit gekoesterd dienen te worden. 

De algemene beraadslaging wordt 
geschorst. 

De vergadering wordt van 17.28 tot 
19.00 uur geschorst. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling van het wetsvoorstel 
Wijziging van de Wet sociale werk-
voorziening (17 703) 

en van: 
- de motie-Nijhuis/Oomen-Ruijten 

over decentralisatie van de sociale 
werkvoorziening (17 703, nr. 14); 

- de motie-Knol c.s. over opschor-
ting van de behandeling van wetsvoor-
stel 17703(17703, nr. 15); 

- de motie-Oomen-Ruijten/Herm-
sen over de beleidsvoornemens ten 
aanzien van de B-categorie (17703, nr. 
17); 

- de motie-Willems c.s. over de 
minimumleeftijd voor toelating tot de 
sociale werkvoorziening (17703, nr. 
18). 

De algemene beraadslaging wordt 
hervat. 

D 
Staatssecretaris De Graaf: Mijnheer 
de Voorzitter! Vrijwel alle woordvoer-
ders van de fracties hebben hun zorg 
uitgesproken over de ontwikkeling 
van de sociale werkvoorziening. De 
voorgestelde maatregelen hebben 
veel reacties opgeroepen waaronder 
overigens ook instemmende. Het gaat 
hierbij om een maatschappelijke en 
menselijke problematiek die ook voor 
mij heel zwaar weegt. Uit de ervaring 
over een lange reeks van jaren weten 
wij, dat arbeidsmogelijkheden binnen 
de sociale werkvoorziening grote 
waarde kunnen hebben voor heel wat 
mensen met een handicap. 

Dat geldt voor mensen met een 
lichamelijke of zintuiglijke handicap, 
maar ook voor geestelijk gehandicap-
ten en voor mensen met een psychi-
sche stoornis. De heer Leerling 
vergeleek in dit verband de sociale 
werkvoorziening met een parel van 
grote waarde. 

Een heel ander aspect is, dat 
toelating tot een WSW-bedrijf maat-
schappelijk gezien niet alleen revalide-
rend kan werken, maar dat dit soms 
ook leidt tot besparing van kosten 
elders. Dit is bij voorbeeld het geval 
wanneer door die toelating opname in 
een inrichting of in een psychiatrisch 
ziekenhuis kan worden voorkomen of 
het ontslag daaruit kan worden 
bespoedigd. Ik wil hier ook uiting 
geven aan de waardering die ik in het 
algemeen heb voor de wijze waarop 
de gemeentebesturen de wet tot nu 
toe hebben uitgevoerd. 

Het is begrijpelijk dat dit wets-
ontwerp met reserve is ontvangen. De 
regering ziet zich echter geplaatst 

voor het probleem van een sterk 
groeiende sociale werkvoorziening. 
Verschillende woordvoerders hebben 
daarop ook de aandacht gevestigd. Er 
heeft zich een groei voorgedaan van 
30.000 werknemers. 

Deze groei heeft zich voorgedaan in 
amper 10 jaar in een periode van 
voortgaande verslechtering van de 
economische situatie en van ernstige 
teruggang van de algemene werkge-
legenheid. Die problemen wegen zo 
zwaar dat ook op WSW-terrein 
maatregelen niet konden uitblijven. 
De kosten van de sociale werkvoorzie-
ning moeten worden beperkt. De 
regering heeft zich diepgaand beraden 
over de vraag hoe dat zou kunnen. 

Al vanaf 1976 hebben achtereenvol-
gende bewindslieden gewezen op de 
noodzaak van een zorgvuldig beleid 
ten aanzien van de sociale werkvoor-
ziening. Verschillende woordvoerders 
hebben hierop gewezen. Ik denk met 
name aan de heer Nijhuis. Het ging 
hierbij onder andere om aspecten van 
kostenbeheersing zoals een zorgvuldig 
investeringsbeleid, een adequate 
tariefstelling en het nadruk leggen op 
een voorkeurvoorgeldelijke opbrengst 
opleverende objecten. 

In 1979 heeft het toenmalige 
kabinet besloten tot een geleidelijke 
vermindering van de nog steeds 
groeiende omvang van het werkne-
mersbestand in het kader van de 
sociale werkvoorziening. In 1980 zou 
de omvang van het werknemersbe-
stand met niet meer dan 3% mogen 
toenemen, in 1981 met niet meer dan 
2% en in 1982 met niet meer dan 1%, 
terwijl beoogd was dat in 1983 en 
volgende jaren de omvang van het 
werknemersbestand gelijk zou blijven. 

In de loop van het jaar 1982 werd 
het echter duidelijk dat die doelstelling 
niet zonder wettelijke maatregelen 
kon worden bereikt. 

Voor zover ik mij herinner bestond 
over die doelstelling destijds geen 
verschil van mening. Daarom besloot 
het kabinet in december vorig jaar de 
indiening van dit wetsontwerp bij de 
Kamer te bevorderen. Eerst heeft de 
regering nog bezien of ook op andere 
wijze dan door beheersing van het 
werknemersbestand een vermindering 
van de kosten voor de sociale werk-
voorziening mogelijk zou zijn. 

De regering heeft daarbij vooral de 
mogelijkheid van budgetfinanciering 
bekeken. Na ampele overwegingen is 
echter besloten om voorshands de 
kostenvermindering te zoeken in de 
omvang van het werknemersbestand. 
Dat is namelijk veruit de belangrijkste 
kostencomponent bij de WSW. Op 
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mogelijke vormen van kostenfinancie-
ring kom ik nog terug. 

De behandeling van dit ontwerp viel 
inmiddels samen met de nadere 
besluitvorming van het kabinet inzake 
noodzakelijke verdere beleidsombui-
gingen in de periode 1984-1986. 
Daarin lag onder meer het voornemen 
besloten om gebruik te maken van de 
in dit wetsontwerp voorgestelde 
bevoegdheid tot vermindering van 
het werknemersbestand in de sociale 
werkvoorziening. Ik probeer in mijn 
betoog deze maatregel, alsmede de 
maatregelen inzake de B-categorie en 
het invoeren van een minimumleeftijd, 
zoveel mogelijk gescheiden te 
behandelen van het wetsontwerp als 
zodanig. Vooral de laatste genoemde 
maatregelen staan wat verder af van 
het wetsontwerp. 

Ik kom toe aan de doelstelling, de 
bevorderingsplicht en de personen-
kring. Verschillende woordvoerders 
hebben over deze drie thema's 
opmerkingen gemaakt. In antwoord 
daarop begin ik met een korte om-
schrijving van de doelstelling die in 
1969 in werking is getreden. Die 
doelstelling is het bieden van arbeid 
onder aangepaste omstandigheden 
aan hen die als gevolg van bij hen 
gelegen factoren geen arbeid onder 
normale omstandigheden kunnen 
aanvaarden. De arbeid in WSW-ver-
band moet zijn aangepast aan de 
mogelijkheden van de werknemers en 
moet zoveel mogelijk zijn gericht op 
het behoud, het herstel en de bevor-
dering van de arbeidsgeschiktheid. 

Het bieden van arbeidsmogelijkhe-
den in deze zin - dat is de bevorde-
ringsplicht - wordt opgedragen aan de 
gemeentebesturen. Ik zeg met nadruk 
dat deze plicht uitdrukkelijk wordt 
gehandhaafd. Het wetsontwerp 
voorziet echter in de mogelijkheid om 
de bevorderingsplicht in kwantitatieve 
zin te beperken. 

Die beperking is naar het oordeel 
van het kabinet om meer dan één 
reden noodzakelijk. In de eerste plaats 
noem ik de financieel-economische 
omstandigheden waarin wij verkeren. 
Er is nu eenmaal de harde noodzaak 
om de collectieve uitgaven terug te 
dringen, vooral in het belang van het 
herstel van normale werkgelegenheid. 
Een ongebreidelde groei van de 
sociale werkvoorziening zou tegen dat 
belang ingaan en zou daardoor ook 
aan de normale werkgelegenheid van 
gehandicapte werknemers schade 
kunnen berokkenen. 

Bovendien moeten op andere 
gebieden van de sociale zekerheid 

eveneens ingrijpende maatregelen ter 
beperking van de kosten worden 
genomen. Het zou niet verantwoord 
zijn tegelijkertijd in de sociale werk-
voorziening een onbeperkte groei toe 
te staan. De hantering van de voorge-
stelde bevoegdheden van de centrale 
overheid tot het begrenzen van de 
omvang van de sociale werkvoorzie-
ning zou daarom naar omvang en 
duur sterk worden bepaald door de 
financieel-economische omstandighe-
den. 

De heer Knol (PvdA): Kan de staatsse-
cretaris uitleggen wat hij bedoelt met 
'naar omvang en duur'? 

Staatssecretaris De Graaf: Het is 
beter, de term 'duur' daarbij niet te 
gebruiken, tenzij je - ik kom daarop 
verderop in mijn betoog terug - in de 
toekomst zou gaan denken over 
dienstverbanden van tijdelijke duur. 
Het accent ligt op het ogenblik 
inderdaad op de omvang van het 
bestand, het aantal mensen in de 
WSW. 

Alleen binnen de daarmee gestelde 
grenzen, afhankelijk van tijd en 
omstandigheden, kunnen wij het 
instituut van de sociale werkvoorzie-
ning in stand houden, een instituut 
dat zijn weerga in de wereld niet kent, 
ook niet na de door ons beoogde 
aanpassing. Ook binnen de sociale 
werkvoorziening zelf zijn redenen 
aanwezig om niet langer een ononder-
broken groei ervan toe te staan. Dit is 
uitgewerkt in de memorie van 
toelichting - ik wijs met name op de 
blzz. 19 en 20 - waar het interne 
belang van de sociale werkvoorziening 
voor een evenwichtige ontwikkeling 
wordt benadrukt. 

De heer Willems heeft het wets-
ontwerp ter sprake gebracht in relatie 
tot de in de Grondwet neergelegde 
verplichting van de overheid 
voldoende werkgelegenheid te 
bevorderen. Hij vreest dat deze plicht 
door de volumebeperking niet zal 
worden nagekomen ten aanzien van 
degenen die de minste produktie 
kunnen leveren. Naar mijn mening 
behoeft dat niet het geval te zijn. De 
praktijk wijst immers uit, dat in 
gevallen waarin werknemers met een 
lage produktiviteit niet worden 
aangenomen er eerder sprake is van 
het niet voorhanden zijn van passende 
arbeid. 

Indien de minister, respectievelijk 
de kroon gebruik maakt van de 
bevoegdheden van het derde en 
vierde lid van artikel 7 zal de bevor-
deringsplicht van de gemeentebestu-
ren overigens slechts in aantallen 

personen worden beperkt, dus niet in 
soort van personen op wie de wet 
zich richt. Met andere woorden: het 
gemeentebestuur moet blijven 
bevorderen dat er arbeid onder 
aangepaste omstandigheden aanwe-
zig is voor personen op wie de wet 
zich richt. Alleen zal de toename van 
het aantal dienstbetrekkingen niet 
mogen worden overschreden. Er 
zullen bij een verlaging van het aantal 
toegestane dienstbetrekkingen 
voorlopig geen nieuwe werknemers 
in dienst mogen worden genomen. 
Gelet echter op het verloop binnen 
het werknemersbestand zal dit zich 
slechts gedurende een korte periode 
per jaar voordoen. 

De heer Schutte stelde in dat 
verband in zijn betoog, dat het geen 
zin meer zou hebben om je voor de 
sociale werkvoorziening aan te 
melden. Gelet echter op het verloop, 
dat bijna 10% per jaar bedraagt, ben 
ik het in dit opzicht niet met de heer 
Schutte eens. Het op deze wijze 
verminderen van het aantal arbeids-
plaatsen behoeft overigens niet tot 
gevolg te hebben dat bepaalde 
categorieën gehandicapten minder 
kans zouden hebben op werk in de 
sociale werkvoorziening dan andere. 

Het gemeentebestuur zal naast de 
belangen van de kandidaten voor de 
sociale werkvoorziening in het belang 
van alle werknemers rekening houden 
met de bedrijfsbelangen. Het zal de 
noodzaak van plaatsing van bepaalde 
kandidaten tegen elkaar moeten 
afwegen. Hoewel ik geen garanties 
kan bieden - het is een antwoord op 
een vraag van de heer Scholten - heb 
ik geen reden aan te nemen dat 
gemeentebesturen zich niet bewust 
zouden zijn van die verantwoordelijk-
heid ten aanzien van de WSW. 

De heer Schutte (GPV): Mijnheer de 
Voorzitter! De staatssecretaris zegt in 
antwoord op mijn opmerking, dat 
men zich gerust kan aanmelden, 
omdat er best een plaatsingsmogelijk-
heid bestaat. Mijn instelling was, dat 
als we op de 2 lijn gaan zitten het 
gelet op de wachtlijst die er nu is 
bijna niet zinvol meer is zich aan te 
melden. Kan hij zijn stelling kwantita-
tief onderbouwen? Om hoeveel 
personen gaat het op de wachtlijst, 
hoeveel personen komen er bij, hoe 
lang wordt de gemiddelde wachttijd 
als men zich bij een 2, een 4 en een 6 
lijn gaat aanmelden voor de WSW? 

Staatssecretaris De Graaf: Ik kom in 
het vervolg van mijn betoog nog op 
de wachtlijst en de groei ervan terug. 
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Ik wil nu al zeggen, dat als de door-
stroming bijna 10 % per jaar is en de 
volumebeperking 2 %, er dan sowieso 
een duidelijke marge in zit. Alleen aan 
het begin van elk jaar zullen we met 
niet toelatingen zitten. Ook daarop 
kom ik in het vervolg van mijn 
betoog terug om te schetsen wat het 
aan problemen voor tijdelijke opvang 
zal kunnen geven. Er zit dus per 
definitie gelet op het verschil tussen 
die 2 en die 10 duidelijk ruimte in om 
voor nieuwe categorieën, zij het 
minder zo geef ik toe, arbeid in 
WSW-verband te blijven bieden. 

De heer Schutte (GPV): Mijnheer de 
Voorzitter! Allereerst wil ik erop 
wijzen dat het nu een verschil is 
tussen 2 en 10 maar in 1985 tussen 4 
en 10 en het jaar daarna tussen 6 en 
10. 

De cijfers naderen elkaar dus. Ook 
meen ik mij te herinneren, dat in de 
memorie van toelichting wordt 
gesproken over een vri jkomend aantal 
plaatsen per jaar van 7000. Als ik dat 
combineer met een aantal op de 
wachtlijst van 5000 - ik heb ook veel 
hogere aantallen gehoord - en met 
reducties van 2, 4 en 6, dan kan ik mij 
niet voorstellen, dat de stelling van de 
staatssecretaris juist is. Ik vind het 
uitstekend, als hij dat straks nog wil 
onderbouwen, maar voorlopig houd 
ik mijn twijfels. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik kom 
straks nog op die cijfers terug. Dat 
aantal van 7000 is ongeveer 10 % van 
het bestand. Per jaar is er toch een 
doorstroming van 10 % van het 
bestand. Op basis van een bestand 
van ruim 70 000 gaat het dan om 7000 
personen. 

De heer Schutte (GPV): Ik wijs op de 
combinatie met de wachtlijst. Als de 
wachttijd voor de 5000 wachtenden 
nu al negen maanden is en er dan 
nog per jaar 2 % overheen komt, dan 
komt u binnen korte tijd op een 
zodanige wachtti jd, dat de mensen 
zullen zeggen, dat zij er niet meer aan 
behoeven te beginnen omdat het voor 
hen toch hopeloos is. 

Staatssecretaris De Graaf: Mijnheer 
de Voorzitter! Het is misschien goed 
mijn verhaal voort te zetten. Verderop 
in mijn betoog kom ik op de wachtlijst 
en wat ermee samenhangt terug. 
Houd mij wel ten goede, ik wil niet de 
problemen ontkennen. Het is en blijft 
een beperking van de toestroom. 

De heer Knol (PvdA): Mag ik dan de 
problemen nog wat groter maken. 

Staatssecretaris De Graaf: Liever niet. 

De heer Knol (PvdA): De staatssecre-
taris spreekt wanneer hij het over een 
doorstroming van 10 % heeft, over 
het gemiddelde van de hele sociale 
werkvoorziening, terwijl de beperking 
van 2, 4 en 6 % absolute getallen 
betreft die betrekking hebben op een 
werkvoorzieningsschap. De zaak ligt 
dus niet zo eenvoudig als hij het nu 
voorstelt. 

Staatssecretaris De Graaf: Daarbij 
komt de door verschillende sprekers 
aan de orde gestelde vraag naar een 
differentiatie in de aanpak. Ook 
daarop kom ik in het vervolg van mijn 
betoog terug. 

De heer Willems (PSP): Mijnheer de 
Voorzitter! In dit verband vraag ik mij 
ook af, of het wel terecht is, dat de 
staatssecretaris zich zo gemakkelijk 
afmaakt van dat grondwettelijk recht 
op arbeid, dat ook voor gehandicapten 
zou moeten gelden. Hij gaat er niet op 
in, dat het recht op arbeid gelijk moet 
gelden voor gehandicapten en niet 
gehandicapten. 

De Voorzitter: Mag ik u even onder-
breken? Ik wijs erop, dat de staatsse-
cretaris nog maar net bezig is. Ook 
heb ik buiten de vergadering al 
verschillende leden erop gewezen, dat 
de begroting zelf vanavond nog aan 
de orde komt. Er is morgenmiddag, 
als ten minste de motie-Knol verwor-
pen wordt, waarvan ik voorshands uit 
ga, alle gelegenheid om in tweede 
termijn met de staatssecretaris te 
discussiëren. Ik vraag de leden dus 
zich te willen beperken in hun inter-
rupties tot een enkele opheldering of 
zo en geen volledige betogen aan de 
interruptiemicrofoon te houden, 
alstublieft. 

De heer Willems (PSP): Ik kom er 
graag in tweede termijn op terug. 

Staatssecretaris De Graaf: Mijnheer 
de Voorzitter. Ook de achter ons 
liggende tijd hebben zich de vragen, 
die ik net schetste, voorgedaan, bij 
voorbeeld wanneer als gevolg van 
gebrek aan passend werk of als 
gevolg van andere oorzaken plaat-
singsmogelijkheden niet aanwezig 
waren. Ook toen heeft het antwoord 
op die vragen de gemeentebesturen 
niet voor onoverkomelijke problemen 
gesteld. Kortom, de gemeentebesturen 
blijven ook met het gewijzigde artikel 
7 voldoende mogelijkheden behouden 
om arbeid onder aangepaste omstan-
digheden te bieden aan alle soorten 
personen, die tot de personenkring 
behoren. 

Een zekere beperking wijzigt die 
doelstelling niet, noch ten aanzien van 

de bevorderingsplicht noch ten 
aanzien van de personenkring. 
Overigens ben ik graag bereid - ik zeg 
dit in antwoord op een daartoe 
gestelde vraag van de kant van 
mevrouw Oomen - d e gemeentebestu-
ren in een circulaire nog eens te 
wijzen op de bevoegdheden, die de 
gemeentebesturen hebben en op 
welke wijze zij van die bevoegdheden 
gebruik kunnen maken. In de memorie 
van toelichting staat trouwens al het 
nodige over dit onderwerp. 

De heer Schutte wil ik in verband 
nog zeggen, dat het niet in de bedoe-
ling ligt, de invoeringsdatum van dit 
wetsvoorstel te leggen voor de 
publikatie in het Staatsblad. Ik meen 
mij te herinneren dat ook enkele 
andere woordvoerders daarop 
hebben gewezen. Het wetsvoorstel zal 
dus na publikatie in werking treden. Ik 
hoop de heer Schutte en anderen op 
dit punt te hebben gerustgesteld. 

De heer Knol heeft erop gewezen, 
dat de sanctiebepalingen in de WWV, 
artikel 14, eerste lid onder j , en in de 
RWW, artikel 18, nog niet buiten 
werking zijn gesteld. Het gaat in dezen 
om de mogelijkheid, financiële 
sanctiebepalingen te treffen, indien de 
uitkeringsgerechtigde geen WSW-ar-
beid aanvaardt. De PvdA is van 
oordeel, dat, mocht de WSW-wets-
voorstel worden aangenomen, deze 
wijziging niet van kracht mag worden 
voordat de desbetreffende bepalingen 
van de RWW en de WWV in werking 
zijn gesteld. Ik zou daarover het 
volgende willen opmerken. 

Het lag in de bedoeling, de aanpas-
sing van de sanctiebepalingen in de 
WWV en de RWW in de tijd gezien 
met die van de WSW te laten sporen. 
Bij de uitwerking van de voornemens 
kwam echter naar voren dat een en 
ander gecompliceerder blijkt te zijn 
dan eerder werd verwacht. Zo zullen 
onder meer ook andere onderdelen 
van de sociale verzekeringswetten 
naast de WWV en de RWW in de 
beleidsvorming moeten worden 
betrokken. Dit heeft tot gevolg gehad 
dat helaas vertraging is ontstaan in de 
beleidsvorming. 

Wat de RWW betreft, merk ik 
daarbij op dat ook voor deze regeling, 
waarvan een ontwerp voor een 
herziene versie in de Staatscourant is 
gepubliceerd, een sanctiemogelijkheid 
nog nader wordt bezien. Er wordt 
thans alles aan gedaan om de nadere 
beleidsvoorbereiding op het gebied 
van de sanctiebepalingen bij weigering 
van WSW-arbeid met de meeste 
spoed ' rond' te krijgen. Daarbij wil ik 
buiten twijfel laten, dat naar mijn 
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mening - ik sluit mij in dit opzicht aan 
bij hetgeen de heer Knol heeft 
gezegd - een sanctiebepaling met 
betrekking tot de WSW-arbeid, zoals 
thans opgenomen in de WWV, niet 
meer in deze ti jd past. 

Intussen moet ik de suggestie van 
de heer Knol, dat de WSW-wijziging 
niet eerder in werking zou mogen 
treden dan het moment waarop die 
sanctiebepalingen uit de WWV en de 
RWW zijn geschrapt, van de hand 
wijzen. Hoewel ik het belang van een 
aanpassing van de sanctiebepalingen 
in relatie tot het WSW-volumebeleid 
nadrukkelijk onderschrijf, mag dit 
mijns inziens een ander belang, 
namelijk dat van de volumebeheersing 
WSW, niet doorkruisen. 

Anders gezegd: het zou mijns 
inziens onjuist zijn, deze twee zaken 
afhankelijk van elkaar te stellen, 
hoezeer ik het ook ten principale op 
dit punt met de heer Knol eens ben. 

Vervolgens kom ik toe aan de 
bespreking van mogelijke alternatie-
ven in het wetsvoorstel, waarbij ik zal 
betrekken wat mevrouw Oomen en de 
heer Nijhuis hebben gezegd over een 
verdergaande decentralisatie van de 
WSW. Mijnheer de Voorzitter! Bij de 
schriftelijke voorbereiding van deze 
behandeling is de term 'budgetfinan-
ciering' verscheidene malen gevallen. 
Door de Kamer is er in de stukken op 
aangedrongen, mogelijkheden 
omtrent deze financiering in de 
beschouwingen te betrekken als het 
erom gaat, een betere kostenbeheer-
sing te realiseren. In de nota naar 
aanleiding van het eindverslag heb ik 
toegezegd, een onderzoek te laten 
instellen naar de mogelijkheden voor 
budgetfinanciering in de WSW. 

Tijdens de eerste termijn van de 
discussie van heden is door de 
woordvoerders uitvoerig ingegaan op 
dit aspecct, waarbi j het in een ruimer 
kader werd geplaatst dan alleen de 
financieringsvorm. Met name de 
wens om waar mogelijk te komen tot 
decentralisatie van bevoegdheden 
van de rijksoverheid naar lagere 
overheden speelt daarbij een belang-
rijke rol. Het betreft hier een streven, 
dat ook in het regeerakkoord is 
neergelegd; het kabinet staat er van 
harte achter. Een overdracht van 
bevoegdheden van het rijk naar de 
lagere overheden zal gepaard moeten 
gaan met een zo ver mogelijk doorge-
voerde vorm van deregulering. Langs 
deze weg kunnen de lagere overheden 
de mogeli jkheden en vrijheden 
worden gegund die bij de overdracht 
van bevoegdheden wezenlijk behoren. 

Bezien wij deze algemene opmerkin-
gen over budgetfinanciering, decentra-
lisatie en deregulering wat meer 
specifiek in het licht van de WSW dan 
wijs ik erop dat de WSW op dit punt 
een financieringsstructuur kent, 
waarbij de lonen en andere financie-
ringsaanspraken door gemeenten 
voor 100% worden gedeclareerd bij 
het rijk. Voor de vaststelling van de 
hoogte van de lonen en de meeste 
andere financiële aanspraken van de 
werknemer draagt het gemeentebe-
stuur in beginsel geen enkele verant-
woordeli jkheid. Het rijk stelt de lonen 
vast na overleg met de bonden van 
overheidspersoneel, de VNG en na 
advisering door de desbetreffende 
SER-commissie. Het ligt daarbij voor 
de hand dat het rijk deze posten voor 
100% voor zijn rekening neemt. 
Verreweg de meeste kosten van de 
sociale werkvoorziening zijn wat 
betreft het rijk verbonden aan de 
loonpost, namelijk ongeveer 80%. In 
de eventuele exploitatiekosten, die 
voor de gemeenten optreden, wordt 
door het rijk voor 80% bijgedragen. 

Indien wij ons buigen over de vraag 
of en, zo ja, op welke wijze wi j 
bevoegdheden in een wet als de 
WSW kunnen overdragen aan lagere 
bestuurseenheden, zullen wi j een 
antwoord moeten vinden op de vraag, 
welke verantwoordelijkheden voor de 
sociale werkvoorziening bij het rijk 
behoren te liggen en welke verant-
woordeli jkheden bij de lagere overhe-
den thuishoren. Ook rijst de vraag, 
aan welke organen er in dit verband 
moet worden gedacht. Als uitgangs-
punt bij de beantwoording van die 
vraag dient te gelden dat er geen 
verantwoordelijkheden bij een hoger 
orgaan worden gelegd als deze door 
een lager orgaan even goed of 
wellicht zelfs beter kunnen worden 
gedragen. Dit spreekt te meer bij een 
wet als de WSW, waarvan de feitelijke 
uitvoering nu al bij de gemeenten ligt. 
Deze hebben er blijk van gegeven dat 
zij dit op een goede wijze kunnen 
klaren. 

Laat ik beginnen met aan te geven 
wat naar mijn gevoel in elk geval een 
bevoegdheid op dit terrein van het 
Rijk behoort te zijn. De sociale 
werkvoorziening is een onderdeel van 
het stelsel van sociale zekerheid. Dat 
houdt in dat de centrale wetgever er 
in elk geval voor dient te zorgen, dat 
de sociale werkvoorziening in een 
wettelijke regeling wordt vervat, 
zodanig dat de gemeenten gehouden 
zijn de sociale werkvoorziening te 
bedrijven. 

Het bieden van mogelijkheden tot 
arbeid onder aangepaste omstandig-
heden voor gehandicapten behoort, 
nog afgezien van de wijze waarop, in 
ieder geval in een wettelijke regeling 
te worden vastgelegd, zodat degenen 
die ervoor in aanmerking komen er 
zeker van kunnen zijn, dat over het 
hele land dergelijke voorzieningen 
kunnen worden geboden. Nog anders 
gezegd: de vraag of er in een bepaalde 
gemeente sociale werkvoorziening zal 
zijn, mag naar mijn oordeel niet aan 
de lagere overheden worden overge-
laten. 

Wat eveneens centraal, dus voor 
alle gemeenten gelijk, zou moeten 
worden geregeld, is de wijze waarop 
de sociale werkvoorziening zal 
worden gefinancierd. Ik heb het niet 
inhoudelijk over de keuze van een 
financieringssysteem, maar alleen 
over de noodzaak, een vorm van 
financiering aan te geven. 

De heer Knol meent in dit verband, 
dat het vraagstuk van de budgetfinan-
ciering de gehele financieringsstruc-
tuur van de sociale werkvoorziening 
betreft en daarmee bepalend is voor 
de verhoudingen tussen de centrale 
overheid en de gemeenten. Ik meen 
dat die verhouding bepalend is voor 
de financieringsstructuur, zodat recht 
wordt gedaan aan respectievelijk 
bevoegdheden en niet andersom. Ten 
slotte denk ik dat de wijze waarop het 
toezicht op de uitvoering, eveneens 
los gezien van de vorm en van 
degene die het uitoefent, eenduidig in 
een wettelijk kader thuishoort. Of de 
bevoegdheden tot de feitelijke 
invulling van de sociale werkvoorzie-
ning bij het Rijk of elders moeten 
komen, is niet een vraag die zich in 
een kort tijdsbestek laat beantwoor-
den. 

Voorbeelden van vragen die zich 
zullen voordoen zijn: Moet de sociale 
werkvoorziening gestalte krijgen in de 
vorm van werkverbanden met 
werkobjecten? Aan welke voorwaar-
den moet een dienstbetrekking 
voldoen? Welke ontslaggronden 
zullen er gelden? Welke overige 
rechtspositionele en arbeidsvoorwaar-
denrechtelijke zaken dienen te worden 
geregeld? Op welke wijze moet er 
bedrijfsmatig worden georganiseerd? 

De heer Knol (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! De Staatssecretaris doet 
nu net alsof hij op het punt staat, een 
wetsontwerp in te dienen waarin de 
sociale werkvoorziening wordt 
geregeld. Al hetgeen hij opnoemt is 
geregeld. Mijns inziens past het de 
staatssecretaris thans, te vertellen wat 
er moet veranderen aan de huidige 
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wet wanneer hij overgaat tot decentra-
lisatie. Daar gaat het om en niet om 
wat hij nu zegt. 

De staatssecretaris begint bij 
voorbeeld heel fatsoenlijk te praten 
over de hoogte van de lonen, daarbij 
suggererende, dat wellicht de diverse 
gemeentebestu ren zelfstandiq de 
loonhoogte gaan bepalen. Is dat nu 
wel of niet juist? 

Staatssecretaris De Graaf: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik heb de indruk dat de 
heer Knol mijn woorden niet helemaal 
recht doet. Het is juist dat een aantal 
van de dingen die ik opsomde 
behoren tot de centrale regeling. Ik 
heb alleen gepoogd - dat verhaal is 
echter nog niet af, omdat ik heb 
geprobeerd aan te geven wat de 
centrale overheid zou moeten doen 
en wat de lagere overheid - wat naar 
mijn gevoel in ieder geval tot een 
aantal centraal te regelen onderdelen 
behoort. Misschien is het goed, mijn 
betoog op dit punt af te ronden. Dan 
krijgt de heer Knol een totaal beeld. 

De beantwoording van de vragen 
die ik zojuist bij wijze van voorbeeld 
opsomde, hangt eveneens samen met 
de mogelijkheden van een andere 
financieringsstructuur, waarover ik 
het al eerder had. 

Ik ben er voorstander van zoveel 
mogelijk de bevoegdheden te leggen 
op het niveau waar de mensen van 
die voorziening gebruik maken, in dit 
geval derhalve bij de gemeenten. Op 
die wijze zal het ook mogelijk zijn de 
mensen zoveel mogelijk invloed te 
laten uitoefenen op de eigen arbeids-
omstandigheden. De gemeenten 
kunnen bij gebruikmaking van hun 
bevoegdheden rekening houden met 
de plaatselijke omstandigheden. 
Tegen decentralisatie zeg ik dus (en 
dit in antwoord op vragen van 
mevrouw Oomen en de heer Nijhuis) 
volmondig 'ja'. Wel zal zorgvuldig 
bezien moeten worden of dit met alle 
onderwerpen waarover wi j nu praten, 
ook daadwerkelijk mogelijk is. 

Verschillende sprekers hebben 
daarop gewezen. Wij moeten er 
bovendien tegelijkertijd voor waken 
dat de sociale werkvoorziening niet 
als een geïsoleerde grootheid wordt 
beschouwd. De heer Willems waar-
schuwde daarvoor ook in een ander 
verband. Het beleid dat wordt gevoerd 
met de sociale werkvoorziening moet 
ook passen binnen het sociale-zeker-
heidsbeleid, het gehandicaptenbeleid, 
het arbeidsmarktbeleid en de in-
komenspolitiek. Men denke bij 
voorbeeld ook aan het arbeidsvoor-
waardenbeleid. Het kabinet is in 

vervolg op de tijdelijke wetgeving ter 
zake bezig modellen te ontwikkelen 
voor de arbeidsvoorwaardenontwikke-
ling in de gepremieerde en de 
gesubsidieerde sector waarbij een 
evenwichtige kostenontwikkeling van 
bijzonder groot belang is. De sociale 
werkvoorziening is met haar nagenoeg 
80.000 werknemers, wat de bekosti-
ging betreft, te vergelijken met deze 
sector. Ook daarmee dient derhalve 
rekening te worden gehouden. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit gedeelte 
van mijn betoog afrondend, wil ik het 
volgende concluderen. Tussen de 
Kamer (althans de meerderheid) en 
mij is er geen verschil van mening 
over de stelling dat een heroverweging 
van de bestuurlijke verhoudingen 
binnen de sociale werkvoorziening, en 
daarmee ook van de financierings-
structuur, dringend gewenst is. 
Uitgangspunt daarbij is dat geen 
bevoegdheden en verantwoordelijkhe-
den moeten worden gelegd bij hogere 
échelons, indien deze even goed of 
zelfs beter bij lagere lichamen kunnen 
worden gelegd, doch dit is een proces 
dat een uitermate zorgvuldige studie 
behoeft, waarbij pro's en contra's 
moeten worden afgewogen. 

Ik zeg de Kamer graag toe, dit 
proces met voortvarendheid voort te 
zetten en op grond daarvan ook met 
concrete voorstellen bij de Kamer te 
komen. Ik beschouw de motie van de 
heer Nijhuis en mevrouw Oomen 
dan ook als een ondersteuning van 
dat ingezette beleid. Daarvoor is ook 
het onderzoek nodig dat ik eerder 
aankondigde in de nota naar aanlei-
ding van het eindverslag, zij het dat ik 
dit nu in een breder kader wil plaatsen 
dan mij toen voor ogen stond. 

De heer Nijhuis (VVD): Kan de 
staatssecretaris enige indicatie geven 
van de ti jd waarin het onderzoek zal 
zijn afgerond? Dat vind ik toch wel 
buitengewoon belangrijk. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik ben 
daartoe niet in staat. Er hebben pas 
eerste oriënterende gesprekken 
plaatsgevonden - ik kom hierop nog 
terug - op grond waarvan men 
moeilijk een indicatie kan geven van 
de tijd waarbinnen een en ander kan 
zijn afgerond. Het enige wat ik wil 
toezeggen, is dat ik het met spoed wil 
doen. Misschien is het goed het 
laatste deel van mijn samenvattende 
conclusie nog even af te maken; 
daarin wordt ook een verwijzing naar 
dat overleg gegeven. 

Het zal overigens duidelijk zijn, dat 
die ontwikkeling dit wetsontwerp nog 
niet overbodig maakt. Dat is ook met 

zoveel woorden bevestigd door 
mevrouw Oomen en de heren Nijhuis 
en Leerling. 

In dit verband wil ik tevens ingaan 
op de motie van de heer Knol op stuk 
nr. 15. In zijn motie verzoekt de heer 
Knol de regering het alternatief van 
een budgetsysteem nader uit te 
werken en de Kamer daarover op 
korte termijn te rapporteren. Aan dit 
gedeelte van de motie heb ik in het 
voorafgaande uitvoerig aandacht 
besteed. Het zal duidelijk zijn dat ik de 
conclusie van de heer Knol, in 
afwachting van die rapportage de 
beraadslaging over dit wetsvoorstel 
op te schorten, niet kan delen. 

Ook op de kortere termijn zullen de 
kosten van de sociale werkvoorziening 
moeten worden beperkt. Aangezien 
de loonkosten de grootste kostenpost 
vormen, zal dit naar mijn oordeel 
moeten gebeuren door een beperking 
van het aantal werknemers. Aanvaar-
ding van dit onderdeel van de motie 
moet ik daarom ook met klem ontra-
den. 

De heer Knol (PvdA): De staatssecre-
taris stelt, dat hij een breed onderzoek 
vraagt. Ik neem aan dat het advies 
van de SER over de organisatie van 
de WSW ook daarbij hoort. Is het 
mogelijk dat hij die zaak van de 
decentralisatie kan regelen, voordat 
die 2%-4%-6%-operatie volledig is 
afgerond? Als dit namelijk zo is, lijkt 
het mij toch verstandig dat hij met 
meer aandacht naar mijn motie kijkt, 
anders zou je een vreemde situatie 
krijgen. 

Die operatie wordt in gang gezet. 
Dan komt hij met een ander systeem, 
dat heel ingrijpend is. Dan moet de 
wet ook worden bijgesteld. Als je dan 
kijkt welke de werkelijke bezuinigingen 
in die aanloopperiode zijn, blijken die 
minimaal te zijn. Ik houd dit toch 
staande. Laat de staatssecretaris 
daarop nu eens een direct antwoord 
geven. Heeft hij dit erin vervat? Is het 
dan niet verstandiger, gezien de 
arbeid die dan weer moet werden 
verricht, te zeggen dat hij toch vind 
dat de motie van de heer Knol moet 
worden aangenomen? 

Staatssecretaris De Graaf: Ik dacht dat 
ik een vrij direct en concreet antwoord 
had gegeven, echter niet tot tevreden-
heid van de heer Knol. Ik begrijp dat 
ook wel, gezien zijn toelichting in 
eerste termijn. Natuurlijk zal ook het 
SER-advies hierbij worden betrokken. 
Door mevrouw Oomen en de heer 
Nijhuis is het in een veel bredere 
context geplaatst. Ik verwacht dat 
daarover ook nog overleg met de SER 
zal plaatsvinden. 
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Er wordt gevraagd of dat binnen die 

drie jaar zal gebeuren. Ik hoop dat wij 
binnen drie jaar wel iets op gang 
kunnen brengen en iets nieuws 
kunnen starten. Daarmee is echter het 
effect op die termijn nog niet bekend. 
Daarover kan ik te weinig duidelijkheid 
geven. Daarom blijf ik van oordeel, 
dat aanvaarding van de motie van de 
heer Knol op dit punt met klem dient 
te worden ontraden. 

Mevrouw Groenman (D'66): Ik begrijp 
het toch niet helemaal. De staatssecre-
taris zegt dat de zaak nu in een breed 
kader wordt bezien. Hij noemt 
decentralisatie, bestuurlijke verhou-
dingen en een andere financierings-
structuur. Ik denk dan toch dat het om 
een hele nieuwe wet gaat. In de nota 
naar aanleiding van het eindverslag 
staat echter alleen, dat er een onafhan-
kelijke commissie zal worden ingesteld 
die met name de budgetfinanciering 
zal onderzoeken. Daarin is geen 
sprake van een breed kader. Nu 
zeggen wij - het staat ook in de 
motie-Knol -da t die budgetfinancie-
ring eerst moet worden onderzocht. 
Die onafhankelijke commissie, die in 
de nota naar aanleiding van het 
eindverslag wordt aangekondigd, is er 
dus nog niet. Daarmee wordt dus 
gewacht op het totale brede kader? 

Staatssecretaris De Graaf: Het gaat 
niet om een onafhankelijke commissie, 
maar om het inschakelen bij deze 
bepaald niet geringe problemen van 
een onafhankelijke deskundige 
instantie. Hiermee zijn gesprekken 
gevoerd. U constateert terecht dat ik 
op dit punt een stap verder ben 
gegaan dan in de nota naar aanleiding 
van het eindverslag. 

Mevrouw Groenman (D'66): Of een 
stap terug, omdat het alternatief van 
budgetfinanciering nu niet aan de 
orde kan komen. 

Staatssecretaris De Graaf: Dit heb ik 
mede gedaan wegens de discussie 
die in de Kamer plaatsvindt. De heer 
Nijhuis en mevrouw Oomen hebben 
deze zaak niet alleen geplaatst in de 
context van de budgetfinanciering, 
maar ook in het raam van verdergaan-
de deregulering en decentralisatie van 
rijkstaken. In deze brede context heb 
ik nu een reactie gegeven en ik wens 
dat in dit brede kader het onderzoek 
plaatsvindt, opdat verantwoorde 
verdere stappen in die richting 
kunnen worden genomen. 

Mevrouw Groenman (D'66): In de 
nota naar aanleiding van het eindver-
slag heeft u de budgetfinanciering 

duidelijk onder het hoofdje alternatie-
ven genoemd. Zij geldt nu niet meer 
als alternatief voor de onderhavige 
bezuiniging, waaraan wij ons hebben 
vastgeklampt en waarop de motie is 
gericht. U zegt nu dat u aan budgetfi-
nanciering en decentralisatie gaat 
doen, maar ondertussen de bezuinigin-
gen doorzet. Dit kan niet. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik heb 
budgetfinanciering niet als alternatief 
genoemd. Ik heb gezegd dat in het 
verleden allerlei alternatieven in 
discussie zijn geweest. Anderen 
hebben alternatieven in deze vorm 
genoemd. Ik zeg nogmaals dat wij 
hiermee serieus bezig moeten blijven. 
Naar ik meen, heb ik echter uitvoerig 
uiteengezet dat wij het niet verant-
woord achter, met de nu beoogde 
volumemaatregelen te wachten op 
het verdere onderzoek. 

De heer Knol (PvdA): In de memorie 
van toelichting op het wetsontwerp 
uit december 1982 is een hoofdstukje 
alternatieven opgenomen. Uitgere-
kend in dit hoofdstuk komt de staats-
secretaris met verwerping van het 
budgetteringssysteem. Hij moet dan 
niet zeggen dat anderen dit onder de 
alternatieven hebben geplaatst. 

Staatssecretaris De Graaf: Het ging 
om het op korte termijn via die weg 
zoeken naarde beoogdevolumebeper-
king. In deze zin is het in de memorie 
van toelichting verwoord. 

De heren Lankhorst en Willems 
hebben mij gevraagd of voor 
grotere decentralisatie in de financiële 
structuur van de sociale werkvoorzie-
ning een systeem van taakstellende 
begrotingen met de mogelijkheid van 
indiening van suppletoire begrotingen 
kan worden ingevoerd. In de nota 
naar aanleiding van het eindverslag 
heb ik al geschreven datzo'n procedure 
leidt tot uitgebreide regelgeving van 
rijkswege en tot aantasting van de 
primaire verantwoordelijkheid van 
gemeente- en schapsbesturen voor de 
totale bedrijfsvoering van de werkver-
banden. 

Hiermee wil ik niet ontkennen dat 
een taakstellende begrotingsprocedu-
re op zichzelf een goed instrument 
kan zijn - ik meen dat mevrouw 
Oomen hierover ook heeft gesproken-
voor efficiëntere bedrijfsvoering van 
de werkverbanden. Het zal duidelijk 
zijn dat dit haaks staat op een beleid 
dat gericht is op zoveel mogelijk 
decentralisatie en deregulering, zoals 
de heer Nijhuis en mevrouw Oomen 
in hun motie hebben gevraagd. 

Mevrouw Ubels zei dat voorstellen 
tot kostenbeheersing door de gemeen-

ten die belast zijn met de uitvoering 
van de WSW, moeten worden 
gedaan. Met haar ben ik van mening 
dat de gemeenten als uitvoerders van 
de WSW zelf verantwoordelijk zijn 
voor de door de rijksoverheid ter 
beschikking gestelde financiële 
middelen. Dit zal in het kader van het 
onderzoek aan de orde moeten 
komen. 

Het laatste geldt eveneens voor de 
vraag van de heer Leerling, het vast te 
stellen budget niet vast te pinnen op 
de huidige resultaten van de werkver-
banden. In bedoeld onderzoek moet 
ook dit punt zorgvuldig worden 
overwogen. 

Ik kom toe aan de bespreking van 
het aangekondigde volumebeleid 
voor de jaren 1984 tot 1986 met elk 
jaar een vermindering met 2%. Tot 
deze maatregel moest worden 
besloten om de sociale werkvoorzie-
ning te laten bijdragen aan het 
terugdringen van het financieringste-
kort. 

De heer Schutte heeft bij amende-
ment op stukken nrs. 9 en 16 voorge-
steld om de bevoegdheid van het 
vierde lid van artikel 7 te schrappen. 
Het moge duidelijk zijn, dat ik in het 
licht van de huidige omstandighe-
den en gelet op de voornemens van 
het kabinet aanvaarding van dit 
amendement met klem moet ontraden. 
Naar aanleiding van een opmerking 
ter zake van de heer Lankhorst wil ik 
opmerken, dat in 1982 de definitieve 
groei van het WSW-bestand 2% en in 
1983 1,7% bedroeg. In 1982 noch in 
1983 werd die taakstelling bereikt. Het 
streven was immers erop gericht om 
in 1981 3%, in 1982 1% en in 1983 0% 
te realiseren. 

Diverse sprekers hebben gewezen 
op de noodzaak van het terugdringen 
van de kosten in de WSW. Alternatieve 
maatregelen zijn op de termijn 
waaraan de heer Schutte denkt 
misschien wel in theorie te ontwerpen, 
maar het zal zeker enige tijd duren 
voordat dit alternatief echt effectief 
zou zijn. Aanvaarding van hetgeen hij 
daaromtrent voorstelt, acht ik daarom 
niet de juiste gang van zaken. Ik wijs 
in dit verband op de mogelijkheden 
die het vijfde lid van artikel 7 biedt, 
namelijk om de minister een verzoek 
te doen om te mogen afwijken van 
het landelijke volumepercentage. 

Mevrouw Groenman heeft gevraagd 
hoe de ontheffingsprocedure zal 
verlopen en of de betreffende gemeen-
te gedurende de aanvraag tot onthef-
fing de volumebepaling mag over-
schrijden om het werk niet te laten 
stagneren. Een overschrijding zoals 
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door mevrouw Groenman bedoeld, 
zal niet toegelaten zijn. Er zal zo snel 
mogelijk op een verzoek van de 
gemeente moeten worden gereageerd. 
Bovendien zullen de gemeenten tijdig 
van tevoren kunnen overzien of er 
reden is om die ontheffing te vragen. 
Overigens zal slechts in incidentele 
gevallen van deze bevoegdheid 
gebruik worden gemaakt. 

De heer Schutte heeft voorts 
opgemerkt, dat de beoogde volume-
vermindering tot problemen zal 
kunnen leiden, omdat gedurende een 
bepaalde periode geen nieuwe 
dienstbetrekkingen kunnen worden 
aangegaan. Uit de gegevens blijkt, dat 
jaarlijks bijna 10% van het werkne-
mersbestand om de een of andere 
reden de sociale werkvoorziening 
verlaat. Dit betekent, dat gedurende 
de aanvang van de jaren 1984, 1985 
en 1986 weliswaar geen nieuwe 
dienstbetrekkingen zullen worden 
aangegaan, doch dat dit in de meeste 
gevallen maar gedurende een betrek-
keiijk korte tijd het geval zal zijn. Een 
en ander zou inderdaad kunnen 
betekenen, dat een openvallende 
plaats gedurende korte tijd niet kan 
worden bezet tenzij door een interne 
verschuiving. Dergelijke situaties 
doen zich vandaag de dag ook al voor 
bij ziektegevallen. Het is weliswaar 
niet in alle gevallen eenvouding om 
aan deze problemen het hoofd te 
bieden, doch dat dit tot onoverkome-
lijke problemen aanleiding heeft 
gegeven, is althans bij de ziektegeval-
len tot nu toe niet gebleken. 

De heren Scholten, Leerling en 
Schutte hebben opmerkingen gemaakt 
over de problematiek van de wachtli js-
ten door deze volumebeperkende 
bepalingen. Het aantal personen dat 
in 1983 bij de plaatsingsprocedure 
was betrokken, bedroeg ruim 12.000. 
Hiervan wachtten ca. 5.000 personen 
op een feitelijke plaatsing. Van de 
mensen op de wachtlijst staat immers 
vast, dat zij in ieder geval tot de 
persone.ikring behoren. Hoe veel 
geestelijk gehandicapten deel uitma-
ken van de laatste groep is mij niet 
bekend. Omtrent de vraag naar een 
indicatie hoe lang gegadigden 
gemiddeld op de wachtlijst staan 
alvorens geplaatst te worden, wil ik 
verwijzen naar de laatste alinea van 
pagina 21 van het eindverslag. 

Ik wil niet ontkennen dat het 
volumebeleid invloed kan hebben op 
de omvang van de wachtli jsten. 
Weliswaar is door verschillende 
fracties de vrees uitgesproken dat 
daardoor de druk op andere voorzie-

ningen groter wordt, doch of dit echt 
het geval zal zijn, zal eerst uit de 
praktijk moeten blijken. Immers, niet 
alle personen die als gevolg van het 
volumebeleid niet, of op een later 
t i jdstip, in de sociale werkvoorziening 
kunnen worden opgenomen, zijn op 
een dagvoorziening in enigerlei vorm 
aangewezen. 

Dit geldt uiteraard wel voor degenen 
die niet zonder toezicht overdag 
kunnen. Dit zijn dan de 
zwaarst, veelal geestelijk, gehandicap-
ten. Deze zullen overigens in de 
B-categorie zoals die het kabinet voor 
ogen staat, wel in de sociale werkvoor-
ziening kunnen blijven. Voor deze 
categorie zal, nadat de voorgenomen 
wijziging heeft plaatsgevonden, geen 
volumevermindering worden gereali-
seerd. Ik kom straks uiteraard nog 
uitvoerig te spreken over deze 
B-categorie. 

De heer Knol (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Heb ik het goed gehoord 
dat de staatssecretaris zojuist opmerk-
te dat van deze personen in ieder 
geval vaststaat dat zij tot de personen-
kring van de WSW behoren, met 
andere woorden dat degenen die op 
de wachtlijst staan niet alleen tot de 
personenkring behoren? Ik meen dat 
dit een grote onjuistheid is. 

Staatssecretaris De Graaf: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik herhaal: van de 
12.000 personen wachten 5.000 op 
een feitelijke plaatsing. 

De heer Leerling meent dat het 
rechtvaardig zou zijn als gedifferenti-
eerd werd naar verschillende gemeen-
ten. Hij acht de generieke volumever-
mindering een te bot wapen. In de 
memorie van toelichting heb ik 
uitvoerig toegelicht waarom een 
dergelijke differentiatie niet mogelijk is. 
In de memorie van antwoord ben IK 
hierop verder ingegaan. Ik wijs erop 
dat het niet mogelijk is een gedifferen-
tieerd percentage toe te passen, 
omdat dit zou betekenen dat op 
rijksniveau wordt vastgesteld welke 
gemeenten meer terug moeten in 
aantallen werknemers om het mogelijk 
te maken dat andere gemeenten 
kunnen groeien. De heer Leerling zal 
begrijpen dat dit niet op rijksniveau 
kan worden bepaald. 

Er is opgemerkt dat door een 
generieke maatregel gemeenten die 
zich hebben gehouden aan het 
volumebeleid, worden gestraft ten 
opzichte van de gemeenten die zich 
niets van het volumebeleid hebben 
aangetrokken. Ik wijs erop dat de 
regering niet in de eerste plaats tot 
een volumevermindering van 2% 

heeft besloten omdat gemeenten zich 
niet aan het volumebeleid hebben 
gehouden. 

Er is in hoofdzaak tot volumevermin-
dering besloten in het licht van de 
begroting 1984 en de daarmee 
beoogde terugdringing van het 
financieringstekort. Uiteraard kan niet 
worden ontkend dat een wettelijke 
maatregel noodzakelijk is, omdat een 
stabilisering, laat staan een verminde-
ring, op vri jwil l ige basis niet haalbaar 
is gebleken. Ik had natuurlijk die weg 
veel liever willen gaan; wij hebben 
ook jaren getracht die weg te gaan. 
Maar omdat het niet haalbaar is 
gebleken, moest de regering wel 
besluiten tot de indiening van dit 
wetsvoorstel. 

Ik kom nu tot een reactie op de 
opmerkingen over het beleidsvoorne-
men van de regering ten aanzien van 
werknemers die tot de categorie-B 
behoren. De meeste woordvoerders 
hebben uitvoerig over deze zaak 
gesproken. 

Ik heb heel goed beseft, hoe 
gevoelig deze materie ligt. Ik zeg dit 
met name aan het adres van mevrouw 
Oomen. Ik wil nog eens heel zorgvuldig 
aangeven, waarom wij tot deze keuze 
menen te moeten komen en waarom 
het in onze visie ook verantwoord is 
dit te doen. 

De heer Knol heeft gewezen op de 
besluitvorming rondom dezecategorie 
in 1973 en stelde dat de keuze 
die destijds is gemaakt, een zeer 
bewuste keuze is geweest. Ik zal dit 
niet ontkennen. Het kabinet en de 
Kamer hebben dat toen ongetwijfeld 
goed doordacht. Dit neemt echter niet 
weg dat een heroverweging van het 
beleid, zeker in de omstandigheden 
waarin wi j thans verkeren, mogelijk 
moet zijn. De heer Nijhuis heeft 
hierop ook geattendeerd. Ik wil mijn 
beleid met betrekking tot deze materie 
graag nog wat nader toelichten, in de 
hoop hiervoor van sommigen meer 
begrip te krijgen dan ik tot nu toe heb 
kunnen noteren uit de bijdragen in de 
eerste termijn. 

Voor mei 1983 was de B-categorie 
bedoeld voor personen die na een 
periode van gerichte scholing en 
training in staat waren te voldoen aan 
de eisen die gesteld worden aan 
degenen die ingedeeld werden in de 
zogenaamde categorie A. Indien na 
een korte of langere periode bleek dat 
iemand niet aan die eisen kon voldoen, 
moest hij of zij de sociale werkvoor-
ziening verlaten. Met ingang van juni 
1973 werd de B-categorie in die zin 
gewijzigd, dat een mogelijkheid werd 
geopend om in de sociale werkvoor-

Tweede Kamer 
25 januari 1984 WSW 2487 



De Graaf 

ziening te komen en te blijven, ook al 
was men niet in staat zelfs na een 
periode van gerichte scholing en 
training te voldoen aan de arbeidspres-
tatie eis die wordt gesteld bij de 
indeling van de A-categorie in de 
WSW. 

Uit de beschikbare gegevens blijkt 
intussen dat voor het overgrote deel 
van de personen die ingedeeld 
worden in de B-categorie het slechts 
een verblijf van kortere duur is. Dit 
zou kunnen worden aangeduid als 
een periode van training en scholing. 
Hierna volgt indeling in de A-categorie. 
Voor slechts een gering deel van deze 
personen blijkt doorstroming naar 
categorie A niet mogelijk te zijn. 
Niettemin zijn ook deze personen in 
staat om zonder verstoring van de 
arbeidssfeer regelmatig werkzaamhe-
den te verrichten onder aangepaste 
omstandigheden. Het verblijf in de 
arbeidssituatie moet voor hun welzijn 
als wenselijk worden aangemerkt. Het 
huidige beleid van het kabinet is er in 
het algemeen op gericht om personen 
die onvoldoende scholing en training 
hebben om bepaalde functies uit te 
oefenen, in de gelegenheid te stellen 
om met behoud van uitkering aan 
scholings- en trainingsactiviteiten 
deel te nemen. Ook personen die voor 
een WSW-plaatsing in aanmerking 
worden gebracht, voldoen soms niet 
aan de eisen die worden gesteld voor 
de indeling in de A-categorie. Ook 
voor deze personen wil de regering 
de algemene beleidslijn volgen en de 
mogelijkheid tot scholings- en 
trainingsactiviteiten open stellen. 

Met betrekking tot degenen die ook 
niet na scholing en training aan de 
vereisten van de A-categorie kunnen 
voldoen - dit zijn met name degenen 
die niet in staat zijn aan de eis van 
eenderde van een redelijke minimum-
prestatie te voldoen - heeft de 
regering overwogen, of deze categorie 
personen in de sociale werkvoorzie-
ning moeten kunnen blijven of niet. 

De regering heeft besloten om ook 
deze groep in de sociale werkvoorzie-
ning te handhaven, zij het zonder 
dienstbetrekking en met behoud van 
een uitkering. Daarbij heeft als 
belangrijkste overweging gegolden 
dat naar verwachting voor deze 
personen geen alternatief voor 
handen is en zij bovendien voor hun 
welzijn zijn aangewezen op de 
arbeidssituatie. 

Zoals ik al eerder heb opgemerkt zal 
deze categorie niet vallen onder de 
maatregel betreffende het volumebe-
leid en de volumevermindering. 

Daarmee is tevens tegemoetgekomen 
aan de bezwaren die daarover van de 
zijde van de Kamer zijn geuit. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil er hier 
nog eens de nadruk op leggen dat de 
wijziging van de B-categorie de 
mogelijkheid om personen die in deze 
categorie thuishoren daarvan te laten 
profiteren, onverlet laat. Het zal naar 
mijn mening voor degenen die 
permanent tot de B-categorie nieuwe 
stijl behoren over het algemeen van 
meer belang zijn dat zij in een arbeids-
situatie verkeren dan dat zij een loon 
ontvangen. Daarbij mag niet uit het 
oog worden verloren dat tussen de 
arbeidsprestatie en de daartegenover 
staande beloning een zekere relatie 
moet behoren te bestaan. De WSW is 
een complementaire arbeidsvoorzie-
ning. In het kader van de WSW is 
destijds al gekozen voor het criterium 
van een derde van de normale 
arbeidsprestatie om recht te doen 
gelden op een volwaardig loon en dat 
wordt dan ook toegekend. 

De heer Knol (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! 

Staatssecretaris De Graaf: Op dit punt 
wil ik even mijn betoog afmaken, 
zodat ik deze zaak ten principale heb 
behandeld. Er kan een onderbreking 
komen op het moment dat ik een 
relatie leg met de aanvullende en 
aanverwante voorzieningen. Op de 
gevolgen daarvoor is door de verschil-
lende woordvoerders gewezen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat het in 
tijden van hoogconjunctuur mogelijk 
was zelfs een loon te betalen aan 
personen die een arbeidsprestatie van 
minder dan een derde van een 
normale arbeidsprestatie leverden, 
brengt niet blijvend met zich dat een 
lagere arbeidsprestatie gehonoreerd 
moet worden in de vorm van een 
loon. Hiermee ben ik dan tevens 
ingegaan op een opmerking die de 
heer Knol ter zake heeft gemaakt. 

De heer Schutte heeft gewezen op 
de spanningen die kunnen ontstaan 
binnen de werkverbanden van de 
sociale werkvoorziening als gevolg 
van het aanwezig zijn van een groep 
met een afzonderlijke rechtspositie. 
Ook mevrouw Oomen heeft in die zin 
opmerkingen gemaakt. Ik kan niet 
inzien waarom er als gevolg van het 
invoeren van een nieuwe constructie 
spanningen zullen ontstaan. Onder de 
huidige regelgeving zijn er immers 
ook al verschillende categorieën. 

De heer Knol (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik wil een opmerking ter 
verduidelijking maken. De staatssecre-
taris wil artikel 13 van het Besluit 

organisatie sociale werkvoorziening 
aanpassen. Dat biedt de mogelijkheid 
om mensen die nu onder de B-catego-
rie vallen in de sociale werkvoorziening 
op te nemen, zij het met dit verschil 
met het besluit van 1 juli 1973 dat 
toen wel een dienstbetrekking werd 
aangeboden en wel een loon werd 
verstrekt en nu niet. Ik denk dat dit het 
enige verschil is. 

Staatssecretaris De Graaf: Dat is juist, 
zij het dat degenen binnen de WSW 
die nu die dienstbetrekking hebben, 
uiteraard die dienstbetrekking blijven 
behouden. Het gaat om de nieuwe 
toestroom van mensen ... 

De heer Knol (PvdA): Dat begrijp ik. 

Staatssecretaris De Graaf: ... met 
zodanige kenmerken dat zij evenzeer 
kunnen doorstromen naar de A-cate-
gorie als in de trainingsperiode blijkt 
dat men tot die A-categorie kan gaan 
behoren. 

De heer Knol (PvdA): Degene die dat 
niet kan, kan er ook blijven, zij het met 
behoud van een uitkering. Het gaat nu 
in feite om de afweging van het 
belang van de besparing die men 
verkrijgt, zijnde het verschil tussen het 
loon in dienstbetrekking en de 
uitkering van betrokkene. 

Dat is de werkelijke besparing, die 
moet worden afgewogen tegen 
hetgeen de SER als volgt omschrijft: 
'Betrokkenen in de B-categorie 
verrichten wel degelijk produktieve 
arbeid, die gelet op hun beperkingen 
als een volledige, 100%-prestatie kan 
worden aangemerkt. De aan deze 
produktieve arbeid verbonden 
dienstbetrekking en het loon leveren 
in de ervaringswereld van betrokke-
nen, veelal ernstig verstandelijk 
gehandicapten, een maatschappelijke 
status op. 

Vanuit deze gezichtshoek betekent 
een afschaffing van de dienstbetrek-
king en vervanging van het loon door 
een uitkering, statusverlies dat niet op 
een gelijkwaardige wijze kan worden 
gecompenseerd.' Dat is de unanieme 
conclusie van de SER. Wil de staatsse-
cretaris duidelijk aangeven om welke 
bedragen het gaat en hoe hij tot die 
afweging is gekomen? Ik denk dat hij 
bevangen is door bezuinigingswoede; 
hij gaat voorbij aan hetgeen de 
geestelijk gehandicapten bezighoudt. 

Staatssecretaris De Graaf: Het 
antwoord op deze vraag komt in het 
vervolg van mijn betoog naar voren. 
Het lijkt mij beter dat ik mijn betoog 
over het beleid inzake de B-categorie 
voltooi. 
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De essentie van hetgeen ik zoeven 
zei, is dat de WSW een arbeidsvoor-
ziening is. Dat is altijd al zo geweest, 
maar in 1973 is daarvan enigszins 
afgeweken. Er is sprake van een 
ondergrens, die niet wordt gehaald. 
Het gaat tevens om gelijkheid in 
behandeling ten aanzien van mensen 
die in het bedrijfsleven bij voorbeeld 
via training met behoud van uitkering 
tot een effectieve arbeidsplaats 
kunnen geraken. 

De geachte afgevaardigde Brouwer, 
Groenman, Nijhuis, Willems en 
anderen hebben aandacht besteed 
aan de afstemmingsproblematiek 
tussen de sociale werkvoorziening en 
de andere voorzieningen zoals de 
DVO, de ZMLK, het BLO en de 
LOM-scholen. Zoals bekend wordt 
door de departementen van WVC, 
Onderwijs en Wetenschappen en 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
een inventarisatie op dit terrein 
gemaakt. 

De heer Lankhorst wees daar al op. 
Vooruitlopend op de uitkomsten van 
deze inventarisatie, die helaas nog 
niet gereed is, wijs ik er nu reeds op 
dat door het afschaffen van de 
B-categorie onder gelijktijdige 
handhaving van de groep in de 
sociale werkvoorziening mogelijke 
problemen zouden kunnen worden 
opgelost. Die problematiek wordt in 
ieder geval in het door mij voorgestane 
beleid niet vergroot. 

Ook de vermindering van het 
werknemersbestand leidt niet automa-
tisch tot een grotere druk op de 
andere voorzieningen. Immers, een 
groot deel van de personen die niet of 
op een later tijdstip in aanmerking 
komen voor een WSW-dienstbetrek-
king, is niet aangewezen op een 
andere dagvoorziening. Dat geldt 
uiteraard wel voor de zwaarder 
gehandicapten, met name voor de 
zwaarder geestelijk gehandicapten. 
Dat zijn veelal personen die juist 
onder de nieuwe B-categorie zullen 
vallen. In die zin worden de mogelijk-
heden voor deze personen in feite niet 
beperkt. Derhalve zullen de mogelijke 
afstemmingsproblemen met andere 
vormen van dagopvang niet ontstaan 
c.q. niet worden vergroot. 

Ik meen hiermee tevens - ik merk 
dit op aan het adres van de heer 
Lankhorst - een extra argument te 
hebben gegeven om niet over te gaan 
tot contingentering van de groep 
geestelijk gehandicapten. Overigens 
vind ik het wel van belang dat de 
inventarisatie zo spoedig mogelijk 
gereed komt. Zowel de buitendienst 

van ons departement als die van het 
departement van WVC en van het 
departement van Onderwijs en 
Wetenschappen zijn druk bezig met 
een inventarisatie ter zake. Het is 
echtereen nogal omvangrijke klus, 
die op dit moment nog niet gereed is. 
De voortrekkersrol bij deze inventari-
satie ligt bij de coördinerend bewinds-
man van WVC. Naar ik hoop zal hij in 
staat zijn op zo kort mogelijke termijn 
de Kamer de inventarisatie te doen 
toekomen. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): 
Waarop baseert de staatssecretaris de 
opvatting dat de mensen van de 
B-categorie niet naar bij voorbeeld de 
dagverblijven voor ouderen gaan als 
zij geen arbeidscontract meer krijgen? 
Als dat wel gebeurt, ontstaat een 
afstemmingsprobleem. Ik heb de 
staatssecretaris daarover in eerste 
termijn een vraag gesteld. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik begrijp 
deze interruptie niet helemaal. Ik wil 
haar graag begrijpen omdat zij in de 
discussie, speciaal die welke ik met de 
geachte afgevaardigde voer, van veel 
betekenis is. 

Ik heb gezegd dat ons beleid ertoe 
leidt dat mensen die, in de nieuwe 
stijl, tot deze categorie behoren hun 
plaats in de arbeidsvoorziening 
behouden. Dientengevolge wordt de 
afstemmingsproblematiek sowieso 
niet groter. Zij wordt eerder verlicht, 
te meer omdat deze categorie buiten 
de volumevermindering met 2% valt. 
In die zin is de positie van deze 
categorie naar onze opvatting beter. Ik 
erken echter dat het met name gaat 
om het voortzetten van een beloning 
in de WSW. Men behoudt zijn uitkering. 
Over wat er gebeurt als wat wij 
voorstellen niet plaatsvindt kom ik 
nog te spreken. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): Bied 
ik iemand die tot een bepaalde 
categorie behoort geen arbeidscon-
tract meer aan maar zeg ik dat hij wel 
mag binnenkomen om arbeidsachtige 
activiteiten te verrichten, dan zal hij al 
gauw zeggen dat hij zich liever meldt 
bij een dagverblijf voor ouderen. Op 
dat moment ontstaat hetafstemmings-
probleem. In de eerste plaats hebben 
de dagverblijven daarvoor onvoldoen-
de capaciteit. Bovendien ontstaan 
financiële problemen om de vereiste 
opvang mogelijk te maken. Ik vraag 
mij af, of met dit gegeven voldoende 
rekening is gehouden. 

De Voorzitter: Ik verzoek de leden 
nogmaals, een interruptie een 
interruptie te laten zijn. 

Staatssecretaris De Graaf: Mevrouw 
Oomen gaat er dan van uit, dat men 
met dat werk zal stoppen, terwijl het 
juist zo geweldig nuttig is, dat men 
dat werk doet. Ik ga ervan uit, dat men 
niet simpel vanwege dat verschil in 
inkomsten daarmee zal stoppen. We 
zien toch ook in het gewone bedrijfs-
leven, dat men bijzonder graag zich 
traint in activiteiten om op die manier 
een normale baan te kunnen verkrij-
gen. 

Mevrouw Brouwer (CPN): Mijnheer 
de Voorzitter! Ik heb een heel concrete 
vraag. Kinderen die op de LOM-school 
zitten, gaan er in ieder geval op 
16-17-jarige leeftijd af. Nu zegt de 
staatssecretaris, dat men met behoud 
van uitkering in de B-categorie kan 
komen. Helaas, op 17-jarige leeftijd 
krijg je geen uitkering. Die krijg je pas 
met 18 jaar. Dat is een klein probleem. 
Dan kom ik bij het tweede probleem. 
Ik wil het even concreet maken, want 
de staatssecretaris komt met mooie 
verhalen, maar ik wil terug naar de 
praktijk. 

De Voorzitter: Mevrouw Brouwer, kan 
dat nu echt niet in tweede termijn? Dit 
is al een heel betoog, Er is morgen 
alle tijd voor. 

Mevrouw Brouwer (CPN): Ik ben bang 
dat de staatssecretaris mijn vraag niet 
begrijpt. 

Staatssecretaris De Graaf: Heel goed. 

De Voorzitter: Vraagt u morgen dan 
door. Ik wil vanavond nog aan de 
begroting van Sociale Zaken beginnen. 

Er zitten tientallen ambtenaren te 
wachten. Ik vind het erg vervelend om 
tegen tien uur te moeten zeggen: gaat 
u toch maar naar huis; de hele avond 
is voor niets geweest. Dat is het punt. 

Staatssecretaris De Graaf: De heer 
Leerling heeft gevraagd, of de kosten 
van de personen in de B-categorie ten 
laste van het rijk of de gemeenten 
komen. Deze kosten kunnen voor 
zover deze binnen de regelgeving 
vallen ten laste worden gebracht van 
de exploitatierekening van de WSW. 
Tachtig procent van het nadelig saldo 
wordt door het rijk vergoed, terwijl 
twintig procent ten laste van de 
gemeenten blijft. 

De heer Nijhuis heeft gevraagd, of 
de door hem genoemde cijfers van de 
gemiddelde kosten van een WSW-ar-
beidsplaats juist zijn. In 1982 bedroe-
gen de exploitatiekosten per arbeids-
plaats circa 54.500, terwijl de opbreng-
sten in dat jaar circa 8500 bedroegen, 
zodat de gemiddelde kosten per 
arbeidsplaats in 1982 f46.000 bedroe-
gen. 
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Naar aanleiding van de vraag van 
de heren Willems en Schutte om een 
reactie op de berekeningen van de 
federatie van ouderverenigingen van 
de opbrengst van de besparingen en 
van de maatregelen betreffende de 
B-categorie merk ik nog het volgende 
op. In de berekeningen van de 
federatie zijn ook de indirecte effecten 
van de maatregelen zoals de fiscale 
en de premie-effecten, betrokken. Bij 
de kwantificering van de begrotings-
effecten van afzonderlijke maatregelen 
worden deze effecten zoals gebruikelijk 
buiten beschouwing gelaten. 

In de nota naar aanleiding van het 
eindverslag is overigens niet ontkend, 
dat in bepaalde gevallen hogere 
kosten per persoon kunnen ontstaan, 
bij voorbeeld in de sfeer van de 
DVO's. Dit is ook een van de redenen 
geweest voor de beslissing ten 
aanzien van de B-categorie, zoals die 
door het kabinet is genomen. Ove-
rigens wil ik hier nog benadrukken, 
dat de eventueel hogere kosten per 
persoon slechts van toepassing zijn 
voor een relatief gering deel van 
diegenen die niet in de WSW geplaatst 
kunnen worden. 

In aansluiting hierop wil ik naar 
aanleiding van een vraag van de heer 
Schutte over de verwachte besparin-
gen van de maatregel betreffende de 
B-categorie mededelen, dat de netto 
besparingen van deze maatregel 
worden gevormd door het kostenver-
schil tussen de loonkosten in de WSW 
enerzijds en de kosten van een 
AAW-voorziening anderzijds. Bij deze 
berekening van de besparing van de 
B-categorie is uitgegaan van het 
huidige verloop in de B-categorie van 
circa 1800 personen per jaar. Dit 
betekent in het eerste jaar een 
gemiddeld aantal personen op 
jaarbasis van 900. 

De heer Lankhorst heeft nog 
opgemerkt, dat de gemeenten te 
maken krijgen met extra kosten als 
gevolg van de volumemaatregel, 
omdat de gemeenten 10% van de 
RWW/ABW-uitkeringen betalen. 

Hierover merk ik op, dat ook een 
WSW-plaatsing voor de gemeenten 
kosten mee zal brengen. Bovendien 
zal slechts een deel van de door 
de volumemaatregel niet geplaatste 
personen een RWW- of bijstandsuitke-
ring genieten. Er kan bij voorbeeld 
ook sprake zijn van een AAW-uitkering, 
waarin gemeenten in het geheel geen 
financiële bijdrage verstrekken. 

Ter afsluiting van mijn betoog 
inzake de B-categorie, mijnheer de 
Voorzitter, wil ik ingaan, zoals te 

verwachten was, op de motie en in 
samenhang daarmee op hetgeen 
mevrouw Oomen over de B-categorie 
heeft gezegd. Na wat ik over de 
voornemens met betrekking tot deze 
categorie heb gezegd, zal het duidelijk 
zijn dat ik het uitermate zou betreuren, 
als zowel de motie als het amendement 
door de Kamer worden aanvaard. De 
mogelijkheden voor deze groep in de 
sociale voorziening zijn relatief ruimer 
dan die voor de werknemers. 

Ik acht dit een groot voordeel ten 
opzichte van hetgeen mevrouw 
Oomen voorstaat, mede omdat op 
deze wijze mogelijke afstemmingspro-
blemen met de dagverblijven voor 
ouderen en de scholen voor zeer 
moeilijk lerende kinderen kunnen 
worden voorkomen. Immers, bij het 
alternatief van mevrouw Oomen zou 
ook voor de B-categorie het volume-
beleid automatisch moeten worden 
toegepast. Ik wil er nog eens op 
wijzen dat de afwijzing van de 
maatregelen met betrekking tot de 
B-categorie een besparingsverlies van 
circa f45 miljoen structureel mee-
brengt. De mogelijk lager eigen 
bijdrage AWBZ van degenen, die in 
gezinsvervangende tehuizen verblij-
ven, is hierop nauwelijks van invloed. 
De regering zal voor dit bedrag 
alternatieven aangereikt moeten 
krijgen om de doelstelling van het 
beleid in 1984 te kunnen bereiken. 

De mogelijkheden, die vooral aan 
geestelijk gehandicapten worden 
geboden in de sociale werkvoorzie-
ning, worden volgens het beleid van 
het kabinet op geen enkele wijze 
beknot, eerder relatief vergroot. Het is 
voor deze categorie personen immers 
een groter belang dat zij op een 
zinvolle wijze een dagbesteding 
hebben dan dat zij daarvoor per se 
het WSW-loon zouden moeten 
ontvangen. Voor velen van hen zal 
onze discussie daarom denk ik meer 
van academische aard zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop 
hiermee voldoende materiaal te 
hebben aangedragen om mevrouw 
Oomen te overtuigen van de redelijk-
heid van het beleid van het kabinet 
met betrekking tot de B-categorie, in 
het belang van deze personen. 

De heer Nijhuis (VVD): De staatssecre-
taris zegt dat hij de motie van mevrouw 
Oomen betreurt. Als ikde argumenten, 
die hij heeft verwoord, op een rij zet, 
moet ik concluderen dat hij bezwaar 
tegen de motie heeft. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik wil de 
Kamer aanneming van die motie best 
ontraden. 

De heer Nijhuis (VVD): Dan ben ik 
zeer tevreden. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik dacht 
een en ander met zoveel klem betoogd 
te hebben, dat het duidelijk in mijn 
verhaal opgesloten lag. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): Kan 
de staatssecretaris aangeven wat het 
zou kosten als het voornemen in 1984 
niet door zou gaan? Ik wijs op de 
effecten, die ik heb genoemd. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik begrijp 
dat mevrouw Oomen een antwoord 
wil hebben op de vraag als zo'n 
besluit voor één jaar zou worden 
genomen. Dat betekent een bespa-
ringsverlies in 1984 van f 10 miljoen. 
Het loopt op, ook al gaat het maar om 
een maatregel voor 1984, tot f 15 
miljoen in 1985 en tot f 25 miljoen in 
1986. 

Gaat het om een beslissing ten 
principale, dan geldt het eerder door 
mij genoemde bedrag ad f45 miljoen. 
Ik meen dat ik hiermee een concreet 
antwoord heb gegeven. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): Zou 
dit niet kunnen betekenen dat, 
wanneer die besparing tot f 10 miljoen 
niet doorgaat maar wij wel de moge-
lijkheid krijgen om nog eens goed met 
elkaar na te gaan wat er met de 
afstemmingsproblematiek moet 
worden gedaan, dit geen f 10 miljoen 
waard zou kunnen zijn? 

Staatssecretaris De Graaf: Het gaat 
niet om de vraag wat iemand iets 
waard is. Het gaat om de feitelijke 
effecten, die optreden. Ik kan mij 
daarvan niet distantiëren, het is een 
feitelijk gegeven. Bovendien heb ik zo 
uitvoerig mogelijk getracht, mijn 
standpunt te onderbouwen. Ik ben 
ervan overtuigd, dat die onderbouwing 
goed is en om die reden houd ik ook 
graag vast aan dit beleid. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): Ik 
neem even aan, dat die f 10 miljoen 
inderdaad bespaard zouden kunnen 
worden maar ik heb daar zo mijn 
twijfels over. Als wij dat bedrag nu 
laten vallen, verkrijgen wij de moge-
lijkheid om met de coördinator van 
het gehandicaptenbeleid dit jaar de 
discussie ten principale te voeren 
over de B-categorie. Ik zou de bewinds-
man alsnog in overweging willen 
geven, na te gaan of hij dit aanbod 
niet zou kunnen aannemen. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik geloof 
dat ik duidelijk ben geweest. Als 
mevrouw Oomen hier mijn collega 
van WVC ten tonele voert, gelet op 
zijn coördinatiefunctie in het gehandi-
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captenbeleid, doelt zij wellicht op de 
samenhang met andere voorzienim 
gen. Welnu, ik heb al uitvoerig 
aangegeven dat door ons beleid hier 
ten principale geen problemen 
optreden. Ik meen verder dat wij 
moeten voorkomen dat wij in herha-
lingen vervallen. 

De heer Knol (PvdA): Wij spreken nu 
over de motie, die door mevrouw 
Oomen is ingediend en die door u 
wordt ontraden, op verzoek van de 
heer Nijhuis. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): 
Betreurd! 

De heer Knol (PvdA): Neen, de 
staatssecretaris betreurt, de heer 
Nijhuis ontraadt en de Kamer beslist: 
zó is dat. 

Voorzitter, men stelle zich eens 
voor, dat de Kamer die motie toch 
aanneemt. Zal de staatssecretaris 
haar dan uitvoeren? 

Staatssecretaris De Graaf: Als de 
Kamer een motie aanvaardt, is dat 
een politiek feit, waar het kabinet niet 
omheen kan. Als die situatie zich 
voordoet - ik hoop dat dit niet zal 
gebeuren na de toelichting, die ik heb 
gegeven - moet ik tot een afweging 
komen. Ik vind dat het nu nog te 
vroeg is om in dit verband al een 
reactie te geven, hetgeen ik dan ook 
niet doe. 

Mijnheer de Voorzitter! Van verschil-
lende zijden zijn opmerkingen gemaakt 
over de categorie van personen 
beneden 18 jaar. Om wille van de tijd 
zou ik over die zaak niet veel meer 
willen zeggen omdat door middel van 
een afzonderlijk wetsvoorstel deze 
kwestie opnieuw aan de orde wordt 
gesteld. Wèl wil ik nog in verband 
hiermee een concrete vraag van 
mevrouw Oomen beantwoorden. Het 
aantal personen onder 18 jaar in de 
sociale werkvoorziening is op dit 
moment 600. 

Gelet op hetgeen ik heb gezegd 
over deze categorie, is het te begrijpen 
dat ik de motie van de heer Willems 
op stuk nr. 18 ontraad. 

Ik kom nu tot de arbeidsvoorwaar-
den, rechtspositie en al hetgeen 
daarmee samenhangt. De heer Knol 
heeft gevraagd of ik bereid ben, een 
aantal onderwerpen op het gebied 
van de rechtspositie en de arbeidsvoor-
waarden van de WSW-werknemers te 
vergelijken met die van ambtenaren 
en van de werknemers in de gepremi-
eerde en de gesubsidieerde sector. Hij 
doet dit na geconstateerd te hebben, 
dat de regering bij de toepassing van 

artikel 30 eerste lid van de WSW 
gekozen heeft voor aansluiting bij de 
collectieve sector en de rechter de 
Staat daarbij in het gelijk heeft 
gesteld. 

De heer Knol(PvdA): Derde lid! 

Staatssecretaris De Graaf: U kent de 
wet op dit punt als geen ander, zoals 
ik uit ervaring weet. 

De heer Knol (PvdA): De rechter 
kende haar ook! 

Staatssecretaris De Graaf: Dat is 
gebleken! Ik weet niet of u die 
opmerking zo bedoelde. 

Wij hebben het over het kort geding 
dat door de bonden van overheids-
personeel onlangs tegen de Staat 
werd gevoerd. Hierin werd mijn 
besluit bestreden, de WSW-lonen in 
navolging van de korting van de 
lonen in de gepremieerde en de 
gesubsidieerde sector per 1 januari 
1984 met 3% te verminderen. In het 
door de heer Knol aangehaalde 
artikelonderdeel wordt bepaald, dat 
ten aanzien van een aantal onderwer-
pen regelen of nadere regelen worden 
gesteld. 

Ik wil hierover opmerken, dat de 
voorstelling van zaken van de heer 
Knol mijns inziens niet juist is. Het 
mutatiebeleid in de arbeidsvoorwaar-
den is sinds 1 januari 1982 - ik heb 
daarover met hem al meer dan eens 
in dit huis van gedachten mogen 
wisselen en hem er daarbij aan 
mogen herinneren dat het beleid is 
ingezet door mijn voorganger me-
vrouw Dales - afgestemd op de 
gesubsidieerde en de gepremieerde 
sector. Daarop is onder andere de 3% 
korting per 1 januari 1984 gebaseerd. 
Daarmee is echter niet gesteld, dat in 
de huidige beleidsvisie het totale 
arbeidsvoorwaardenpakket naar zijn 
inhoud afgestemd zou dienen te 
worden op de gesubsidieerde of 
gepremieerde sector. Die conclusie 
mag naar mijn overtuiging niet 
worden getrokken uit de uitspraak van 
de rechter, ook al zou de heer Knol 
graag anders willen. 

Mevrouw Oomen heeft in dit kader 
opgemerkt, dat het goed zou zijn de 
onderwerpen mutatie- en niveaubeleid 
nog eens ten principale te bezien, 
omdat er sprake zou zijn van onduide-
lijkheid, ook voor de werknemers zelf. 
Dat nader bezien zou dan naar de 
mening van mevrouw Oomen kunnen 
gebeuren in relatie met de resultaten 
van het loon-vergelijkend onderzoek. 
In dit verband merk ik op dat het ook 
naar mijn mening goed is, de relatie 
tussen niveau-en mutatiebeleid nog 

eens aan een nadere beschouwing te 
onderwerpen. Het onderscheid is 
misschien niet altijd duidelijk, ook niet 
op langere termijn. De regering zal 
zich zeker nader bezinnen, mede in 
relatie met de resultaten van het 
loon-vergelijkend onderzoek. 

Bij dit alles speelt ook een rol dat, 
zoals bekend, thans gewerkt wordt 
aan de voorbereiding van een meer 
structurele wettelijke regeling voor de 
bekostiging van de arbeidsvoorwaar-
den in de gepremieerde en de 
gesubsidieerde sector. Ook deze 
ontwikkeling zal naar mijn mening in 
de beschouwingen moeten worden 
betrokken. 

Mevrouw Groenman heeft de drie 
roostervrije dagen van 1983 aan de 
orde gesteld. Deze drie dagen hingen 
samen met de niet uitbetaalde 
prijscompensatie. In aansluiting op 
het beleid in de gepremieerde en de 
gesubsidieerde sector werd ook in de 
WSW geen prijscompensatie toege-
kend. Ook daar werden drie extra 
verlofdagen ingevoerd. Herbezetting 
van de door de drie verlofdagen 
openvallende arbeidstijd werd voor 
de sociale werkvoorziening niet 
noodzakelijk geacht. 

Ik heb dit ook in de nota naar 
aanleiding van het eindverslag 
gememoreerd. Voor de gepremieerde 
en de gesubsidieerde sector is de 
mate van herbezetting destijds 
afhankelijk gesteld van de noodzaak 
tot herbezetting, in het licht van de 
aard van de desbetreffende arbeidsor-
ganisatie en van de aard van de 
desbetreffende functies. 

Voor dergelijke herbezetting waren 
financiële middelen beschikbaar, die, 
afhankelijk van de noodzaak van 
herbezetting, per onderdeel van de 
collectieve sector werden verdeeld. 
Daarbij kan niet worden gezegd dat 
werknemers in een bepaalde sector 
rechtstreeks alles terugzien van niet 
toegekende prijscompensatie. Die 
geldt overigens ook niet voor de 
afspraken in het particuliere bedrijfs-
leven. 

Mevrouw Groenman vindt het niet 
juist om te stellen dat herbezetting van 
drie dagen in de WSW opnieuw tot 
stijging van de uitgaven zou leiden, 
en wel omdat de werknemers hiervoor 
zelf hebben betaald. Ik wil hier nog 
eens herhalen dat er op het moment 
van de toekenning van drie extra 
verlofdagen, evenals thans het geval 
is, nog steeds een groei plaatsvindt 
van het aantal werknemers in de 
WSW, terwijl toen reeds door achter-
eenvolgende kabinetten de noodzaak 
was onderstreept om te komen tot 
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volumebeheersing en daarmee 
kostenbesparing in de sociale werk-
voorziening. 

Dit is door mij in de nota naar 
aanleiding van het eindverslag mede 
als argument genoemd om de 
herbezetting in de sociale werkvoorzie-
ning niet toe te passen. Daarbij wil ik 
nog eens memoreren dat de WSW-
werknemers wel drie extra verlofdagen 
kregen toegekend, zodat er geen 
sprake is van wat mevrouw Groenman 
noemde: dubbel pakken. 

De heer Scholten heeft gevraagd 
naar de mogelijkheden van herbezet-
ting in 1984. Hierover merk ik op dat 
het overleg over de arbeidsverkorting 
en de herbezetting in 1984, zowel 
voor de ambtenaren als voor de 
gesubsidieerde en gepremieerde 
sector, nog niet is afgerond. Dit geldt 
in navolging hiervan ook voor de 
WSW. 

De heer Willems (PSP): Ik miste net 
even de woorden van de staatssecre-
taris, toen hij zijn opmerking over het 
loonvergelijkend onderzoek afsloot. 
Dit was ons toegezegd eind vorig jaar, 
maar het is nu bijna februari. Komt 
dat heel snel? 

Staatssecretaris De Graaf: Ik kom 
hierop nog in het vervolg van mijn 
tekst. Er staat bij dat ik het misschien 
zou kunnen overslaan, maar dan moet 
het toch nog gezegd worden. 

De heer Leerling heeft in aansluiting 
op de schriftelijke behandeling de 
mogelijkheid van tijdelijke dienstver-
banden in de sociale werkvoorziening 
naar voren gebracht. Op dit moment 
biedt de wet daartoe niet de mogelijk-
heid. Ik onderschrijf dat er situaties 
zijn waarin de mogelijkheid van een 
tijdelijk dienstverband, mits op 
verantwoorde wijze gehanteerd, 
wenselijk kan zijn. 

Dit geldt temeer in een tijd waarin 
noodgedwongen een volumebeleid in 
de sociale werkvoorziening moet 
worden gehanteerd. Ik sta dan ook in 
beginsel positief tegenover de gedane 
suggestie. Ik zie echter ook een zekere 
relatie tussen de wens te komen tot 
de mogelijkheid van tijdelijke dienst-
verbanden en het bezien van de 
ontslagbepalingen voor de situatie 
waarin de WSW-indicatie niet langer 
meer aanwezig is. Op zichzelf is de 
laatstgenoemde omstandigheid thans 
geen ontslaggrond. Bij beide onder-
werpen gaat het om het flexibeler 
maken van de toepassing van de 
WSW. Door die flexibeler toepassing 
zou bereikt kunnen worden dat de 
WSW in de tijd gezien beter ten goede 
komt aan de doelgroep van de WSW. 

De heer Leerling heeft een vraag 
gesteld over de opmerking in de nota 
naar aanleiding van het eindverslag 
dat in de sociale werkvoorziening ook 
wel eens personen zouden verblijven 
die strikt genomen niet meer tot de 
personenkring behoren. Ik heb 
hiermee bedoeld dat de arbeidsge-
schiktheid van personen zodanig zou 
kunnen zijn verbeterd dat zij eigenlijk 
niet meer tot de personenkring 
kunnen worden gerekend. Tot nu toe 
is dit echter geen ontslaggrond. Ik heb 
toegezegd dit mee te zullen nemen in 
het kader van een studie over ontslag-
gronden en de aard van de dienstbe-
trekking, met name de mogelijkheid 
van tijdelijke dienstverbanden. Ik 
hoop dat de heer Leerling nog even 
wil wachten op de uitkomst van die 
studie. 

Door de heer Leerling is gevraagd 
(de heer Willems speelde hierop 
zojuist al in) naar de voortgang van 
het vergelijkend onderzoek naar de 
arbeidsvoorwaarden in overeenkonv 
stige functies in de sociale werkvoor-
ziening, het particuliere bedrijfsleven 
en de gesubsidieerde en gepremieerde 
sector en de overheid. 

In de nota naar aanleiding van het 
eindverslag heb ik hierover gemeld, 
datgestreefd wordt naar een afronding 
van het onderzoek aan het eind van 
1983. De heer Willems maakte zijn 
opmerking terecht. Deze termijn is 
helaas niet haalbaar gebleken. Naar 
het zich laat aanzien, zal echter binnen 
enkele maanden de verzameling en 
bewerking van de feitelijke vergelijken-
de gegevens kunnen worden afgerond. 
De op grond van deze gegevens op te 
stellen rapportage, zal, gezien de 
veelheid van de gegevens en de 
complexiteit van de materie, naar 
verwachting nog enkele maanden op 
zich laten wachten. 

De heer Leerling heeft nog gespro-
ken over de beloningsstructuur zelf. 
Hij heeft gevraagd of het een juiste 
beslissing is geweest om in de 
zeventiger jaren de beloning op te 
trekken tot het niveau, dat ook in de 
andere sectoren van het bedrijfsleven 
gold, met als uitgangspunt dat men 
zelfstandig een huishouding moet 
kunnen voeren. Hij vraagt ook of de 
WSW een welzijnsvoorziening is of 
een werkvoorziening ter verkrijging 
van een volwaardig loon. Reeds bij de 
totstandkoming van de wet gold als 
uitgangspunt, dat de beloning 
zodanig moest zijn, dat deze in het 
algemeen voldoende is voor de 
werknemer om voor zichzelf en voor 
zijn gezin in de kosten van zijn 
levensonderhoud te voorzien. Dat zal 

ook bijdragen tot het welzijn van de 
werknemers. 

In de jaren zeventig is er een 
ontwikkeling geweest, waarbij het 
beloningssysteem werd gewijzigd van 
een systeem van basisionen met 
toeslagen op grond van vooral 
prestatie en inzet, in een systeem van 
functieionen waarbij functieclassifica-
tie werd toegepast. Deze ontwikkeling 
hing samen met de gewijzigde 
opvatting in de maatschappij ten 
aanzien van beloning van arbeid. 

Bij het opzetten van het systeem 
van functiebeloning is er een onderzoek 
geweest naar het loonniveau van 
functies in de WSW ten opzichte van 
het loonniveau van dezelfde functies 
uitgeoefend buiten de WSW. Dit is de 
basis geweest voor het huidige 
loongebouw. Ik heb al eerder gezegd, 
dat op dit moment een soortgelijk 
vergelijkend onderzoek wordt uitge-
voerd door de Loon-Technische 
Dienst. 

Meer dan de vraag of deze opzet 
van het loonsysteem indertijd juist is 
geweest, lijkt mij de vraag aan de 
orde of deze opzet ook nu nog juist is. 
Gelet op ontwikkelingen elders, die 
thans bekend zijn, heb ik nog geen 
reden om binnen de huidige structuur 
van de WSW daaraan te twijfelen. Ik 
zou overigens in elk geval het advies 
van de SER over de organisatie van 
de sociale werkvoorziening willen 
afwachten, voordat ik over het 
loonsysteem nadere beslissingen 
neem. 

Daarbij is ook van belang de 
standpuntbepaling over de alternatie-
ven ten aanzien van de doelstelling 
van de WSW, zoals opgenomen in de 
heroverwegingsrapportage. Daaruit 
valt tevens af te leiden dat ik het niet 
mogelijk acht, wijzigingen aan te 
brengen in het beloningssysteem, 
vooruitlopend op de resultaten van 
het vergelijkend onderzoek van de 
Loon-Technische Dienst. Tot slot luidt 
het antwoord op een vraag van de 
heer Leerling, dat er geen gegevens 
zijn omtrent het aantal WSW-werkne-
mers dat een gezin onderhoudt. 

Door de heer Scholten en de heer 
Lankhorst is gevraagd naar de 
voortgang met de uitbreiding van het 
ervaringsonderzoek naar deeltijd-
arbeid in de sociale werkvoorziening. 
Ik wijs hem op de brief aan de 
Tweede Kamer van 27 oktober 1983, 
waarin ik een circulaire aan de 
gemeentebesturen in het vooruitzicht 
heb gesteld. Daarin worden de 
gemeentebesturen op de mogelijkheid 
gewezen zich alsnog als deelnemer 
aan het ervaringsonderzoek aan te 
melden. 
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Eind 1983 is deze circulaire aan de 
gemeentebesturen verzonden. Dat 
betekent dat nu uitbreiding aan het 
aantal deelnemende gemeentebestu-
ren kan worden gegeven, zodra 
daarvoor aanmeldingen binnenko-
men. In tegenstelling tot hetgeen 
mevrouw Groenman veronderstelt, is 
er derhalve wel degelijk iets gebeurd. 

De heer Knol (PvdA): Ik heb op dit 
punt in eerste termijn ook een 
opmerking gemaakt. Graag krijg ik 
hierover verduideli jking. De staatsse-
cretaris heeft gezegd dat de gemeenten 
die dit wensen, kunnen deelnemen in 
het experiment. Er is echter discussie 
geweest over de begrippen volle en 
niet volle arbeidsplaatsen. De staats-
secretaris heeft toegezegd dat het 
besluit hieromtrent nader wordt 
uitgewerkt, opdat hierover geen 
misverstand kan bestaan. De bedoe-
ling is dan uiteraard dat deeltijdarbeid 
zonder meer mogelijk is, zonder dat 
dit verwarring schept in het begrip 
dienstbetrekking. Als het wetsontwerp 
is aangenomen, is deeltijdarbeid dus 
zonder meer toepasbaar en is de 
experimentele fase in feite afgesloten. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik meen dat 
dit probleem ook aan de orde is 
gesteld door de heer Nijhuis. Hij 
vroeg hoe deeltijdbanen worden 
meegeteld in het volumebeleid. Het 
antwoord hierop komt in het vervolg 
van mijn betoog. Als ik dit heb 
uitgesproken, is hierover misschien 
klaarheid gegeven. 

Mevrouw Oomen heeft gesproken 
over de in het eindverslag door de 
fractie van het CDA gedane suggestie, 
de VUT-regeling zodanig aan te 
passen dat het mogelijk wordt, halve 
dagen in deeltijd te werken en halve 
dagen van de VUT-regeling gebruik te 
maken. In beginsel sta ik positief 
tegenover deze suggestie. In de WSW 
is echter de bepaling opgenomen op 
grond waarvan het arbeidsvoorwaar-
denpakket naar zijn inhoud zoveel 
mogelijk moet worden afgestemd op 
hetgeen buiten de sociale werkvoorzie-
ning rechtens geldt of gebruikelijk is. 
In de nota naar aanleiding van het 
eindverslag is reeds aangegeven dat 
onderzoek uitwees dat een constructie 
zoals door de fractie van het CDA 
bedoeld, buiten de sociale werkvoor-
ziening thans slechts sporadisch 
voorkomt en dat op deze grond 
onvoldoende basis bestaat om de 
wens van mevrouw Oomen te 
verwezenlijken. 

Ik heb haar suggestie echter nog 
eens overwogen. De wet biedt de 

mogeli jkheid, bij de vaststelling van 
arbeidsvoorwaarden rekening te 
houden met de handicap van de 
desbetreffende werknemers. Op 
grond hiervan kan worden afgeweken 
van het eerder genoemde principe 
van afstemming van de arbeidsvoor-
waarden op hetgeen buiten de sociale 
werkvoorziening gebruikelijk is. Ik ben 
dan ook ertoe bereid, de suggestie 
van mevrouw Oomen ter sprake te 
doen brengen in het overleg met de 
bonden van overheidspersoneel en de 
Vereniging van Nederlandse gemeen-
ten. 

De heer Knol (PvdA): Op dit moment 
kennen wi j nog een VUT-regeling, 
maar er is in dit huis een wetsvoorstel 
voor de VUT in behandeling. Ik weet 
dat hierover exact dezelfde vraag is 
gesteld die mevrouw Oomen heeft 
gesteld. Het lijkt mij goed dat de 
staatssecretaris, alvorens hij verder 
gaat met zijn toezeggingen, goed 
naleest wat de minister van Binnen-
landse Zaken hierop heeft geantwoord. 
Anders komen wi j binnen de kortste 
keren weer in problemen. 

Staatssecretaris De Graaf: Het laatste 
wil ik zeker niet. Daarom zal ik graag 
hetgeen ik heb gezegd, toetsen aan 
het antwoord van de minister van 
Binnenlandse Zaken. Ik ken het niet, 
maar het lijkt mij voor de hand 
liggend dat ik hierop let. Ik dank de 
heer Knol voor zijn tip. 

Mevrouw Oomen-Ruijten (CDA): Ik 
geef de staatssecretaris nog het 
volgende mee. In de sociale werkvoor-
ziening hebben wij te maken met 
mensen die misschien eerder dan 
anderen voor de VUT in aanmerking 
wil len komen. Zij kunnen echter niet 
uittreden, bij voorbeeld omdat men 
halve dagen moet blijven werken, 
aangezien men anders uit het gezins-
vervangende tehuis moet. Een aparte 
voorziening kan voor deze aparte 
categorie noodzakelijk zijn. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik beklem-
toon dat ik in reactie op de suggestie 
van mevrouw Oomen heb gezegd dat 
ik ertoe bereid ben, een gesprek 
hierover aan te gaan, niet wegens de 
vergelijking van dit beleid met het 
overige beleid, maar wegens de 
handicap in de persoon gelegen. 

Dat is ook het duidelijke criterium. 
Dat neemt echter niet weg, dat ik toch 
de suggestie van de heer Knol zal 
meenemen. Ik heb er ook geen zin om 
later op een andere manier in de 
problemen te geraken, met wie dan 
ook! 

De heer Knol (PvdA): Voor je het 
weet, zit je in de regenpijp! 

Staatssecretaris De Graaf: Je kunt 
beter in de schoorsteen zitten! 

De heer Nijhuis (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! Kan de staatssecretaris 
ook eens kijken naar de regelingen 
van de PPGM? Daarin bestaat namelijk 
een overbruggingsregeling, waarvoor 
wèl premie wordt betaald. Voor niets 
gaat de zon op, ook bij de VUT! 

Staatssecretaris De Graaf: Dat laatste 
was mij ook bekend! Ik wil dat graag 
doen, mijnheer Nijhuis! Het is echter 
geen vut, maar in feite een vervroegde 
pensionering in de vorm van een 
overbruggingsregeling. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal de 
suggestie overwegen en er mijn winst 
mee doen. 

De heer Scholten heeft gesugge-
reerd om de VUT-leeftijd verder te 
verlagen en de arbeidsduur te 
verkorten tot 36 uur. De ontwikkeling 
van de arbeidsvoorwaarden buiten de 
sociale werkvoorziening geeft voor 
het volgen van deze suggestie echter 
geen houvast. Het voert thans te ver 
om de band met de ontwikkelingen 
buiten de sociale werkvoorziening op 
een dermate vérgaande wijze door te 
snijden. 

Categorie 16 is de indeling van de 
WSW-ers naar handicap. Er wordt 
namelijk wel eens de indruk gewekt 
- ook in het betoog van de heer 
Nijhuis is deze zaak aan de orde 
gekomen - alsof steeds meer mensen 
in de WSW komen met een als het 
ware niet gekwalificeerde handicap. 
Dat behoeft zeker niet het geval te 
zijn, omdat de lijst is gebaseerd op de 
lijst van de Wereldgezondheidsorgani-
satie van 16 handicaps, terwij l 
niet elke handicap kan worden gerubri-
ceerd binnen die categorie. Om die 
reden kan dus wel van een stijging 
sprake zijn, die er niet op duidt dat het 
niet om een handicap gaat. Als het 
nodig is wil ik dit verhaal in zijn 
geheel in tweede termijn houden, 
maar ik wilde het bekorten. 

Mijnheer de Voorzitter! De meeste 
woordvoerders hebben ook gesproken 
over het ontwerp van wet arbeid 
gehandicapte werknemers, waarover 
ik de Kamer maandag een brief heb 
gezonden. De heer Knol was erg 
boos, naar mijn gevoel een beetje ten 
onrechte. Ik hoop, dat dit ook uit de 
volgende toelichting zal blijken. 

Ter voorkoming van misverstanden 
wil ik er nogmaals de nadruk op 
leggen, dat de doelstelling van het 
ontwerp geenszins is gewijzigd. De 
doelstelling is de bevordering van de 
re-integratie van gehandicapten in het 
arbeidsproces. Wat wel is gewijzigd, 
is de wijze waarop die doelstelling zal 

Tweede Kamer 
25 januari 1984 WSW 2493 



De Graaf 
worden nagestreefd. In dat opzicht 
ben ik van mening, dat de wijziging 
die naar de mening van het kabinet in 
het ontwerp moet worden aangebracht 
beter aansluit bij het advies van de 
SER over de materie. Zo waren er 
blijkens het SER-advies van 12 
februari 1982 destijds geen voorstan-
ders in de SER van een uniform 
quoteringspercentage in de wet zelve. 
Nogmaals: er waren binnen de SER 
daarvoor geen voorstanders. Wèl 
klonk destijds in het SER-advies door, 
dat de werkgevers en werknemers 
eerst zelf de door hen zelf erkende 
maatschappelijke verantwoordelijk-
heid moesten waar maken. Daarbij 
moest tevens recht worden gedaan 
aan de diversiteit van mogelijkheden 
in de onderscheiden bedrijfstakken 
om gehandicapten de gelegenheid te 
bieden voor het verrichten van arbeid. 
Het voornemen tot wijziging van het 
ontwerp poogt aan die inzichten 
tegemoet te komen. 

Het poogt ook een reactie te zijn op 
de inbreng van verschillende zijden in 
het voorlopig verslag. De verplichting 
voor de werkgevers wordt derhalve 
gehandhaafd. Eerst moeten werkge-
vers en werknemers echter via 
onderhandelingen en afspraken de 
verplichting invullen. Nogmaals, het 
is en blijft een verplichting. De 
mogelijkheid tot het opleggen van 
een quotum en een heffing zal blijven 
bestaan als het bedrijfsleven in 
gebreke blijft. 

Mijn betoog is in essentie terug te 
vinden in de brief die ik heb geschre-
ven. Ik hoop een aantal misverstanden 
in deze Kamer en ook daarbuiten uit 
de weg te hebben geruimd. 

De heer Knol (PvdA): Ik wil nog graag 
een vraag stellen. U zegt dat u, 
wanneer men niet doet wat u verlangt, 
alsnog maatregelen kunt treffen. Maar 
u toetst een en ander toch pas na drie 
jaar? 

Staatssecretaris De Graaf: Ook in het 
huidige voorstel zijn overgangsmaat-
regelen opgenomen. Deze overgangs-
maatregelen resulteren er overigens 
ook in dat de effecten van de huidige 
voorstellen niet van vandaag op 
morgen worden gerealiseerd. In het 
wetsvoorstel blijft vooropstaan dat er 
voor werkgevers een verplichting 
bestaat om beschermende maatrege-
len te nemen, om de positie van de 
gehandicapten op de arbeidsmarkt te 
versterken en om hen kansen te 
vergroten. 

Dit blijft een wettelijke verplichting, 
al heeft wel eens de indruk bestaan 

alsof die wettelijke verplichting zou 
worden opgeheven, wat geenszins 
het geval is. De diversiteit tussen de 
verschillende bedrijfstakken en 
ondernemingen is dermate groot 
- denk maar aan de discussie SER -
dat het aanbeveling verdiend om 
daarop wat meer genuanceerd in te 
spelen. Ik meen dat dit bepaald geen 
nieuw geluid is. Wij blijven ernst 
maken met onze bedoelingen met de 
wet arbeid gehandicapte werknemers. 

Mevrouw Groenman (D'66): Dit 
neemt niet weg dat wij pas over drie 
jaar enige zekerheid krijgen over de 
vraag of volgens de staatssecretaris 
het bedrijfsleven echt iets moet gaan 
doen. Maar los daarvan kan ik mij niet 
voorstellen dat de staatssecretaris van 
ons bij deze beraadslaging definitief 
groen licht wil hebben voor de nota 
van wijziging. Ik zou mij kunnen 
voorstellen dat wij daarover nog eens 
in onze fracties zullen moeten praten. 

Maandagavond kregen wij over 
deze kwestie een brief en nu praten 
wij erover en u doet nu net of wij bij 
deze behandeling het groene licht 
moeten geven. 

Staatssecretaris De Graaf: Ik heb in 
deze discussie niet over het groene 
licht gepraat. De Kamer heeft mij 
gevraagd om zo snel mogelijk de 
beleidsvisie van het kabinet kenbaar 
te maken. Ik geef toe dat ik daar niet 
in geslaagd ben. Ik wilde dit eerst 
doen voor het zomerreces, toen voor 
het kerstreces. Toch heb ik mij 
ingespannen om het te doen voor de 
behandeling van dit wetsvoorstel, 
waar het toch een wezenlijke relatie 
mee heeft. Dat is het enige wat ik heb 
gedaan. Natuurlijk vraag ik nu niet 
aan u om daarvoor het groene licht te 
krijgen en ik heb dat ook niet in welke 
bewoordingen dan ook gedaan. 

De heer Van der Vlies (SGP): Mijnheer 
de Voorzitter! Onzes inziens is terecht 
afstand genomen van het vaste 
quotumpercentage, maar de brief 
geeft geen opheldering over de 
procedure die de staatssecretaris voor 
ogen staat bij de totstandkoming van 
de quotumpercentages die variëren 
tussen 3% en 7% voor de diverse 
bedrijfssoorten. Kan de staatssecreta-
ris hierover iets zeggen? 

Staatssecretaris De Graaf: Ik meen in 
hoofdlijnen in de briefte hebben 
aangegeven dat de sociale partners 
zelf oplossingen moeten bieden die 
passen bij de mogelijkheden van het 
bedrijfsleven. De Sociale Verzekerings-
raad zal toetsen of dat gezien de 
doelstelling van de wetgeving 

voldoende is. Concludeert de Sociale 
Verzekeringsraad dat het niet voldoen-
de is, dan kan de raad hierover een 
besluit nemen en dan wordt over het 
opleggen van de quotumverplichting 
in de marge van 3% tot 7% en over 
de invulling daarvan eerst nog advies 
gevraagd van de Sociaal-Economische 
Raad, voordat de verplichting wordt 
opgelegd. Ik meen dat het ongeveer 
zo is. 

De heer Van der Vlies (SGP): Dat 
laatste staat er echter niet! 

Staatssecretaris De Graaf: Welnu, dan 
is het een toevoeging van mijn kant! 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom bij 
het boerderijproject te Tholen. De 
heer Leerling heeft hierover een vraag 
gesteld. Deze zaak bevindt zich nog in 
de aanloopfase. De eerder beoogde 
aankoop van een fruitteeltbedrijf gaat 
niet door. Men heeft nu het oog laten 
vallen op een boerderij te Poortvliet. 
Hierover vindt nog overleg plaats 
tussen de stichting OVEM en het 
werkvoorzieningenschap de BETHOte 
Goes. 

Ik kom bij een aantal onderwerpen 
dat met name in enkele amendemen-
ten aan de orde is gesteld. Ik wil een 
globale reactie geven. Immers, het 
gaat om de politieke inhoud van de 
amendementen. In het amendement 
op stuk nr. 8 van de heer Nijhuis 
wordt voorgesteld om het woord 
'dienstbetrekkingen' te vervangen 
door 'een volle arbeidsplaats'. Dit is 
ook een antwoord op een vraag die 
de heer Knol zojuist per interruptie 
heeft gesteld. De heer Nijhuis heeft 
zijn amendement toegelicht door te 
zeggen dat het woordt 'dienstbetrek-
king' het stimuleren van deeltijdbanen 
belemmert. 

Het ontwerp van wet biedt in het 
zesde lid de minister de bevoegdheid 
om nadere regelen te stellen omtrent 
de toepassing van het derde lid, het 
vierde lid en het vijfde lid. Ik ben 
voornemens om voor de toepassing 
van die leden nadere regelen te 
stellen, onder meer met het oog op 
deeltijdarbeid. Met het voorgestelde 
bereikt de heer Nijhuis echter niet wat 
hij wil, omdat het begrip volle 
arbeidsplaatsen in de wet niet 
voorkomt. Bij nadere regelgeving 
moet dit dus worden omschreven. 
Dan kan beter aangesloten worden bij 
het bestaande begrippenkader dat de 
wet nu kent. Ik kan de heer Nijhuis 
overigens verzekeren dat die nadere 
regelen zodanig zullen zijn, dat 
invoering van deeltijdarbeid door het 
volumebeleid niet zal worden belem-
merd. 
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Zo zal het mogelijk zijn om voor 
een werknemer die 40 uren per week 
heeft gewerkt en die de sociale 
werkvoorziening verlaat, twee 
werknemers voor 20 uren per week in 
dienst te nemen, uiteraard zodra is 
voldaan aan het door de minister 
voorgeschreven volumebeleid. Ik 
kom hiermee dus volledig aan de 
wensen van de heer Nijhuis tegemoet! 

De heer Leerling stelt voor om aan 
artikel 7 nog een tweede lid toe te 
voegen met betrekking tot de doorstro-
mingsproblematiek. In dat tweede lid 
zou hij willen opnemen dat de 
gemeentebesturen ook de bevorde-
ringsplicht hebben met betrekking tot 
de doorstroming van de werknemers 
die hiervoor op grond van gebleken 
herstelde arbeidsgeschiktheid in 
aanmerking komen of van wie te 
verwachten is dat de arbeidsgeschikt-
heid zal herstellen. 

In het eerste lid van artikel 7 is 
reeds aangegeven dat het gaat om 
een bevorderingsplicht voor personen 
die niet of voorshands niet in de 
gelegenheid zijn om arbeid onder 
normale omstandigheden te aanvaar-
den. Bovendien moet de aangepaste 
arbeid gericht zijn op het behoud, 
herstel en bevordering van arbeidsge-
schiktheid. In de formulering van het 
huidige eerste lid ligt daarom dan ook 
reeds besloten dat het gemeentebe-
stuur een duidelijke taak heeft bij het 
bevorderen van werknemers om hen 
weer arbeidsgeschikt te maken. 
Artikel 28 van de wet biedt voorts een 
ontslaggrond in de gevallen waarin 
het GAB passende arbeid aan die 
personen kan aanbieden. 

Het voorstel moet overigens niet 
zover gaan - ik meen dat met name 
de heer Schutte op dit punt zijn 
reserve ten aanzien van dit voor hem 
sympathieke voorstel onder woorden 
heeft gebracht - dat de gemeente een 
taak krijgt opgedragen, die gerekend 
moet worden tot de taken van het 
Gewestelijk Arbeidsbureau. Immers, 
het GAB heeft tot taak om, passende 
arbeid te zoeken voor werknemers die 
staan ingeschreven, ook voor de 
WSW-plaatsen. Wij mogen van de 
gemeenten niet vragen om dit soort 
arbeid te zoeken. Ik had de indruk dat 
de heer Leerling dit bedoelde. Wat de 
geachte afgevaardigde wil, is naar 
mijn mening ook ons beleid. 

De heer Leerling heeft voorts op de 
stukken nrs. 11 en 12 amendementen 
ingediend met betrekking tot het 7e 
lid van artikel 7 van het wetsontwerp 
die elkaar gedeeltelijk overlappen. Ik 

zal het amendement op stuk nr. 11 
behandelen en ik ga er dan vanuit aan 
het amendement op stuk nr. 12 
voldoende aandacht te hebben 
besteed. 

Het amendement bevat twee 
elementen. Eerst wil de heer Leerling 
met het amendement bereiken dat 
niet-Nederlanders gelijk worden 
gesteld met Nederlanders. Hij wil dit 
doen door de woorden 'die Nederlan-
der zijn' te schrappen. Ik wijs de heer 
Leerling erop dat het huidige artikel 7 
niet betekent dat niet-Nederlanders 
op dit moment geen toegang zouden 
hebben tot de sociale werkvoorziening. 

In artikel 47 van de wet en in het 
daarop gebaseerde Besluit vreemde-
lingen sociale werkvoorziening is de 
mogelijkheid van toelating geschapen. 
Daarvan wordt elk jaar door een 
niet-onaanzienlijk aantal buitenlan-
ders, zo'n 300 a 400 ook effectief 
gebruik gemaakt. De vereiste procedu-
re is echter omslachtig en deze wordt 
weleens als discriminerend ervaren, 
omdat een dergelijke procedure voor 
Nederlanders niet geldt. Daarom 
hoop ik, zodra overeenstemming is 
bereikt met de minister van Justitie, 
op korte termijn een wetsvoorstel bij 
de Kamer te kunnen indienen dat 
ertoe strekt die procedure zoveel 
mogelijk af te schaffen. 

Ik ben voornemens om voor 
vreemdelingen die voldoen aan de 
voor Nederland geldende toelatings-
criteria, uitsluitend de aanvullende eis 
te hanteren dat zij op grond van de 
Vreemdelingenwet in Nederland zijn 
toegelaten voor het verrichten van 
arbeid. Het verband met de Vreemde-
lingenwet acht ik nodig, omdat 
daarmee voorkomen kan worden dat 
aan vreemdelingen, diezich uitsluitend 
met het doel in WSW-verband te gaan 
werken naar Nederland hebben 
begeven, een permanente verblijfsver-
gunning moet worden verstrekt. Het 
recht op een dergelijke vergunning 
zouden zij kunnen ontlenen aan hun 
WSW-dienstbetrekking die voor 
onbepaalde tijd geldt. Ik acht dit 
ongewenst, omdat de sociale werk-
voorziening gerekend moet zijn tot de 
sociale zekerheid en omdat het niet 
juist zou zijn indien vreemdelingen 
zich naar ons land zouden kunnen 
begeven, uitsluitend met het doel om 
van de sociale werkvoorziening 
gebruik te maken zodat zij daaraan 
dan vervolgens een verblijfstitel 
kunnen ontlenen. 

Hetzelfde geldt ten aanzien van uit 
EEG-landen afkomstige personen. De 
uit de EEG-verordeningen voortvloei-
ende rechten om in Nederland een 

arbeidsplaats te aanvaarden hebben 
geen betrekking op het werk van de 
sociale werkvoorziening, omdat, zoals 
gezegd, dit werk gerekend moet 
worden tot de sociale voorziening en 
niet tot arbeid in de zin van de 
EEG-verdragen. 

Ik kom tot een samenvatting. Ik sta 
positief tegenover de gedachte die 
aan dit voorstel van de heer Leerling 
ten grondslag ligt. Aan een dergelijke 
wijziging zit echter meer vast dan op 
het eerste gezicht lijkt. Ik hoop dat dit 
betoog voldoende tegemoetkomt aan 
het verlangen dat de heer Leerling op 
dit punt heeft geuit. 

Met het voorafgaande heb ik tevens 
gereageerd op hetgeen de heer 
Willems heeft gezegd met betrekking 
tot dit onderwerp. De heer Leerling 
wil met het tweede deel van zijn 
voorstel bereiken dat voor personen 
die de 61-jarige leeftijd hebben bereikt 
de bevorderingsplicht niet meer geldt. 
In eerste termijn heeft de heer 
Leerling zijn voorstel nader toegelicht. 
Hij acht het, mede gelet op de noodzaak 
tot volumebeperking, alleszins billijk 
te komen tot een verplichte vervroegde 
uittreding bij het bereiken van de 
61-jarige leeftijd. 

Allereerst merk ik hierover op dat, 
aangezien de pensioenleeftijd in 
Nederland 65 jaar is, er mijns inziens 
niet voldoende motivering is te 
vinden om dit voor de WSW-werkne-
mers anders te regelen. Voorts wil ik 
nog opmerken dat de heer Leerling 
zich misschien niet voldoende 
realiseert dat personen die 61 jaar zijn 
nog niet voor een AOW-uitkering in 
aanmerking kunnen komen en 
misschien ook geen alternatief 
hebben. 

Dit zou betekenen dat deze personen 
gedurende vier jaar aangewezen 
zouden kunnen zijn op een uitkering 
in het kader van de Algemene Bij-
standswet. Die gevolgen zijn waar-
schijnlijk niet door de heer Leerling 
bedoeld. 

Het is dus niet, zoals hij stelt, zo dat 
betrokkenen bij verplichte uittreding 
geen financiële aderlating zouden 
ondergaan, tenzij de heer Leerling 
bedoelt dat het inkomen van betrok-
kenen vanuit de WSW zal moeten 
worden gegarandeerd, maar dat zou 
haaks staan op het door ons gevoerde 
beleid. 

Ten overvloede wijs ik er nog eens 
op dat WSW-ers natuurlijk op vrijwilli-
ge basis gebruik kunnen maken van 
de VUT-regeling die nu ook voor hen 
geldt. 

Het op stuk nr. 13 geformuleerde 
voorstel van de heer Willems heeft als 
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strekking, de Kamer te betrekken bij 
de invulling van de bevoegdheid van 
het derde of vierde lid van artikel 7. Ik 
heb reeds laten blijken dat ik voorne-
mens ben, in de jaren 1984-1986 het 
werknemersbestand met 2% per jaar 
te doen verminderen. Ik acht het 
ongewenst om structureel in de wet 
in te bouwen dat een besluit of 
algemene maatregel van bestuur pas 
in werking mag treden twee maanden 
nadat het voornemen daartoe schrif-
telijk aan de beide Kamers der 
Staten-Generaal is medegedeeld. Het 
zou het voeren van een slagvaardig 
beleid in de weg kunnen staan, terwijl 
indien de Kamer dit wenst uiteraard 
altijd over het door het kabinet 
gevoerde beleid kan worden gediscus-
sieerd. Het gaat immers om maatre-
gelen waarover nog advies wordt 
gevraagd van de desbetreffende 
adviescommissie van de SER. In die 
zin bestaat altijd de mogelijkheid 
daarover met de Kamer te debatteren. 

De algemene beraadslaging wordt 
geschorst. 

De Voorzitter: Ik stel, in afwijking van 
mijn voorstel van gisteren, nader voor 
om morgen na de lunchpauze te 
beslissen over de motie van de heer 
Knol. Mocht de motie worden verwor-
pen, dan kan de beraadslaging kort 
daarna worden hervat. 

Overeenkomstig het voorstel van de 
Voorzitter wordt besloten. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling van hoofdstuk XV 
(Sociale Zaken en Werkgelegenheid) 
van de rijksbegroting voor 1984 
(18100-XV). 

Hierbij zijn tevens aan de orde: 
- de stukken over het regerings-

standpunt inzake vernieuwingen in 
het arbeidsbestel (17 954); 

- de motie-Groenman c.s. over een 
programma ter bevordering van 
deeltijdarbeid (18 100-XV, nr. 35); 

de motie-Groenman/Nypels over de 
financiering van de AOW (18 100-XV, 
nr. 36); 

- de motie-Willems over het 
plaatsen van erkende gewetensbe-
zwaarden op gratis tewerkstellingob-
jecten (18 100-XV, nr. 37); 

- de motie-Brouwer over de 
sollicitatieplicht (18100-XV, nr. 38). 

De Voorzitter: Door mij zijn schriftelij-
ke antwoorden ontvangen van de 
minister en de staatssecretarissen van 

Sociale Zaken en Werkgelegenheid op 
vragen, gesteld in de eerste termijn. 

Deze antwoorden zullen worden 
opgenomen in een bijvoegsel bij de 
Handelingen van deze vergadering. 

[Het bijvoegsel is opgenomen aan het 
eind van deze weekeditie.]2 

De algemene beraadslaging wordt 
hervat. 

D 
Minister De Koning: Mijnheer de 
Voorzitter! Mede namens de beide 
staatssecretarissen ben ik de Kamer 
erkentelijk voor de belangstelling die 
tijdens dit debat is getoond voor de 
hoofdlijnen van het beleid van het 
ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid. 

Ik realiseer mij dat in het parlemen-
taire jaar de staatssecretarissen en ik 
een aantal belangrijke nota's en 
wetsvoorstellen hebben verdedigd, 
zowel in plenaire vergaderingen als in 
bijeenkomsten met de betrokken 
commissies. In die discussies zijn al 
vitale stappen gezet wat het beleid 
voor 1984 op verschillende onderdelen 
van het departementale beleid betreft. 

Bij deze begrotingsbehandeling 
gaat het erom, de samenhang in het 
beleid aan de orde te stellen, zowel de 
samenhang van het beleid van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
met het algemeen financieel en 
sociaal-economisch beleid als de 
onderlinge samenhang van de 
beleidsonderwerpen binnen het 
departement. 

Wij, de beide collega's en ik, 
realiseren ons dat de voorgenomen 
maatregelen op het beleidsterrein van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
vaak diep insnijden, zeker ook wat 
betreft de inkomensgevolgen voor 
bepaalde categorieën. Voor die 
categorieën moeten wij dan ook 
bijzondere aandacht hebben. Wij 
realiseren ons ook, dat de gevolgen 
niet alleen in geld kunnen worden 
gemeten maar ook in termen van 
sociale onvrede en van onzekerheid. 

De autonome ontwikkelingen, dat wil 
zeggen de ontwikkelingen die zouden 
plaatsvinden indien geen specifiek 
beleid zou worden gevoerd, zouden 
naar onze stellige overtuiging echter 
leiden tot steeds grotere aantallen 
werklozen, tot steeds meer mensen 
die buiten het arbeidsproces komen te 
staan en die dreigen er blijvend 
buiten te komen staan. Dat zou op de 
langere duur veel zwaardere conse-
quenties hebben op sociaal gebied en 
op het punt van het inkomensbeleid. 

Ook dan zullen gevoelens van nutte-
loosheid optreden en zal gebrek aan 
perspectief zijn te constateren. 

Dat betekent dat zo'n toekomst, die 
het autonoom en automatisch gevolg 
zou zijn van dadeloosheid van de kant 
van het kabinet, voor ons niet aan-
vaardbaar is. 

Vanuit die achtergrond bestaat er 
juist bij het ministerie van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid grote 
belangstelling voor de ontwikkeling 
van de economie en van de marktsec-
tor in de economie. De reden daarvoor 
is niet, dat de minister van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid de rol wil 
vervullen van zijn collega's van 
Economische Zaken of van Financiën, 
maar dat wij vinden dat in één adem 
moet worden gesproken over herstel 
van economie en herstel van werkge-
legenheid. 

Wij realiseren ons daarbij heel 
goed, dat herstel van economie niet 
zonder meer leidt tot herstel van 
werkgelegenheid en vermindering 
van werkloosheid. Het omgekeerde is 
echter wel waar: zonder herstel van 
de economie is er geen perspectief 
voor een verantwoord sociaal beleid. 
Herverdeling van werkgelegenheid 
dient de bestrijding van de werkloos-
heid en het inkomensbeleid. Zonder 
herstel van economische groei staan 
beide op de tocht. Anders geformu-
leerd: wij hebben enige economische 
groei nodig om zowel voor de 
werkgelegenheid als voor het inko-
mensbeleid weer zicht te kunnen 
bieden op positieve ontwikkelingen. 

Voor alle beleidsterreinen van het 
departement geldt dat ad-hoc-beleid 
en een meer structureel beleid over 
elkaar heen dreigen te rollen. Dat 
verhoogt de druk op het departement, 
op de adviesorganen, op de wetgever 
en op de uitvoeringsorganen. Het is 
begrijpelijk dat dit aanleiding geeft tot 
kritiek. Bij de recente aanpassingswet-
ten is dat weer eens heel duidelijk 
gebleken. Wij beraden ons op de 
vraag hoe door tijdige besluitvorming 
en uitwerking van die besluitvorming 
herhaling van de gang van zaken in 
het verleden kan worden voorkomen. 
Het gaat er echter vooral om, de 
regelgeving die op een bepaald 
moment noodzakelijk is als het even 
kan te presenteren in de vorm van 
structurele wetgeving, opdat ad-hoc-
voorstellen achterwege kunnen 
blijven. 

Dat geldt op werkgelegenheidsge-
bied, met name wanneer het gaat om 
de verdere uitwerking van het werkge-
legenheidsplan, het geldt op inko-
mensgebied voor het algemeen 
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inkomensbeleid zoals het is aangege-
ven in de inkomensnota, voor het 
arbeidsvoorwaardenbeleid in de 
collectieve sector, voor het sociale-ze-
kerheidsterrein, voor de stelselherzie-
ning in ruime zin en, wat betreft het 
emancipatiebeleid, voor het emancipa-
tieplan. Wat ons betreft zal 1984 
vooral eenjaar zijn van structurele 
beleidsaanpassing. Waar ad-hoc-be-
leid onontkoombaar is zullen beleids-
keuzen zoveel mogelijk worden 
geplaatst tegen de achtergrond van 
de voornemens ten aanzien van het 
structureel beleid. 

Wanneer ik uit de bijdragen in 
eerste termijn een aantal onderwerpen 
van gemeenschappelijke zorg destil-
leer, behoort daartoe in de allereerste 
plaats de werkloosheid. Weliswaar is 
het tempo waarin de werkloosheid de 
afgelopen maanden is opgelopen 
'vertraagd' maar het niveau is inmid-
dels zo hoog geworden, dat zeer forse 
beleidsinspanningen noodzakelijk zijn 
om dat niveau terug te brengen. 

Zoals bekend voert het kabinet 
daarbij een sociaal-economisch beleid 
dat uit drie sporen bestaat. Vooral 
over het derde spoor, waarin de 
herverdeling van arbeid een centrale 
plaats inneemt, bestaat in deze kamer 
een redelijk grote mate van overeen-
stemming, met name hierover, dat wij 
op deze weg van herverdeling van 
arbeid moeten doorgaan. Ik verwijs 
hierbij ook naar de schriftelijke 
antwoorden op vragen die in eerste 
termijn zijn gesteld en die zich naar 
mijn mening voor schriftelijke beant-
woording leenden. 

Over het eerste en het tweede 
spoor is de eenstemmigheid minder 
groot. Verbetering van de bedrijfs-
structuur is bepleit door de heer 
Weijers, in navolging van de heren 
Albert en Ball die op Europees niveau 
daarover hebben gerapporteerd. Die 
beide heren adviseren tot een krachtige 
investeringsimpuls. De heer Willems 
zei, dat nu al van een nutteloze 
miljardenstroom naar het bedrijfsleven 
kan worden gesproken. Ook de 
grootste oppositiepartij verwijt mij, 
nog slechts oog te hebben voor de 
belangen van de werkgevers. 

Ik beantwoord, zo zei de heer 
Spieker, niet aan het traditionele 
beeld van een minister van Sociale 
Zaken, die tot dusverre pal stond voor 
de zwaksten, zoals hij het uitdrukte. Ik 
zal proberen in de loop van mijn 
betoog dat misverstand zo goed 
mogelijk uit de weg te ruimen. Ik denk 
namelijk, dat als de omstandigheden 
zich wijzigen, het nodig is voor het 

bereiken van dezelfde doelstellingen 
andere instrumenten in te zetten en 
dat wij het ons niet kunnen veroorloven 
in ons beleid de grote verschuivingen 
die zich hebben voorgedaan, te 
negeren. 

De grootste bedreiging voor onze 
verzorgingsstaat is het huidige zeer 
hoge niveau van werkloosheid. De 
financiering van werkloosheidsuitke-
ringen op een zodanig niveau, dat 
inactiviteit ook een met actieven 
vergelijkbare welvaartsbeleving 
mogelijk maakt, valt ver buiten de 
thans bestaande economische 
mogelijkheden en viel ook in het 
verleden ver buiten de toen bestaande 
economische mogelijkheden. Er kan 
daarom maar één keuze worden 
gemaakt om de positie van de 
langdurig werklozen, de zwaksten in 
onze samenleving te verbeteren, 
namelijk voor het terugdringen van de 
werkloosheid. 

Sociaal beleid en financieel-econo-
misch beleid moeten op een gecoör-
dineerde en geïntegreerde wijze aan 
het bereiken van dat doel bijdragen. 
Een minister van Sociale Zaken, die 
nu een soort oppositierol zou gaan 
vervullen ten opzichte van het beleid, 
waarmee wordt geprobeerd herstel 
van werkgelegenheid op gang te 
brengen, zou wellicht goede bedoelin-
gen hebben, maar zou getuigen van 
een zeer schadelijke kortzichtigheid. 
Het financieel, het economisch en het 
sociaal beleid moeten op één lijn 
worden gebracht, met als gemeen-
schappelijk doel de groei van de 
werkloosheid tegen te gaan. 

Op de vraag, wat het beste beleid is 
om dat doel te bereiken, zijn verschil-
lende antwoorden denkbaar en zijn 
ook verschillende antwoorden in dit 
debat gegeven. Het kabinet heeft zijn 
doel op dit punt bepaald en ook zijn 
weg naar dat doel in het formuleren 
van het driesporenbeleid. 

Men kan zich afvragen, welke de 
oorzaken van de groei van die 
werkloosheid zijn geweest. De heer 
Weijers heeft gezegd, dat de loonex-
plosie van de jaren zestig een histori-
sche fout is geweest en de heer 
Linschoten ziet een andere factor, 
namelijk de winstuitholling, die het 
gevolg is geweest van stijgende 
uitgaven voor sociale zekerheid in de 
jaren zestig en zeventig. Ik denk, dat 
beide verklaringsgronden juist zijn en 
dat ze tot op grote hoogte cumulatief 
hebben gewerkt. Wij moeten daarbij 
v-el de oliecrises in het begin en aan 
het eind van de jaren zeventig 
betrekken, die de zwakheden in onze 
economische structuur in versneld 

tempo en verscherpt hebben blootge-
legd. 

De heer Weijers (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Om misverstanden te 
voorkomen: ik heb opgemerkt, dat de 
historische fout van de jaren zestig is 
geweest, dat niet een deel van de 
loonexplosie is omgezet in investerend 
vermogen. We hadden er waarschijn-
lijk dan anders voor gestaan. 

Minister De Koning: Ook de heer 
Weijers herinnert zich, dat wij in 1964 
en 1965, pratend over loonsverhogin-
gen van 14 tot 16% ons zeer wel 
realiseerden, dat de arbeidsproduktivi-
teitsstijging van die jaren daarmee 
verre werd overtroffen, maar dat 
niemand eraan dacht haar op enigerlei 
wijze in het bedrijfsleven te beleggen. 
Iedereen was erop uit, daarmee zijn 
persoonlijke consumptie in zeer snel 
tempo te vergroten. De resultaten op 
dat punt zijn indrukwekkend geweest. 

Voorzitter! Ik kom even terug op het 
rapport, dat door de heer Weijers is 
aangehaald, van de heren Albert en 
Ball, getiteld 'To watch European 
economie recovery in the 1980's'. 
Centraal in de analyse van Albert en 
Ball staat dat de zeer ongunstige 
werkgelegenheidsontwikkeling na 
1973 in de EG, met name vergeleken 
met de ontwikkeling in de Verenigde 
Staten, moet worden toegeschreven 
aan wat zij noemen 'the real wages-
gap'. Die 'gap' heeft dan betrekking 
op het feit dat de reële loonkostenstij-
ging de groei van de arbeidsprodukti-
viteit gedurende een aantal jaren, 
zelfs een vrij groot aantal jaren, zeer 
ruim heeft overtroffen. 

Dat is in de eerste plaats veroorzaakt 
doordat de loonontwikkeling in de 
EG-lidstaten slechts in geringe mate 
reageerde en nog steeds reageert op 
de stijgende werkloosheid. Het lijkt 
alsof er nauwelijks enig verband 
tussen bestaat. Wat wij zien in een 
aantal CAO's is dat de krullen, de 
versieringen, de toeslagen en dergelij-
ke zijn verdwenen, maar dat de kern 
van het arbeidsvoorwaardenbeleid 
overeind blijft. Ik vind dat op zich zelf 
geen ongelukkige ontwikkeling, maar 
het heeft natuurlijk wel economische 
consequenties. 

In de tweede plaats zien beide 
heren dat de stijging van de druk van 
de collectieve lasten via het afwente-
lingsmechanisme heeft geleid tot 
hogere lonen. In de derde plaats 
constateren zij dat die ontwikkeling 
geleid heeft tot een veel lager niveau 
van investeringen in de EG, althans 
na 1973. 
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Die analyse brengt beide rapporteurs 
tot de conclusie dat in de jaren tachtig 
moet worden voorkomen dat het 
handhaven van de verzorgingsstaat 
ten koste gaat van het produktieve 
groeivermogen en de structurele 
kracht en krachtsontwikkeling van de 
economie in de EG. Ik denk dat wij 
hieruit de les moeten leren dat wij de 
gemaakte fouten niet moeten herha-
len. Op die grond wil het kabinet een 
eind maken aan de expansie van de 
collectieve sector, die onze nationale 
mogelijkheden te boven ging in de 
jaren die kort achter ons liggen. Wij 
willen de omvang van de collectieve 
sector meer in overeenstemming 
brengen met de nationale mogelijkhe-
den. Als de marktsector nieuwe 
werkgelegenheid zou kunnen voort-
brengen, is in ieder geval een voor-
waarde dat daarvoor de ruimte wordt 
geschapen. 

Daarnaast wil het kabinet voor het 
tweede en het derde spoor zorgen 
voor positieve stimulansen. Bij het 
tweede spoor sta ik even stil, vooral 
aan de hand van de bijdrage van de 
heer Weijers, gezien het commentaar 
op de verschilpunten, die er zijn in de 
opvattingen van beide rapporteurs, de 
heren Albert en Ball. 

De heer Albert zegt: in Europees 
verband zouden gedurende een 
aantal jaren ruime investeringsstimu-
lansen moeten worden gegeven, 
gericht op de energievoorziening, op 
innovatieve en hoogwaardige nieuwe 
technologie en op de derde wereld in 
een vorm, die een variant genoemd 
kan worden van het Marshall-plan. 
Verder is, zegt hij, een vergaande 
herverdeling van arbeid noodzakelijk, 
alsmede een snelle en volledige 
liberalisatie van de interne markt, 
zodat de nieuwe technologie in de EG 
een groot succes kan worden. 

Hij verschilt in een aantal opzichten 
van opvatting met de heer Ball, die 
zegt: ik twijfel aan de haalbaarheid 
van een dergelijke investeringsimpuls, 
zowel in technisch als in politiek 
opzicht. Hij is sceptisch ten aanzien 
van de mogelijkheid dat de arbeids-
markt zodanig flexibel zal zijn of zal 
worden dat vergaande herverdeling 
van arbeid tot stand komt. Hij stelt: 
beter is het onze concurrentiepositie 
te verbeteren ten opzichte van de 
Verenigde Staten, Japan en de zich 
industrialiserende landen. 

Ik denk dat je kunt constateren dat 
in dat pakket van beleidsaanbevelin-
gen, met name dat van de heer 
Albert, veel elementen zitten, die een 
plaats hebben in het driesporenbeleid 

van het Nederlandse kabinet. Wij 
denken dat een driesporenbeleid in 
Europees verband voor Nederland 
minstens dezelfde maar waarschijnlijk 
betere resultaten kan afwerpen dan 
een driesporenbeleid, dat alleen in 
Nederland wordt gevoerd. 

De Nederlandse regering heeft dan 
ook, mede naar aanleiding van de 
motie van de heer De Vries, in 
contacten in Europees verband bij 
herhaling aangegeven, dat zij een 
voorkeur heeft voor een beleid in alle 
lid-staten gemeenschappelijk, dat 
elementen bevat van het pakket, dat 
de heer Albert aanbeveelt. Ik zeg dit 
ook in reactie op opmerkingen die de 
heer Poppe heeft gemaakt. 

Wat betreft het derde spoor meent 
het kabinet dat het beleid met kracht 
moet worden voortgezet. Immers, 
ondanks de afzwakking van het 
stijgingstempo van de werkloosheid 
in de tweede helft van 1983 blijft de 
kwantitatieve ontwikkeling van de 
werkloosheid het kabinet grote zorgen 
baren. Zelfs bij een aftekening van 
een economisch herstel op dit 
moment zit een groei van de werkge-
legenheid er nog niet duidelijk in. Een 
stabilisering van de werkgelegenheid 
zouden wij, gelet op de uitstoot van 
werkgelegenheid in de afgelopen 
jaren, al als een flinke verbetering 
ervaren. 

Niettegenstaande de verbetering 
van het economische klimaat is 
arbeidsduurverkorting beslist noodza-
kelijk voor de bestrijding van de 
werkloosheid. Er zijn berichten 
verschenen, óók in de direct achter 
ons liggende periode, waaruit naar 
voren komt dat arbeidsduurverkorting 
toch weinig perspectief biedt omdat 
het zo weinig banen oplevert. Ik merk 
naar aanleiding daarvan op, dat nog 
steeds veel bedrijven te maken 
hebben met overcapaciteit. Zij zitten 
ruim in de jas wat betreft de perso-
neelsbezetting. Arbeidsduurverkorting 
in die bedrijven zal in de eerste plaats 
en misschien alleen maar leiden tot 
behoud van arbeidsplaatsen. Ik denk 
hierbij aan bedrijven als DAF, de 
Bijenkorf enz. Echter, ook hier heeft 
men te maken met een werkgelegen-
heidseffect en ook dat draagt bij aan 
een betere verdeling van de arbeid 
over meer mensen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het afgelo-
pen jaar heeft laten zien dat de sociale 
partners hun verantwoordelijkheid ten 
aanzien van de herverdeling van 
arbeid zeer wel beseffen. Men ziet dat 
men in veel contracten afspreekt om 
een arbeidstijdverkorting van 5% over 
twee jaar te realiseren. Ik hoop dat in 

de bedrijfstakken, waarin hierover 
nog geen afspraken zijn gemaakt, 
men zich zal richten op de afspraken, 
die elders in onze economie al zijn 
gemaakt. 

Mevrouw Groenman heeft gezegd, 
dat de fractie van D'66 het betreurt 
dat het kabinet het proces van 
herverdeling van arbeid zo weinig 
daadkrachtig bevordert en lijdzaam 
afwacht wat de sociale partners 
overeenkomen. Mijnheer de Voorzit-
ter! Ik wijs erop dat in 1982 de sociale 
partners elkaar hebben gevonden in 
het fameuze stichtingsakkoord. Wij 
waren daar toen met zijn allen - en 
dat geldt óók voor mevrouw Groen-
man - nogal mee ingenomen. Op 
basis van dit akkoord zijn de eerste 
stappen gezet op weg naar het 
uitvoeren van afspraken, gericht op 
het herverdelen van arbeid. Ik meen 
dat het buitengewoon onverstandig 
zou zijn, nu in dat proces in te grijpen 
en dat in vrijheid tot stand gekomen 
en tot uitvoering gebrachte akkoord te 
vervangen door dwingende maatrege-
len van overheidszijde. Ik zie niet, hoe 
hiervan enige heilzame werking zou 
kunnen uitgaan. 

Het is van groot belang dat partijen 
nu bij de uitwerking van het akkoord 
ervaring opdoen met het vormgeven 
aan de arbeidsduurverkorting, het 
verkennen van moeilijkheden die 
daarbij optreden, het zoeken naar 
oplossingen daarvoor enz. Die 
ervaring zal van groot belang zijn 
wanneer het gaat om de tweede fase 
van de arbeidsduurverkorting en de 
invulling daarvan in overeenkomsten 
voor de jaren 1985 en 1986. 

Wij zien dat het patroon van 
arbeidsduurverkorting en herbezetting 
zeer gevarieerd is. Met de Stichting 
van de Arbeid is afgesproken dat men 
zal komen tot een evaluatie van de 
ca.o."Onderhandelingen op basis van 
het stichtingsakkoord. De stichting zal 
eerst zelf de resultaten op een rij 
zetten waarna met het kabinet wordt 
gesproken over een evaluatie met het 
doel om verdere voortgang te maken 
met het proces van herverdeling van 
arbeid. Door het kabinet zal daarbij 
aan de orde worden gesteld welke 
maatregelen het kabinet eventueel 
zou kunnen of moeten nemen om die 
verdere herverdeling van arbeid te 
bevorderen, bij voorbeeld door 
wettelijke belemmeringen - zo deze er 
zouden zijn - zo goed mogelijk weg te 
nemen. 

Wij leveren in dit verband zélf een 
bijdrage via de dienst collectieve 
arbeidsvoorwaarden, die alle gege-
vens op dit punt heeft verzameld en 
daarvan analyses heeft opgesteld. 
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Ook hebben wij het Centraal Bureau 
voor de Statistiek gevraagd, statisti-
sche informatie te verzamelen met 
betrekking tot de feitelijke ontwikkeling 
van de arbeidsduurverkorting en de 
gevolgen daarvan voor de werkgele-
genheid. De heer Willems heeft 
daarnaar gevraagd. Het is inmiddels 
gebeurd. 

Ik verwacht dat bij het voorjaars-
overleg met de Stichting van de Arbeid 
ook de verdere voortzetting van het 
proces van arbeidsduurverkorting een 
plaats op de agenda zal kunnen 
vinden. Als dat allemaal lukt, kunnen 
wij naar ik verwacht eind 1986, begin 
1987 een gemiddelde arbeidsduur van 
36 uur per week bereiken. Het is de 
vraag of wij dan tot de conclusie 
kunnen komen dat daarmee een 
voldoende stap is gezet, dan wel dat 
een tweede stap noodzakelijk is, die 
ons rond 1990 zal brengen tot een 
arbeidsweek van 32 uur. 

Zolang het proces verloopt zoals 
thans het geval is en het zich onge-
stoord kan voortzetten, is er mijns 
inziens geen aanleiding voor het van 
overheidswege in overweging nemen 
van dwang- of drangmaatregelen. 

De heer Poppe heeft een paar 
opmerkingen gemaakt over het 
verband tussen de belasting- en de 
premiedruk en het voortgang vinden 
van het proces van herverdeling van 
arbeid. Het zal mijns inziens niet 
mogelijk en niet nodig zijn, te komen 
tot een volledige compensatie van 
koopkrachtoffers voor arbeidsduurver-
korting door het inzetten van lasten-
verlichting. Bij de huidige methodiek 
van decentrale besluitvorming per 
bedrijfstak over tempo en vormgeving 
van arbeidsduurverkorting is het niet 
wenselijk, instrumenten in de secun-
daire sfeer te gebruiken, met een 
uniforme werking, voor een proces 
dat zo gedifferentieerd gaat verlopen. 

De heer Poppe (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Mag ik de aandacht van de 
minister er op vestigen, dat ik mijn 
suggestie heb gedaan in relatie tot 
centraal overleg tussen de overheid 
en de centrale werkgevers- en 
werknemersorganisaties over de 
verdere voortgang van een nieuw 
stichtingsakkoord. Het is dan toch 
heel goed denkbaar, dat het tot 
elkaar komen van de centrale organisa-
ties kan worden vergemakkelijkt 
doordat de overheid een beleid voert 
waarmee inkomensoffers die aan 
arbeidstijdverkorting verbonden zijn 
vooreen deel worden vergemakkelijkt? 

Minister De Koning: In dat overleg zal 
het punt zeker aan de orde kunnen 
komen. Als dat gebeurt zal het kabinet 
met enige tevredenheid verwijzen 
naar de maatregelen die het dienaan-
gaande voor 1984 heeft genomen. In 
de verlichting van de collectieve 
lastendruk is het accent met name 
gelegd op de verlichting van de 
premiedruk, zodat daarmee enerzijds 
ruimte ontstond voor het zo goed 
mogelijk handhaven van het niveau 
van bestedingen, waarvan het 
economisch belang in dit debat 
opnieuw tot uitdrukking is gebracht 
en anderzijds voor het scheppen van 
ruimte voor de voortgang van de 
arbeidsduurverkorting. 

Daarmee is niet gezegd dat voor 
1985 eenzelfde, vrij eenzijdig, sterk 
accent kan worden gelegd op verlaging 
van de premiedruk. De besluiten 
daarover moeten worden genomen 
bij de voorbereiding van de begroting 
1985. Uit de gang van zaken over 1984 
is echter duidelijk, dat het kabinet een 
open oog heeft voor de wenselijkheid, 
zoveel mogelijk ruimte te maken voor 
de herverdeling van arbeid, met een 
daarmee corresponderende inlevering 
van inkomen. 

De heer Van der Vlies zeg ik, dat de 
werkgelegenheidseffecten toch al 
voor een deel te maken hebben met 
de eerste fase van de arbeidsduurver-
korting, de eerste grote stap naar 10% 
arbeidstijdverkorting, waarin wij 
thans verkeren. Wellicht is daarbij - ik 
zeg het nogmaals - niet zozeer sprake 
van herbezetting en winst van nieuwe 
arbeidsplaatsen, maar zeker wel van 
behoud van bestaande arbeidsplaat-
sen. 

De heer Van der Vlies heeft ook 
gevraag naar de gevolgen van 
arbeidsduurverkorting voor het 
functioneren van de arbeidsmarkt. 
Een decentrale uitwerking van de 
arbeidsduurverkorting staat naar mijn 
mening tevens borg voor een ruime 
mate van differentiatie in de mate van 
looninlevering, de arbeidstijden die 
worden gekozen, de vorm van de 
arbeidsduurverkorting enz. 

Daarvan is al het gevolg meer 
differentiatie en flexibiliteit in de 
arbeidsmarkt, ook wanneer het b.v. 
gaat om de vraag of bedrijfstijden 
gehandhaafd kunnen worden of 
wellicht zelfs kunnen worden uitge-
breid. Men ziet nu al dat in een aantal 
gevallen sprake is van introductie van 
een jaarlijkse arbeidstijd, die de 
ondernemer in overleg met zijn 
werknemers binnen zekere grenzen 
kan indelen over het jaar al naar 
gelang de bedrijfsdrukte. Dat is op 

zichzelf een belangrijke flexibilisering 
van de arbeidsinzet. Ik meen dat er op 
micro-niveau nog veel meer oplossin-
gen in deze trant kunnen worden 
bedacht. 

De heer Schutte (GPV): Kan de 
differentiatie op micro-niveau naar uw 
mening in bepaalde gevallen ook 
inhouden dat men overeenkomt niet 
de weg in te slaan van arbeidstijdver-
korting, maar andere maatregelen te 
nemen die in de desbetreffende 
sector stimulerend kunnen werken? 

Minister De Koning: Dat laat zich 
denken, maar dan gaat het toch om 
andere zaken dan nu behandeld 
worden in het kader van herverdeling 
van arbeid, die heel duidelijk is 
gericht op arbeidsduurverkorting 
zodat meer mensen kunnen werken, 
zij het dan dat iedereen korter werkt. 
Er zijn echter gevallen denkbaar waar-
in de riskante posities van bedrijven 
werknemers besluiten bonussen in te 
leveren of andere loonoffers te 
brengen om te trachten tot een 
verbetering van rendement te komen. 
Dat zijn heel honorabele maatregelen 
op heel honorabele overwegingen, 
maar ze hebben niets van doen met 
herverdeling van arbeid in de zin van 
arbeidsduurverkorting. 

De heer Schutte (GPV): Ik denk met 
name aan een situatie die zich kan 
voordoen in wellicht kleinere sectoren, 
waar het moeilijk zal zijn het werk te 
spreiden over meer mensen, omdat 
die mensen niet op korte termijn 
beschikbaar zijn. 

Minister De Koning: Dat zal zich 
inderdaad kunnen voordoen, hoewel 
de studies die het departement heeft 
laten verrichten, duidelijk maken dat 
zelfs in kleine bedrijven met enige 
inventiviteit toch wel degelijk vormen 
van korter werken te realiseren zijn 
die tot uitbreiding c.q. handhaving 
van werkgelegenheid kunnen leiden. 

De heren Weijers en Lankhorst 
hebben het wat pijnlijke punt aange-
roerd van de voortrekkersrol die de 
overheid zou moeten spelen bij 
arbeidsduurverkorting in de collectieve 
sector. Ik wil graag nog eens onder-
strepen dat de overheid die voortrek-
kersrol behoort te vervullen. Juist in 
de collectieve sector kunnen namelijk 
aanzienlijke werkgelegenheidseffecten 
worden gerealiseerd. Het probleem 
waarop wij stuiten, is dat bij herverde-
ling van arbeid de voorzieningsnni-
veaus zoveel mogelijk moeten 
worden gehandhaafd en dat er een 
sterke druk is, juist in de collectieve 
sector, om op het voorzieningenniveau 
niets toe te geven. 
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De Koning 
De consequentie daarvan is een 

herbezetting die 100% is of nadert tot 
100%. Dan ziet men dat de financiële 
consequenties van zo'n herbezetting 
zeer hoog zijn, hetgeen zijn weerslag 
heeft op de inkomensoffers die 
gevraagd moeten worden, zowel van 
de ambtenaren als van detrendvolgers 
in de collectieve sector. Wij zijn nog 
niet helemaal tot voldragen conclusies 
gekomen over de wijze waarop wij dit 
dilemma van arbeidsduurverkorting, 
met een zeer hoge herbezetting en de 
daarmee gepaard gaande financiële 
offers, tot een redelijke oplossing 
kunnen brengen. 

De heer Weijers heeft voorgesteld, 
een verdergaande, om niet te zeggen 
een verregaande, arbeidsduurverkor-
ting te realiseren voor jonge mensen 
die werkzaam zijn in de kwartaire 
sector. Hij heeft daarbij buitengewoon 
interessante gegevens aangedragen 
over de inkomensverschillen tussen 
de kwartaire sector en de marktsector 
wat betreft de jongeren. Ik moet 
zeggen dat die gegevens op mij 
inderdaad grote indruk hebben 
gemaakt. De conclusie die hij daaruit 
trekt, namelijk dat met name in de 
kwartaire sector een vrij verregaande 
arbeidstijdverkorting voor jongeren 
zeer wel realiseerbaar is, spreekt mij 
erg aan. 

Wij hebben inderdaad wel een 
begin gemaakt met het aanpakken 
van die problematiek. De collega van 
Binnenlandse Zaken heeft in overleg 
met de ambtenarencentrales voor het 
rijksoverheidspersoneel al vastgesteld 
dat voor functies waarvoor geen 
ervaring is vereist, een 32-urige 
werkweek zal gelden. Die functies 
zullen veelal juist door jongeren 
worden bezet. Dat is overigens geen 
centralisatische of eenzijdige aanpak 
door de overheid, maar een beleidslijn 
die in overleg met de ambtenarencen-
trales is gekozen. Ik heb goede hoop 
dat de opwekking die de collega van 
Binnenlandse Zaken heeft gedaan om 
op gemeentelijk en provinciaal niveau 
dit beleid te volgen, inderdaad 
navolging zal krijgen. 

Hetzelfde zal opnieuw en dan nog 
meer concreet aan de orde moeten 
komen in het Centraal Overleg over 
de arbeidsvoorwaarden in de gepre-
mieerde en gesubsidieerde sector. 
Het vorige jaar is dit aan de orde 
geweest. Ik zal opnieuw deze zaak aan 
de orde stellen bij de werkgevers en 
werknemers in die g- en g-sector. 

De heer Weijers heeft gevraagd 
naar mijn oordeel over een mogelijke 
actualisering van het regeerakkoord. 

De heer Van der Vlies heeft een 
soortgelijke vraag gesteld. De heer 
Van der Vlies heeft erbij gevraagd, 
wat nu de betekenis is van de recente 
meevaller in het financieringstekort 
van 1983. Ook aan de kant van de 
oppositiepartijen is de gedachte 
opgekomen, dat die meevaller 
wellicht gebruikt zou kunnen worden 
om de voorziene ombuigingen te 
matigen of misschien zelfs helemaal 
niet door te voeren. 

Er is inderdaad in 1983 een lagere 
uitgavenontwikkeling geweest dan in 
de Miljoenennota was voorzien. Nog 
niet duidelijk is wat het karakter is 
geweest van die uitgaven-'onderschrij-
ding', of dit een incidentele ontwikke-
ling is geweest dan wel een structurele 
ontwikkeling. Dat wil zeggen: of deze 
een doorwerking heeft naar volgende 
jaren dan wel geen of minder doorwer-
king. Het is zelfs mogelijk dat er in 
hoge mate sprake is geweest van een 
verschuiving van verplichtingen, die 
voor 1983 waren voorzien, naar 1984. 
Als dat het geval is geweest en voor 
zover dit het geval is geweest, wordt 
de meevaller in 1983 gecompenseerd 
met een daarmee corresponderende 
tegenvaller in 1984. Dit is wel de 
zwartste toekomstverwachting, maar 
het is wel een element waarmee wij 
rekening moeten houden. Eind 
februari horen wij hoe de cijfers 
precies luiden. Dan kan meer inzicht 
op dit punt worden gegeven. 

Wat de opmerking van de heer 
Weijers over actualisering van het 
regeerakkoord betreft is er nu iets 
meer dan een jaar verstreken, sinds 
het kabinet is aangetreden. Als je de 
ontwikkelingen in het afgelopen jaar 
beziet, kun je zeggen dat een conjunc-
turele opleving duidelijk aanwijsbaar 
lijkt te zijn en dat de loonstijging naar 
het zich laat aanzien, in 1983 en 1984 
achterblijft ten opzichte van de 
veronderstellingen die ten tijde van 
de opstelling van het regeerakkoord 
golden. Dat zijn dan meevallers. 

Er zijn echter ook vrij forse en 
structurele tegenvallers geweest in 
1983, die moeten worden gecompen-
seerd door een verhoging van de 
ombuigingstaakstelling, willen wij de 
vermindering van het financieringste-
kort in 1984 en volgende jaren 
voldoende veilig stellen. 

De arbeidsduurverkorting op basis 
van het stichtingsakkoord was in het 
regeerakkoord geheel niet voorzien. 
Die zal nu wel duidelijk plaatsvinden. 
Dat heeft op zich weer een gunstige 
invloed op de ontwikkeling van de 
werkgelegenheid en dus ook op de 
kosten, die samenhangen met de 

toegenomen werkloosheid. Deson-
danks groeit die werkloosheid sneller 
dan wij hadden voorzien bij de 
opstelling van het regeerakkoord, 
ondanks het proces van arbeidsduur-
verkorting. 

Wij zullen dus een aantal mee- en 
tegenvallers aan de orde moeten 
stellen, ook wanneer wij in het 
voorjaarsoverleg spreken over de 
consequenties van die mee- en 
tegenvallers voor de uitvoering van 
het regeerakkoord. Ik kan het 't kortst 
samenvatten door te zeggen, dat de 
doelstellingen van het regeerakkoord 
wat het kabinet betreft volledig 
overeind blijven en dat alleen de 
wegen, waarlangs die doelstellingen 
kunnen en moeten worden verwezen-
lijkt, kunnen worden aangepast aan 
de omstandigheden. 

De heer Weijers (CDA): Ik had twee 
vragen gesteld. Ik had gevraagd naar 
de actualisering van het regeerakkoord 
en naar de rol van de sociale partners 
daarin. 

Minister De Koning: Uitgaande van de 
doelstellingen van het regeerakkoord 
zal het kabinet met de sociale partners 
bespreken, op welke wijze die doelstel-
lingen, gegeven de omstandigheden 
op dit moment en de vooruitzichten 
voor de naaste toekomst, het best 
kunnen worden gerealiseerd. Het oor-
deel van de sociale partners zal hierin 
zwaar wegen. Het zal zwaarder wegen 
naarmate men zich bewegen wil 
binnen het referentiekader dat het 
kabinet voor dat debat heeft aangege-
ven. 

Mevrouw Groenman heeft gespro-
ken over een actieplan voor deeltijd-
arbeid. Ik heb veel waardering voor 
de notitie die zij op dit punt heeft 
gepresenteerd en die voor een deel 
aansluit bij datgene wat is opgemerkt 
in de werkgelegenheidsnota. Ik meen 
dat wij dit onderwerp in het onderha-
vige debat onvoldoende kunnen 
behandelen, maar ik ben ertoe bereid, 
hierover verder te spreken in een 
mondeling overleg of een uitgebreide 
commissievergadering. Het kabinet 
moet hiervoor enig voorwerk doen 
om misschien niet tot een voldragen 
en kant-en-klaar actieplan te komen, 
maar in ieder geval op belangrijke 
punten elementen voor bevordering 
van deeltijdarbeid aan te dragen. Ik 
wil dus mijn best ervoor doen om een 
discussie hierover aan de hand van de 
notitie van mevrouw Groenman en de 
inbreng van het kabinet mogelijk te 
maken. 

Mevrouw Groenman (D'66): Ik bedoel 
dan voorstellen om de huidige 
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De Koning 
onrechtvaardigheden te corrigeren. U 
heeft nu slechts geconstateerd wat er 
mis is. Ik neem aan dat u begrijpt dat 
ik om voorstellen voor correctie 
vraag. 

Verder vraag ik u op welke termijn 
de discussie kan plaatsvinden. 

Minister De Koning: Ik meen dat dit 
een termijn van enkele maanden kan 
zijn. Ik wil mij echter minder richten 
op het corrigeren van onrechtvaardig-
heden, omdat wij lang kunnen 
discussiëren over wat wel of niet 
rechtvaardig is, en mij meer concen-
treren op het verwezenlijken van 
wenselijkheden. Wij zijn het met 
elkaar erover eens dat deeltijdarbeid 
waar enigszins mogelijk moet worden 
uitgebreid. 

Mevrouw Groenman (D'66): Een 
wenselijkheid heeft twee kanten. Gaat 
het om wenselijkheden voor de 
regering of om wenselijkheden voor 
de mensen die in deeltijd willen 
werken? 

Minister De Koning: Om beide. 

Mevrouw Groenman (D'66): Dit is al 
een aardig discussiepunt. 

Minister De Koning: Ik heb de indruk 
dat wij gemakkelijk van mening 
kunnen verschillen over de vraag op 
welke punten onrechtvaardigheden 
bestaan en dat wij het veel gemakke-
lijker eens kunnen worden over 
wenselijkheden in de ontwikkeling 
van deeltijdbanen. 

Mevrouw Groenman (D'66): 'Onrecht-
vaardigheden' is misschien een 
ongelukkig woord. Laten wij spreken 
over 'hobbels' die belemmeren dat 
mensen in deeltijd gaan werken. Wij 
kunnen zien hoever wij met het 
wegnemen hiervan komen. De 
minister en ik zijn het in ieder geval 
erover eens dat er hobbels zijn. 

Minister De Koning: Deze term is een 
uitstekend compromis. 

Verscheidene sprekers hebben 
aandacht besteed aan het sociale 
beleid in het kader van de EG. Ik ben 
in de ontwikkeling van sociaal beleid 
binnen de EG in hoge mate geïnteres-
seerd. Verder ben ik vanuit mijn 
verleden en wellicht ook mijn toekomst 
zeer geïnteresseerd in de ontwikkeling 
van het Europese beleid als zodanig. 

De heer Weijers stelde de wellicht 
retorische vraag of de EG als leeuw of 
lam moet worden gezien. Ik verwijs 
naar de memorie van toelichting, 
waarin staat dat de EG in ieder geval 
meer moet zijn dan een papieren 
tijger. De ineenstorting van de EG, die 

in de somberste verwachting van 
sommigen als mogelijkheid wordt 
gezien, betekent een ramp voor de 
economische ontwikkeling in Europa, 
voor de politieke ontwikkeling van 
Europa en evenzeer voor het sociale 
beleid. 

Ik denk hierbij aan de regels die 
bestaan voor het vrije verkeer van 
werknemers, de gelijke behandeling 
van mannen en vrouwen en arbeids-
omstandigheden. Het is duidelijk dat 
zonder een hechte structuur van de 
EG latente neigingen tot protectionis-
tisch beleid in Europa snel worden 
omgezet in daden, met alle fatale 
gevolgen van dien voor de economie 
van Nederland. Dit land is met zijn 
open economie en uitgesproken 
gerichtheid op de handel niet opge-
wassen tegen een dergelijk protectio-
nistisch beleid. 

Het Franse voorzitterschap lijkt 
inderdaad erop uit te zijn, tot oplos-
singen te komen, tot een doorbraak 
van de huidige impasse. De Nederland-
se regering is van harte ertoe bereid, 
hieraan mee te werken, hierbij 
beseffend dat van Nederlandse zijde 
offers moeten worden gebracht. Ik 
noem het voorbeeld van hetlandbouw-
dossier, waarin de Nederlandse 
offervaardigheid duidelijk wordt 
gemaakt, vooral op het terrein van de 
zuivel. 

Wat betreft het sociale beleid heeft 
het Franse voorzitterschap vier 
speerpunten op zijn programma: de 
sociale gevolgen van nieuwe techno-
logieën, de reorganisatie en de 
verkorting van de arbeidstijd, de 
Vredeling-richtlijn en de verbetering 
van het overleg met de sociale 
partners op communautair niveau. 
Begin februari zal een informele 
sociale raad plaatsvinden, waarbij die 
onderwerpen de revue zullen passe-
ren. Ik hoop, dat de discussie en de 
daarop volgende discussies op 
ambtelijk niveau zullen resulteren in 
een actieprogramma op middellange 
termijn, dat wellicht op de voorziene 
formele sociale raad in juni kan 
worden besproken. 

De heer Poppe heeft een aantal 
vragen gesteld over EG-aangelegenhe-
den. Hij vroeg onder andere naar mijn 
houding ten opzichte van de ontwerp-
aanbeveling over arbeidstijdverkor-
ting. Het spreekt vanzelf dat wij het 
belang dat wij daaraan op nationaal 
niveau hechten, zullen doortrekken op 
EG-niveau. Ik ben het met de heer 
Poppe eens, dat de ontwerp-aanbeve-
ling wat ons betreft best wat forser 
kan worden aangezet. 

Tegelijkertijd realiseer ik mij echter, 
dat in de lid-staten van de Gemeen-

schappen nogal verschillend wordt 
aangekeken tegen de arbeidsduurver-
korting, evenals tegen de autonomie 
van de sociale partners en de mate 
waarin de regering, gelet op die 
autonomie, zich met dergelijke 
aangelegenheden mag bemoeien. 

Ik ben echter van plan om het 
Franse voorzitterschap te ondersteu-
nen in de pogingen om de aanbeve-
lingen inzake de arbeidsduurverkorting 
tot een goed einde te brengen, al 
maak ik op voorhand een reserve ten 
aanzien van de Franse opvattingen 
over het ondersteunen met overheids-
middelen van arbeidstijdverkorting. 
Dat is mijns inziens een heel gevaarlijke 
weg. 

Mijnheer de Voorzitter! Wij wachten 
nog steeds het SER-advies af over de 
Vredeling-richtlijn. Van een definitief 
Nederlands standpunt kan dus nog 
geen sprake zijn. Ik ben wel van 
mening, dat in het herziene ontwerp 
een aantal angels en voetklemmen uit 
het oorspronkelijke ontwerp zijn 
vermeden. Daarmee is de aanvaard-
baarheid van de Vredeling-richtlijn op 
Europees niveau bepaald toegeno-
men. De Nederlandse regering staat 
in ieder geval zeer constructief 
daartegenover, zij het dat zij de 
kritische inslag van de afgelopen 
jaren niet heeft verloren. 

De heer Poppe (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! De minister en ik zullen 
ongetwijfeld van mening verschillen 
over het oorspronkelijke ontwerp. Het 
is echter van belang, dat het huidige 
ontwerp zo spoedig mogelijk wordt 
gerealiseerd. Kan de minister de SER 
om spoed vragen, opdat het ontwerp 
inderdaad voor 1 juni door de Raad 
van Ministers kan worden bevestigd? 

Minister De Koning: Ik zit inderdaad 
met smart te wachten op het advies 
van de SER, want wij zitten op het 
ogenblik midden in de besprekingen 
over de Vredelingrichtlijn. Wij hebben 
het advies dringend nodig voor een 
positieve benadering van het ontwerp. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is iets 
moeilijker om het lot te voorspellen 
van de sociale consequenties van de 
technologische veranderingen, zoals 
deze door het Franse voorzitterschap 
aan de orde zullen worden gesteld. 
Het is nog niet duidelijk of dit inderdaad 
in een officiële aanbeveling kan 
uitmonden. 

Wij hechten er groot belang aan om 
de paritaire comités waar nodig uit te 
breiden en om hun positie te verster-
ken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik neem één 
vraag - een vraag van de heer 
Leerling - voor mijn rekening, die 
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De Koning 
eigenlijk aan staatssecretaris Kappey-
ne van de Coppello is gesteld. Deze 
vraag ligt namelijk op Europees 
terrein en daarom zal ik haar in dit 
verband beantwoorden. De vraag was 
of alle lid-staten net zo hard lopen als 
Nederland voor aanpassing van de 
wetgeving aan de Europese richtlijn. 
Op dat punt kan ik geen volledig 
overzicht geven, maar op het terrein 
van de emancipatie zijn in EG-verband 
drie richtlijnen tot stand gekomen. 

De laatste van die richtlijnen, die 
met betrekking tot de aanpassing van 
de stelsels van sociale zekerheid, zal 
eind 1984 tot uitvoering gebracht 
moeten zijn. Nederland heeft bij het 
tot stand brengen van deze richtlijnen 
wellicht niet voorop gelopen, maar 
zeker ook niet achterop gelopen. Wij 
hebben wat dit betreft het tempo van 
de Europese ontwikkeling zeer redelijk 
gevolgd. Dit geldt zeker ook voor de 
laatste richtlijn, waarbij ook de 
individualisering van sociale zekerheid 
aan de orde is. 

De heren Nijhuis en Spieker hebben 
gesproken over de arbeidsbureaus en 
de beleidslijnen die daarbij worden 
gevolgd. In de huidige situatie is bij 
de arbeidsbureaus slechts een 
beperkt aantal van het totaal aan 
vacatures bekend. Er kan dus ook 
maar een beperkt aantal bemiddelin-
gen naar die vacatures plaatsvinden. 
Wij willen de positie van de arbeids-
bureaus op de arbeidsmarkt verster-
ken, zowel in het belang van de 
werkzoekenden als van de werkgeven-
den. Dit betekent dat wij heel duidelijk 
moeten kunnen maken dat wij ons 
richten op een adequate vervulling 
van de vacatures. 

Dit betekent niet dat wij zonder 
meer tegemoet komen aan individuele 
wensen van werkgevers. Als overdre-
ven eisen worden gesteld, dan zal het 
arbeidsbureau daarover zeker in 
overleg treden met de betrokken 
werkgever. De arbeidsbureaus zijn er 
wel op uit om meer tegemoet te 
komen aan de vraag die op de 
arbeidsmarkt bestaat en kandidaten te 
leveren die voldoen aan de eisen van 
de vragers, zonder daarbij in te gaan 
op overdreven eisen. 

Er is geen bepaalde norm te geven 
voor de optimale bijdrage van de 
arbeidsbureaus aan het gehele proces 
van arbeidsbemiddeling. Dat kan van 
gebied tot gebied verschillen. In het 
algemeen is het uitgangspunt, te 
proberen het aantal vacatures dat bij 
de arbeidsbureaus binnenkomt met 
25% te verhogen ten opzichte van het 
voorgaande jaar. Als dit lukt, kunnen 

wij ook meer werklozen naar die 
vacatures bemiddelen. Dit betekent 
niet dat een groot gedeelte van de 
werkzoekenden voor wie niet onmid-
dellijk vacatures ter beschikking zijn, 
terzijde wordt gelegd of in een bak 
worden gezet. 

Wij hebben juist bij de arbeidsbu-
reaus nieuwe stijl de mogelijkheid 
geopend van een open gedeelte, waar 
door meer zelfwerkzaamheid van de 
werkzoekenden meer service dan tot 
dusverre kan worden verleend. 

Gevraagd is hoe de arbeidsbureaus 
die doelstelling kunnen verwezenlijken 
bij een inkrimping van het personeels-
bestand van het gehele apparaat van 
arbeidsvoorziening en dus ook van de 
arbeidsbureaus. Inderdaad moet ook 
daar een personeelsreductie van 2% 
worden doorgevoerd in de komende 
jaren. Wij zullen daarbij erg veel 
aandacht besteden aan het goed laten 
functioneren van de arbeidsbemidde-
ling. Wij zullen proberen om de 
noodzakelijke personeelsreductie in 
andere functies te realiseren. 

De heer Spieker (PvdA): Ik wil even 
dieper ingaan op dit heel belangrijke 
punt. De verschuivingen die dan 
optreden, zullen ook pijnlijk zijn. Ik 
heb in mijn bijdrage gewezen op het 
belang van de personeelsleden die 
zijn belast met beroepskeuzeadvies en 
voorlichting. Kan de minister aangeven 
aan welke functies hij denkt? 

Minister De Koning: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik kan alleen zeggen dat er 
een aantal functies binnen het 
arbeidsbureau vervuld moet worden. 
Naar onze mening is de kernfunctie 
arbeidsbemiddeling. Alle andere 
functies zullen toch gezien worden in 
het licht van het zo goed mogelijk 
laten verlopen van de kernfunctie. Dit 
betekent dat de administratieve 
procedures vereenvoudigd moeten 
worden, dat het open gedeelte van 
het arbeidsbureau met minder inzet 
van personeel mensen in staat moet 
stellen om zich te oriënteren op de 
mogelijkheden op de arbeidsmarkt. 
Als wij zeggen dat de prioriteit ligt op 
de arbeidsbemiddeling, dan betekent 
dit dat alle andere zaken daarmee 
vergeleken een relatieve posterioriteit 
hebben. 

De heer Spieker (PvdA): Dus het mes 
gaat in de beroepskeuzeadvies, de 
voorlichting en de scholing en is nog 
een aantal van die echt heel belangrijke 
arbeidsvoorzieningsinstrumenten. De 
aanzienlijke reductie zal daar moeten 
plaatsvinden, als ik het goed begrijp. 

Minister De Koning: Bij scholing zie ik 
dat direct niet gebeuren. Het is een 
kwestie van het bezien van Franse 
kaas; een optimist ziet de kaas en een 
pessimist ziet de gaten! Ik noem het 
handhaven van de functie van 
arbeidsbemiddeling als een positief 
punt. 

De heer Spieker (PvdA): Ik wil even 
doorgaan op de gatenkaas. Als je echt 
iets goed wilt doen - dat is blijkbaar 
het geval met de marktgerichte 
benadering - moet je ervoor zorgen 
dat er geen gaten vallen! Ik vrees dat 
dit juist wel gaat gebeuren. Met name 
de doelstelling die de minister voor 
ogen heeft - ik kan daar voor een 
belangrijk deel achter staan - gaat de 
mist in! Ik heb er daarom voor gepleit 
om dat niette doen. 

Minister De Koning: Wij staan achter 
dezelfde doelstelling. Dat biedt 
voldoende garantie dat die doelstelling 
niet de mist in zal gaan! 

Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Nijhuis heeft gesproken over de 
vraaggerichte benadering van 
arbeidsbureaus. Het is inderdaad de 
doelstelling van het arbeidsbureau 
nieuwe stijl om een grotere flexibiliteit 
van het arbeidsbureau te realiseren 
op een markt waarop zich steeds 
veranderingen voordoen. Dit betekent 
dat de oorspronkelijke voorstellen 
voor het arbeidsbureau nieuwe stijl 
niet meer voor de volle 100% op dit 
moment gelden. Wij passen ons aan 
bij de verandering die nu al op de 
arbeidsmarkt te constateren is. 

De heer Spieker heeft gepleit voor 
het realiseren van de verplichte 
vacaturemelding op de GAB's. Wij 
kunnen op het ogenblik die verplichte 
vacaturemelding nog niet realiseren, 
omdat de geautomatiseerde verwer-
king voor vacatures nog onvoldoende 
is verwezenlijkt. Het heeft natuurlijk 
weinig zin om verplichtingen tot stand 
te brengen ten aanzien van vacature-
meldingen, waarmee vervolgens 
onvoldoende activiteiten kunnen 
worden ontplooid. Het is ons er 
bovendien om te doen vacaturemei-
dingen van een behoorlijk niveau 
binnen te krijgen. Het gaat niet om de 
vacaturemeldingen die een restpost 
zijn, nadat men eerst langs andere 
wegen de vacatures heeft aangevuld! 

De heer Spieker (PvdA): Ik begrijp dat 
het om een aantal redenen nog niet 
kan. Het gaat om redenen van 
technische aard. Begrijp ik het goed 
dat de minister niet de bedoeling 
heeft om dit in de ijskast te zetten? 

Tweede Kamer 
25 januari 1984 Sociale Zaken en Werkgelegenheid 2502 
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Minister De Koning: Mijnheer de 
Voorzitter! Het is mijn bedoeling om 
het aantal vacatures dat binnenkomt 
bij de arbeidsbureaus zo hoog 
mogelijk te maken en zo optimaal 
mogelijk te verwerken. 

De heer Spieker (PvdA): Daar kan de 
verplichte vacaturemelding een 
onderdeel van zijn? 

Minister De Koning: Zo gauw wij dit 
op een behoorlijke manier kunnen 
realiseren, moet het inderdaad 
worden doorgevoerd om te komen tot 
voldoende stimulansen om vacatures 
zo snel mogelijk aan te melden. Het 
gaat er ons op het ogenblik om, door 
ons te richten op de behoefte die er 
bestaat bij werkgevers die personeel 
vragen en bij werknemers die een 
werkgever zoeken, de mogelijkheden 
om tot bevredigende bemiddeling te 
komen zoveel mogelijk uitte buiten. 
Het simpelweg zeggen dat wij 
vacatures binnen willen krijgen en dat 
wij zo nodig hiertoe zullen verplichten 
om daarna tot de conclusie te komen 
dat wij er niet behoorlijk mee kunnen 
omspringen, lijkt ons het paard achter 
de wagen spannen! De heer Spieker 
kijkt sceptisch. Ik verzoek hem zijn 
scepticisme nog een jaar op te 
schorten. Wij zullen elkaar dan nader 
spreken. 

De heer Nijhuis heeft gesproken 
over de automatisering van de 
arbeidsvoorziening. Wij zijn inderdaad 
begonnen met een vrij ambitieuze 
aanpak, met een centrale automatise-
ring. Wij geven ons rekenschap van 
de ontwikkelingen op dat punt. Wij 
zijn op het ogenblik bezig om te 
onderzoeken of ons beleid moet 
worden bijgesteld om tot een meer 
decentrale aanpak te komen. 

De heer Nijhuis heeft ook gesproken 
over de stroomcijfers. Ik ben het met 
zijn betoog op dit punt eens. Het geeft 
meer inzicht in de bewegingen op de 
arbeidsmarkt. Wij zullen binnenkort 
een begin maken met de publikatie 
van een aantal stroomcijfers in het 
maandverslag arbeidsmarkt. Wij 
geven nu in het jaarverslag arbeids-
voorziening hiervan al enige indicaties. 

De heren Weijers en Nijhuis hebben 
gesproken over de mede-betrokken-
heid van andere instanties bij het 
ARVO-beleid. Ik ben een sterke 
voorstander van de functionele 
decentralisatie van arbeidsvoorzie-
ning. Ik ben dus voorstander van een 
sterkere betrokkenheid van sociale 
partners. Deze sterkere betrokkenheid 
is er al op centraal niveau. De betrok-
kenheid is er ook op regionaal en 

lokaal niveau. Deze moet daar wel 
blijven en verbeterd worden. Daar-
naast zullen wij ook de relaties met de 
lagere overheden, provinciaal en 
lokaal, moeten versterken. Het 
overleg met de regionale raden voor 
de arbeidsmarkt zal verder moeten 
worden verbeterd. 

Mijnheer de Voorzitter! Een aantal 
afgevaardigden heeft gesproken over 
de jeugdwerkloosheid. De heer 
Spieker is daarover zelfs vrij kritisch 
geweest. Hij heeft gezegd dat de 
regering te weinig doet. Ik ben het 
eens met degenen die gezegd hebben 
dat de jeugdwerkloosheid onaanvaard-
baar hoog is. Wij hebben daarover 
een discussie gehad in de minister-
raad. Als gevolg van die discussie 
zullen wij nieuwe voorstellen uitwer-
ken om zo goed mogelijk te kunnen 
garanderen dat langdurig jeugdige 
werklozen mogelijkheden worden 
geboden van hetzij aanvullende 
scholing hetzij het opdoen van 
werkervaring hetzij het bezetten van 
een tijdelijke arbeidsplaats. 

Wij zullen daarbij ook de mogelijk-
heden die zich aandienen in de vorm 
van het derde arbeidscircuit, vormen 
van werken met behoud van uitkering, 
praktijkervaringsplaatsen en de 
bekende vorm van de WVM betrekken. 
Ik kan nog geen definitieve resultaten 
meedelen. Ik kan alleen zeggen dat 
wij druk doende zijn om langdurig 
jeugdige werklozen op enigerlei wijze 
weer te mobiliseren en om nieuwe 
openingen te bieden. 

De heer Weijers (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Ik neem met genoegen 
kennis van de mededeling over de 
discussie in de ministerraad. Kan enig 
inzicht worden gegeven ten aanzien 
van het tijdstip waarop de resultaten 
van die discussie ook hier in de 
Kamer bekend zullen zijn? 

Minister De Koning: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik denk in dit verband 
liever aan enkele weken dan aan 
enkele maanden. Gegeven de moei-
zaamheid van allerlei overlegstructu-
ren en wat dies meer zij, zou het toch 
nog wel enkele maanden kunnen 
duren voordat hier de resultaten 
bekend gemaakt kunnen worden. In 
ieder geval zal de termijn die er nog 
mee heengaat wel in die orde van 
grootte liggen. 

De heer Van der Vlies (SGP): Mijnheer 
de Voorzitter! Ik hoor dat de minister 
er nogal de nadruk op legt dat het om 
langdurig jeugdige werklozen gaat. 
Over het begrip 'langdurig' kan men 
natuurlijk lang praten, maar men kan 
zich afvragen of men zich niet tegelijk 

moet richten op de schoolverlaters. Ik 
breng dit nu maar even te berde. Ten 
aanzien van de schoolverlaters doet 
zich natuurlijk een grote discontinuïteit 
voor die bijzonder ontmoedigend 
werkt. Ik wil deze gedachte toch even 
onder de aandacht van de minister 
brengen. 

Minister De Koning: Mijnheer de 
Voorzitter! Wij hebben inderdaad een 
aantal maatregelen getroffen die op 
jeugdige werklozen in het algemeen 
zijn gericht en waarvan zeker school-
verlaters gebruik kunnen maken voor 
scholing of werkervaring. In feite 
maken zij daarvan ook graag gebruik. 
Daarnaast moeten wij ons realiseren 
dat sinds 1980, in drie jaar tijd, het 
aantal jonge mensen dat langer dan 
een jaar werkloos is, is verdrievoudigd. 
Het gaat op het ogenblik om 120.000 
jongeren, waarvan 60.000 langer dan 
twee jaar werkloos is. Dat zijn afschu-
welijke cijfers. Er is mij alles aan 
gelegen om te trachten verandering te 
brengen in die werkloosheidssituatie 
waarbij mensen volstrekt vastlopen. Ik 
wil in ieder geval mogelijkheden 
bieden dat mensen verandering in 
hun situatie kunnen brengen. 

De heer Van der Vlies (SGP): Mijnheer 
de Voorzitter! Ik ben het volstrekt met 
de minister eens dat dit allemaal 
bijzonder ernstige feiten zijn waaraan 
wij ons zeer veel gelegen moeten 
laten liggen. Die bepaalde maatregelen 
voor schoolverlaters 'pakken' toch 
niet het hele bestand aan schoolverla-
ters? 

Minister De Koning: Wel een groot 
deel, maar op de cijfers kom ik nog 
terug; die zijn toch tamelijk indrukwek-
kend. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil eerst 
nog een opmerking maken over de 
beschouwingen die de heer Lankhorst 
ten beste heeft gegeven over de 
veranderingen het arbeidsbestel. Ik 
ben het in grote lijnen met hem eens. 
Wij zijn inderdaad op weg naar een 
arbeidsbestel dat er veel kleuriger en 
pluriformer uitziet dan het huidige. Ik 
moet wel zeggen dat het huidige 
arbeidsbestel gekenmerkt wordt door 
één zeer groot gebrek en dat is het feit 
dat de deelname aan betaalde arbeid 
zeer ongelijk is verdeeld. Een zeer 
groot en toenemend aantal mensen 
staat werkloos langs de weg. Dat 
betekent dat wij naar een samenleving 
moeten waarin de deuren voor het 
arbeidsbestel wijder open komen te 
staan voor al degenen die ook in 
betaalde arbeid willen en kunnen 
participeren. 
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Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Lankhorst heeft een dilemma geschetst 
waarvoor de overheid zich gesteld 
ziet: het realiseren van meer mogelijk-
heden voor deelname aan betaalde 
arbeid door herverdeling van arbeid 
over te laten aan de sociale partners 
of wel dit afdwingen van overheidswe-
ge. Ik heb mijn opvattingen op dat 
punt al eerder laten weten. Het is 
primair een verantwoordelijk van de 
sociale partners om tot herverdeling 
van arbeid te komen. De vorderingen 
die daarbij worden gemaakt, geven 
mij geen geen aanleiding om van 
overheidswege in te grijpen. 

De heer Poppe heeft, sprekende 
over het WRR-rapport inzake vernieu-
wing in het arbeidsbestel, het oordeel 
gegeven dat in het regeringsstandpunt 
het sociaal beleid ondergeschikt 
wordt gemaakt aan de voorkeur voor 
het vrije spel van maatschappelijke 
krachten, waarbij hij die maatschappe-
lijke krachten zeer eenzijdig verdeeld 
acht. Hij gaf daarvan een paar voor-
beelden. 

De heer Poppe geeft een zeer 
eenzijdige beoordeling van het 
regeringsstandpunt. Daarin is meer 
aan de orde dan de door hem aange-
haalde voorbeelden. Wat het rege-
ringsstandpunt betreft past het niet 
om te spreken over het vrije spel van 
maatschappelijke krachten, maar wel 
om de eigen verantwoordelijkheid 
van mensen en groepen van mensen 
te benadrukken. Als dat met zich 
brengt dat de overheid terug kan 
treden c.q. terug moettreden, betekent 
dat op zichzelf winst. 

De heer Leerling heeft gesproken 
over het verzorgersloon als een vorm 
van financiële gelijkstelling tussen 
man en vrouw. De regering heeft in 
de standpuntbepaling over het 
rapport van de WRR betoogd dat het 
verzorgersloon voor één van de beide 
ouders maar een beperkte financiële 
zelfstandigheid zal betekenen geduren-
de een betrekkelijk korte periode. Na 
ommekomst daarvan zal het probleem 
van ongelijke mogelijkheden van 
mannen en vrouwen om zich een 
eigen inkomen te verwerven, opnieuw 
in volle omvang aanwezig zijn. 

De heer Poppe en anderen hebben 
gesproken over de verantwoordelijke 
samenleving. De heren Poppe en 
Schutte verwijzen naar passages in de 
begrotingstoelichting op dit punt. De 
passage waarnaar de heer Poppe 
verwijst, begint niet met de klacht dat 
regels, afspraken en normen door 
steeds meer mensen minder worden 
nageleefd, maar met een uitgangs-

punt. Er staat namelijk dat een 
herbezinning op de rol en de taak van 
de overheid een herbezinning betekent 
in een breder kader dan de overheid 
alleen. Dat bredere kader behelst het 
afbakenen van verantwoordelijkheids-
gebieden van de overheid, de burgers 
en de maatschappelijke organisaties. 
Mijn uitgangspunt daarbij is dat 
enerzijds de samenleving zich mede 
verantwoordelijk behoort te voelen 
voor de positie van de individuen, 
maar dat anderzijds ieder individu 
zich verantwoordelijk behoort te 
voelen voor de samenleving en zich 
daarnaar dient te gedragen. Ik leg de 
nadruk op 'ieder individu'. 

Ik erken dat belastingontduiking 
zich voordoet in alle kringen en dus 
ook in de betere kringen. Ik erken dat 
een aantal ondernemers in degelegen-
heid is, misbruik te maken van hun 
sterkere machtspositie en dat ook 
inderdaad doet. Ik zeg tegelijkertijd 
dat het ontduiken van allerlei regels 
en voorschriften, het achterwege 
laten van verantwoordelijkheidsgevoe-
lens ten opzichte van de samenleving 
en elkaar, een allemanszonde is, die 
bepaald niet kan worden toegeschre-
ven aan bepaalde maatschappelijke 
groeperingen. Ik benadruk dat, als dat 
gebeurt, het in ieder geval in strijd is 
met hetgeen ik beschouw als behorend 
tot de gedragsregels in een verant-
woordelijke samenleving. 

De heer Poppe (PvdA): Ik ben het op 
dit punt eens met de minister. Mijn 
kritiek hield echter in dat in de 
memorie van toelichting de verklaring 
van onmaatschappelijk gedrag was 
toegespitst op de kleine man. 

Ik heb erop gewezen dat juist de 
kleine man van degenen die een veel 
machtiger positie in de samenleving 
hebben een slecht voorbeeld krijgt. 
Daarmee is het gedrag van anderen 
niet goedgepraat, maar ik heb de 
minister verweten dat in de memorie 
van toelichting een licht werd gewor-
pen op bepaalde groepen in de 
samenleving, waarvan onmaatschap-
pelijk gedrag wellicht nog meer is te 
begrijpen dan van anderen. 

Minister De Koning: Te begrijpen is 
onmaatschappelijk gedrag van 
iedereen, maar daarmee is het nog 
niet goed te keuren. Dat geldt zowel 
voor kleine als voor grote mannen. 

De heer Weijers (CDA): En vrouwen! 

Minister De Koning: De heer Schutte 
heeft een aantal interessante beschou-
wingen gewijd aan de verhouding 
tussen individu en samenleving. Als ik 
spreek over een verantwoordelijke 
samenleving, is dat inderdaad een 

wat ruim begrip. Ik wijs er tegelijkertijd 
op dat de Wereldraad van Kerken al in 
1948 te Amsterdam het begrip 
'verantwoordelijke maatschappij' 
heeft gebruikt, een even ruim begrip 
als het begrip 'verantwoordelijke 
samenleving' dat ik heb gebruikt. De 
Wereldraad van Kerken heeft aan dat 
begrip ook reële inhoud gegeven. Ik 
begrijp heel goed dat die inhoud niet 
iedereen zint maar het is wel degelijk 
een reële inhoud geweest. 

Natuurlijk krijgt verantwoordelijk-
heid pas haar specifieke inhoud in de 
vaststelling van rechten en plichten 
van het individu en de samenleving 
ten opzichte van elkaar per deelterrein, 
zo men wil per samenlevingsverband 
of per kring in de zin van de Wijsbe-
geerte der Wetsidee, de heer Schutte 
niet onbekend. 

De centrale politieke vraag bij het 
geven van inhoud per deelterrein, per 
samenlevingsverband of per kring in 
de zin van de Wijsbegeerte der 
Wetsidee is tweeërlei. In de eerste 
plaats de vraag of de overheid een 
taak heeft bij het toewijzen van 
rechten en plichten en de verdeling 
van die rechten en plichten over 
individuen enerzijds en samenlevings-
verband anderzijds. In de tweede 
plaats is er de vraag hoe, als depver-
heid die taak heeft of zich die taak 
aanmeet - het is niet helemaal 
hetzelfde - de verdeling feitelijk wordt 
vastgesteld. 

Hoe verhouden individu en samen-
levingsverband zich dan ten opzichte 
van elkaar? Dat zijn centrale politieke 
vragen die bij iedere politieke discussie 
over wezenlijke punten telkens weer 
terugkomen: wat is de verhouding 
tussen individu en samenleving; hoe 
zijn rechten en plichten ten opzichte 
van elkaar geregeld. 

Ten opzichte van beide vragen zijn 
er geen vaste criteria. Integendeel! 
Door de tijd heen zijn er aanzienlijke 
verschuivingen ten aanzien van beide 
vragen. Mijn stelling is op het ogenblik, 
dat in de afgelopen jaren, in veel 
gevallen terecht, de overheid zich 
heeft beziggehouden met het toewij-
zen van rechten en plichten op steeds 
meer terreinen van de samenleving. 
In sommige gevallen zijn wij daarmee 
naar mijn mening echter te ver 
gegaan. Ik noem één geval, de 
tijdelijke Wet arbeidsvoorwaarden 
collectieve sector. 

Ik noem het als voorbeeld omdat 
het op mijn terrein ligt en omdat het 
vrij onomstreden is. Iedereen, zowel 
werknemers en werkgevers als grote 
groepen in de Kamer, is het erover 
een dat daarin te gedetailleerde 
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regelgeving is vastgelegd ten aanzien 
van de collectieve sector, waardoor 
werknemers en werkgevers te weinig 
eigen verantwoordelijkheid overhou-
den om de eigen loon- en arbeidsvoor-
waarden te regelen. Het is een prettig 
voorbeeld. Zou ik het ontslagrecht 
noemen, dan kwam ik naar ik denk in 
moeilijke discussies terecht. 

Is de overheid daarin te ver gegaan? 
Het minimumloon is ook een aardig 
voorbeeld voor discussies over de 
vraag of de overheid te veel of 
misschien zelfs te weinig heeft 
geregeld. Wij hebben hier ook een en 
andermaal boeiende discussies gehad 
over de vraag welke taak de overheid 
heeft op het punt van de arbeidsduur-
verkorting. 

Als de overheid te veel bemoeienis 
heeft op een bepaald deelterrein 
wordt daarmee zowel het functioneren 
van het samenlevingsverband op dat 
terrein als het functioneren van 
individuen binnen dat samenlevings-
verband beschadigd. De verantwoor-
delijkheid van de een, het individu, 
ten opzichte van de ander, het 
samenlevingsverband, kan dan niet 
meer functioneren zoals het behoort. 
Dat is de eerste stelling. 

De tweede stelling is, dat de 
overheid te veel rechten en plichten 
aan burgers heeft toegekend ten 
opzichte van de staat. 

Die twee stellingen hangen samen. 
Als de overheid verantwoordelijkhe-
den van individuen en van samenle-
vingsverbanden uitholt, wordt zij als 
het ware gedwongen daarbij zelf in de 
plaats te treden als eindverantwoorde-
lijke. 

De overheid moet thans hier en 
daar terugtreden, heel duidelijk op 
grond van financieel-economische 
overwegingen. Eigenlijk hadden wij 
echter al eerder moeten willen 
terugtreden, uit principieel sociaal-po-
litieke overwegingen. Dat terugtreden 
houdt echter het levensgrote risico in, 
dat gaten zullen vallen en dat brokken 
zullen worden gemaakt. Hetterugtre-
den kan dan ook alleen maar op een 
behoorlijke manier gebeuren als 
tegelijkertijd de verantwoordelijkhe-
den van individuen en samenlevings-
verbanden worden gerevitaliseerd op 
één voor die samenlevingsverbanden 
geëigende wijze. Als het goed gaat is 
bij het revitaliseren sprake van een 
zichzelf versterkend proces, waarbij 
het terugtreden wordt bevorderd door 
derevitalisering van het samenlevings-
verband. 

Als het slecht gaat, zoals dat in het 
verleden het geval was, dan zien we 

het omgekeerde gebeuren, namelijk 
dat het opdringen van de overheid 
meewerkt in een versneld proces aan 
het afsterven van de samenlevingsver-
banden, aan het afsterven van het 
besef van verantwoordelijkheid van 
individuen. Omdat dat proces van 
verval zich in de loop der jaren zelf 
heeft versterkt, is het proces zo 
moeilijk te stoppen en is het zo 
moeilijk maar ook zozeer de moeite 
waard, de weg in te slaan naar een 
verantwoordelijke samenleving in al 
haar differentiaties. Dat laatste geef ik 
dan de heer Schutte gaarne toe. 

Ik kom dan tot het punt van de 
vorming van tewerkgestelde gewe-
tensbezwaarden, waarover ik deze 
zomer al een notitie heb gestuurd aan 
de vaste commissie voor Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid. Ik heb 
toen in het vooruitzicht gesteld, dat ik 
drie dagen buitengewoon verlof zou 
kunnen verlenen voor het bijwonen 
van vormingsactiviteiten. Ik heb toen 
tegelijk gezegd, dat de overheid naar 
mijn mening geen bemoeienis moet 
hebben met de organisatie en ook 
niet met de financiering van dit soort 
vormingsactiviteiten, dit op principiële 
gronden en wegens praktische 
bezwaren. 

Die praktische bezwaren vloeien 
voort uit het feit, dat het departement 
van Sociale Zaken, dit in tegenstelling 
tot bij voorbeeld het departement van 
Defensie, niet beschikt over een 
dienst geestelijke verzorging, die dit 
soort activiteiten voor haar rekening 
zou kunnen nemen. Wij moeten, zo 
meen ik, de organisatie van vormings-
activiteiten altijd overlaten aan 
kerkelijke organisaties of daarmee 
vergelijkbare groeperingen. Wij 
kunnen op dat vlak geen keuzes 
maken. 

Verder meen ik, dat het niet op de 
weg van Sociale Zaken ligt om dit 
soort van activiteiten te financieren, 
omdat wij daaraan geen prioriteit 
moeten verlenen vergeleken met 
andere activiteiten die wij moeten 
organiseren voor meer kwetsbare 
groepen. De tewerkgestelde gewetens-
bezwaarden hebben ten slotte deel 
aan het arbeidsproces en zij hebben 
een rechtspositie, zij het een bijzon-
dere. Dat onderscheidt hen van 
andere groepen, waarvoor ik verant-
woordelijkheden draag en die niet 
deelnemen aan het arbeidsproces en 
geen of een veel zwakkere rechtsposi-
tie hebben. 

Ook vind ik, dat de situatie van een 
tewerkgestelde de situatie is van 
iemand die een normale burgerfunctie 
vervult en dat er dus geen reden is 

om die volstrekt vergelijkbaar te 
stellen met dienstplichtige militairen 
die in een zeer bijzondere positie 
verkeren. Ik blijf dus van mening, dat 
ik met het verlenen van drie extra 
verlofdagen voldoende mogelijkheden 
heb geschapen voor degenen die dat 
wensen om deel te nemen aan 
vormingsactiviteiten. 

De heer Willems (PSP): Mijnheer de 
Voorzitter! Onder andere van de zijde 
van het CDA en ook door ons is 
uitdrukkelijk gevraagd in ieder geval 
met ons mee te rekenen hoeveel het 
zou kosten als het aan de gewetens-
bezwaarden op dezelfde wijze mogelijk 
wordt gemaakt die vormingsdagen te 
volgen als het ook voor militairen 
mogelijk wordt gemaakt. 

Minister De Koning: Pax Christi heeft 
een rekensom gemaakt. Die gaat uit 
van 1500 deelnemers en dan kost het 
f666.000, tweederde miljoen. Dat is 
een hoop geld. Een tweede offerte 
heb ik gekregen van de federatie van 
vormingscentra, ook uitgaande van 
1500 cursisten. Zij komt uit op 
f900.000, dus zowat een miljoen. Weer 
anderen hebben gezegd, dat moet 
worden uitgegaan van de belangstel-
ling, zoals die onder dienstplichtigen 
te traceren valt. Als we daarmee 
rekening houden, komen we op 550 
deelnemers en daarmee op wat 
hebbelijker getallen, vermoedelijk 
ergens tussen de f60.000 en f 100.000. 

De vraag is dan natuurlijk, wie dat 
moet betalen. Men kan zeggen, dat de 
potentiële cursisten het zelf kunnen 
betalen, net als iedere andere burger 
die deel wil nemen aan een vormings-
activiteit. Hij verkeert ten slotte in de 
burgermaatschappij. In de tweede 
plaats kan men zeggen, dat de 
instelling, waar betrokkene zijn 
vervangende dienstplicht vervult, 
daarvoor moet betalen. Die betalen 
f 14.000. Laat ze dan voor degenen die 
belangstelling voor vormingsactivitei-
ten hebben, daar een zekere opslag 
op doen, zodat daaruit die activiteiten 
kunnen worden gefinancierd. 

In de derde en laatste plaats zou te 
denken zijn aan het ministerie van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid, 
dat daarvoor tot dusverre geen 
middelen beschikbaar heeft. 

De heer Willems (PSP): Mijn amende-
ment gaat uit van een bedrag van 
f 127.000. Ik heb aangegeven dat, als 
het uit de post Onvoorzien van de 
begroting zou moeten een post die 
vele miljoenen bevat, het ministerie 
dat zou kunnen opbrengen. 

Wat het principe betreft, maakt de 
minister een vergelijking met de 
gewone burgerdienst. Hij heeft juist 
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De Koning 

die drie verlofdagen toegezegd en aan 
de Kamer meegedeeld dat dit kan 
omdat hij de parallelliteit met het 
leger een juiste vindt. In die zin vind ik 
dat ook de financiering ervan parallel 
aan de situatie in het leger moet 
worden geregeld. De minister moet 
daarop niet terug komen door voor de 
financiering van die vorming te 
verwijzen naar de burgerdienst. 

Minister De Koning: Voorzitter. Ik blijf 
bij mijn standpunt, dat deze mensen 
vergelijkbaar zijn met anderen in de 
burgermaatschappij; zij hebben 
dezelfde mogelijkheden. Financiering 
uit de post Onvoorzien lijkt mij 
ongebruikelijk. Als men daaruit put, 
doet men dat ten behoeve van een 
post die zeer wel te voorzien is. 

Voorzitter. De heer Spieker heeft 
verwezen naar het interview dat ik 
aan Trouw heb gegeven. Ik heb 
inderdaad gesproken over 8.000 
arbeidsplaatsen, die gefinancierd 
zouden kunnen worden uit het f 1 
miljard-plan, zoals eerder aan de 
Kamer is meegedeeld. Ik heb in dat 
verband gezegd dat, gelet op de totale 
werkloosheid, het volstrekt duidelijk is 
dat arbeidsplaatsen in betekenende 
mate niet geschapen kunnen worden 
met overheidsgeld en dat het verschil 
tussen f 1 miljard en f 1,5 miljard 
marginaal is, als dat plaatst tegen de 
achtergrond van 850.000 werklozen. 

Dit betekent - en in die context heb 
ik het gezegd - dat alle aandacht moet 
worden gericht op structureel herstel 
van de economie om te komen tot 
wezenlijk herstel van werkgelegen-
heid. Dat laat onverlet het belang van 
het f 1 miljard-plan en van het f 100 
miljoen-plan ten behoeve van het 
terugploegen van uitkeringen. Als het 
echter gaat om het aantal werklozen 
zie je dat dit soort plannen sterk te 
kort schieten en in dit opzicht geen 
oplossing kunnen brengen voor het 
werkloosheidsvraagstuk. 

Voorzitter! Dan wil ik een enkele 
opmerking maken over het minimum-
loon en het minimumjeugdloon, die 
in de publiciteit zijn gekomen vanwege 
de geruchten over het optrekken van 
de leeftijd van 23 naar 27 jaar of 30 
jaar. Ik wil graag vooropstellen, dat 
die geruchten niet berusten op enig 
beleidsvoornemen. Ik wil daaraan 
toevoegen dat wel in de kringen van 
het kabinet zeer intensief wordt 
gedacht over de mogelijkheid of door 
veranderingen in de loonvloeren 
- lees de minimumlonen - de werkge-
legenheidssituatie zou kunnen 
worden verbeterd. In dit kader zijn 

een aantal ideeën gelanceerd om 
nader te worden uitgewerkt. 

Het idee, dat in de kranten is 
gepubliceerd met betrekking tot het 
optrekken van de minimumloonleef-
tijd, is een van die ideeën en niet 
meer dan dat. Bij het ter tafel brengen 
van dat idee zijn natuurlijk ook al de 
bezwaren gesignaleerd, die daaraan 
kleven, bezwaren van zeer verschillen-
de aard. Een van die bezwaren is, dat 
je dan met toeslagen moet werken 
voor kostwinners en dat je dus tot vrij 
grote aantallen kostwinnerstoeslagen 
komt. Een toeslagenmaatschappij is 
toch een minder wenselijke maat-
schappij. Naarmate je meer met 
toeslagen moet werken, wordt het 
duidelijker dat meer mensen geen 
prikkeling krijgen om tot verbetering 
van hun loonsituatie te geraken, 
omdat een verbetering van hun 
loonsituatie minder toeslag betekent, 
zodat men er netto niets mee opschiet. 

Zo zijn nog enkele bezwaren te 
noemen, ook in het kader van interna-
tionale verdragen. Dit neemt niet weg 
dat wij in de huidige situatie op de 
arbeidsmarkt iedere mogelijkheid 
moeten aangrijpen om na te gaan of 
ons loonsysteem in zichzelf belemme-
ringen heeft om tot een verbetering 
van de economische toestand te 
komen. 

Voorzitter. Ik ben de heer Weijers 
erkentelijk voor zijn opmerkingen over 
de inspanningen mijnerzijds om het 
overleg met de sociale partners weer 
op gang te brengen. Ik kan op dit 
moment over de inhoud van het 
overleg nog weinig meedelen. Er zijn 
informele besprekingen gaande over 
onderwerpen, die zich zouden lenen 
tot verder overleg. Het is duidelijk dat 
in het voorjaarsoverleg de kern van 
de zaak gevormd zal worden door het 
kabinetsstandpunt naar aanleiding 
van de middellange-termijnramingen, 
die door het Centraal Planbureau 
zullen worden opgesteld. Verder is 
hiervan belang de beoordeling door 
kabinet en sociale partners van het 
advies van de SER over het middellan-
ge termijnbeleid. 

Mevrouw Brouwer heeft een 
opmerking gemaakt over de wenselijk-
heid van overleg met uitkeringsgerech-
tigden. Mijnheer de Voorzitter! Ik denk 
dat een dergelijk overleg, gestructu-
reerd en geformaliseerd, niet nodig 
en niet gewenst is. Aan de hand van 
de gebeurtenissen van de afgelopen 
maanden is duidelijk geworden, 
hoezeer de vakorganisaties zich 
betrokken voelen bij de positie van de 
uitkeringsgerechtigden. Daarnaast is 
er regelmatig, zij het niet-gestructu-

reerd, een informeel overleg met 
allerlei organisaties van uitkeringsge-
rechtigden en arbeidsongeschikten. 

De heer Schutte is nader ingegaan 
op de problemen van de bovenwette-
lijke uitkeringen. Ik stel vast, mijnheer 
de Voorzitter, dat de verantwoordelijk-
heid voor deze uitkeringen en aanvul-
lingen op uitkeringen berust bij de 
sociale partners, die de regels op dit 
punt hebben verwoord in hun cao's. 
De heer Schutte verwees in dit 
verband naar het artikel van professor 
Frenkel, dat onlangs in de Volkskrant 
verscheen. In mijn schriftelijke 
reacties heb ik een uitvoerige beoor-
deling van dat artikel aan hem doen 
toekomen. Mijn conclusie is dat de 
suggestie van professor Frenkel niet 
wel bruikbaar is. 

Er is nog geen kabinetsbeslissing 
ten aanzien van het treffen van 
voorzieningen op dit punt. De standpun-
ten van werkgevers en werknemers 
hebben wij vernomen. Het zou mij 
een lief ding waard zijn geweest 
wanneer die standpunten hadden 
kunnen leiden tot eenstemmigheid op 
grond waarvan werkgevers en 
werknemers, als eerst-verantwoorde-
lijken, maatregelen hadden kunnen 
treffen. Daar ziet het helaas niet naar 
uit. Het kabinet beraadt zich op de 
beantwoording van de vraag of en, zo 
ja, op welke wijze het kabinet thans, 
bij het uitblijven van die overeenstem-
ming, maatregelen zou moeten 
treffen, noodgedwongen en met 
opgewekte tegenzin. 

De algemene beraadslaging wordt 
geschorst. 

Sluiting 22.42 uur. 
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Noten 

Noot 1 (zie blz. 2460) 

Financiële consequenties bij handha-
ving van een volledige leerkracht op 
de o.l. scholen 'De Eekharst' (Emmen 
XV) en 'De Brink' (Emmen XX) 
gedurende de periode ' :- ] i/1984 
voor rekening van de gemeente 

De totale salariskosten van een 
leerkracht bij het gewoon lager 
onderwijs bedragen op jaarbasis 
globaal f50.000. Voor de twee genoem-
de scholen moeten de salariskosten 
voor rekening van de gemeente 
derhalve becijferd worden op 2 x V3 x 
f50.000 is globaal f33.333. 

Wanneer het gemeentebestuur 
boventallige leerkrachten op eigen 
scholen aanstelt, dan hebben de 
bijzondere scholen onder bepaalde 
omstandigheden ook recht op 
benoeming van boventallige leerkrach-
ten voor rekening van de gemeente 
(artikel 100 van de L.O.-wet 1920). 

In het kort komt deze nogal ingewik-
kelde regeling op het volgende neer. 

Het totaal aantal leerlingen op alle 
openbare scholen in een gemeente 
wordt gedeeld door het totaal aantal 
verplichte leerkrachten op deze 
scholen. 

Financiële consequenties hiervan: 

periode 1/4/1984-1/8/1984 13 x 1/3 x f 50 000 
1/8/1984-1/8/1985 13 x f 50 000 

De hierdoor verkregen z.g. 'klasse-
deler' wordt gedeeld op het totaal 
aantal leerlingen van de school/scho-
len, die elk bestuur van een bijzondere 
school in beheer heeft. Deze laatste 
uitkomst, waarbij breuken kleiner dan 'ƒ2 
worden verwaarloosd en breuken van 
een Va en groter voor 1 worden 
gerekend, geeft het maximum aantal 
onderwijzers aan, waarvan de salaris-
sen uit de openbare kassen worden 
vergoed. 

Trekt men hiervan af het aantal 
leerkrachten dat voor rijksvergoeding 
in aanmerking komt, dan houdt men 
het aantal leerkrachten over dat als 
boventalligen voor rekening van de 
gemeente komt. 

Volgens een globale berekening zou 
het bijzonder onderwijs in onze 
gemeente 13 boventallige leerkrachten 
voor rekening van de gemeente 
kunnen aanstellen, indien de gemeente 
de bovenvermelde twee leerkrachten 
vooreigen rekening zou nemen. 

Deze aanstelling geldt niet alleen 
voor de periode 1-4-1-81-1984, maar 
ook nog voor een jaar daarna (zie lid 2 
art. 100). 

f 216 666 
f 650 000 

f 866 666 

Noot 2 (zie blz. 2496) 

BIJVOEGSEL 

Schriftelijke antwoorden van de minister en de staats-
secretarissen van Sociale Zaken en Werkgelegenheid op 
vragen, gesteld in de eerste termijn van de behandeling 
in de Tweede Kamer van hoofdstuk XV (Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid) van de rijksbegroting voor 1984 
(18100-XV) ' 

gesteld dat niet verwacht kan worden 
dat voor eind 1984 het onderzoek 
afgerond zou kunnen zijn. Tijdens de 
UCV heeft minister Rietkerk echter 
toegezegd met prof. Weitenberg te 
bezien of een verkorting van de 
onderzoeksduur mogelijk is. Eén 
dezer dagen zal minister Rietkerk over 
een en ander nader berichten. 

Vragen van de heren Weijers (CDA) 
en Lankhorst (PPR) over basisinko-
men, minimumloon-arbeidsduurver-
korting. 

De heer Weijers betreurt het dat we 
het idee van het basisinkomen in onze 
reactie op het WRR-rapport 'Vernieu-
wingen in het arbeidsbestel' hebben 
afgewezen. Ik heb er behoefte aan een 
en ander wat te nuanceren. Ik denk 
dat het niet zo is dat het idee geheel 
achter de horizon is verdwenen. In 
feite zijn we er wel degelijk mee bezig 
en wel vanuit de invalshoek van de 
arbeidsduurverkorting, dat wil zeggen 
vanuit de vraagstelling welke conse-
quenties ver gaande arbeidsduurver-
korting en daarmee gepaard gaande 
herverdeling van arbeid moeten 
hebben voor niveau en ontwikkeling 
van het bestaansminimum. 
" De heer Weijers heeft in zijn betoog 
het belang van deze vraagstelling 
duidelijk aangegeven. Het is een van 
de vraagstukken die voor het overleg 
met sociale partners van wezenlijk 
belang zijn. ik ben dat met hem eens. 
Ik hoop dat we in overleg met sociale 
partners en op grond van advisering 
door de SER de duidelijkheid verkrijgen 
die hij wenselijk acht. Invoering van 
een basisinkomen als zodanig wijst 
het kabinet vooralsnog af. 

Vragen van de heren Poppe (PvdA) en 
Willems (PSP) over vakbondswerk in 
de onderneming. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over pakketvergelijking. 

Door de g.a. de heer Van der Vlies 
is de vraag gesteld hoe het staat met 
het pakketvergelijkend onderzoek 
naar de arbeidsvoorwaarden in de 
overheidssector, het particuliere 
bedrijfsleven en de gepremieerde en 
gesubsidieerde sector. Zoals bekend, 
is medio 1983 door minister Rietkerk, 
mede namens mij, de tripartite 
Commissie Pakketvergelijking geïn-

stalleerd. Deze commissie staat onder 
voorzitterschap van prof. Weitenberg. 

In een uitgebreide commissieverga-
dering op 14 november van vorig jaar 
heeft mijn collega van Binnenlandse 
Zaken uitvoerig gesproken over de 
voortgang van de werkzaamheden 
van de commissie. Belangrijk gespreks-
punt was daarbij de duur van het 
onderzoek. 

Gelet op de gecompliceerdheid van 
de materie heeft minister Rietkerk 

Vraag: 
Wanneer kan de memorie van 

antwoord op het wetsontwerp 
Vakbondswerk in de onderneming 
(w.o. 16 703) worden verwacht? 

Antwoord: 
Volgende maand zal de commissie-

Geelhoed haar bevindingen omtrent 
dit wetsontwerp rapporteren, waarna 
de regering zo spoedig mogelijk een 
beslissing over de voortzetting van de 
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parlementaire behandeling zal 
nemen. Op dit moment valt derhalve 
nog geen concrete termijn voor de 
memorie van antwoord te noemen, 
maar het streven is in elk geval er wel 
op gericht het Regeringsstandpunt 
naar aanleiding van dit onderdeel van 
het advieswerk van de commissie-
Geelhoed op korte termijn naar buiten 
te brengen. 

Vragen van de leden Poppe (PvdA) en 
Willems (PSP) over bevoegdheid OR. 

Vraag: 
Wil de minister de Kamer een 

notitie aanbieden van alle verlangens 
tot verbetering van faciliteiten en 
uitbreiding van bevoegdheden van de 
OR, welke sedert de herziening van 
de wet OR per 1 september 1979 van 
diverse zijden zijn geuit? 

Waarom ontbreekt de paragraaf 
over medezeggenschap in de begro-
ting? Wil de minister de OR meer 
bevoegdheden geven terzake van 
automatiseringsbeslissingen? 

Antwoord: 
De wetgever heeft de bevoegdheden 

van de OR per 1 september 1979 
aanzienlijk uitgebreid. Daarbij is 
tevens de mogelijkheid geschapen 
voor de sociale partners om per 
bedrijfstak of per onderneming zelf 
de bevoegdheden van de OR uit te 
breiden (artikel 32a wet OR). Gelet op 
de nog maar korte ervaring met de 
herziene wet OR, lijkt het mij op dit 
moment beter dat de sociale partners 
het wettelijk kader nader invullen. 
Zelfregulering door de sociale 
partners heeft derhalve mijn voorkeur, 
zodat het opstellen van de door de 
heer Poppe gevraagde notitie mij niet 
zinvol voorkomt. 

Ter informatie van de heer Willems 
- naar aanleiding van zijn opmerking -
deel ik mee, dat hoofdstuk II § 1.4. van 
de memorie van toelichting handelt 
over Medezeggenschap en vakbonds-
werk. Zijn stelling dat er in het 
bedrijfsleven zich geen ontwikkelingen 
op het gebied van de medezeggen-
schap voordoen deel ik in het geheel 
niet, als ik let op de resultaten van de 
in juni 1983 door mijn departement 
uitgevoerde enquête naar het instellen 
van ondernemingsraden. Hieruit blijkt 
dat er in ondernemingen met meer 
dan 100 werknemers sedert 1977 per 
saldo bijna 1000 ondernemingsraden 
zijn bijgekomen, en in ondernemingen 
met minder dan 100 werknemers 
bijna 2000 ondernemingsraden zijn 
ingesteld. Dus in kwantitatief opzicht 
heeft de g.a. Willems niet gelijk. 

De automatiseringsbeslissingen, 
waarop de heer Willens doelt, hebben 
vrijwel steeds betrekking op een 
belangrijke wijziging van de werkzaanv 
heden of van de organisatie van de 
onderneming en vallen dan onder 
artikel 25 wet OR. De OR heeft 
daarover dus al een wettelijk advies-
recht met de mogelijkheid van beroep 
op de ondernemingskamer (artikel 26 
wet OR). Gelet op dit adviesrecht 
bestaat er mijns inziens geen aanlei-
ding de rechten van de OR op dit 
puntte versterken. 

Vraag van de heer Poppe (PvdA) over 
individueel klachtrecht. 

De heer Poppe heeft een tweetal 
vragen gesteld naar aanleiding van de 
in de memorie van toelichting 
opgenomen passage betreffende het 
individuele klachtrecht van werkne-
mers. 

1. Ten eerste vraagt hij waarom de 
regeling sober zal zijn 

2. Ten tweede vraagt hij wanneer 
het wetsvoorstel te verwachten is. 

Vraag 1 
De meerderheid van de SER deelde 

niet het uitgangspuntvan de desbetref-
fende adviesaanvraag dat het goed 
functioneren van het individuele 
klachtrecht binnen een onderneming 
het beste gewaarborgd kan worden 
door bij wet aan te geven wat een 
door de werkgever binnen zijn 
onderneming in te voeren klachtenre-
geling ten minste zou dienen in te 
houden. Zo'n wet zou zich dan te veel 
in inhoudelijke details moeten 
begeven en een probleem op het punt 
van de naleving (van die opdracht tot 
regelgeving) oproepen. 

Ook in het SER-advies betreffende 
enkele aspecten van sociaal beleid 
binnen de onderneming betoont de 
Raad zich geen voorstander van van 
bovenaf opgelegde fijnmazige 
regelgeving, gezien de primaire 
verantwoordelijkheid van de sociale 
partners op dat terrein. 

Gegeven voorts het (sindsdien) 
gegroeide inzicht dat de overheid zich 
ten aanzien van nieuwe (voor het 
bedrijfsleven lasten met zich brengen-
de) regelgeving terughoudend dient 
op te stellen heb ik het standpunt van 
de meerderheid van de SER tot het 
mijne gemaakt. Dat wil zeggen indien 
een wet terzake tot stand zal worden 
gebracht zal deze een sober kader 
dienen te geven dat de sociale 
partners in de bedrijven de ruimte laat 
een en ander zelf nader uit te werken 
(zo zij daaraan behoefte zouden 
hebben). 

Vraag 2 
Hierover is nog geen beslissing 

genomen. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) over 
winstdeling. 

De heer Weijers bepleit dat, nu zich 
mede door matiging van inkomens 
een schoorvoetend begin van herstel 
aftekent, er duidelijke afspraken 
komen dat als de opleving doorzet de 
resultaten van die matiging toestro-
men naar allen die aan die matiging 
hebben bijgedragen. Die gedachte 
onderschrijf ik. Wel is het natuurlijk zo 
dat het sociale partners zelf zijn die 
onderling moeten uitmaken hoe die 
winst wordt aangewend. Aanwen-
ding in de winstdelingssfeer betekent 
aanwending in de vermogenssfeer. 
Kijk je echter naar de ruimte voor 
loonsverbetering, dan kan een relatie 
met arbeidsduurverkorting worden 
gelegd. Er moet hier derhalve een niet 
onbelangrijke prioriteitenafweging 
plaatsvinden. 

Als men tot invoering van systemen 
van winstdeling komt, zouden op 
grond van de bestaande faciliteiten de 
uitkeringen door de werkgevers 
belastingvrij en zonder heffing van 
premies aan de werknemers kunnen 
worden toegekend. 

Vraag van de heer Leerling (RPF) over 
overwerk midden- en kleinbedrijf. 

De heer Leerling vraagt of ik enig 
inzicht heb in het vóórkomen van 
overwerk in het midden- en kleinbedrijf 
en of ik wil bevorderen dat belemme-
ringen om extra werknemers aan te 
stellen, worden weggenomen. 
Gegevens over het voorkomen van 
overwerk in het midden- en kleinbedrijf 
zijn op dit moment niet voorhanden. 
Het terugdringen van structureel 
overwerk kan een - zij het bescheiden 
bijdrage leveren aan de doelstelling 
van herverdeling van werk. 

Dit wordt bevorderd door een 
vergunning te binden aan de voor-
waarde dat het overwerk zoveel 
mogelijk wordt gecompenseerd in 
vrije tijd. Mocht het bedrijf hiermee 
niet uit de voeten kunnen, dan zal het 
extra personeel aan moeten trekken. 
Op dit moment wordt een restrictief 
vergunningenbeleid gevoerd. 

Vragen van mevrouw Groenman 
(D'66) en de heer Schutte (GPV) over 
uitspraken van staatssecretaris 
Bolkestein. 

Mevrouw Groenman en de heer 
Schutte verwijzen naar de kritische 
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uitlatingen van staatssecretaris 
Bolkestein arbeidsduurverkorting in 
de chemische industrie. Als ik de 
schriftelijke tekst van diens speech 
erop nalees, dan zie ik dat diens zorg 
naar twee zaken uitging. 

De eerste betrof de gevolgen voor 
de kostenontwikkeling in de chemische 
industrie en de tweede ging om de 
vraag of er wel voldoende opgeleide 
arbeidskrachten beschikbaar zijn om 
de vrijvallende plaatsen in de chemi-
sche industrie op te vullen. Ik moet 
overigens zeggen dat uit de woorden 
die de staatssecretaris gebruikte wel 
enig vertrouwen sprak in het vermogen 
van de partners in de chemische 
industrie om hierop een afdoende 
antwoord te vinden. Ook in andere 
sectoren kunnen vergelijkbare zaken 
spelen: mogelijk dat in de komende 
evaluatie in de Stichting van de 
Arbeid deze ter sprake komen, zodat 
mogelijke oplossingen kunnen 
worden bediscussieerd. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) om 
een reactie op het artikel van Prof. 
Frenkel in Volkskrant van 18 januari j l. 

Tegen de suggestie om artikel 8 van 
de Wet van 1937 op het algemeen 
verbindend en het onverbindend 
verklaren van collectieve arbeidsover-
eenkomsten (wet avv) toe te passen 
ter oplossing van het probleem, dat 
bij kortingen op sociale uitkeringen de 
werkgeverslasten uit hoofde van 
bovenwettelijke uitkeringen toenemen 
zijn de volgende bezwaren te noemen: 

1. Het enkele feit, dat het gaat om 
toepassing van een wet die stamt uit 
een tijd dat aan stelselmatige inko-
mensbeïnvloeding nog niet werd 
gedacht, betekent niet dat de ILO 
toepassing van dat artikel niet in strijd 
zou kunnen achten met de betreffende 
ILO-verdragen. Ook onverbindendver-
klaring vormt een ingreep in ca.o.'s! 
In het verleden heeft het deskundigen-
comitée van de ILO artikel 8 van de 
Wet op de loonvorming dat ook 
voorzag in onverbindendverklaring 
(zie hierna onder punt 6) aangemerkt 
als overduidelijk in strijd met de 
vrijheid van collectief onderhandelen. 

2. Bij onverbindendverklaring zal 
de gehele clausule inzake aanvulling 
op de wettelijke uitkeringen onverbin-
dend verklaard moeten worden. Een 
onverbindendverklaring kan niet 
beperkt blijven tot het effect van de 
kortingen, hetgeen wel steeds de 
bedoeling is geweest. Overigens is er 
nog geen beslissing genomen om tot 
een voorziening te komen. 

Het geheel onverbindend verklaren 
van aanvullingsclausules is in wezen 
niets anders dan de éénmalige 
nietigverklaring van dergelijke 
ca.o."bepalingen, welk voorstel 
Minister Den Uyl destijds aan de SER 
heeft voorgelegd. 

3. De bezwaren van zowel werkge-
vers als werknemers tegen het 
onverbindend verklaren van specifieke 
bepalingen in afzonderlijke ca.o.'s 
zijn nog veel groter dan de bezwaren 
tegen een algemene voor een ieder 
gelijk uitwerkende ingreep in alle 
contracten. Toepassing van artikel 8 
van de Wet a.v.v. in de periode 
1963-1970 heeft dat uitgewezen. 

4. Ook politiek gezien ligt de 
ingreep in afzonderlijke ca.o.'s op 
economische gronden gevoeliger dan 
een algemene ingreep die voor alle 
contracten gelijkelijk geldt. In dit 
verband breng ik u in herinnering de 
(eind 1980 en) eind 1981 in het 
parlement gevoerde discussie over de 
tijdelijke wijziging van artikel 10 van 
de Wet op de loonvorming, waarmee 
volgens een bepaalde interpretatie 
ook de mogelijkheid van een ingrijpen 
in afzonderlijke ca.o.'s werd openge-
laten. In het parlement is toen verzet 
gerezen tegen de mogelijkheid om 
- los van een algemeen geldende 
maatregel - per afzonderlijke ca.o. in 
te grijpen. 

5. De Wet op de loonvorming van 
1970 bood in artikel 8 oorspronkelijk 
de mogelijkheid bepalingen van afzon-
derlijke ca.o.'s onverbindend te 
verklaren, in het algemeen sociaal-eco-
nomisch belang. Dit artikel is in 1969 
niet dan na een zeer heftig debat door 
het parlement aanvaard. De discussies 
liepen daarbij zo hoog op, dat door 
minister Roolvink toegezegd werd dat 
van dit artikel in feite nimmer gebruik 
zou worden gemaakt. Dat is ook niet 
gebeurd. Het artikel is vervolgens in 
1976 ingetrokken. 

6. Artikel 8 van de Wet op de 
loonvorming en artikel 8 van de Wet 
a.v.v. waren pendanten van elkaar. 
Het verschil zat hem erin, dat op 
grond van de Wet a.v.v. onverbindend 
verklaard kan worden uit hoofde van 
het algemeen belang, terwijl de Wet 
op de loonvorming de mogelijkheid 
bood van onverbindend verklaren uit 
hoofde van het algemeen sociaal-eco-
nomisch belang. 

Tijdens de Kamerbehandeling in 
1969 is in verband met de invoering 
van artikel 8 Wet op de loonvorming 
gesteld, dat artikel 8 van de Wet a.v.v. 
niet meer zou kunnen worden gebruikt 
voor onverbindendverklaring uit 
hoofde van economische motieven. 

Met de intrekking van artikel 8 Wet op 
de loonvorming in 1976 is die stelling 
uiteraard niet gewijzigd, dat zou 
namelijk contrair zijn aan de bedoelin-
gen van de intrekking. 

7. Het lijkt moeilijk te motiveren, 
dat een onverbindendverklaring op 
grond van artikel 8 van de Wet a.v.v. 
waar het gaat om bovenwettelijke 
uitkeringen zou geschieden uit hoofde 
van andere dan algemeen sociaal-eco-
nomische belangen. 

8. Artikel 8 van de Wet a.v.v. is 
geen geschikt instrument voor 
uitvoering van een algemeen bedoelde 
beleidsbeslissing, maar uitsluitend 
voor een individuele (per ca.o.) 
toetsing aan algemeen gestelde 
normen. Bijvoorbeeld het tegengaan 
van discriminerende bepalingen in 
ca.o.'s; in het kader van de parlemen-
taire behandeling van de wettelijke 
regeling met betrekking tot de gelijke 
behandeling van mannen en vrouwen 
(Wet gelijke behandeling mannen en 
vrouwen) is hierop van regeringszijde 
gewezen. 

9. De bedoeling van een eventuele 
wettelijke voorziening zou moeten zijn 
het stimuleren danwei afdwingen van 
onderhandelingen over de gevolgen 
van de kortingen voor de bovenwette-
lijke uitkeringen. Onverbindend-
verklaring van bestaande bedingen uit 
hoofde van het algemeen belang (wat 
toch eerder zou aangeven dat de 
overheid dergelijke bedingen in het 
geheel niet wenselijk acht) lijkt 
daartoe een oneigenlijke weg. 

10. Waar het gaat om bedrijfstak-
ca.o.'s zijn de bovenwettelijke 
regelingen doorgaans algemeen 
verbindend verklaard op verzoek van 
werkgevers en werknemers gezamen-
lijk. Het zal niet eenvoudig zijn te 
motiveren dat kortelings algemeen 
verbindend verklaarde ca.o.-bepalin-
gen nu opeens vanwege het algemeen 
belang onverbindend verklaard 
moeten worden. 

11. Het is juist dat artikel 8 van de 
Wet a.v.v. geen strafsanctie kent en 
dus alleen de verplichting tot boven-
wettelijke aanvulling doet vervallen, 
waarbij de werkgever vrij blijft toch 
aan te vullen. 

Het is echter nimmer de bedoeling 
van het kabinet geweest een eventuele 
voorziening inzake bovenwettelijke 
uitkeringen te omkleden met een 
strafsanctie. 

12. Er zijn in ons land vele honder-
den ca.o.'s. Die zouden stuk voor stuk 
onverbindend verklaard moeten 
worden. Dit is bijna ondoenlijk, zeker 
vanuit procedureel en fysiek oogpunt 
bezien. Er kan pas tot onverbindend 
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verklaring worden overgegaan als de 
partijen die de ca.o. hebben gesloten 
in de gelegenheid zijn gesteld hun 
bezwaren mondeling of schriftelijk toe 
te lichten. Dit betekent dat alle 
c.a.o.-partijen in ons land (tot aan de 
kleinste ca.o. toe) gehoord moeten 
worden. Vervolgens zal per ca.o. een 
met redenen omklede beschikking 
moeten worden gepubliceerd. 

13. Overigens wordt langs de weg 
van artikel 8 van de Wet a.v.v. niets 
gedaan aan de niet in ca.o. 's voorko-
mende clausules, waardoor alle 
niet-ca.o."inkomens buiten schot 
zouden blijven. Daar komt nog bij dat 
aanvullingen op werkloosheidsregelin-
gen doorgaans niet in ca.o.'s zijn 
opgenomen en dus ook buiten 
beschouwing zouden blijven. Daarmee 
zou, indien besloten zou worden een 
voorziening te treffen, rechtsongelijk-
heid ontstaan. 

Conclusie: 
Zo er al een wettelijke voorziening 

ten aanzien van de bovenwettelijke 
uitkeringen moet komen dan is artikel 
8 van de Wet a.v.v. daarvoor niet 
bruikbaar. 

Opmerking van de heer Nijhuis (VVD): 
'De relatief sterke daling van de 
particuliere consumptie, waarover de 
minister in de toelichting op zijn 
begroting spreekt spoort niet met de 
feiten '. 

In dit verband kan ik meedelen dat 
in de vijfjaarsperiode 1980 t/m 1984 
de gemiddelde ontwikkeling van de 
particuliere consumptie een daling 
van ruim 1,5% vertoont. In de zeventi-
ger jaren was er sprake van een 
stijging van ruim 4%. Een verschil van 
ruim 5,5% dat veel groter is dan het 
verschil in de ontwikkeling van het 
reëel nationale inkomen in deze 
perioden. Het is aannemelijk dat 
opwaartse bijstellingen van het cijfer 
voor 1983 het genoemde gemiddelde 
noemenswaardig zal beïnvloeden. 

De verklaring van de relatief 
gunstige ontwikkeling in 1983 is 
echter nog onduidelijk. Er zijn verder 
nog geen aanwijzingen dat de raming 
voor 1984 van - 2 % in opwaartse 
richting moet worden bijgesteld, en 
daarop had de tekst in de memorie 
van toelichting met name betrekking. 

Vraag van de heer Nijhuis (VVD) over 
het bezitsvormingsfonds. 

De heer Nijhuis heeft aangegeven 
dat naar zijn mening het bezitsvor-
mingsfonds rijp is voor heroverwe-

ging. Hij heeft er aan herinnerd dat de 
VVD twee alternatieve aanwendings-
mogelijkheden heeft voorgesteld: een 
hergarantiefonds ten behoeve van de 
gemeenten in het kader van de 
bevordering van het eigen woningbezit 
en een overheveling van de jeugd-
spaarregeling. 

De eerstgenoemde aanwendingsmo-
gelijkheid valt onder de directe 
verantwoordelijkheid van de staatsse-
cretaris van Volkshuisvesting. Over de 
tweede mogelijkheid zijn we ons zoals 
toegezegd bij de behandeling van de 
voorstellen tot wijziging van de 
Jeugdspaarwet, intensief aan het 
beraden. Ik kom er in de loop van dit 
jaar op terug. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) over 
het arbeidsmarktbeleid. 

De heer Weijers acht het langzamer-
hand uit de ti jd om voorkeur voor 
vrouwen uit te spreken bij het arbeids-
marktbeleid. Hij heeft voorkeur voor 
de langdurig werkloze. De minister 
zegde een analyse toe of met name 
de tussengeneratie niet tussen wal en 
schip zou vallen. Bij voorbeeld de 
WVM geldt alleen voor beneden 
23-jarigen. 

Antwoord 
Bij het arbeidsvoorzieningsbeleid 

wordt prioriteit gegeven aan de jeugd. 
Met betrekking tot vrouwen wordt 
gestreefd naar een evenredig bereik. 
Om dat laatste mogelijk te maken 
wordt roldoorbreking (bij voorbeeld 
een extra subsidie voor meisjes in het 
kader van de BVJ) gepropageerd. 

Daarnaast hebben vrijwel alle 
maatregelen een werkloosheidsduur-
criterium, liggend van 3 mnd. tot 12 
mnd. werkloosheid. In het beleid 
wordt dus, zoals de heer Weijers 
verlangt voorkeur gegeven aan 
langdurig werklozen. Ook bij nieuwe 
maatregelen als terugploegen en 
werken met behoud van uitkering 
wordt een werkloosheidsduur-criteri-
um gehanteerd. 

Een analyse over de tussengeneratie 
heb ik niet beschikbaar. 

Wat ik wel gedaan heb, is het op 
basis van regionale analyses en 
inzichten die op GAB-niveau plaatsvin-
den, vaststellen van het beleid voor 
1984. Daarin wordt, vooral vanwege 
de positie van de tussengeneratie, 
aan WVM voor boven 20-jarigen ten 
opzichte van 1983 relatief meer 
uit gezet dan voor jongeren. Op grond 
van regionale inzichten wordt aldus 
voor boven 23-jarigen f50 min. meer 
begroot dan in 1983. In totaliteit heb 

ik voor jeugdigen aan WVM uitgezet 
bijna f 210 min. en boven 23-jarigen 
bijna 80 min. Het is dus bepaald niet 
zo dat de WVM alleen voor beneden 
23-jarigen geldt. 

Vraag van de heer Nijhuis (VVD) over 
de werkloosheid in de grote steden. 

De heer Nijhuis heeft kritiek op 
Arbvo met betrekking tot de grote 
stadswerkloosheid. Het rapport dat 
onlangs hierover is uitgebracht is 
volgens hem het schoolvoorbeeld van 
hoe het niet moet. 

Door het onderzoek dat door 
oud-minister Albeda destijd is 
ingesteld, is bij de oplossing van de 
problematiek 6 jaar verloren gegaan. 

Antwoord 
Het betreffende onderzoek is 

inderdaad door de heer Albeda 
opgezet, maar niet om problemen op 
te schuiven. De ernstige problematiek 
met betrekking tot de werkloosheid in 
grote steden is van de laatste jaren. 
Sinds 3 jaar hebben de grote steden 
een positieve werkloosheidscompo-
nent. 

Het onderzoek bevat 3 delen: 
1. Analyse van vraag-en aanbod 

ontwikkelingen in de jaren zeventig. 
2. De werkloosheid in oude wijken 

(w.o. minderheden). 
3. Effictiviteit van arbeidsvoorzie-

ningsinstrumenten in de grote steden 
in 1979. 

Een rapport over dit onderzoek is 
pas uitgebracht, met een commentaar 
van de begeleidingscommissie onder 
leiding van Prof. Lambooy. Het is 
spoedshalve zonder reactie direct 
naar de Tweede Kamer gezonden. 

Op dit moment wordt daaraan 
ambtelijk gewerkt. 

Het beleid heeft echter niet stilge-
staan: 

1. Toen de grote steden een 
positieve werkloosheidscomponent 
kregen zijn extra middelen voor de 
grote steden uitgetrokken, de afgelo-
pen 3 jaren ca. 20 a 30 min. per jaar 
(in 1984: f35 min.). 

2. Daarnaast profiteren de grote 
steden van andere middelen zoals 
CBBtalencursussen voor minderheden 
en schakelcursussen. 

3. In het kader van de Minderheden-
nota wordt gewerkt aan een PCG-be-
leid (probleem cumulatiegebieden). 
Dit is een integraal beleid van diverse 
ministeries ten behoeve van achter-
standswijken in de grote steden. 

4. In het kader van de zgn. Schuyt-
problematiek heeft het kabinet 
regelmatig overleg met de grote 
steden. 
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Vraag van d6 heer Weijers (CDA) over 
richtlijnen gemeentelijk werkgelegen-
heidsbeleid. 

De heer Weijers wil dat contact 
wordt opgenomen met Binnenlandse 
Zaken om de concept-richtlijnen voor 
gemeentelijk werkgelegenheidsbeleid 
spoedig definitief te maken. 

Antwoord 
Deze richtlijnen vallen onder 

verantwoordelijkheid van BiZa en zijn 
te zamen opgesteld met EZ, SZW en 
Financiën. Thans zitten ze in de 
inspraakronde van provinciale en 
lokale overheden. 

Indien nodig zal ik hierover contact 
opnemen met de staatssecretaris van 
BiZa. 

Vraag van de heer Nijhuis (VVD): Kan 
de minister aangeven waarom met 
rama-middelen die hij onder de 
nodige kritiek heeft vrijgemaakt 
onder meer voor Twenthe, Nijmegen 
en de grote steden vooral projecten 
zijn geëntameerd in de EZ-sfeer in 
plaats van projecten in de arbeidsvoon 
zieningensfeer? 

Antwoord 
Bij het beschikbaar stellen van de 

bedoelde middelen werd als doelstel-
ling mee gegeven dat deze dienden te 
worden aangewend voor de verster-
king van de sociaal-economische 
structuur. In samenspraak met de 
regionale en lokale overheden zijn 
vervolgens projecten voorgedragen 
en akkoord bevonden. 

Een deel van deze projecten hadden 
betrekking op de economische 
infrastructuur. Met de uitvoering van 
deze werken wordt het arbeidsmarkt-
belang op tweeërlei wijze gediend nl. 
voor de korte termijn inschakeling van 
werklozen bij de uitvoering, voor de 
lange termijn voorwaarden scheppen 
voor verbetering van de werkgelegen-
heid. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) over 
het Europees Sociaal Fonds. 

De bezetting op het departement is 
thans nog gebaseerd op de werkzaam-
heden gepaard gaande aan de 
mogelijkheden van het oude fonds. 
De betrokken ambtenaren zijn thans 
vol belast met het geven van voorlich-
ting op bijeenkomsten die op diverse 
plaatsen in Nederland gegeven 
worden, met als doel de werking van 
de nieuwe bepalingen te verduidelij-
ken. In hoeverre de aanvragenstroom 

tot de noodzaak van inzet van extra 
menskracht zal leiden is thans nog 
niet te overzien. 

Het zal duideliijk zijn dat de mens-
kracht in overeenstemming zal 
moeten worden gebracht met hetgeen 
noodzakelijk is voor een succesvol 
gebruik van de thans beschikbare 
E.S.F.-mogelijkheden. 

Bijdragen die van het E.S.F, worden 
terugontvangen als bijstand in de 
kosten en activiteiten welke voor 
100% ten laste van de Rijksbegroting 
komen, vloeien thans terug in de 
algemene middelen. 

Daarnaast kunnen E.S.F.-bijdragen 
eveneens dienen als directe aanvulling 
op partiële overheidsfinanciering (bij 
voorbeeld door lagere publiekrechte-
lijke lichamen) bij projecten die 
worden uitgevoerd door privaatrechte-
lijke organen. In dat geval komen de 
E.S.F.-middelen rechtstreeks ten 
goede aan de organisaties. 

E.S.F.-bijdragen voor activiteiten die 
voor 100% ten laste van lagere 
publiekrechtelijke lichamen komen, 
komen rechtstreeks daaraan ten 
goede. Voor wat betreft de E.S.F.-

•bijdragen, die nu nog terugvloeien in 
de algemene middelen merk ik op dat 
ambtenaren van mijn departement en 
van Financiën momenteel bestuderen 
op welke wijze deze bijdragen kunnen 
worden gebruikt om de ondersteunen-
de activiteiten extra te stimuleren. 
Voorwaarde daarvoor is dat E.S.F."gel-
den niet langer geheel terugvloeien in 
de algemene middelen. Wellicht zou 
een mogelijkheid zijn te komen tot 
de vorming van een Nationaal 
E.S.F.-fonds. Ik zal daarover uiteraard 
ook contact opnemen met mijn 
ambtgenoot van Financiën. 

Vraag van de heer Nijhuis (VVD) over 
START. 

De heer Nijhuis vraagt het oordeel 
over de twee door hem aangegeven 
mogelijkheden ten aanzien van 
START te weten privatiseren of 
doelstelling conform de oorspronkelij-
ke doelstelling bijstellen. 

Antwoord 
START is een zelfstandige stichting 

die tripartite bestuurd wordt en nauw 
samenwerkt met de GAB's START 
ontvangt geen bijdragen van de 
overheid en kan derhalve gerekend 
worden te behoren tot de private 
sector. 

Wat betreft de doelstelling wil ik 
erop wijzen dat die sinds de oprichting 
ongewijzigd bleef, zijnde het bevorde-

ren van de (duurzame) arbeidsinpas-
sing met behulp van de uitzend-formu-
le. Gezien de resultaten is er geen 
reden deze doelstelling te wijzigen. 
Ten aanzien van de doelgroep is een 
van de criteria de duur van de werk-
loosheid. Een ander criterium vormt 
de mogelijkheid van arbeidsinpassing. 
Door de fors gewijzigde arbeidsmarkt-
situatie zijn de kansen daarop voor 
een zeer grote groep werklozen zeer 
beperkt. START vervult voor deze 
groep een nuttigefunctie. Gestipuleerd 
kan worden dat START werklozen 
uitzendt, die verwezen zijn door de 
GAB's. 

Vragen van de heren Weijers (CDA) 
en Nijhuis (VVD) over scholing 
(staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello). 

De heren Nijhuis en Weijers hebben 
gesproken over het belang van een 
meer vraaggerichte scholing. Laatstge-
noemde heeft daarbij gewezen op de 
schamele resultaten van de Nederland-
se deelneming aan de internationale 
beroepenmanifestatie en gevraagd 
om een goed educatief programma 
en het opzetten van een experiment 
samen met het bedrijfsleven en 
onderwijs. 

Wat die beroepenmanifestatie 
betreft kan worden gesteld dat de 
belangstelling voor dat soort evene-
menten samenhangt met de wijze 
waarop aan het beroepsonderwijs 
vorm en inhoud wordt gegeven. Deze 
verschilt van land tot land. Het gaat 
echter te ver om aan de kwaliteit van 
de Nederlandse deelneming aan 
beroepenmanifestaties conclusies te 
verbinden met betrekking tot de 
kwaliteit en actualiteit van het 
beroepsonderwijs in ons land. 

In algemene zin kan ten aanzien van 
de scholing in het kader van Arbeids-
voorziening worden opgemerkt dat 
die activiteit haar bestaansrecht en 
•reden juist aan haar functie in het tot 
stand brengen van aansluiting tussen 
vraag en aanbod ontleent. Er wordt 
dan ook bij de voortduur naar gestreefd 
om de toepassing van dit instrument 
nauw te laten aansluiten bij de 
behoeften op de arbeidsmarkt. 

Aan die aansluiting wordt ook grote 
aandacht gegeven bij de beroepsge-
richte educatie in ruimere zin. In dit 
verband valt te wijzen op het werk 
van de Contactcentra Onderwijs 
Arbeidsmarkt en op de beleidsvoorne-
mens die in de Hoofdlijnennotities 
betreffende de volwasseneneducatie 
kenbaar zijn gemaakt. 
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Vragen van de leden Poppe (PvdA), 
Weijers (CDA), Brouwer (CPN), 
Leerling (RPF) en Lankhorst (PPR) 
over de experimentele arbeidsprojec-
ten voor jeugdige werklozen (EAJ's). 

Antwoord 
- Het evaluatie-onderzoek naar het 

functioneren van de EAJ's en de 
vooruitzichten van de EAJ's verkeert 
in een afrondend stadium. Aan de 
hand van de bevindingen zal een 
beleidsstandpunt aan de Kamer 
worden kenbaar gemaakt. 

In dit licht bezien is het voorbarig 
reeds nu een uitspraak te doen over 
subsidietermijnen. Het alsdan te 
formuleren standpunt zal met name 
betrekking hebben op het toekomstige 
beleid. 

- Wat betreft de thans in uitvoering 
zijnde projecten blijven de thans 
vigerende voorwaarden van toepas-
sing. 

Dit betreft onder andere de maxima-
le subsidietermijn voor deze projecten, 
welke, zoals bekend is, maximaal 4 
jaar bedraagt. Daarbij wordt aangete-
kend dat na afloop van deze periode 
de projecten zichzelf moeten kunnen 
bedruipen dan wel ingepast moeten 
worden binnen het bestaande beleid. 

Op korte termijn lopen een tweetal 
kinderopvangprojecten in Amsterdam 
af. Aangaande een eventuele inpassing 
van deze projecten in beleid van de 
Gemeente Amsterdam zal naar 
verwachting op korte termijn door de 
gemeente een standpunt worden 
bepaald. 

Aan de hand daarvan zal bezien 
worden op welke wijze eventuele 
voorzieningen getroffen zullen 
moeten worden. Teneinde misverstan-
den te voorkomen zal een dergelijke 
voorziening niet inhouden verlenging 
van de EAJ-subsidie. 

Wat betreft de overige projecten zal 
worden nagegaan welk toekomstper-
spectief concreet aanwezig is, opdat 
tijdig duidelijkheid kan worden 
geboden aan de projectdeelnemers. 

- Het is bekend dat bij het ESF een 
verzoek zal worden gedaan met 
betrekking tot subsidiëring van EAJ's. 
Ondersteuning van een dergelijk 
verzoek zal afhankelijk zijn van de 
toetsing aan de richtlijnen van het 
ESF, wat betreft de activiteiten. 
Bovendien zal sprake dienen te zijn 
van medesubsidiëring van overheids-
wege van projecten. In dit verband 
wordt opgemerkt dat een ondersteu-
ning van dergelijk verzoek achterwege 
zal blijven voor die projecten die de 
maximale subsidietermijn hebben 
doorlopen. 

Vraag van de heer Leerling (RPF) aan 
staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello: Beginnen de Contactcentra 
Onderwijs-Arbeidsmarkt al op gang te 
komen? 

Antwoord 
Met uitzondering van de provincies 

Utrecht en Gelderland, waarvan 
aanvragen in behandeling zijn, zijn in 
de overige provincies de COA's reeds 
geformeerd dan wel zullen zij binnen-
kort worden opgericht. Het ligt 
overigens in de bedoeling de experi-
mentele periode, welke loopt tot 1 
januari 1985, te verlengen met 1 jaar. 
Een en ander houdt verband met het 
vertraagd van de grond komen van de 
COA's inde loop van 1983. 

Vraag van de heer Lankhorst (PPR) 
over onderwijsbestel (staatssecretaris 
Kappeyne van de Coppello). 

Het open overleg waaraan wordt 
deelgenomen door vertegenwoordi-
gers van werknemers- en werkgevers-
organisaties en van organisaties van 
het onderwijsveld wordt half maart/be-
gin april afgerond. Kort daarna zal de 
regering een standpunt bepalen bij de 
voorstellen voor verbetering van de 
relatie onderwijs-arbeid, zoals gedaan 
door de commissie-Wagner in haar 
tweede Voortgangsverslag. 

Vraag van de heer Lankhorst (PPR) 
aan staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello, wanneer de circulaire 
WABW tegemoet kan worden gezien. 

Antwoord 
Een tekst voor één circulaire is in 

ontwerp gereed gekomen. Vaststelling 
en publikatie kunnen nog niet plaats-
vinden omdat de WABW thans mede 
onderwerp van discussie is in het 
kader van de deregulering. Die 
discussie moet eerst worden afgerond 
alvorens er een publikatie kan plaats-
vinden. 

Vragen van de heer Spieker (PvdA) en 
mevrouw Groenman (D'66) over 
beroepskeuze-advieswerk (staatsse-
cretaris Kappeyne van de Coppello). 

De heer Spieker en mevrouw 
Groenman hebben ervoor gepleit het 
beroepskeuze-advieswerk in de 
komende jaren te ontzien. Over de 
betekenis van dit werk voor een 
goede aansluiting tussen vraag en 
aanbod op de arbeidsmarkt bestaat 
geen verschil van mening. 

Het beleid is er dan ook op gericht 
die betekenis het volle gewicht te 
blijven toekennen. Dat is echter niet 
een kwestie van geld. Het gaat er veel 
meer om de voorlichtingsactiviteiten 
op dat aspect toe te spitsen en voorts 
in gezamenlijk overleg tot een goede 
taakafbakening te komen tussen de 
verschillende instellingen en diensten 
die zich met de advisering over 
school- en beroepskeuze bezig 
houden. Er zij voorts gewezen op het 
feit dat een vorig jaar voorgenomen 
subsidievermindering voor de periode 
tot 1986 is gehalveerd. Een toezegging 
die de beroepskeuzevoorlichting in 
een uitzonderingspositie zou plaatsen 
kan niet worden gegeven. 

Vragen over het amendement-Spieker 
met betrekking tot terugkeerprojecten 
(staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello). 

Het amendement om f4 min. voor 
terugkeerprojecten uit te trekken, 
moet worden ontraden om de 
volgende redenen: 

1. De problematiek komt aan de 
orde in de UCV over de Minderheden-
nota. In deze nota en in de vergadering 
van de bijzondere kamercommissie 
voor het minderhedenbeleid van 17 
november jl. is reeds uiteengezet 
waarom ik de programma's beëindig. 

2. Ik onthoud mij thans van uitspra-
ken over de rechtmatigheid van de 
stopgezette terugkeerprojecten, 
aangezien thans een AROB-procedure 
is aangespannen. Het woord is 
vooreerst aan de rechter. 

Vragen van de heer Spieker (PvdA) en 
mevrouw Groenman (D'66) over het 
ontslagbeleid. 

De heer Spieker heeft gevraagd hoe 
het met het ontslagbeleid staat. 
Mevrouw Groenman heeft gesteld dat 
er bedrijven zijn die minder dan 20 
personen ontslaan om te ontkomen 
aan de Wet Melding Collectief 
Ontslag. 

Het kabinet heeft in verband met 
het rapport van de commissie-Van der 
Grinten besloten een preventieve 
ontslagtoets zowel collectief als 
individueel, te handhaven. 

Wel wordt in het kader van een 
deregulering gewerkt aan vereenvou-
diging van het ontslagbeleid. Een 
beslissing hierover is nog niet 
genomen. Aan de Stichting van de 
Arbeid is toegezegd dat de bepaling 
van mijn standpunt te wachten totdat 
de Stichting zich terzake van de 
mogelijke stroomlijning en vereenvou-
diging van de procedures heeft 
uitgesproken. 
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Met betrekking tot de vraag van 
mevrouw Groenman het volgende: 
Het is mogelijk dat bedrijven aan de 
Wet Melding Collectief ontslag 
proberen te ontkomen door enkele 
malen minder dan 20 personen te 
ontslaan. Volgens de wet dienen 
werkgevers een melding te doen 
zodra zij voornemen hebben meer 
dan 20 personen te ontslaan. 

Voorafgaande aan iedere melding 
dient echter de vakbeweging en/of 
ondernemingsraad geïnformeerd te 
worden. Zij zijn het beste in staat om 
misbruik te signaleren en daarover 
het GAB in te schakelen. 

Vraag van de heer Spieker (PvdA) 
over praktijkervaringsplaatsen. 

De heer Spieker heeft in zijn betoog 
een aantal facetten aangesneden met 
betrekking tot de praktijkervarings-
plaatsen. Dienaangaande wil ik het 
volgende opmerken. 

Op basis van de circulaire van juli 
1983 aan gemeentebesturen betreffen-
de onbetaald werken met behoud van 
uitkering worden in den lande velerlei 
initiatieven ontwikkeld. Daartoe 
behoren ook praktijkervaringsprojec-
ten. 

Ik wil geen misverstanden laten 
bestaan wat betreft het tegengaan 
van ongewenste neveneffecten. 

Ik acht het in dit verband van 
essentieel belang dat dienaangaande 
overeenstemming bestaat tussen de 
sociale partners. Ik ben voorts van 
oordeel dat indien partners akkoord 
gaan, er geen beletselen meer 
bestaan voor het ter hand nemen van 
concrete projecten. Een nadere 
toetsing door de voorziene regionale 
toetsingscommissies is in dat geval 
een te zwaar aangezette procedure. 

De door de g.a. bepleite 100% 
garantie kan ik niet geven; dit ligt in 
handen van de sociale partners. Dit 
geldt eveneens voor wat betreft de 
overige modaliteiten van de projecten, 
zoals quotabegeleiding en dergelijke. 
De suggestie een en ander te doen 
regelen in het kader van ca.o.'s 
spreekt mij aan. 

Overigens wil ik duidelijk stellen dat 
praktijkervaringsprojecten geen 
substituut mogen zijn van de zo 
broodnodige praktijk-en stageplaatsen 
in het kader van het leerlingwezen en 
kort MBO. Zij zijn complementair aan 
het reguliere beleid. 

Vragen van de heer Leerling (RPF) 
met betrekking tot het terugploegex-
periment in de bouw. 

Antwoord 
Het percentage van 70% inzet 

langdurig werklozen is gebaseerd op 
het rapport van het Bouwberaad 
aangaande het onderhavige experi-
ment. Bovendien is de haalbaarheid 
getoetst bij de betrokken departemen-
ten. Het percentage wordt berekend 
over het aantal uitvoerende werkne-
mers per project. Voor wat betreft de 
criteria voor de invulling van het 
'terugploegprogramma' wordt 
verwezen naar de heden beantwoorde 
vragen van de heer Nypels (nr. 
2838403070). Daaruit blijkt dat de 
regionale werkloosheidscijfers slechts 
een van de criteria bij de invulling zijn 
geweest. 

De heer Leerling vraagt zich voorts 
af hoe zich dit verhoudt met de 
besteding van RAMA-middelen in 
andere regio's dan het ISP en PNL. 
Gaarne uitgebreide onderbouwing 
van deze beleidslijn. 

Het betreft hier de besteding van 
arbeidsvoorzieningsmiddelen welke 
aanvankelijk bestemd waren voor de 
traditionele noodgebieden in het 
Noorden en Zuiden. Het is onmisken-
baar dat in de loop van de afgelopen 
jaren de lijst van noodgebieden moest 
worden aangevuld met de grote 
steden, Twenthe, Nijmegen en 
Zuid-Oost Brabant. Bij de verdeling 
van de middelen voor 1984 is expliciet 
rekening gehouden met de specifieke 
regionale werkloosheidssituatie, 
waarvoor in totaal f150 min. is 
uitgetrokken. 

Uit het vorenstaande moge blijken 
dat de in 1983 ingezette lijn is geconti-
nueerd. 

Bij de uitvoering van de projecten 
zullen zoveel mogelijk werklozen 
ingeschakeld dienen te worden. 
Hierbij wordt aangetekend dat het niet 
mogelijk is een wijkgericht arbeids-
voorzieningsbeleid te voeren. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) om 
een overzicht van de projecten in het 
kader van het f 1 miljard-programma a 
la Landbouw en Visserij. 

Antwoord 
Het verzoek zal aan de betrokken 

ambtsgenoten worden doorgegeven. 

Vraag van mevrouw Groenman (D'66) 
over het meerekenen van fiscale 
inverdieneffecten bij terugploegen. 

Mevrouw Groenman heeft gevraagd 
bij het terugploegen van uitkeringsgel-
den toch ook de fiscale inverdieneffec-
ten te gaan meerekenen, een suggestie 

die ook in het rapport Terugploegen 
in de bouw is gedaan. Zoals uiteen-
gezet in mijn brief van 12 december j l . 
(gedr.st.18.100, nr. 44) heeft het 
kabinet die gedachte niet overgeno-
men. 

Bij een vorige gelegenheid heb ik 
de heer Nypels als eens gevraagd 
vooral ook de minister van Financiën 
te overtuigen van het nut van terug-
ploegen. Dat leidde zelfs tot een open 
brief! 

Het meerekenen van fiscale inverdien-
effecten stuit op grote bezwaren bij 
de bewindslieden die met het bewaken 
van het financiële beleid zijn belast. 

De voornaamste vraag is hoe men 
uitzonderingen op de (budgettaire en 
fiscale) regels beheersbaar houdt. In 
het nu gestarte experiment is een 
vorm van onorthodoxe financiering 
gevonden die naar onze mening 
beheersbaarheid is. Bij de evaluatie, 
die al tijdens het experiment zal 
worden gestart, zal zeker ook naar de 
invloed op de belastinginkomsten 
worden gekeken. In dat kader kan dan 
nog eens worden bezien of ook ten 
aanzien van de fiscale inverdieneffec-
ten onorthodoxe ideeën op beheersba-
re wijze gerealiseerd zouden kunnen 
worden. 

Vragen van de leden Spieker (PvdA) 
en Schutte (GPV) over toetsing bij 
werken met behoud van uitkering. 

Zowel de heer Spieker als de heer 
Schutte hebben vragen gesteld over 
de toetsing bij het werken met 
behoud van uitkering. De heer Spieker 
wil met name weten hoe de raamre-
geling eruit komt te zien. 

Antwoord 
Aansluitend aan hetgeen hierover 

reeds in de UCV is gemeld kan het 
volgende worden gezegd. De proble-
matiek is eind vorig jaar in de Stichting 
van de Arbeid besproken. Daar heb ik 
toegezegd eind januari met zo'n 
regeling naar de Stichting te komen. 

Welnu, a.s. vrijdag wordt een schets 
voor deze regeling in de ministerraad 
besproken. Daarin komt te staan wat 
en hoe er moet worden getoetst. Ik 
denk aan regionale toetsingscommis-
sies, waarin de rijksoverheid, regionale 
overheden en sociale partners onder 
gezamenlijke verantwoordelijkheid 
projecten (dus activiteiten) toetsen 
teneinde verdringing van arbeid, 
concurrentie- en budgetvervalsing te 
voorkomen. Het ligt in de bedoeling 
de unanimiteitsregel zoals reeds in de 
UCV verwoord te handhaven. Na 
behandeling in de ministerraad wordt 
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de regeling in de Stichting van de 
Arbeid besproken, waarna een 
wetsontwerp naar de Kamer wordt 
gezonden. Het oordeel van de Stichting 
acht ik van groot belang. Ik ben niet 
voornemens met het derde arbeidscir-
cuit te starten alvorens de Stichting te 
hebben gehoord en ik met sociale 
partners daarover overeenstemming 
heb bereikt. 

Vragen van de heer Linschoten (VVD) 
over de pensioenproblematiek. 

De heer Linschoten is uitvoerig 
ingegaan op allerlei aspecten van de 
pensioenproblematiek, ook wat 
betreft de aanvullende pensioenrege-
lingen. Daarbij heeft hij de op dit punt 
levende wensen (uitvoering pensioen-
plicht, oplossing pensioenbreuk, 
verbetering van nabestaanden-pensi-
oenen met name voor ongehuwd 
samenwonenden, pensioenopbouw 
tijdens werkloosheid) geconfronteerd 
met de demografische en politiek/-
maatschappelijke ontwikkelingen. 

Zijn conclusie is: gezien genoemde 
ontwikkelingen kunnen die wensen 
niet allemaal tegelijkertijd worden 
gerealiseerd. Dat noopt tot het stellen 
van prioriteiten. Ik kan mij in deze 
gedachtengang vinden. De heer 
Linschoten zal dan ook met instem-
ming hebben geconstateerd dat het 
kabinet in de vrijdag jl. aan de SER 
gezonden adviesaanvrage over de 
inhoud van een te treffen interimmaat-
regel pensioenbreuk, nadrukkelijk 
heeft gewezen op de mogelijkheid dat 
de SER in het kader van zijn advisering 
over de nadere taakinvulling van de 
Pensioenkamer de totale pensioenpro-
blematiek en de prioriteiten daarbij in 
zijn beschouwingen betrekt. 

Meer in het bijzonder is de heer 
Linschoten ingegaan op de problema-
tiek van de nabestaanden. De bestaan-
de wetgeving op het gebied van 
aanvullende pensioenen vormt geen 
belemmering voor een verdere 
ontwikkeling; een verdere ontwikke-
ling waarbij het initiatief overigens zal 
moeten komen van sociale partners 
die bij de pensioenregelingen zijn 
betrokken. Ik heb er intussen begrip 
voor dat er voor wat betreft verbete-
ringen in de regelingen voor nabe-
staanden een voorzichtige politiek 
wordt gevoerd in afwachting van de 
ontwikkelingen in de basisvoorziening, 
de AWW. 

Voor wat betreft de belemmeringen 
in de fiscale sfeer gelegen voor het 
treffen van nabestaanden-voorzienin-
gen in samenwoonrelaties, ligt er de 
onlangs aanvaarde motie van de heer 
Kombrink. 

Voorts heeft de heer Linschoten 
aandacht gevraagd voor het betrekken 
van reeds gepensioneerden bij de 
besluitvorming binnen de fondsbestu-
ren. 

Ik zie niet hoe dit in de praktijk vorm 
zou moeten worden gegeven, gelet 
onder andere op het feit dat gepensio-
neerden veelal aan verschillende 
pensioenfondsen hebben deelgeno-
men. Zouden er geen praktische 
belemmeringen zijn, dan zou ik er nog 
niet voor voelen op dit punt wettelijke 
regels te stellen in aanvulling op de 
reeds bestaande regels. Die maken 
het mogelijk dat gepensioneerden als 
vertegenwoordigers van de werkne-
mers in besturen zitting hebben. 
Overigens, ik heb geen enkele reden 
om aan te nemen, dat de belangen 
van de gepensioneerden niet in 
voldoende mate door de vertegen-
woordigers van dewerknemersorgani-
saties worden behartigd. Ik verwijs in 
dit verband naar de uitvoerige 
discussie over dit onderwerp tijdens 
de parlementaire behandeling van het 
Wetsontwerp tot instelling van de 
Pensioenkamer. Een desbetreffend 
amendement van mevrouw Groenman 
werd toen met steun van de VVD 
verworpen. 

Ten slotte heeft de heer Linschoten 
nog gevraagd of ik met hem van 
mening ben dat aan een systeem van 
flexibele pensionering de voorkeur 
moet worden gegeven boven VUT-re-
gelingen. Dit met name opdat mensen 
die voldoende pensioenrechten 
hebben opgebouwd hun plaats 
vrijmaken voor iemand die geen werk 
heeft. 

Uitgaande van de ingangsdatum 
van de AOW biedt mijns inziens VUT 
de meest flexibele mogelijkheden. 
Immers, een systeem van flexibele 
pensionering zal toch inhouden het 
uitsmeren van de opgebouwde 
rechten over meerdere jaren. Boven-
dien moet het inkomenstraject 
worden opgevuld dat na de 65- jarige 
leeftijd wordt gedekt door de AOW. 

Beide genoemde elementen zullen 
ertoe leiden dat het pensioen relatief 
laag zal uitvallen. Dit zal zeker geen 
grotere stimulans zijn voor vervroegd 
uittreden dan de bestaande VUT-mo-
gelijkheden. In dit verband merk ik 
nog op, dat de Europese Commissie 
in het kader van de Aanbeveling 
Flexibele Pensioenleeftijd van 1982 
het Nederlandse stelsel van VUT-rege-
lingen beschouwt als een van de 
betere vormen van vervroegde 
flexibele pensionering. 

Vraag van mevrouw Groenman (D'66) 
over de pensioenproblematiek 
huisartsen. 

Mevrouw Groenman heeft de 
opmerking geplaatst, dat artsen in 
loondienst ten aanzien van hun 
toetreding tot een pensioenregeling 
kunnen kiezen voor de pensioenrege-
ling van de instelling waarvoor zij 
werken zodat zij niet verplicht zijn 
deel te nemen aan de beroepspensN 
oenregeling voor huisartsen. Om elk 
misverstand omtrent dit punt uit te 
sluiten merk ik op, dat aan de beroeps-
pensioenregeling voor huisartsen 
alle huisartsen - dus ook zij die in 
dienstverband werken - verplicht zijn 
deel te nemen. 

Er geldt alleen een uitzondering 
wanneer de huisarts zijn beroep 
uitsluitend uitoefent in dienstverband 
met een bedrijf of instelling, welke 
voor die huisarts vóór 28 maart 1972 
een gelijkwaardige pensioenvoorzie-
ning heeft getroffen, dan wel indien 
de ABP-wet van toepassing is. Dit 
houdt in dat voor huisartsen in 
dienstverband in het algemeen, 
anders dan mevrouw Groenman 
veronderstelt, geen vrije keuze is voor 
toetreding aan een pensioenregeling. 

Vraag van de heer Leerling (RPF) over 
AOW-inbouw. 

De heer Leerling heeft gevraagd of 
de zogenaamde AOW-inbouw ter 
hoogte van 2% per jaar, zoals toege-
past door het ABP en onder andere 
ook door het PGGM, geheel ten goede 
komt aan het fonds of ook aan het 
Rijk. 

Pensioenfondsen die een dergelijke 
inbouw toepassen houden daar bij 
hun actuariële opzet al rekening mee 
en dus ook bij de vaststelling van de 
hoogte van de premie. Er is dus geen 
sprake van een onverwacht voordeel 
voor wie dan ook 

Vragen van de heer Weijers (CDA) en 
mevrouw Brouwer (CPN) over de 
inkomenspositie WAO'ers (staatsse-
cretaris De Graaf). 

De heer Weijers en mevrouw 
Brouwer hadden behoefte aan een 
kwantitatieve toelichting op de 
mutaties zoals deze in de inkomens-
sfeer van 31 december 1983 op 1 
januari 1984 hebben plaatsgevonden 
voor WAO'ers. Met name de relatie 
tussen de wet van 29 december 1982 
(stb. 737) en de wet van 30 december 
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1983 (stb. 698) houdende nadere 
voorzieningen in verband met de 
afschaffi ng van het minimumloon 
ingevolge de WAO heeft bij hen 
vragen opgeroepen. 

Bij de wet van 29 december 1982 is 
bepaald dat het minimumdagloon zou 
komen te vervallen (art. I), zij het met 
ingang van een nader te bepalen 
tijdstip (art. XI)'. In artikel III is voorts 
bepaald dat bij wijze van overgangs-
regeling gedurende het jaar 1983 het 
dagloon van de betrokken, reeds 
ingegane gevallen, op het minimum-
dagloon blijft gehandhaafd. Per 1 
januari 1984 worden de betrokken 
daglonen vervolgens herzien naar het 
eigen dagloon, echter met de bepaling 
dat die daglonen gedurende het 
eerste halfjaar van 1984 niet lager 
worden gesteld dan 115% van het 
minimumloon. 

De wet van 30 december 1983, stb. 
698, beoogde alleen enkele ongewen-
ste gevolgen van de afschaffing voor 
het minimumdagloon per 1 januari 
1984 te repareren voor enkele met 
name in deze wet genoemde groepe-
ringen. Voor de gerechtigden heeft 
deze wet geen negatieve inkomensge-
volgen. Dit is bij deze wet uitdrukkelijk 
aan de orde geweest en hiernaar wil 
ik dan ook verder verwijzen. 

Uit het vorenstaande zal duidelijk 
zijn geworden dat de inkomensgevol-
gen waarmee WAO'ers per 1-1-1984 
werden geconfronteerd volledig 
moeten worden toegeschreven aan 
de 'afbouwregeling' neergelegd in art. 
III van de wet van 29 december 1982. 
Het al of niet bestaan van de wet van 
30 december 1983 is hierop volstrekt 
niet van invloed. 

Met de bepaling van art. III, lid 3, 
van de wet van 29 december 1982, dat 
de daglonen gedurende het eerste 
halfjaar van 1984 niet lager worden 
gesteld dan 115% van het minimum-
loon, wordt de maximale teruggang 
aangegeven. Hiermee correspondeert 
een dagloon van f 113,41, waarbij de 
verlaging van het wettelijk minimum-
loon per 1 januari 1984 is ingecalcu-
leerd. De netto achteruitgang ten 
opzichte van 31 december 1983 kan in 
dit geval worden becijferd op ca. 5 a 
6%, hetgeen neerkomt op ongeveer 
f80 per maand, inclusief vakantie-uit-
kering. Hierbij dient te worden 
aangetekend dat nog geen rekening is 
gehouden met de eventuele gevolgen 
van de belastingmaatregelen in 
verband met tweeverdieners Gesteld 

1 bij besluit van 23 december 1983, stb. 680, is 
het tijdstip van inwerkingtreding vastgesteld 
op 1 januari 1984. 

dat de gehuwde minimumdagloner 
vanwege het bestaan van neveninkom-
sten bij de partner de minimumdag-
loonbescherming verliest en tegelijker-
tijd vanwege dezelfde oorzaak van de 
meest gunstige naar de meest 
ongunstige tariefgroep overgaat, dan 
kan het netto verlies oplopen tot bijna 
f200 ofwel ruim 13%. 

Vraag van mevrouw Groenman (D'66) 
over WAO-premieheffing (staatssecre-
taris De Graaf). 

Als actiepunt ter bevordering van 
deeltijdarbeid noemt mevrouw 
Groenman de WAO-premie die naar 
haar oordeel per week of per maand, 
en niet langer per dag berekend zou 
dienen te worden. 

Zoals ik reeds eerder heb gesteld, 
nl. bij brief van 2 september 1983 aan 
de voorzitter van de vaste Commissie 
voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
in verband met de anti-cumulatie van 
AAW/WAO-uitkeringen, ben ik van 
mening dat het op zich zo zou moeten 
zijn dat de op te brengen premies 
voor de werknemersverzekeringen 
beoordeeld moeten worden over het 
totale premieplichtige loon per jaar 
per verzekerde. Daarmee zou aange-
sloten worden bij de heffing van de 
premies volksverzekeringen en de 
loon- en inkomstenbelasting, terwijl 
tevens datgene wordt bereikt wat 
mevrouw Groenman beoogt, nl. het 
volledig in aanmerking nemen van 
grenzen en vrije voeten. 

Momenteel wordt binnen het 
departement gestudeerd op de 
technische merites van het geformu-
leerde uitgangspunt. Daarbij zij 
overigens reeds bij voorbaat opge-
merkt dat eventuele oplossingen, 
mede vanwege problemen van 
uitvoeringstechnische aard, verre van 
eenvoudig zijn en enige tijd zullen 
vergen. 

Vragen van de heer Weijers (CDA) en 
mevrouw Groenman (D'66) over 
Arbeiderszelfbestuur. 

De heer Weijers en mevrouw 
Groenman vragen naar de stand van 
zaken met betrekking tot de toepassing 
van de werknemersverzekeringen 
voor deelnemers aan vormen van 
arbeiderszelf bestuur. 

Naar aanleiding hiervan deel ik 
mee, dat aan de voorbereiding van 
een regeling ter zake wordt gewerkt. 
Vanwege de noodzakelijke prioriteit-
stelling zal het echter nog enige tijd 
duren, voordat een wetsontwerp ter 
zake bij de Tweede Kamer kan 
worden ingediend. 

Vragen van de heren Weijers (CDA) 
en Linschoten (VVD) over de ln-
komenspositie van weduwnaars 
(staatssecretaris De Graaf). 

De heer Weijers vindt het antwoord 
op vraag 105, met name voorzover 
het de inkomenspositie en leefsituatie 
van weduwnaars en weduwen betreft, 
nogal cryptisch. Ik wil hierop in het 
kort ingaan en hierbij mede enige 
opmerkingen van de heer Linschoten 
betrekken. 

In opdracht van het departement 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
is onderzoek gedaan naar de in-
komenspositie van weduwen en 
weduwnaars, en wel door het instituut 
voor Onderzoek van Overheidsuitga-
ven. De resultaten naar het IOO-onder-
zoeksrapport, dat in augustus 1983 is 
gepubliceerd, zullen worden betrokken 
bij de op te stellen adviesaanvrage 
terzake van de al bij de nota Herover-
weging Collectieve Uitgaven voorge-
nomen totale herstructurering van de 
AWW. Aan die adviesaanvrage aan de 
SER en de Emancipatieraad wordt 
met de nodige voortvarendheid 
gewerkt. 

In de loop van 1984 zal deze 
adviesaanvrage, zoals al meermalen 
is toegezegd, uit dienen te gaan. Bij 
de totale herstructurering van de 
AWW is de gelijke behandeling van 
mannen en vrouwen uitgangspunt. 

Voor het overige zij nogmaals 
verwezen naar de desbetreffende 
passage in het antwoord op vraag 
105. 

Vraag van mevrouw Groenman (D'66) 
over de sollicitatieplicht deeltijdwer-
kers. 

Mevrouw Groenman stelt dat 
degenen die na een deeltijdbaan een 
WW- of WWV-uitkering ontvangen 
niet verplicht mogen worden te 
solliciteren naar een volle-tijd baan. 
Naar aanleiding hiervan merk ik op 
dat het beleid, zoals dat door de 
GAB's en de bedrijfsverenigingen en 
gemeenten terzake wordt gevoerd, 
het volgende inhoudt. 

Indien ten aanzien van een part-timer 
blijkt, dat sprake is van een zg. 
gangbaar arbeidspatroon, zal hij/zij 
zich voor onbepaalde tijd als part-timer 
voor een dergelijk patroon beschikbaar 
mogen stellen zonder consequenties 
voor het recht op uitkering. Van een 
ganbbaar arbeidspatroon is sprake bij 
werken op minimaal twee hele of vier 
halve dagen per week en bij een 
geringe arbeidsduur mits de omvang 
en de uren waarop gewerkt wordt in 
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de betreffende bedrijfstak gebruikelijk 
zijn. 

In bijzondere omstandigheden, bij 
voorbeeld bij zorg voor jonge kinderen, 
geldt dit ook voor degene die niet in 
een gangbaar arbeidspatroon werkt. 

De overige part-timers die niet in 
een gangbaar arbeidspatroon werken 
wordt daarnaast een redelijke termijn 
gegund om eerst part-time werk te 
vinden. Daarna dienen zij zich wel 
volledig beschikbaar te stellen. 

Naar mijn oordeel wordt hiermee in 
de huidige situatie op redelijke wijze 
voldoende ruimte geboden aan 
part-timers. 

Vraag van de heer Linschoten (VVD) 
over gelijke behandeling in de AOW. 

De heer Linschoten vraagt welke 
mogelijkheden de bewindslieden zien 
om tegen de gegeven financiële 
achtergrond de gelijke behandeling in 
de AOW voor genoemde datum te 
realiseren. (Kunnen bewindslieden 
aangeven wat de kosten zullen zijn 
van gelijke behandeling in de AOW?). 

Antwoord 
Het is het stellige voornemen van 

het Kabinet op de bij de Derde 
E.G.-richtlijn inzake gelijke behande-
ling van mannen en vrouwen gestelde 
termijn te voldoen aan de verplichting 
daaruit. De financiële consequenties 
daarvan zijnafhankelijk van de 
uiteindelijke invulling van de AOW-wij-
ziging. Binnenkort kunnen hierover 
nadere beslissingen worden genomen 
wanneer SER en Emancipatieraad hun 
adviezen in februari uitbrengen. 

In de adviesaanvrage aan de SER 
van 17 juni 1981 is op basis van het 
toen aanwezige cijfermateriaal voor 
de variant die de Kabinetsvoorkeur 
heeft (III B: ongehuwden 70%, 
gehuwden 50% maximaal 50% 
inkomensafhankelijke toeslag) 
vermeldt, dat de netto meerkosten 
zeker niet hoger zullen zijn dan f200 
min. per jaar. Daartegenover staat een 
hogere premie-opbrengst. 

Hiervoor is in genoemde adviesaan-
vraag in één van genoemde voorbeeld-
mogelijkheden voor de verzelfstandi-
ging van de premieheffing, een 
bedrag geraamd van globaal f600 
min., bij de in 1981 geldende premie-
inkomensgrens en het voor dat jaar 
bestaande premiepercentage. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) over 
oudere ongehuwde werkenden 
(staatssecretaris De Graaf). 

Het zal de heer Weijers bekend zijn, 
dat ik nog op een advies van de SVr 
wacht over deze problematiek. 

Ik taxeer dat het nog wel enige 
maanden duurt voordat het advies 
wordt uitgebracht. Alsdan kan ter zake 
een definitieve beslissing worden 
genomen. 

Vraag van de heer Leerling (RPF) over 
ouderen in AAW/WAO (staatssecreta-
ris De Graaf). 

De heer Leerling heeft gevraagd, of 
er bij de bewindslieden gedachten 
leven om het aantal ouderen, dat 
gebruik maakt van de AAW/WAO, 
terug te dringen. 

Uit de statistieken blijkt, dat het 
aantal ouderen op het totaal aantal 
personen met een AAW en/of WAO-
uitkering inderdaad een belangrijke 
plaats inneemt. 

Er bestaan geen voornemens om 
door middel van specifieke, op deze 
groep gerichte maatregelen, dit aantal 
terug te dringen. Wel wil ik opmerken 
dat, zoals in de notitie over de 
herziening van het stelsel van sociale 
zekerheid is meegedeeld, het Kabinet 
voornemens is om de zgn. verdiscon-
teringsmogeli jkheid uit de AAW en 
WAO te schrappen en uit dien hoofde 
tevens het arbeidsongeschiktheidscri-
terium in die wetten nader te bezien. 

Een dergelijke maatregel die een 
meer algemeen karakter heeft, zal 
ertoe leiden, dat het totaal aan 
uitgaven in het kader van de AAW/ 
WAO zal afnemen. 

Vraag van de heer Weijers (CDA) over 
loonbetaling bij faill issement (staasse-
cretaris De Graaf). 

De heer Weijers verzoekt (eventueel 
schriftelijk) eens iets uitvoeriger in te 
gaan op de situatie rond de individuele 
werknemer die een arbeidsconflict 
heeft vlak voor zijn werkgever failliet 
gaat. 

Ik neem aan dat de heer Weijers 
ervan uitgaat dat bedoelde werknemer 
door zijn werkgever vlak voor het 
faillissement wordt ontslagen. 

Deze vraag verwijst naar hoofdstuk 
lila van de Werkloosheidswet, meer 
specifiek naar artikel 42a WW. 

Ik wil daarop het volgende toelich-
ten. 

De Centrale Raad van Beroep heeft 
herhaalde malen uitspraak gedaan in 
gedingen, waarbij artikel 42a WW een 
belangrijke rol speelde. (Bijv. CRvB 
25.1.72, Rspr.SV 1972 nrs. 134 en 135 
en 18.7.72 Rspr. SV 1973 nr. 35). De 
CRvB stelt in deze uitspraken dat 
'tekst en geschiedenis van art. 42a, lid 
1, voldoende steun bieden aan de 

opvatting dat toepassing daarvan in 
geval van faillissement als regel 
beperkt dient te blijven tot situaties 
waarin de faillietverklaring aan het 
einde van de dienstbetrekking 
voorafging. Een redelijke uitleg leidt 
er evenwel toe deze regel uitzondering 
te doen lijden in gevallen, welke, 
hoewel aan de dienstbetrekking 
eerder een einde kwam, gezien de 
strekking der bepaling voor de 
toepassing daarvan met juistbedoelde 
situaties moeten worden gelijkge-
steld.' 

Dergelijke uitzonderingen kunnen 
zich voordoen wanneer de verwikke-
lingen die tot betrokkene's onti jdige 
ontslag hebben geleid, deel uitmaken 
van hetzelfde complex van gebeurte-
nissen, dat tot het faill issement 
leidde. Het door de heer Weijers 
genoemde advies van de SVR uit 1977 
zal in het kader van de advisering 
door de SER in de problematiek rond 
artikel 1639 aa e.v. WW kunnen 
worden meegenomen. 

Vraag van de heer Leerling (RPF) over 
de W.W.-uitkering part-timers (staats-
secretaris De Graaf). 

De heer Leerling vraagt zich naar 
aanleiding van het SER-advies 
'omzetting voltijd-functies in deelti jd-
functies' af, op welke wijze reeds 
genoten uitkeringsdagen voor de WW 
worden verrekend, indien iemand 
binnen een jaar na de overgang van 
full-time naar part-time arbeid geheel 
werkloos wordt. De SER stelt zich ter 
zake op het standpunt, dat indien er 
binnen het uitkeringsjaar (dat aanvangt 
op de eerste dag waarop WW-uitkering 
wordt ontvangen) na de overgang van 
full-t ime naar part-time arbeid sprake 
is van volledige werkloosheid, er 
recht op een volledige WW-uitkering 
dient te bestaan gedurende 130 
dagen, verminderd met het aantal 
herleide uitkeringsdagen, die reeds 
zijn genoten op grond van de overgang 
van volti jd naar deeltijd. 

Wat het zogenaamde 'overlopen' 
betreft, merk ik op, dat dit volgens het 
advies van de SER nog in bijzondere 
gevallen tot de mogelijkheden 
behoort net als dit ten aanzien van 
full-timers het geval kan zijn. De 
normale WW-systematiek zou van 
toepassing blijven. 

Overigens teken ik hierbij nog aan, 
dat ik mijn standpunt over het door de 
SER uitgebracht advies nog niet 
definitief heb bepaald. 
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Vraag van de heer Leerling (RPF) over 
misbruik en oneigenlijk gebruik 
sociale zekerheid (staatssecretaris De 
Graaf). 

Naar aanleiding van de opmerkingen 
van de heer Leerling over misbruik en 
oneigenlijk gebruik van de sociale 
zekerheid kan ik mededelen dat de 
volgende maatregelen in voorberei-
ding zijn. 

Van het bij de Kamer aanhangige 
wetsontwerp bestuurdersaansprake-
lijkheid zal de nota naar aanleiding 
van het eindverslag zeer binnenkort 
worden uitgebracht. 

Omtrent de wijziging van artikel 10 
Coördinatiewet (waarvan de voorbe-
reiding in de werkzaamheden van de 
commissie-Geelhoed is betrokken) 
vindt interdepartementaal overleg 
plaats. Aangezien de SVR hierover 
reeds geadviseerd heeft, zal het 
wetsontwerp spoedig bij de Kamer 
worden ingediend. Wat betreft de 
wetsontwerpen waar nog advies over 
gevraagd moet worden, kan gezegd 
worden dat de voorbereiding van 
deze adviesaanvragen vanwege de 
complexiteit van de materie, enige 
vertraging heeft opgelopen. 

Binnenkort zal de adviesaanvraag 
betreffende wijziging van de geheirtv 
houdingsbepalingen aan de SVR 
verstuurd worden. 

Verwacht wordt dat het wetsontwerp 
voor aansprakelijkstelling van werkne-
mers voor het werknemersdeel van 
niet betaalde premies, in geval men 
werkzaam is bij een malafide werkge-
ver, binnen niet al te lange tijd ter 
advisering aan de SVR zal worden 
toegezonden. 

Naast uitbreiding van de wettelijke 
mogelijkheden tot bestrijding van 
misbruik en fraude, dient ook de 
feitelijke bestrijding daarvan niet 
verwaarloosd te worden. Ik ben het 
met de heer Leerling eens dat hierdoor 
de kosten van de sociale zekerheid 
beperkt zouden kunnen worden. 
Sociale rechercheurs kunnen hierbij 
een nuttige taak verrichten. Ik wil 
echter wel duidelijk voorop stellen dat 
de gemeenten zelfstandig beslissen 
hoe zij de controle van de regelingen 
waarvan zij met de uitvoering zijn 
belast, inrichten en of zij in dat kader 
al dan niet sociale rechercheurs 
aanstellen. 

Overigens ben ik van oordeel, dat 
bestrijding van misbruik hoge prioriteit 
dient te hebben. Misbruik werpt 
immers een smet op al degenen die 
noodgedwongen op de sociale 
zekerheid aangewezen zijn en legt 
bovendien een extra beslag op de 
toch al krappe fondsen. Een krachtige 
bestrijding hiervan heeft dan ook mijn 
steun. 

Vragen van de heren Nijhuis (VVD) en 
Willems (PSP) over de eigen bijdrage 
AAW- en ABW-voorzieningen en 
telefoon (staatssecretaris De Graaf). 

De heren Nijhuis en Willems vragen 
om mijn reactie op de negatieve 
advisering vanuit de SER en SVR over 
de invoering van een eigen generieke 
bijdrage van f 162 voor AAW-voorzie-
ningen en vraagt of het gerechtvaar-
digd is dat de telefoonkostenvoorzie-
ning ook voor visueel gehandicapten 
wordt afgeschaft. 

Eerst recent is door de SVR mij zeer 
uitvoerig advies uitgebracht. Ook 
heeft het College ABW inmiddels 
geadviseerd over de overeenkomstige 
maatregelen in de ABW. De SER zal 
echter nog adviseren over de sociaal-
politieke aspecten. Derhalve zal ik pas, 
nadat laastgenoemd advies is uitge-
bracht, mijn standpunt bepalen. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over het wetsvoorstel Wijziging 
verhaalsrecht in de A.B.W. (staatsse-
cretaris De Graaf). 

Antwoord 
In de UCV van 9 november jl. heb ik 

aangegeven dat er nog enige knelpun-
ten waren. Hierover heb ik overleg 
gevoerd met de minister van Justitie. 
De voorbereiding is nu zover gevor-
derd, dat de conclusies uit dit overleg 
worden uitgewerkt. Ik verwacht dat 
binnenkort een wetsontwerp bij het 
parlement kan worden ingediend. 

Vraag van de heer Nijhuis (VVD) over 
de Stichting Inzet (staatssecretaris De 
Graaf). 

Bij de indiening van de motie van 
mevrouw Rempt c.s. over de Stichting 
Inzet heb ik uitvoerig uiteengezet 
waarom aan de Stichting Inzet geen 
verdere subsidie kon worden verleend 
na de experimentele periode. Daarbij 
heb ik er op gewezen dat Inzet andere 
bronnen van financiering diende te 
vinden. 

In de afgelopen tijd zijn er nog 2 
problemen gerezen met betrekking tot 
de Stichting Inzet. Allereerst bleek, dat 
de Stichting over de jaren 1981 en 
1982 teveel subsidie heeft ontvangen 
(tussen de twintig- en dertigduizend 
gulden). Ik ben bereid - en heb dat al 
naar de Stichting Inzet toe laten 
blijken - te overwegen of dit teveel 
aan subsidie kan worden aangewend 
om aan de financiële problemen van 
Inzet voor 1983 tegemoet te komen. 

Recentelijk is voorts nog gebleken, 
dat er ter zake van de financiering van 
de activiteiten van de Stichting Inzet 
in het kader van artikel 36 WWV 
problemen zijn in de gemeente 
Utrecht. Binnenkort vinden daarover 
ambtelijk nog beperkingen plaats. 

Ik hoop, dat binnenkort ook dat 
probleem is opgelost. Dezerzijds is 
dan alles gedaan wat mogelijk is. 

Vraag van de heer Poppe (PvdA) over 
de BKR (staatssecretaris De Graaf). 

De heer Poppe wil inzicht in de 
wijze van uitvoering van de evaluatie 
van de BKR-maatregelen. 

Binnenkort zal een opzet voor een 
evaluatie aan de centrale commissie 
complementaire arbeidsvoorziening 
beeldende kunstenaars worden 
voorgelegd. Deze opzet zal ik ter 
kennis van de Kamer brengen. 

Vraag van de heer Poppe (PvdA) over 
eigen kinderen als alfa-hulp (staatsse-
cretaris De Graaf). 

De heer Poppe heeft de vraag 
gesteld hoe het staat met het overleg 
over de vraag hoe kinderen in het 
eigen gezin zouden kunnen functione-
ren als alfa-hulp in die gevallen 
waarin in dat gezin volgens indicatie-
stelling door een erkende instelling 
gezinshulp nodig is. 

Deze kwestie, die aan de orde 
gekomen is bij de behandeling van 
het wetsontwerp tot beperking van 
het recht op kinderbijslag voor 
huishoudkinderen, heb ik onder de 
aandacht gebracht van mijn collega 
van WVC. Deze heeft mij laten weten 
dat er geen voorschrift bestaat dat het 
inzetten van een (uitwonend of 
inwonend) kind bij ouders onmogelijk 
maakt. Aan het inzetten in eigen gezin 
zitten echter nogal wat haken en 
ogen. Het gaat hierbij om zaken als 
effectiviteit van de hulpverlening en 
de geringe mate van controleerbaar-
heid. In verband hiermee wordt op dit 
terrein dan ook geen stimulerend 
beleid gevoerd. 

Vraag van de heer Poppe (PvdA) over 
het intern sociaal beleid. 

Het Activiteitenprogramma Intern 
sociaal beleid is een exercitie om 
planning en interne bestuurbaarheid 
beter te kunnen beheersen. Daarnaast 
wordt bij Binnenlandse Zaken in dit 
verband een aanzet gegeven voor het 
overheidspersoneelsbeleid in het 
algemeen. Een discussie hierover kan 
dan ook het beste in dat kader 
plaatsvinden. 
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Noot 3 (zie blz. 2507) 

De vragen van het lid Janmaat 
luiden: 

1 
Is het de minister bekend, dat in het 

huis van bewaring te Leeuwarden een 
agressieve heroïnehandel wordt 
gevoerd? 

Heeft ook de minister een noodkreet 
bereikt van een aldaar gedetineerde, 
die op zijn weigering heroïne te 
gebruiken, tijdens een gesprek daarna 
in de eerste week van dit jaar met de 
adjunct-directeur van deze te horen 
kreeg, dat hij de heroïne moest 
aannemen of anders vri jwil l ige 
eenzame opsluiting kon krijgen? 

Bedoelt de minister met de vanwege 
zijn ministerie voorgestelde 'drugsvrije 
ruimten' in penitentiaire inrichtingen 
inderdaad zogeheten vrijwill ige 
eenzame opsluiting van niet-verslaaf-
den? 

Zo neen, is de minister bereid 
maatregelen te treffen tegen de 
drugshandel in het huis van bewaring 
te Leeuwarden? 

Is de minister bereid een onderzoek 
te gelasten naar het beleid en de 
uitlatingen van bedoelde adjunct-di-
recteur? 

Is de minister bereid terstond 
maatregelen te treffen ter bescherming 
van vermelde gedetineerde tegen 
mogelijke maatregelen vanwege de 
directie van het huis van bewaring 
dan wel de agressieve handelaren in 
verdovende middelen? 

Noot 4 (zie blz. 2508) 

De vragen van het lid Gualtherie van 
Weezel luiden: 

1 
Deelt de minister de zeer kritische 

visie van de Nederlandse permanente 
vertegenwoordiger bij de UNISCO, op 
de huidige gang van zaken binnen 
deze organisatie, die als bureaucra-
tisch en chronisch ziek wordt omschre-
ven'? 

Deelt de minister de mening, dat 
nog los van bureaucratie en veelal 
gebrek aan persoonlijke inzet van 
sommige functionarissen de slag-
kracht van deze organisatie steeds 
meer ondermijnd dreigt te worden 
door het polariserende optreden van 
een klein aantal radicale Derde-Wereld-
landen en de Sovjet-Unie? 

Is het waar dat juist door het 
persoonlijke en sterk ideologische 
optreden van de huidige secretaris-ge-
neraal der UNESCO deze polarisatie 
met name op het gebied van de 
massacommunicatie steeds meer 
aangewakkerd wordt? 

Bestaat de mogelijkheid, het 
functioneren van de secretaris-gene-

raal aan de orde te stellen binnen 
UNESCO ten einde duidelijk te maken, 
dat mede hierdoor grote financiële 
consequenties dreigen te ontstaan nu 
de Verenigde Staten besloten hebben 
als grootste contribuant begin 1985 
deze organisatie te verlaten? 

Ziet de minister kans, deze zaak 
binnen de tien EG-landen aan de orde 
te stellen ten einde met een gemeen-
schappelijk standpunt te kunnen 
komen? 

Wil de minister deze Kamer op de 
hoogte houden van de verdere 
ontwikkelingen binnen UNESCO en in 
het bijzonder de financiële aspecten 
van een en ander? 

Zie NRC/Hlb. van 24 december jl. 

Noot 5 (zie blz. 2575) 

Bijvoegsel 

Schriftelijke antwoorden van de minister van Onderwijs 
en Wetenschappen op vragen, gesteld in de eerste 
termijn van de behandeling in de Tweede Kamer van 
hoofdstuk VIII (Onderwijs en Wetenschappen) van de 
rijksbegroting voor 1984 (18100-VIII) 

Vraag van de heer Ernsting (CPN) 
over evaluatie bezuinigingsmaatrege-
len. 

Over de gevolgen van verschillende 
in 1983 getroffen bezuinigingsmaatre-
gelen treft men voorlopige gegevens 
aan in het Tussenrapport Evaluatie 
Bezuinigingen O. en W."begroting 
1983, dat onlangs aan de Tweede 
Kamer is gezonden. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
het tussenrapport Evaluatie Bezuini-
gingen. 

1. Het tussenrapport is opgesteld 
naar aanleiding van vragen van de 
Eerste en Tweede Kamer naar de 
feitelijke gevolgen van de bezuini-
gingsmaatregelen uit de Begroting 
1983. 

De vragen en opmerkingen van het 
Parlement zijn door mij zorgvuldig 
bestudeerd en weergegeven in 
hoofdstuk 1 van het Tussenrapport. 

Al deze vragen hebben betrekking 
op kwantitatieve gegevens. 

2. Mijn reactie op de resultaten uit 
het rapport is vervat in de in hoofdstuk 
4 geformuleerde conclusies. 

Vraag van de heer Mik (D'66) over 
horizontale begrotingsconstructies. 

De heer Mik heeft terecht opgemerkt, 
dat het hier om een zaak gaat, die 
interdepartementale behandeling 
vereist. In het 7e rapport van de 
Studiegroep Begrotingsruimte zijn 
over dit punt aanbevelingen gedaan. 

Op blz. 25 van de Miljoenennota 
1984 is meegedeeld, dat het kabinet 
voornemens is om het parlement op 
de hoogte te houden van de vorderin-
gen met betrekking tot besluitvorming 
over de aanbevelingen. 

Uit het antwoord op vraag 114 (stuk 
nr. 23) is duidelijk, dat het aandeel 
van O. en W. in de ombuigingen van 
1984 tot 1988 afloopt van 25% tot 
20,1%. Dat moet op zichzelf als een 
gunstige ontwikkeling worden gezien. 

De constatering van de geachte 
afgevaardigde, dat de voorgenomen 
bezuinigingen van O. en W. en het 
Gemeente- en Provinciefonds samen 
Va van het totaal aan bezuinigingen in 
1988 vormt mag juist zijn, maar de 
suggestie, dat zulks ten laste van de 
onderwijsuitgaven zou moeten komen 
is niet terecht. 
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In de Miljoenennota 1984 is op 
bladzijde 67 namelijk toegelicht, dat 
de ombuiging van ruim 1 miljard op 
het genoemde fonds de gemeenten 
en provincies veelal voor moeilijke 
keuzen zal plaatsen. Daarmee is onder 
meer recht gedaan aan het beginsel 
van de gemeentelijke verantwoorde-
lijkheid voor de uitvoering van de 
onderwijswetgeving in die zin, dat op 
dat bestuursniveau beslist dient te 
worden ten laste van welke gemeen-
schapsvoorzieningen deze korting in 
het budget wordt verwerkt. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
de onderwijsemancipatienota en de 
follow-up emancipatieprojecten. 

Na ontvangst van de adviezen zal 
de definitieve nota in het voorjaar aan 
de Kamer worden aangeboden. 

De resultaten van aflopende 
emancipatieprojecten worden -afhan-
kelijk van de onderwijsvorm - ver-
spreid via het informatiepunt basison-
derwijs, de op te richten materialen-
bank emancipatie, of via specifieke 
overdrachtsactiviteiten, zoals bij 
voorbeeld de projecten keuzevrijhe-
den. Verschillende projecten worden 
- zij het in een gewijzigde opzet -
gecontinueerd. Verwezen kan worden 
naar de projecten keuzevrijheden en 
de projecten werkende meisjes in het 
leerlingwezen. 

Vraag van de heer Van Ooijen (PvdA) 
over het emancipatiebeleid. 

Voor 1984 is voor emancipatiebeleid 
± f 11 miljoen uitgetrokken. Hiervan is 
f5,4 min. structureel. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
culturele minderheden. 

Beslissingen over de wijze waarop 
de tekorten zullen worden opgelost 
dienen in het kader van de voorberei-
ding van de begroting 1985 te worden 
genomen. Met de coördinerend 
bewindsman en de minister van 
financiën is overeengekomen deze 
problematiek in dat kader nader te 
bespreken. 

Vraag van de heer Hermes (CDA) over 
innovatie na 1985. 

De nota 'Evaluatie projecten- en 
activiteitenbeleid' die ik in november 
1982 uitgebracht heb, en de conferen-
tie met de koepelorganisaties in juni 
1983 hebben duidelijk gemaakt dat 
overeenkomstig de bedoelingen in de 
WBO, binnen de scholen veel werk zal 

worden verzet, om het nieuwe 
basisonderwijs gestalte te geven. Het 
is een taak van de rijksoverheid om 
stimulerend en voorwaardenschep-
pend beleid op dit punt te voeren. Op 
dit moment bereidt de ARBO een 
advies voor over onder meer deze 
problematiek. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
vertraging verruiming faciliteiten. 

- Uitbreiding van faciliteiten heeft 
op zich geen relatie met de spreiding 
van buitenlandse leerlingen over de 
scholen. 

De faciliteiten worden los van de 
organisatie van het onderwijs ver-
strekt. Verhoging van de faciliteiten is 
derhalve geen oplossing voor de 
spreidingsproblematiek. Veelal 
hebben scholen voldoende faciliteiten 
maar onvoldoende aangepaste 
leermiddelen. 

- Faciliteiten voor onder meer 
culturele minderheden worden op 
basis van de regelingen van de 
formatie-circulaire 1982/83 toegekend. 
In deze circulaire istevens aangegeven 
dat vanwege budgettaire problemen 
de ingangsdatum van de feitelijke 
benoeming op grond van de facilitei-
tenregeling verschoven wordt met 
een periode van maximaal twee 
maanden. Deze opschuiving wordt 
overigens niet toegepast als het gaat 
om de continuering van een dienst-
verband van een onderwijsgevende. 

Vraag van de heer Wagenaar (RPF) 
over overblijfmogelijkheden. 

De wettelijke regeling voor het 
overblijven tussen de middag voorziet 
erin dat er een overblijfgelegenheid 
op de school is als de betrokken 
ouders dat wensen. 

Ik vind het juist dat deze wens van 
de ouders, die uit verschillende 
motieven kan zijn ingegeven, op dit 
ogenblik niet meer genegeerd kan 
worden. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over het uitstroomprofiel. 

De essentie van het basisonderwijs 
is, dat de inhoud (onderwijs- en 
vormingsaanbod) ervan niet centraal 
vastgelegd wordt, maar dat elke 
school dat zelf bepaalt en verantwoordt 
in een schoolwerkplan. 

Ook voor de eindtermen geldt dat 
deze door de school zelf worden 
uitgewerkt en verantwoordt in het 
schoolwerkplan. Hierop wordt nader 
ingegaan in de komende beleidsnotitie 
bij het ARBO-advies. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over het werkgelegenheidsplan WBO. 

Het doel dat de heer Franssen voor 
ogen staat onderschrijf ik, namelijk 
bestrijding van de werkloosheid en 
een goede voorbereiding op de WBO. 
Daarop is mijn beleid ook gericht. 
Echter, binnen de gegeven mogelijk-
heden. Daarop gelet merk ik het 
volgende op. 

Het idee van de heer Franssen vergt 
dat voor één jaar de toelatingsvrijheid 
voor de PABO's, het aanbodkarakter 
van de nascholing en de bestaande 
systematiek van formatietoekenning 
en financiering van personeels- en 
uitkeringskosten terzijde wordt 
gesteld. Dat is niet uitvoerbaar. Ik heb 
daarvoor niet de mogelijkheden en 
het is principieel ongewenst 

Vraag van de heer Hermes (CDA) over 
het rapport over de Pedologische 
Instituten. 

Zoals bij de eerdere schriftelijke 
beantwoording al is aangegeven, 
vindt het onderzoek dat is aangekon-
digd plaats in het kader van het 
voorbereiden van een toekomstge-
richt, interdepartementaal beleids-
standpunt over de positie van de 
Pedologische Instituten in het alge-
meen en hun relaties binnen het veld 
van de hulpverlening in het bijzonder. 
Het oorspronkelijk ingestelde onder-
zoek naar de positie van de Pedologi-
sche Instituten wordt daarbij als 
uitgangspunt gehanteerd. Het ligt dan 
ook niet in mijn voornemen opnieuw 
dergelijke gegevens te verzamelen. 

Wel is het nodig gebleken als 
voorbereiding op de genoemde 
standpuntbepaling een nadere 
inventarisatie van gegevens en 
standpunten te doen plaatsvinden, 
juist op het terrein van de relaties van 
Pedologische Instituten met het veld 
van de hulpverlening dat, zoals u 
bekend is, sterk in beweging is. Op 
deze laatst genoemde inventarisatie 
wordt gedoeld bij de passage: 'Verder 
zal meer onderzoek worden verricht 
naar de positie van de Pedologische 
Instituten'. 

Vraag van de heer Hermes (CDA) over 
vervanging wegens ziekte voor N.O.P. 
bij de b.l.o.-scholen, 

In de circulaire met betrekking tot 
de uitkeringen buitengewoon onder-
wijs 1984 is over de vervanging bij 
afwezigheid van het niet-onderwijzend 
personeel een aangepaste regeling 
opgenomen. Indien per categorie van 
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niet-onderwijzend personeel tegelij-
kertijd verscheidene personen afwezig 
zijn, worden de kosten van vervanging 
gedurende de eerste 14 dagen 
vergoed vanaf de tweede afwezige 
functionaris. 

Voor toepassing van deze regeling 
behoeft geen enkele formele procedu-
re te worden doorlopen. Indien op 
een school bovengenoemde situatie 
zich voordoet, kan voor de tweede en 
volgende functionaris onmiddell i jk 
een vervanger worden aangesteld. 

Ik erken dat ondanks deze verbete-
ring in bepaalde gevallen toch nog 
problemen kunnen ontstaan, bij 
voorbeeld in die situaties waarin 
slechts 1 klasse-assistent op de school 
is aangesteld en deze door ziekte of 
anderszins afwezig is. 

Ik ga er echter vanuit dat deze 
problemen binnen het schoolteam 
kunnen worden opgevangen, zeker 
daar het hier een tijdelijke situatie 
betreft. 

Het ook op dit punt aanbrengen van 
verbeteringen in de regeling zal tot 
aanzienlijke financiële consequenties 
leiden, te meer daar deze problemen 
zich binnen de BUO-scholen bij tal 
van andere categorieën personeel 
eveneens kunnen voordoen, waarvoor 
in feite dezelfde argumenten gelden. 
De in 1982 aangebrachte en aanvaarde 
ombuiging met betrekking tot dit 
onderdeel, te weten f3,5 min., zou 
hiermee voor een groot deel teniet 
worden gedaan. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over uitstoot uit het reguliere onder-
wijs. 

1. De relatieve deelname aan het 
BUO neemt inderdaad nog steeds toe. 

Uitgedrukt in % van de 6 t/m 12 
jarigen: 

Bron: CBS 1978 1979 1980 1981 1982 1983* 

3,80% 3,84% 3,88% 3,98% 4,16% 4,4% 

2. De absolute deelname aan het 
elementair BUO neemt enigszins af 

(ten gevolge van afname generatie-
omvang/geboortedaling). 

het aantal leerlingen in elementair BUO bedroeg: 

Bron: CBS 1978 1979 1980 1981 1982 1983 

71483 72 312 72 381 73 260 72 962 7 1 7 3 0 

3. Deze gegevens geven mij 
aanleiding met kracht te streven naar 
verbreding van de zorg in het basis-
onderwijs. In het komende voorjaar 
zal ik een beleidsnota terzake uitbren-
gen. Zorgverbreding is een proces 
van jaren waarvoor toegesneden 
maatregelen nodig zijn zowel om 
onderwijsgevenden verder voor te 
bereiden op deze taak als om hulpmid-
delen te ontwikkelen en te produceren. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over het knelpuntenbeleid VO (perio-
dieke evaluatie en verslaglegging). 

De inspectie heeft uit hoofde van 
haar taak te zorgen voor een goede 
evaluatie van het onderwijs. 

Een aantal knelpunten binnen het 
V.O. wordt regelmatig geëvalueerd en 
hierover vindt rapportage plaats. Het 
is mede de bedoeling van deze 
adviezen en rapporten gebruikte 
maken bij het oplossen van een aantal 

knelpunten. Uiteraard zal door de 
inspectie in de praktijk gekeken 
worden of de voorgestelde oplossin-
gen tot de gewenste resultaten leiden. 

Indien de rapportage van de 
inspectie van belang kan worden 
geacht voor bepaalde scholen 
(schoolsoorten) zal ik zeker bevorderen 
dat deze beschikbaar wordt gesteld. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over godsdienstonderwijs in 
hoogste leerjaren v.w.o., h.a.v.o. en 
m.b.o. 

De heer Van der Vlies die opmerkte 
dat hij weinig moeite heeft met 
beperking van onderwijs in niet-exa-
men vakken in het examenjaar, kan ik 
met betrekking tot zijn vraag over 
godsdienstonderwijs gerust stellen. 
De ruimte voor dat vak zal in de 
lessentabellen en de leraarlessentoe-
deling blijven bestaan. 

Vraag van de heer Ernsting (CPN) 
over terugkeer van gezakte eindexa-
menkandidaten op eigen school. 

In het Tussenrapport evaluatie 
bezuinigingen zijn op de bladzijden 26 
en volgende gegevens gepubliceerd 
over dit onderwerp. Daarnaar kan 
worden verwezen. De conclusie is niet 
ondubbelzinnig. In de a.v.o.-sector is 
een relatieve stijging van niet-terugge-
keerde leerlingen geconstateerd, 
maar dat behoeft geen absolute 
stijging te betekenen. 

In het m.e.a.o. en m.m.o. is een 
tegenovergestelde beweging gecon-
stateerd. Voor de hele m.b.o.-sector is 
deze conclusie niet zo duidelijk te 
trekken. 

Vraag van de heren Van Ooijen 
(PvdA) en Hermes (CDA) over het 
opheffen van kleine scholen. 

Dat het niet de bedoeling is zonder 
meer kleine scholen in plattelandsge-
bieden op te heffen, mag al blijken uit 
het feit dat ik aan de provinciale 
besturen gevraagd heb mij te advise-
ren over gedifferentieerde normen 
voor opheffing in dicht resp. dun 
bevolkte gebieden. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over beperking keuzevrijheid 
examenvakken. 

De suggestie gedaan door mw. 
Andela-Baur, om leerlingen in hun 
eigen belang zekere verplichtingen op 
te leggen bij de keuze van vakkenpak-
ketten, heeft mijn aandacht. 

Binnen enkele maanden zal een 
beleidsnotitie worden uitgebracht 
naar aanleiding van het 3e advies van 
de ARVO II, over rendementsverbete-
ring in h.a.v.o. en v.w.o. Daarin zal 
ook op deze problematiek worden 
ingegaan. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over de positie l.h.n.o. en doorstro-
ming van m.d.g.o. 

Niet te ontkennen valt dat de 
relatie l.h.n.o.-arbeidsmarkt kan 
worden verbeterd. Daartoe zijn in 
1981 afstudeerrichtingen ingevoerd. 
Om te komen tot een vernieuwde 
invulling van de op het beroep 
gerichte vakken zijn werkgroepen 
ingesteld. 

In december is het RION met een 
onderzoek begonnen naar de perspec-
tieven van l.h.n.o.-ers op de arbeids-
markt. De uitkomsten van het onder-
zoek zullen worden betrokken bij de 
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werkzaamheden van genoemde 
werkgroepen. 

Aan de ARVO-II is advies gevraagd 
over het verruimen van mogelijkheden 
in het k.m.b.o. door het toevoegen 
van soorten korte beroepsopleidingen. 

Voor het m.d.g.o. zijn de toelaatbaar-
heidsvoorwaarden voor 1984/1985 en 
volgende jaren opgenomen in de 
concept-AM VB-m.d.g.o. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over het verlenen van ontheffing 
van vastgestelde toelatingsvoorwaar-
den, dan wel examenvoorwaarden 

In diverse examenbesluiten is de 
mogelijkheid opgenomen om voor 
leerlingen die grotendeels buiten 
Nederland onderwijs hebben ontvan-
gen, af te wijken van de voorschriften 
over het vak Nederlandse taal. 

Wanneer leerlingen voor wie 
Nederlandse taal niet de moedertaal 
is, gemotiveerd zijn voor het volgen 
van een m.b.o.-opleiding en overigens 
aan de toelatingsvoorwaarden 
voldoen, behoeft het ontbreken van 
Nederlandse taal volgens C-program-
ma geen beletsel te zijn om toegelaten 
te worden tot het m.b.o. In die 
gevallen kan de opnemende m.b.o.-
school aan de inspectie voor de 
desbetreffende leerling ontheffing 
vragen van de Nederlandse taal 
volgens C-programma. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) over 
m.b.o.-V 

Een regeling over de m.b.o.-V 
kwestie dient tot stand te komen in 
overleg met de staatssecretaris van 
welzijn, volksgezondheid en cultuur. 
Een beslissing kan pas genomen 
worden na ontvangst van het advies 
van de begeleidingscommissie 
m.b.o.-V over het concept onderwijs-
leerplan van de Stuurgroep herstruc-
turering m.h.n.o./m.s.p.o. 

Dit advies wordt medio april 
verwacht. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over Spaans in het v.o. 

Van terugdraaien van in gang 
gezette ontwikkelingen met betrekking 
tot Spaans in m.a.v.o., h.a.v.o. en 
v.w.o. is geen sprake. Een wijziging 
van de Eindexamenbesluiten dagscho-
len en avondscholen v.w.o.-h.a.vo.-
m.a.v.o. waarbij Spaans als eindexa-
menvak bij de m.a.v.o.-examens 
mogelijk wordt is thans bij de Raad 
van State. Een soortgelijke wijziging 
voor het h.a.vo. en het v.w.o. is bijna 

klaar. Deze zal binnenkort om advies 
naar de Onderwijsraad en de onder-
wijsorganisaties worden gezonden. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over Fries in het v.o. 

De beleidsnotitie naar aanleiding 
van het Eindrapport van de rijksconv 
missie Fries in het voortgezet onder-
wijs zal zeer binnenkort worden 
uitgebracht. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over materiële exploitatiekos-
ten. 

Zoals al eerder in memories bij 
begrotingen aangekondigd ligt het 
inderdaad in de bedoeling een 
Londo-achtige opzet voor het voortge-
zet onderwijs te laten onderzoeken. 
Een voorstudie uitgevoerd door het 
informatiecentrum scholenbouw en 
het bouwcentrum is binnenkort 
gereed. 

Offertes voor de onderdelen van de 
hoofdstudie zullen op korte termijn 
worden gevraagd. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over leraarlessen m.t.o., brief VMTS 
d.d. 18 januari 1984. 

De voorstellen over de zogenaamde 
rekenformules lager- en middelbaar 
beroepsonderwijs zijn thans aanhan-
gig in het georganiseerd overleg. 

Uitgangspunt bij invoering van deze 
rekenformule is het beginsel van 
budgettaire neutraliteit. 

De rekenformule is daarbij een 
noodzakelijk instrument om getroffen 
en voorgestelde bezuinigingsmaatre-
gelen te kunnen realiseren. Met de 
huidige bepalingen is dat niet steeds 
mogelijk, vandaar dat met ingang van 
het cursusjaar 83/84 besloten is de 
feitelijke groepsgrootte 82/83 per 
school te bevriezen, en als uitgangs-
punt te gebruiken voor berekening 
van het aantal leraarlessen. In de 
Eerste Kamer is toegezegd, dat de 
'bevroren groepsgroottes' per 1 
augustus 1984 zullen worden vervan-
gen door een rekenformule. 

Ook voor het m.t.o. geldt in dit 
opzicht de werkelijke groepsgrootte 
82/83 als berekeningsgrondslag. De 
feitelijke groepsgrootte ligt hoger dan 
de zg. minimale groepsgrootte 
volgens de inrichtingsbesluiten. 

De begroting en, vanzelfsprekend, 
de werkelijke uitgaven stoelen op de 
feitelijke en niet op de minimale 
groepsgrootte. Inwilliging van het 
voorstel van de VMTS zou dus tot een 
belangrijke kostenstijging leiden. 

Vooral ook omdat inwilliging van dit 
voorstel voor het m.t.o. een niet af te 
houden precedentwerking heeft voor 
alle overige sectoren in lager- en 
middelbaar beroepsonderwijs, 
waarvoor immers ook een rekenformu-
le gaat gelden. 

Het tweede punt van het VMTS-
voorstel, te weten het vervangen van 
de voorgestelde formule met een 
vloer van 20 eenheden per afdeling 
door een eenvoudiger formule zonder 
vloer, is bespreekbaar. De exacte 
hoogte van de constante factor zal ik 
dan in het Georganiseerd Overleg 
bespreken. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over resultaten open overleg commis-
sie-Wagner. 

Het is niet bekend, welke nota 
herstructurering leerlingwezen de 
heer Franssen bedoelde en wanneer 
die is toegezegd. Wel is door mij 
gevraagd om een advies voor een 
ontwikkelingsplan leerlingwezen/deel-
tijd kort-m.b.o. Dit advies zal binnen-
kort aan mij worden uitgebracht. 
Maar het zal duidelijk zijn dat het 
bovenbedoelde standpunt van de 
regering mede betrekking zal hebben 
op het leerlingwezen. De nota Onder-
wijs-Arbeid zal vóór de zomer verschij-
nen. 

Vraag van de heer Wagenaar (RPF) 
over de opbouw coa's onder gelijktij-
dige opheffing regionale organen 
leerlingwezen. 

Als ik de heer Wagenaar goed heb 
begrepen wil hij de regionale contact-
centra onderwijs-arbeid uitbreiden 
door vrijmaking van de budgettaire 
middelen die beschikbaar zijn voor de 
regionale organen van het leerlingwe-
zen. 

Ik heb daar een aantal kanttekenin-
gen bij: 

1. in de eerste plaats behartigen de 
regionale organen een wettelijke taak 
die niet 'zo maar' kan worden afge-
schaft; 

2. in de tweede plaats dienen de 
coa's primair als samenwerkingsver-
banden waarin niet alleen de regionale 
organen meedoen, maar ook andere 
instanties, zoals regionale CBO-com-
missies, arbeidsbureaus, schooldeca-
nen; 

3. tenslotte zal evaluatie van de 
coa's moeten uitwijzen welke organi-
satievorm het meest geëigend zal zijn. 

Wanneer overigens mocht blijken, 
dat de taakstelling van de regionale 
organen kan worden verbreed, zal ik 
daartoe besluiten. 
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Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over het ontheffingsbeleid 
b.b.o. 

Het ontheffingsbeleid b.b.o. is 
gericht op verbetering van de aan-
sluiting tussen onderwijs en arbeid. 

Een deel van de knelpunten kan 
worden weggenomen door herschik-
king van de cursussen, die leidt tot 
een verantwoorde concentratie. 

Ik ben bereid over dit herschikkings-
plan in overleg te treden met de 
betrokken scholen en landelijke 
organen van het leerlingwezen. 

Vraag van de heer Lankhorst (PPR) 
over schakelprogramma's in het 
deeltijd kort-m.b.o. 

De schakelprogramma's in het 
deeltijd kort-m.b.o. zijn toegankelijk 
voor alle deelnemers, ongeacht de 
leeftijd en dus ook voor volwassenen. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP): Hoe denken de bewindslieden 
over de kritiek van het m.b.o. op het 
kort-m.b.o.? 

Wij zullen deze kritiek ter harte 
nemen. Het is voor ons een van de 
redenen te trachten het m.b.o. nauwer 
bij de projecten te betrekken. 

Opmerking van de heer Franssen 
(VVD): Bedrijfsleven (de metaal 
sector) ziet het kort-m.b.o. niet zitten. 

Het bedrijfsleven in de metaalsector 
heeft kort geleden een akkoord 
gesloten, dat zal leiden tot een 
versterking van het leerlingwezen. 

Ik ga er van uit dat het bedrijfsleven 
in de metaalsector ook ruimte zal 
blijven geven aan het kort-m.b.o. De 
medewerking, die het landelijk 
orgaan, de S.O.M. (Samenwerkende 
opleidingsorganen metaal-en 
elektronische industrie en metaalnij-
verheid), geeft aan het kort-m.b.o. is 
aanzienlijk. Ik zie dat als een steun 
voor dat uitgangspunt. 

Vraag van de leden Andela-Baur 
(CDA) en Wallage (PvdA) over 
toewijzing projecten kort-m.b.o.; hoe 
verloopt de procedure, welke criteria 
evenwichtige spreiding? 

Ik hoop binnenkort een voorstel 
voor een toewijzing van nieuwe 
proefprojecten kort-m.b.o. aan de 
deelplanorganisaties te zenden. 
Daarover zal op 2 februari overleg 
met deze organisaties worden 
gevoerd. Ik zal de Kamer een afschrift 

van mijn voorstel en een verslag van 
het overleg zo snel mogelijk toezenden. 

Kortna2februarizal ikeen beslissing 
over de toewijzing bekend maken en 
aan de Kamer toezenden. 

De nieuwe projecten moeten tijdig 
van hun aanwijzing op de hoogte zijn 
om zich goed op het begin op 1 
augustus a.s. te kunnen voorbereiden. 
Er is daarvoor een uitgebreid program-
ma van overdrachtsactiviteiten 
opgesteld om de nieuwe projecten 
kennis te laten nemen van de tot nu 
toe opgedane ervaringen. 

De criteria, die bij de toewijzing een 
rol spelen zijn te vinden in de circulaire 
van 22 september 1983 en in het zgn. 
vlekkenplan. 

Bij de toewijzing zal ik streven 
naar een evenwichtige spreiding van 
onderwijsvoorzieningen. Ik verwijs 
daarbij naar mijn toezeggingen 
terzake van dit onderwerp in de 
CCOO. 

Ook de aanvragen voor proefprojec-
ten deeltijd kort-m.b.o. worden thans 
bezien. Het tijdstip van toewijzing is 1 
maart. De criteria zijn bekend: 

a) omvorming van vormingsinstitu-
ten en b.b.o.-cursussen; 

b) samenhang met volletijd 
proefprojecten, of een vergevorderde 
samenwerking vormingswerk/b.b.o. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over inventarisatie knelpunten. 

Ik ben bereid in overleg met de 
desbetreffende organisaties de 
knelpunten, verlangens en wensen in 
met name het MTO te inventariseren 
en de financiële consequenties na te 
gaan. Ik stel mij voor de Kamer 
hierover te zijner tijd schriftelijk te 
informeren. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over doventolken. Hoe staat het 
met de voorbereidende activiteiten op 
dit terrein? 

Er is een totaalprogramma in het 
kader van het leerlingwezen voor het 
beroep doventolk in voorbereiding. 

Vraag van de heer Mik (D'66) over 
onderwijs in niet-examenvakken en 
lichamelijke opvoeding. 

Geen enkele school zal gedwongen 
worden geen onderwijs in lichamelijke 
opvoeding in het examenjaar van 
v.w.o. of h.a.v.o. te geven, ledere 
school moet zelf beslissen op welke 
wijze zij de beperking van het aantal 
leraarlessen zal opvangen. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over voorzieningen voor 
gehandicapten. 

Voor volwassenenonderwijs is 
contact opgenomen met de VAN 
(Vereniging van Avondscholen in 
Nederland) en met het NOG (Nationaal 
Orgaan Gehandicapten) om het 
beschikbare bedrag te verdelen. Dit 
overleg is nog gaande. Het idee van 
mevrouw Andela wordt daarbij mee 
in overweging genomen. 

Vraag van de heer Van Ooijen (PvdA) 
over privatisering cursorisch onderne-
mersonderwijs/ lascursussen. 

De heer Van Ooijen heeft gevraagd 
om een goede onderbouwing van het 
voornemen voor privatisering van 
cursorisch ondernemersonderwijs en 
lascursussen alvorens te beslissen. 

Op 17 januari j l. hebben de staats-
secretaris van EZ, de heer Van Zeil en 
staatssecretaris Ginjaar de Kamer 
meegedeeld, dat over het cursorisch 
ondernemersonderwijs in het voorjaar 
1984 nadere informatie aan de Kamer 
zal worden gegeven. In dezelfde 
notitie zal aandacht worden besteed 
aan privatisering van lascursussen. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over toelating dag-avondonder-
wijs. 

Op grond van het inmiddels met de 
VAN en VREDA gevoerde overleg is 
mij gebleken dat de in de memorie 
van toelichting aangegeven beleidsim 
tentie om de toelating van degenen 
die reeds een diploma bezitten van 
een gelijk(waardig) of hoger niveau 
aan bepaalde voorwaarden te binden, 
op de volgende wijze geconcretiseerd 
zou kunnen worden: de bedoelde 
leerlingen van een dag-avondschool 
betalen een toeslag op het normaal 
verschuldigde cursusgeld. Ik ben 
voornemens dit bedrag voor het 
cursusjaar '84-'85 te bepalen op f 10. 

Vraag van de heer Mik (D'66) over 
onbetaald educatief verlof. 

In de Hoofdlijnennotities volwasse-
neneducatie heb ik als projectminister 
voor volwasseneneducatie aandacht 
besteed aan onbetaald educatief 
verlof in het kader van arbeidsduurver-
korting. Deze vorm van verlof is een 
vorm van arbeidsduurverkorting met 
evenredige loonsvermindering. In 
deze Hoofdlijnennotities is gesteld dat 
voor de mogelijkheid van onbetaald 
educatief verlof een wettelijke basis 
noodzakelijk is. 
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De vraag van de heer Mik spitst zich 
toe op de werkgelegenheidssituatie in 
het onderwijs. Ik ben bereid in het 
kader van het overleg over herverde-
ling van arbeid in het onderwijs de 
mogelijkheden van onbetaald educa-
tief verlof te bespreken. Daarna zal 
moeten worden bezien of voor het 
onderwijs al of niet specifieke regelin-
gen op dit terrein dienen te worden 
getroffen. 

Vraag van de heer Lankhorst (PPR) 
over: 

- alfabetisering 
- LBO voor volwassenen. 

Voor de alfabetiseringscursussen 
bestaat inderdaad meer belangstelling 
dan de thans beschikbare middelen 
mogelijk maken te honoreren. Dit is 
een van de redenen dat - zie de 
Hoofdlijnennotitie met betrekking tot 
basiseducatie - in het regeringsbeleid 
de basiseducatie zo'n hoge prioriteit 
heeft gekregen. 

De Rijksregeling voor de basisedu-
catie zal in concept in de loop van dit 
voorjaar worden gepubliceerd. 

Met LBO voor volwassenen is 
eerder aangegeven dat het niet het 
voornemen is LBO voor volwassenen 
te gaan inrichten. Wel zal in de loop 
van dit jaar een beleidsplan beroeps-
gerichte educatie (reeds aangekondigd 
in de Hoofdlijnennotitie) worden 
gepubliceerd, met beleidsvoornemens 
voor beroepsgerichte educatie op de 
diverse niveaus. 

Flexibele en/of kortlopende cursus-
sen verdienen daarbij de voorkeur. 

Vraag van de heer Wagenaar (RPF) 
over beroepsonderwijs voor volwasse-
nen in relatie tot het bedrijfsleven. 

De heer Wagenaar pleit voor een 
consistente verbindingslijn met het 
bedrijfsleven, die nu zo ontbreken in 
de veelheid van ontwikkelingsprojec-
ten. 

In de Hoofdlijnennotities is voor 
1984 een beleidsplan beroepsgerichte 
educatie aangekondigd. Dit beleids-
plan zal op het brede terrein van 
beroepseducatie, met gebruikmaking 
van flexibele, kortlopende cursussen, 
een doelmatig patroon van beroepsge-
richte activiteiten op diverse niveaus 
bieden. 

Met de aanbevelingen van de 
commissie-Wagner zal in dit beleids-
plan rekening worden gehouden, om 
de relevantie van dit beleid voor de 
arbeidsmarkt en het bedrijfsleven 
evenals voor de volwassen deelnemer 
zelf zoveel mogelijk te waarborgen. 

Vraag van mevrouw Den Ouden-Dek-
kers (VVD) over infrastructuur volwas-
senenonderwijs. 

Het avondonderwijs is een belangrijk 
onderdeel van de volwasseneneduca-
tie. De bestaande infrastructuur vormt 
daarvoor een prima basis. 

In de begroting zijn geen beperkin-
gen aangebracht in het aantal leraar-
lessen waardoor extra problemen 
zouden kunnen ontstaan bij het 
vormen van groepen in nevenvestigin-
gen. 

Mocht bij een eventuele daling van 
het aantal leerlingen de fijnmazigheid 
van het net worden aangetast, dan zal 
in elk geval worden gezocht naar 
oplossingen om het onderwijs voor 
de deelnemers bereikbaar te houden. 
In dit verband denk ik ook aan meer 
samenhang tussen het collectieve en 
het particuliere (door de overheid 
erkende) onderwijscircuit. 

Vraag van de heer Van Ooijen (PvdA) 
over eigen bijdrage dag-avondonder-
wijs. 

De studiefinancieringsregeling 
'Tegemoetkoming studiekosten in het 
part-time onderwijs' biedt voor 
degenen die tot de echte minima 
gerekend worden een volledige 
vergoeding van de studiekosten, dus 
inclusief de verhoogde cursusgelden. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over bouwstromen en herschik-
king bestaande schoolgebouwen 

De herschikking, of herverkaveling, 
van bestaande schoolgebouwen die 
mede mogelijk wordt door de te 
verwachten leerlingendalingen, biedt 
de zo dringend gewenste ruimte voor 
het realiseren van huisvesting van 
onderwijsvernieuwingen. 

Daarnaast blijkt de behoefte aan 
nieuwbouw bestaan vanwege 
migratie-effecten, onderwijsherstruc-
turering (bij voorbeeld m.d.g.o.) en 
veroudering van het gebouwenbe-
stand, dat nog steeds voor een 
aanzienlijk deel bestaat uit noodloka-
len. 

De hieruit voortvloeiende nieuw-
bouwbehoefte kan voor een deel 
worden gerealiseerd via de zogenaam-
de bouwstroomprocedure die geken-
merkt wordt door inschakeling van 
gespecialiseerde aannemers, architec-
ten en adviseurs. Hierdoor is minder 
instructie nodig van de zijde van het 
departement, waardoor er sneller en 
goedkoper kan worden gewerkt dan 
bij de andere procedures. 

Vraag van de heer Van Ooijen (PvdA) 
over schaalvergroting hoger beroeps-
onderwijs 

De heer Van Ooijen heeft verklaard 
uit te zien naar wetsvoorstellen in 
verband met schaalvergroting hoger 
beroepsonderwijs. Wat voor ogen 
staat, is de vastlegging van een klein 
aantal schaal-criteria in de wet op het 
hoger beroepsonderwijs. Daarnaast 
zal uiteraard een wettelijke grondslag 
voor het bekostigingssysteem worden 
geschapen. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) over 
maritieme techniek 

De vrees van de heer Schutte dat de 
commissie die de wijze onderzoekt 
waarop de samenvoeging van 
maritieme techniek met werktuig-
bouwkunde bij de TH Delft dient 
plaats te vinden, haar opdracht 
teruggeeft is naar mijn mening niet 
gegrond. 

Toen bedoelde commissie de 
opdracht aanvaardde was zij op de 
hoogte van mijn voornemens hierover. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) over 
voorwaardelijke financiering 

- Over de rechtspositie in het kader 
van de voorwaardelijke financiering 
heb ik de instellingen een aparte brief 
geschreven (HW/P 418.599, dd. 11 mei 
1983). Deze brief zal als bijlage bij de 
komende Vervolgnotitie voorwaarde-
lijke financiering worden gevoegd. 

- De periode waarvoor ik bereid 
ben onder voorwaarden interne 
bescherming van de universiteiten en 
hogescholen van onderzoekprogram-
ma's over te nemen in het kader van 
de voorwaardelijke financiering 
bedraagt 5 jaar. Daarna is verlenging 
mogelijk met een nieuwe termijn van 
5 jaar volgens de normale procedure. 
Het is niet mijn bedoeling andere 
periodes te gaan hanteren. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) over 
start Open Universiteit 

Het streven is erop gericht dat de 
Wet op de open universiteit vóór 1 
september as. in het Staatsblad 
verschijnt. Indien zulks onverhoopt 
niet het geval mocht zijn, zal de 
alsdan ontstane situatie onder ogen 
moeten worden gezien. In dit verband 
wordt verwezen naar de wijze waarop 
in 1974, op grond van de wens van de 
Tweede Kamer daartoe, de rijksuni-
versiteit Limburt van start is gegaan 
vóórdat de wettelijke grondslag 
daarvoor tot stand was gekomen. 
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Vraag van de heer Lansink (CDA) over 
kosten-baten-verhouding Open 
Universiteit 

De heer Lansink heeft de vraag 
gesteld of dezerzijds is nagedacht 
over mogelijk tegenvallende college-
geldopbrengsten bij de Open Univer-
siteit als gevolg van geringere 
aantallen studenten. Deze vraag kan 
positief beantwoord worden 

De kostenstructuur van de Open 
Universiteit is zodanig dat de eventueel 
mindere uitkomsten kunnen worden 
opgevangen door een evenredige 
vermindering van de variabele kosten. 

Vraag van de heer Lansink (CDA) over 
de nota-Beiaard, 

- De voorbereiding van de nota-Bei-
aard zal naar verwachting in de 
maand februari kunnen worden 
afgerond. Kort daarna zal ik deze de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
toezenden. De nota zal zijn vergezeld 
van een voorontwerp van wet, dat de 
adviesprocedures op korte termijn 
kan doorlopen. 

- In de zomer 1984 zal vervolgens 
een wetsontwerp worden ingediend, 
uiteraard met inachtneming van de 
resultaten van de behandeling van de 
nota-Beiaard in het parlement. 

Vraag van de heer Van Ooijen (PvdA) 
over de groepsgrootte/kwaliteit van 
het onderwijs, 

Onlangs zijn weer enige samenvat-
tingen verschenen van studies naar 
de effecten van groepsgrootte op 
leerresultaten, voorti jdig schoolverla-
ten, en dergelijke. Ik doel vooral op 
de samenvattingen van de Stichting 
Centrum voor Onderwijsonderzoek 
(SCO-A'dam), de vakgroep onderwijs-
kunde (Universiteit van A'dam) en het 
Rion (Groningen). 

Bij al deze samenvattende analyses 
is vooral van belang naar welke 
leerresultaten (zoals cognitieve maar 
ook andere zaken) gekeken wordt en 
wat de methodische sterkte van de 
studies is. Het is echter nog belangrij-
ker of de gevonden relaties in het 
beleid kunnen worden vertaald. Een 
groepsgrootte van 15 is wellicht heel 
effectief, maar volstrekt irreëel op dit 
moment. Ik zal de verdere studies op 
dit gebied met grote aandacht blijven 
volgen. 

Vraag van de heer Lansink (CDA) over 
universitaire lerarenopleidingen, 

De heer Lansink plaatst vraagtekens 
(vanuit overwegingen van consistentie 

van beleid) bij mijn plannen om de 
opleiding van eerstegraads leraren 
over te hevelen van het w.o. naar het 
NLO. Mijn beleidsvoornemens 
hierover heb ik besproken met het 
CCOO. De organisaties stemden, zij 
het met enige bedenkingen, in met 
mijn voornemens. 

Ik wacht nog enkele adviezen af, 
voordat ik een definitief standpunt 
inneem. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over de opleiding leerkrachten als 
prioriteit, 

De visie van de heer Franssen op 
het belang van de opleidingen van 
leerkrachten beschouw ik als steun 
voor mijn beleid. Ik wijs hier nadruk-
kelijk op de PABO, op de WHBO, op 
de herstructurering MO-opleidingen, 
op de beleidsnotitie nascholing, op de 
herstructurering NGOLB enzovoorts. 

Op het punt van de verplichte 
nascholing wijk ik iets af van de visie 
van de heer Franssen: Nascholing van 
volwassenen werkzaam in de beroeps-
praktijk vereist een goed klimaat in 
de werkomstandigheden, aantrekke-
lijkheid van de nascholingscursussen, 
en kwali teitvan het gebodene. 'You 
can take a horse to the water, but you 
can never make it drink'. 

In deze visie past dat ik in de HOS 
nota nascholing een functie geef bij 
het carrièreperspectief van een leraar. 
In de komende maanden zal hieraan 
uitwerking worden gegeven. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over een ontmoedigingsbeleid 
eerstejaars NLO. 

De heer Van der Vlies noemde de 
toelating van eerstejaarsstudenten 
van de NLO's en stelde de vraag of 
het verantwoord is bij de lerarenop-
leidingen zo uitsluitend te letten op 
het beperkte werkveld van het 
onderwijs, en daarop de maatregelen 
af te stemmen. 

Ik meen dat het bij een zeer groot 
verschil tussen aanbod en vraag - en 
dat is bij de lerarenopleidingen naar 
mijn mening het geval - verantwoord 
is, de toestroom van studenten te 
beperken. Daarbij voer ik een genuan-
ceerd beleid: enerzijds zullen de 
maatregelen worden gedifferentieerd 
naar vakken, en anderzijds zullen 
nauwkeurige berekeningen worden 
gemaakt. 

Het lijkt mij juist de details van dit 
beleid te bespreken als ik concrete 
voorstellen op dit terrein zal doen. 
Overigens wil ik opmerken dat het in 
de begroting vermelde bedrag 

betrekking heeft op een afremming 
van de groei. 

De heer Van der Vlies vermeldt dat 
ook andere functies door afgestudeer-
den van de lerarenopleidingen 
kunnen worden vervuld. Een dergelijke 
ontwikkeling geldt niet alleen voor 
afgestudeerden van de lerarenop-
leidingen. Ook bij meer vormen van 
h.b.o. zal dit zich wel enigermate 
voordoen. Ik neem daarom niet aan, 
dat de heer Van der Vlies bedoelt, dat 
ik de lerarenopleiding daarop zou 
moeten afstemmen; dat zou een 
paradoxale situatie opleveren; een 
gerichte beroepsopleiding die tegelij-
kertijd geen gerichte beroepsopleiding 
is. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over verschuiving middelen 
OCA/VCA-budget naar incidentele 
sector. 

Vooraf moet worden gesteld dat het 
begrensde nascholingsbudget noopt 
tot prioriteitenstelling en een doelma-
tige besteding van de middelen. Over 
de thans geldende prioriteiten is in 
het kader van het jaarlijks nascholings-
plan overleg gevoerd met de CCOO 
en de HBO-raad, die instemden. 

Binnen dit kader wordt de behoefte 
aan andere vormen van nascholing 
dan de vooraf geprogrammeerde 
cursusvorm erkend. In de een dezer 
dagen te publiceren (definitieve) 
beleidsnotitie nascholing wordt het 
onderscheid tussen OCA (overheids-
contract gebonden activiteiten) en 
VCA (veldcontractgebonden activitei-
ten) verlaten en wordt de mogelijkheid 
geopend om, zij het noodzakelijkerwijs 
in begrensde mate en met inachtne-
ming van het doelmatigheidscriterium, 
aan andere vormen van nascholing 
deel te nemen. 

Zodra de regelgeving met betrekking 
tot de nascholing in deze zin is 
uitgewerkt wil ik graag bezien of de 
gevraagde verschuiving wenselijk is. 

Vraag van de heer Ernsting (CPN) 
over screening leerboeken. 

Er loopt een onderzoek naar de 
wijze waarop aan culturele minder-
heidsgroepen in schoolboeken 
aandacht wordt besteed. Hierbij zal 
worden bezien of in leerboeken 
racistische elementen voorkomen. Dit 
onderzoek zal naar verwachting 
medio 1984 worden afgerond door de 
Universiteit van Amsterdam. 
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Vraag van de heer Willems (PSP) over 
anti-fascisme en anti-racisme. 

Aandacht besteden aan anti-fascis-
me en anti-racisme is in het algemeen 
van groot belang. Meer en meer kan 
worden geconstateerd dat dit ook in 
het onderwijs doorklinkt en doorwerkt. 
De verzorgingsinstellingen bereiken 
vagen van de kant van de scholen. 

Van daaruit wordt in toenemende 
mate hulp verleend bij het ontwikkelen 
van leer- en lesmateriaal. Gelet op de 
veelal verschillende uitwerkingen van 
de vraagstellingen op dit terrein en 
het nogal complexe karakter van deze 
materie zal er in het kader van de 
schoolwerkplanontwikkeling van de 
onderwijsinstellingen naar verwach-
ting meer en meer door de bevoegde 
gezagsorganen aandacht worden 
gegeven aan de ontwikkeling van 
deze zaken. 

Betreffende het stimuleren van de 
ontwikkeling van leermiddelen op dit 
terrein wijs ik op de onlangs tot stand 
gekomen film 'De Oplossing'. Deze 
film voorziet inmiddels in een belang-
rijke behoefte op dit punt voor het 
onderwijs. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
de overleggroep Mondiale Vorming. 

Of en in hoeverre instellingen op 
het gebied van Mondiale Vorming een 
plaats krijgen binnen de onderwijsver-
zorgingsstructuur zal nader aan de 
orde kunnen komen bij de behandeling 
van het ontwerp van Wet op de 
onderwijsverzorging (WOV). 

Vraag van de heer Mik (D'66) over 
budgettaire effecten HOS-akkoord en 
geleidelijke opheffing van de salaris-
korting voor onderwijspersoneel. 

De heer Mik vraagt mij opheldering 
te geven over de wijze waarop in de 
onderwijsbegroting het met de 
HOS-nota gemoeide bedrag van f350 
miljoen is verwerkt. Hij verwijst 
daarbij naar een hoofdartikel in de 
NRC. Helaas moet ik constateren dat 
de heer Mik in zijn vraagstelling 
uitgaat van een in dat artikel gegeven 
onjuiste weergave van de feiten. Hoe 
zit het dan wel? 

In de onderwijsbegroting, noch in 
de meerjarencijfers is met de op-
brengst van oorspronkelijke HOS-nota 
(ad f358 miljoen) rekening gehouden. 
Deze opbrengst was - zoals dat heet -
niet 'ingeboekt'. Wel is structureel een 
bedrag van f278 miljoen in begroting 
en meerjarenraming opgenomen voor 
de opbrengsten van de salariskorting 
voor onderwijspersoneel (de WIISO). 

Deze post zou naarmate de HOS-nota 
en de kernnota BUWP opbrengsten 
gaan opleveren met die opbrengsten 
kunnen worden ingevuld. 

Het gaat dus niet om de opbrengst 
van f358 miljoen van de oorspronke-
lijke HOS-nota, maar om de f 278 
miljoen van de WHSO-korting. Het 
compromis-voorstel waarover in het 
HOS-overleg een principe-akkoord 
werd bereikt, levert in de endogene 
sfeer geen besparingen op. Wel zullen 
de indirecte opbrengsten van het 
nieuwe systeem (als gevolg van het 
niet meer doorwerken op de salaris-
som van een aantal effecten van de 
bevoegdheidsbezoldiging) zodanig 
zijn dat het 'HOS-gedeelte' van de 
WIISO in 10 jaar kan verdwijnen. Het 
gaat daarbij dus om het vermijden 
van aanzienlijke extra kosten die 
onder het huidige salarissysteem in 
de komende 10 jaren zouden gaan 
ontstaan. 

De vraag van de heer Mik en van 
het bewuste NRC-artikel: welke 
bezuinigingen zijn in de komende 10 
jaar op de O. en W."begroting nodig 
om het niet doorgaan van de HOS-be-
zuinigingen te compenseren, behoeft 
dus geen beantwoording. 

Vraag van de heer Schutte (GPV): Zal 
als gevolg van het bereikte principe-
akkoord over een herstructurering van 
het onderwijssalarissysteem en de 
geleidelijke opheffing van de WHSO-
korting de onderwijssalarissom 
stijgen? Is met het bereikte compromis 
elke bezuinigingsgedachte met 
betrekking tot salarissen van de baan? 

Voor een deel kan ik verwijzen naar 
het antwoord dat is gegeven op een 
desbetreffende vraag van de heer 
Mik. Ter aanvulling het volgende. 

In de endogene sfeer zal als gevolg 
van het HOS-compromis geen 
wijziging in de onderwijssalarissom 
optreden. Wel zal door invoering van 
het nieuwe salarissysteem een thans 
voorzienbare, maar niet in meerjaren-
ramingen opgenomen stijging van de 
salariskosten worden voorkomen. Dit 
effect wordt wel aangeduid met de 
term 'indirecte opbrengst'. 

Een deel hiervan kan worden 
gebruikt in het kader van de geleidelijke 
opheffing van de WHSO-korting. Het 
HOS-compromis leidt dus niet tot een 
andere ontwikkeling van de onderwijs-
salarissom dan bij ongewijzigd beleid 
als gevolg van autonome en trendma-
tige ontwikkelingen zou zijn opgetre-
den. 

Met het compromis is bereikt dat 
het onderwijssalarissysteem aan-

sluiting heeft gevonden bij de BBRA-
systematiek zoals die voor ambtenaren 
geldt. 

Hoewel in het compromis uiteraard 
rekening is gehouden met de specifie-
ke onderwijssituatie, zal invoering van 
het nieuwe systeem betekenen dat 
voortaan de onderwijssalarissen 
gelijke tred zullen houden met die van 
het overig overheidspersoneel. 

Vraag van de heer Hermes (CDA) over 
geleidelijke opheffing WHSO-korting. 

De opheffing van de WHSO-korting 
zal in hetzelfde tempo plaatsvinden 
voor alle groepen waarop de WIISO 
van toepassing is. 

Voor het huishoudelijk, administra-
tief en technisch onderwijspersoneel 
(voor zover de korting op dit personeel 
van toepassing is) zal derhalve de 
opheffing van WHSO-korting eveneens 
gelden. 

In aanvulling hierop wil ik er op 
wijzen dat ook de opbrengsten van de 
Kernnota-BUWP (in hun eigen tempo) 
zullen bijdragen tot de verlaging van 
het WllSO-percentage. 

Vraag van de heer Franssen (VVD): 
Blijven 1e-graders als regel werkzaam 
in de 2e en 3e klas van het v.w.o. in 
verband met HOS-akkoord? 

In de onderhandelingen die geleid 
hebben tot het salarisakkoord over de 
nieuw HOS-voorstellen is de benoem-
baarheid van 1e graads bevoegde 
docenten in de 2e graadssector nog 
eens uitdrukkelijk door mij bevestigd. 
Daar zal niet aan getornd worden. Wel 
is het zo dat, uitgaande van het 
principe van functiebeloning, de 
leraarsfuncties in de 1e graadssector 
op een hoger niveau bezoldigd 
worden dan in de 2e graadssector. 

Vraag van de heer Wallage (PvdA) 
over werkgelegenheid uit HOS-over-
leg. 

De heer Wallage vroeg naar het 
werkgelegenheidseffect van het 
akkoord over de salarisstructuur. 
Reeds nu kan worden gezegd dat 
twee elementen in het akkoord 
werkgelegenheidsgevolgen hebben: 

1) de formatie van de adjunct-direc-
tie in het voortgezet onderwijs wordt 
uitgebreid met ca. 100 volledige 
arbeidsplaatsen. Met name grotere 
scholen zullen van deze uitbreiding 
profiteren; 

2) de zogenaamde vergrote v.b. 
(een normbetrekking van 30, 31 of 32 
uren in plaats van 29) wordt terugge-
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bracht tot 29 uur, zonder dat dit voor 
de betrokkenen tot salaire gevolgen 
leidt. De daardoor vrijkomende uren 
worden aan anderen toebedeeld 
waardoor omgerekend 120 volledige 
arbeidsplaatsen ontstaan. 

Vragen van de leden Den Ouden-Dek-
kers (VVD), Wallage (PvdA) en Van 
der Vlies (SGP) over formaties n.o.p. 
in het beroepsonderwijs. 

Het voornemen is niet te komen tot 
een gelijkschakeling van n.o.p.-infor-
maties van het beroepsonderwijs met 
die van de a.v.o.-sector. 

De formaties in het beroepsonder-
wijs zullen met behulp van formatie-
en functiewaarderingsonderzoek 
opnieuw worden vastgesteld. 

Dat zal gebeuren met behulp van 
dezelfde normen en technieken, die 
ook gehanteerd zijn bij een analoog 
onderzoek dat enige jaren geleden in 
de a.v.o.-sector is gehouden. 

Het lijkt mij niet aannemelijk dat het 
beroepsonderwijs kwalitatief en 
kwantitatief dezelfde eisen stelt aan 
een n.o.p."informatie als het a.v.o. 
onderwijs, terwijl ook binnen het 
beroepsonderwijs zelf verschillen 
zullen kunnen optreden. Het onderzoek 
zal duidelijk dienen te maken welke 
verschillen noodzakelijk en derhalve 
te motiveren zijn. Daarbij zal ook aan 
positie van het h.b.o. aandacht 
worden gegeven. 

Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over niet-onderwijzend perso-
neel formaties beroepsonderwijs. 

Naar mijn mening bestaat er geen 
tegenstrijdigheid tussen het inboeken 
van een verwachte opbrengst van een 
bezuinigingsmaatregel enerzijds en 
anderzijds de resultaten van onderzoek 
een belangrijke rol te laten spelen bij 
de invulling van die maatregel. 

Juist in situaties waarbij van 
beperking van formaties sprake moet 
zijn, dient met grote zorgvuldigheid te 
worden gehandeld. Daarbij verdient 
deugdelijk uitgevoerd formatieonder-
zoek de voorkeur boven het (bijvoor-
beeld) met een arbitrair vast te stellen 
percentage terug brengen van 
personeelformaties. 

Het onderzoek is thans in volle 
gang. Ik ga er nog steeds van uit dat 
de resultaten daarvan hun weerslag 
zullen vinden in de nieuwe regelingen. 

Daarbij sluit ik niet uit dat reeds in 
de loop van het onderzoek meer 
duidelijkheid wordt verkregen. 

Over het onderzoek en de maatre-
gelen zal op de gebruikelijke wijze 

overleg plaats vinden in het Georgani-
seerd Overleg. Ik zal ook deze Kamer 
in kennis stellen van de resultaten van 
het onderzoek. 

Vraag van de heer Lankhorst (PPR) 
over leeftijdsopbouw onderwijsperso-
neel. 

De heer Lankhorst heeft zijn zorg 
uitgesproken over wat wel genoemd 
wordt de vergrijzing van hetonderwijs-
personeel. Ik deel die zorg en wil in dit 
verband wijzen op de maatregel voor 
een vervroegde VUT en de taakvermin-
deringsmaatregelen die zijn getroffen. 

Overigens, zoals ook blijkt uit het 
Tussenrapport over het effect van de 
bezuinigingen 1983, is de mobiliteit 
(instroom, doorstroming, natuurlijk 
verloop) in het onderwijs groter dan 
op grond van te pessimistische 
veronderstellingen wel eens wordt 
verwacht. 

Vraag van de heer Schutte (GPV) over 
vrijwilligheid van arbeidstijdverkorting 

De heer Schutte vraagt of arbeids-
duurverkorting verplicht zal worden 
opgelegd in de nieuwe formatierege-
ling voor de basisschool. 

Ik ben van oordeel dat formatiebeleid 
los dient te staan van (individuele) 
arbeidstijdverkorting. Wat de heer 
Schutte vreest, zal dan ook niet 
gebeuren. 

Mijn uitgangspunt is dat regelingen 
van arbeidstijdverkorting in het 
onderwijs alleen tot stand kunnen 
komen in overleg met de personeels-
organisaties. 

Vragen van de heer Schutte (GPV) over 
georganiseerd overleg met de 
besturenorganisaties over de rechts-
positie. 

De heer Schutte vraagt of ik bereid 
ben elke besturenorganisatie toe te 
laten tot het georganiseerd overleg 
met deze organisaties over de 
rechtspositie van het personeel. 

Ik ben niet bereid elke organisatie 
zelfstandig tot dit overleg toe te laten. 
Om het overleg goed te laten functio-
neren is het noodzakelijk dat de 
organisaties zich bij een centrale 
aansluiten, zoals dat voor de perso-
neelsorganisaties en op een andere 
manier ook voor het onderwijskundig 
overleg geldt. Ik hoop nog steeds dat 
iedere organisatie indirect via aan-
sluiting bij een centrale aan het 
overleg zal kunnen deelnemen. 

Vraag van de heer Franssen (VVD) 
over groei inspectie (omvang). 

De stelling van de heer Franssen 
dat de inspectie te zwaar belast wordt 
berust op een misverstand. 

De groei van de omvang van de inspectie bedroeg: 

Begrotingsstet kte 1976 568 
Uitbreiding 1976 

1977 
1978 
1979 
1980 
1981 
1982 

10 
1 
9 
2 

- 1 
7 

1983 (harmonisatie) 14 
Inlevering 1983 (2% reductie) - 1 2 

Zoals uit het overzicht blijkt is de 
inspectie in 1981 niet betrokken 
geweest bij de voor dat jaar geldende 
inlevering voor het ministerie (150 
plaatsen). 

Vraag van de heer Hermes (CDA) over 
de nota Eigen bijdragen in het 
onderwijs. 

De nota Eigen bijdragen in het 
onderwijs zal dit voorjaar verschijnen. 

598 

Vragen van de heren Van Ooijen 
(PvdA) en Hermes (CDA) over heffing 
van schoolgeld van leerplichtigen. 

De heren Van Ooijen en Hermes 
hebben gevraagd naar mijn opvatting 
over het heffen van schoolgeld voor 
leerplichtige leerlingen. 

In het kader van de nota 'Eigen 
bijdragen in het onderwijs' wil ik de 
pro's en contra's van het schoolgeld 
voor leerplichtigen aan de orde 
stellen. Uiteraard zal geen sprake zijn 
van invoering van een dergelijke 
maatregel zonder raadpleging van de 
Kamer. 
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Vraag van mevrouw Andela-Baur 
(CDA) over studiefinanciering. 

In antwoord op de vraag van 
mevrouw Andela-Baur naar de tijd die 
verstrijkt tussen het betalen van het 
cursusgeld en de restitutie ervan in 
het kader van de tegemoetkoming 
studiekosten merk ik op dat er naar 
wordt gestreefd de thans geldende 
termijn van 5 maanden tot redelijker 
proporties terug te brengen door het 
nemen van maatregelen op het 
terrein van de administratie en 
organisatie. 

Binnen afzienbare tijd zal voor wat 
betreft de uitvoering van de parttime-
regeling van een handsysteem 
worden overgegaan op een geautoma-
tiseerd systeem. 

Vraag van mevrouw Den Ouden-Dek-
kers (VVD) over studiefinanciering. 

Mevrouw Den Ouden heeft gevraagd 
naar de inning van de reeds verstrekte 
renteloze voorschotten. Het bedrag 
dat jaarlijks aan renteloze voorschotten 
terug wordt ontvangen, neemt toe. Zo 
werd (excl. promesse-schulden) in 
1981 f98, 5 min., in 1982 f 122 min. en 
in 1983 ongeveer f 135 min. terug 
ontvangen. Toch is het zo dat de 
afgestudeerden in toenemende mate 
om een aangepaste terugbetalingsre-
geling vragen. Van het totaal aantal 
debiteuren blijkt thans ca. 8% in het 
geheel niet aan zijn terugbetalingsver-
plichting te kunnen voldoen, terwijl 
zo'n 9% slechts gedeeltelijk aan zijn 
terugbetalingsverplichtingen kan 
voldoen. 

Thans is het zo dat individueel 
wordt bezien welk bedrag een 
afgestudeerde gelet op zijn financiële 
omstandigheden zou kunnen betalen. 
Het is mijn bedoeling een normering 
gekoppeld aan het inkomen hiervoor 
aan te brengen, waardoor kan worden 
afgestapt van het thans bestaande 
systeem van individuele uitzonderin-
gen, dat te weinig uniform is en te veel 
het karakter van een gunst heeft. Door 
die normering bekend te maken kan 
de afgestudeerde ook de nodige 
zekerheid worden geboden. 

Vraag van de heer Willems (PSP) over 
studiefinanciering. 

Op de vraag van de heer Willems, 
waarom studenten niet in aanmerking 
komen voor een éénmalige uitkering 
kan ik antwoorden dat de éénmalige 
uitkering is bedoeld voor die personen 
die een inkomen ontvangen krachtens 

een wettelijke regeling, die handhaving 
van dat inkomen op een algemeen 
aanvaard minimum garandeert. 

Daarbij gaat het om die regelingen 
die vallen onder de werkingssfeer van 
de Wet Aanpassingsmechanismen 
van 20 december 1979. Het Parlement 
heeft om een tegemoetkoming 
gevraagd in het licht van de maatre-
gelen die het uitkeringsniveau hebben 
beperkt van de hiervoor genoemde 
personen. De studerenden zullen in 
het algemeen geen inkomen hebben 
uit één van de bronnen, die recht 
geeft op de bedoelde éénmalige 
uitkering. 

Vraag van de heer Van der Vlies 
(SGP) over financieel overzicht 
informatica-stimuleringsplan. 

Als antwoord op mondelinge 
vragen van de heer Van der Vlies geef 
ik u hierbij het Financieel Overzicht 
voor de diverse onderdelen van het 
Informatica Stimuleringsplan - voor-
lichting, onderwijs, onderzoek, markt-
sector en toepassing bij de overheid. 
Dit overzicht is opgenomen in de 
ontwerp-nota die de bewindslieden 
van onderwijs en wetenschappen te 
zamen met de ministers van economi-
sche zaken en landbouw en visserij 
onlangs hebben uitgebracht. In dit 
financieel overzicht is een uitsplitsing 
naar bestaand respectievelijk nieuw 
beleid. 

Bij dit overzicht wil ik voorzover het 
Onderwijs betreft enkele kanrtekenin-
gen maken. Allereerst moet worden 
opgemerkt dat een relatief omvangrijk 
deel van het bestaande onderwijsbe-
leid dat is gericht op onderwijs en 
informatietechnologie niet is gekwan-
tificeerd. Ik denk daarbij bij voorbeeld 
aan de structurele uitgaven van de HIO 
en BIO opleidingen in het h.b.o. en 
dat deel van bestaande inventarisbud-
getten dat wordt gebruikt voor 
computeraanschaffingen. In het 
Financieel Overzicht zijn slechts die 
middelen opgenomen die specifiek 
als tijdelijke stimuleringsgelden zijn te 
karakteriseren. Daarbij wil ik ook niet 
onvermeld laten dat ik verwacht dat 
bijdragen aan de implementatie van 
informatietechnologie in het onderwijs 
indirect en grotendeels naarmate het 
Informatica Stimuleringsplan wordt 
uitgevoerd, uit het bedrijfsleven zullen 
komen. Ook wijs ik op mogelijke 
ouderbijdragen en financiële participa-
tie door onderwijsinstellingen uit 
reeds op algemene gronden uit de 
onderwijsbegroting toegekende 
financieringsmiddelen. 

In zijn algemeenheid wil ik nog 
opmerken ten aanzien van de 1,3 
miljard gulden die met het totale 
Informatica Stimuleringsplan is 
gemoeid dat geen verdeelsleutel over 
onderwijs, onderzoek en marktsector 
is gehanteerd. 

Op bais van de eigen verantwoorde-
lijkheid van de betrokken bewindslie-
den zijn middelen voor de bevordering 
van informatica en informatietechno-
logie beschikbaar gesteld en inge-
bracht in een omvattend en naar mijn 
oordeel samenhangend en evenwichtig 
totaalkader. 
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Financieel Overzicht 

Cluster Totaal o& w EZ L & V 

over 5 jaar bestaand bestaand nieuw 

1. Voorl icht ing pm 

I I . Onderwijs 
1. Infrastructuur 40 
2. Onderwijssectorbeleid 172,5 
3. Na-en omscholing 
4. Initiële op l . onderwijs-

30 

gevenden 15 
5. Onderwijsonderzoek 10 

I I I . Onderzoek 
1. Fundamenteel onderzoek 
2. Strategisch onderzoek 
3. Materiële voorzieningen 

267,5 

30 
92 
52,5 + p.m. 

174,5 

IV. Marktsector 
1. Ontw. en gerelateerd or ider-

zoek 
2. Versterking info techn. 

710 

producenten 
3. Stimulering info techn. 

80 

gebruik 40 

V. Toepassing bij overheid 

830 

p.m. 

pm 

30 

30 

10 

10 

pm 

32,5 
70 
30 

15 
10 

157,5 

10 
20 
42,5 

72,5 

17,5 

17,5 

470 

80 

30 

580 

pm 

7,5 
50 

pm 

57,5 

5 
50 

p.m. 

55 

240 

10 

250 

5 
22 
10 

37 

p.m. 

p.m. 
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